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n10 ESİAD II. Yatırım Zirvesi 
Türkiye’de ses getirdi. n34 Cum-
huriyetimizin 100. Yılını en güçlü 
kutlayan kent İzmir oldu. ESİAD 
kutlamalara çeşitli etkinliklerle 
katıldı. n54 Geri Kazanım Sektö-
rünün dünyada ve ülkemizdeki 
durumunu Ebru Tunç Akbulut’la 
konuştuk. n60 Körfez temizle-
niyor mu? sorusunu İZSU Genel 
Müdürü Ali Hıdır Köseoğlu’na sor-
duk. Umut veren cevaplar aldık. 
n64 Gezi sayfalarımızda sizi ben-
zersiz bir şehir ile birlikte değerli 
bir kültürel miras olarak koru-
nan New Orleans Jazz&Heritage 
Festivali’ne götürüyoruz. n72 
Alternatif bir ekonomik anlayış 
olarak öne çıkan dayanış eko-
nomisi uzun süredir gündemde. 
Türkiye’de de artık pek çok daya-
nışma ekonomisi örneği görmek 
mümkün. n80 Yeni sivil anayasa 
için masaya oturma sinyali siyaset-
çileri olduğu kadar hukukçuları da 
tartışmaya itiyor. Peki, yeni bir ana-
yasa gerekli mi? sorusunu Prof. Dr. 
Osman Can cevapladı. n86 Dua-
yen sayfalarımızın konuğu Cem 
Bakioğlu. n92 Türkiye Görme 
Özürlüler Kitaplığı kabartma kitap-
larla binlerce öğrenciye ışık saçı-
yor. n98 İzmir Ticaret Tarihi Müzesi 
20. yılını kutluyor. n102 Demlikten 
süzülen kültür: Çay n106 İzmir’de 
yeni bir İtalyan restoranı: Montiano 
n108 Elvio Pennetti ile bir yarışma 
hikayesi: Açık denizde orkinos 
peşinde n112 Tekne: Sunseekers 
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ESİAD Yaşam’ın değerli okurları,

Bugünlerde hepimiz 2023 yılının bir nevi tahlilini 
yapıyoruz. Yeni kararlara ve yeni umutlara yelken 
açabilmek için arkamızda bıraktığımız günlere dönüp 
bakmak, düşünmek  ve değerlendirmelerde bulunmak 
gerekiyor. 

2023 yılı hafızalarımızda kötü hatıralar bıraktı: 
Ülkemizde meydana gelen büyük deprem felaketi 
milletçe ortak acımız oldu. Giderek zorlaşan ekonomik 
koşullar hepimizi etkiledi. Yakın coğrafyamızdaki savaş 
ise, vicdanlarımızı derinden sarstı.   

Bütün bunlara rağmen 2023 yılında ülke tarihimizin 
en özel ve anlamlı günlerinden birine şahitlik etmenin 
gururunu ve coşkusunu yaşadık. Cumhuriyetimizin 
100. yılını kutlayarak ikinci yüzyılımıza adım attık. Bu 
büyük mutluluğu paylaşabilmek için adeta birbirimizle 
yarışarak, 100. yılımıza yakışır kutlamalar yapmaya 
çalıştık. Biz de ESİAD İzmir AB Bilgi Merkezi olarak 
Avrupa Birliği Türkiye Delegasyonu işbirliğinde AB 
İzmir Filarmoni Orkestrası Konseri düzenledik, 10.000 
ağaç dikerek gelecek nesillerimize miras bırakmak 
istedik, ayrıca “Türkiye Cumhuriyeti 100 Yaşında” 
temalı hatıra pulları bastırdık.   

Esas itibarıyla yaşadığımız bu coşkunun gerçek 
anlamda hakkını verebilmek için, Cumhuriyetimizin 
yeni yüzyılının bize getirdiği görev ve sorumluluk 
bilincine en üst seviyede sahip olmamız gerekiyor. 

Nasıl ki 2023 yılının bize kazandırdıklarını, 
başarılarımızı, gerçekleştiremediklerimizi  masaya 
yatırıyorsak, Gazi Mustafa Kemal ATATÜRK’ün 
Cumhuriyeti ilan ederken gösterdiği hedeflerin üzerine 
neler koyduğumuzu ve Türkiye’nin geldiği yeri objektif 
biçimde değerlendirmemiz gerektiğini düşünüyorum. 

Dünyada çok hızlı bir değişim yaşanıyor, teknolojik ve 
dijital çağa öncülük edenler adeta farklı ve ortak bir dil 
konuşuyor. En ufak bir gecikmenin telafisinin çok zor 
olacağının farkında olmamız gerekiyor. 

Bu bağlamda, Türkiye Cumhuriyeti’nin gelişmiş ülkeler 
arasında yerini alabilmesi için öncelikle bazı konuları 
geride bırakmamız gerekiyor. Hukukun üstünlüğü, 
yargının bağımsızlığı ve demokrasinin gerekleri gibi 
konularda herhangi bir tereddüt, en ufak tartışmaya 
neden olabilecek uygulamalar ve yaklaşımlar, patinaj 
yapmamızdan başka bir işe yaramayacaktır. 

Cumhuriyetimizin ikinci yüzyılında koyduğumuz 
hedeflere ulaşılabilmesi için kritik önemdeki konunun 

ise eğitim olduğunu düşünüyorum. Uluslararası kabul 
gören pek çok ölçme ve değerlendirme sonuçları 
ne yazık ki konunun ciddiyetini ortaya koymakta. 
Öncelikle mevcut eğitim sisteminin Türkiye’yi 
ikinci yüzyılına taşıyacak niteliğe ve yeterliliğe 
kavuşabilmesini sağlamalıyız. Çağımızın gereklerine 
uygun, bilim temelli ve kapsayıcı eğitim koşullarının 
oluşturulması en büyük hedefimiz olmalıdır.   

Değerli Okurlar, 

ESİAD olarak ülkemizin sürdürülebilir kalkınması 
yolunda önemli gördüğümüz her alanda farkındalık 
yaratmayı görev addediyoruz. Uluslararası rekabet 
gücümüze katkı sağlamak amacıyla azimle 
çalışmaya devam ediyoruz. 21 Eylül 2023 tarihinde 
ikincisini düzenlediğimiz ESİAD Yatırım Zirvesinin 
sadece Türkiye’de değil, uluslararası anlamda tanınır 
bir marka haline gelmesini hedef olarak koymuş 
bulunuyoruz. Birlikten güç doğduğuna ve hem 
iş hem de sivil hayatın her alanında iş birliklerine 
ihtiyacımız olduğuna inanıyoruz. Bu anlayışla 
yeni yılda örnek olacak şekilde EGİAD ile birlikte 
bir başka Zirveye hazırlanıyoruz. 13 Şubat 2024 
tarihinde İzQ İnovasyon Merkezinde Dijital Dönüşüm 
Zirvesi gerçekleştireceğiz. Zirve’de; yapay zeka, 
işletmelerde dijital dönüşüm araçları ve verimlilik, 
dijital riskler gibi konulara, iyi uygulama örneklerine 
yer vereceğiz. Zirvemizin, teknoloji ve dijitalleşmeye 
dayanan uluslararası rekabet ortamında 
firmalaramıza yol göstermesini, yapacakları 
hamlelerde ilham vermesini diliyorum. 

ESİAD olarak Cumhuriyetimizin 100. yılını kutlama 
etkinlikleri kapsamında, “Aynı Cumhuriyetimiz 
gibi nesilden nesile aktarılsın” diye bastırdığımız 
hatıra pulunda da simgelendiği üzere, hem 
Cumhuriyetimizin sonsuza kadar yaşayacağına, hem 
de çağımızın önde gelen devletleri arasında yerimizi 
alacağımıza inanıyorum.

Bu düşüncelerle 2024 yılının hepimize esenlik ve 
umut dolu günler getirmesini diliyorum.
 
Sibel Zorlu
Yönetim Kurulu Başkan
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Sevgili ESİAD Yaşam dostları,

2024 yılı Türkiye’mizde başta sağlık ve huzurla  
ekonomik koşulların düzeldiği, adalet ve eğitim 
sisteminin objektif kriterlerle yönetildiği yeni bir yıl 
olsun…
Yıllardır dileklerimiz böyle iyimser olmasına rağmen 
maalesef her geçen gün biraz daha toplumsal 
saygı, sevgi değerlerimizi kaybettiğimizi, ekonomik 
ve sosyal açıdan gerilediğimizi görüyorum. 
Özellikle eğitimdeki seviyenin aşırı düşmesi çok 
düşündürücü ve üzücü…
Gençlerimiz farklı bir algı içinde büyüyor, kısa 
zamanda kolay ekonomik şartları sağlama derdinde 
hayal kuruyor ve aşırı tembellik içerisindeler...
• Hayatın başlangıcında performans ve çaba 
gerektiren işlerden kaçma
• Hedefleri, iyi ve  ekonomik şartları biran önce 
sağlama
• Genç yaşta hatta okul döneminde özentilik, 
marka tutkusu ve tembellik etkileri 

Bugün sanayi, ticaret ve hizmet sektörlerinde  
çalışacak kişi bulma konusu ciddi sorunumuz haline 
geldi.
Tüm bu etkiler işgücünde yaşadığımız sıkıntıları 
doğuruyor ve buna bağlı olarak hepimizin zaman 
zaman tepki gösterdiği düzensiz göçmen kitlesinin 
ekmeğine yağ sürüyor. Kaç milyon olduklarını dahi 
bilmiyoruz. Hangi ülkelerden geldiler bilmiyoruz. 
Birçok sektörde artık bu kişiler de çalışıyor, bizimse 
doktor, mühendis, bilim insanı gibi yetişmiş eğitimli 
işgücümüz ya yurtdışına gidiyor ya da ülke olarak 
faydalanamıyoruz. Kalifiye mavi yaka bulamıyoruz.

Farklı yönden gıpta ile baktığımız Avrupa’nın  
ekonomisi en kuvvetli kabul edilen ülkelerinde 
de aynı sorun var. Almanya, Fransa gibi çok ileri, 
gelişmiş ülkeler ne hale gelmeye başladı. İstihdam 
aşırı sıkıntılı ve buna bağlı olarak dünyaca ünlü 
markalarının üretimleri ülkelerinde durmaya veya 
kapasite düşürmeye başladı. Üretimler, işgücü 
düşük maliyetli ülkelere kaydı. 
Sosyal ve zengin devlet olarak işsizlik maaşı verip 
kişileri iş beğenmez, çalıştıramaz hale gelirseniz 
bugünkü geniş bütçelerin de gelecekte ekonomik 
daralma ile karşı karşıya kalacağını görürsünüz.

Düşünün hepimizin yıllardır bildiği, bir çok dünya 
markasını üreten ünlü şirketler kendi ülkelerindeki 
tesislerini kapatır hale geldi. Sebebi tamamen 
işgücü ve rekabet koşullarını sağlayamamak. 

Nerede üretiliyor? İşgücü ve maliyet ucuz 
ülkelerde... Bir de uluslararası rekabet ortamında 
özellikle Uzakdoğu, Asya ve Afrika son zamanda 
ulaştığı ciddi kalite ve fiyat şartları ile bütün bu 
piyasanın yıllarca en üstte görülen markalarını tehdit 
eder hale geldi. 
Hem onların markaları adına üretim yaparken hem 
de kendi markaları bir bir piyasalarda çok uygun 
koşullarda yer almaya başladı. Özellikle elektronik, 
chip, otomobil, tekstil, madencilik ve diğer 
sektörlerde ciddi bir Uzakdoğu’ya dönüş var tüm 
dünyada...

Kendi markaları ile geliyorlar artık, en önemlisi bu. 
Artık MG, Chery, Alibaba, Aliexpress, Lenovo, 
Xiomi, Huwei, BYD, Honor kulağımıza tanıdık gelen 
markalar ve uygun fiyatlarla satın alıp rahatlıkla 
kullanıyoruz. 5- 10 yıl önce korkarak bakıyorduk bu 
ürünlere satın almak için…

Çok uzun yıllardır  burada da dile getirdiğim gibi 
Türkiye özellikle hazır giyim ve bazı sektörlerde 
marka olmak yerine fasonculuğu tercih etti. Diğer 
bir çok sektörde de örnekleri var. Global ekonomi 
koşullarında ihracat ve marka için devlet olarak 
yeterli teşvik veremezseniz, destek sağlamazsanız 
gittikçe geri gitmeye mahkumsunuz..

Bir de ülkemizde yaratılan aşırı enflasyon, yüksek 
faiz oranları, yetersiz döviz kurları ve krediye 
ulaşamama ile rekabet şansımız gittikçe azalıyor. 
TİM ihracat rakamları da bu durumu net olarak 
gösteriyor.
2024 tüm savaşların, gerilimlerin sona erdiği 
dünyada huzur ve barışın sağlandığı bir yıl olsun.

Sevgilerimle, 

Ferit Kora
Ege Sanayicileri ve İşinsanları Derneği
Yayın Kurulu Başkanı
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II. Yatırım 
Zirvesi 
Türkiye’de 
ses getirdi

ESİAD

ESİAD II.Yatırım Zirvesi’ni 
Youtube kanalından izleyebilirsiniz.

ESİAD’ın ikinci 
kez düzenlediği 
Yatırım Zirvesi, 
OVP’ye yönelik 
değerlendirmeler ve 
finansal imkanlardaki 
gelişmeler 
konusunda yapılan 
değerlendirmeler 
ile Türkiye çapında 
ses getirdi. Yatırım 
fonları ve kurumsal 
finans kuruluşları 
ile şirketleri 
buluşturan Zirvede 
son zamanlarda 
yoğunlaşan halka 
arz işlemleri 
öne çıkarken, 
finansmana 
erişim geniş bir 
perspektifte ele 
alındı.





12•
13

Sibel Zorlu:

Ege Sanayicileri ve İşinsanları Derneği 
ilkini geçen yıl gerçekleştirdiği ESİAD 
Yatırım Zirvesi’nin ikincisini düzenleme-
nin kıvancını yaşadı. Yatırım dünyasının 
nabzını tutan Zirvenin açılışında yaptığı 
konuşmada Sibel Zorlu şunları söyledi:
Temel hedefimiz, ülkemizin sürdürüle-
bilir ve istikrarlı biçimde kalkınmasına 
katkı sağlamak.
Bu Zirveyi, sadece İzmir iş dünyasına 
yeni imkanlar sunmak için değil, ülke-
mizin önemli bir ihtiyacına dikkat çeke-
rek finansmana erişimde farklı açılımlar 
getirmek için düzenliyoruz. 
Son dört yıldır küresel düzeyde yaşa-
nan zorluklar ve ileriye dönük olası 
krizler geleceğimize farklı pencereler-
den bakmamızı ve çok yönlü stratejiler 
geliştirmemizi zorunlu kılıyor. 

Jeopolitik, çevresel ve 
teknolojik dönüşümlerin 
yaşandığı bir dönemden 
geçiyoruz. 
Pandeminin etkileri devam ederken 
ortaya çıkan Rusya-Ukrayna savaşı-
nın dünya ekonomisini nasıl etkilediğini 
gördük. Piyasalardaki likidite bolluğu-
nun yanı sıra artan enerji ve gıda fiyat-
larıyla birlikte tüm dünyada enflasyonist 
bir dalga yaşandı.  
Türkiye’ye baktığımızda ise, oldukça 
zorlu bir dönemden geçtik. Yüksek enf-
lasyonun yanı sıra yüksek enerji fiyatları, 
cari açık, yüksek döviz kuru ekonomi-
mizi zorlamaya devam etti. Yaşadığımız 
büyük deprem felaketi neticesinde on 
binlerce vatandaşımızı kaybettik, ortaya 
çıkan maddi kayıplar ise ülke ekonomi-
sini ciddi anlamda sarstı. 

Her şeye rağmen Türkiye ekonomisi 
büyümeye devam etti. Büyümemizde 
tüketim önemli bir rol oynuyor. Yatırı-
mın büyümeye katkısının ise ne yazık 
ki düşük kaldığını görüyoruz. Yatırıma, 
üretime ve ihracata dayalı sürdürülebilir 
bir büyüme için, niceliksel yönden nite-
liksel yöne evrilmemiz gerekiyor. Reka-
bet gücümüzü artırmak ve dünya tica-
retinden daha fazla pay alabilmek için 
katma değeri yüksek üretime geçme-
miz şart. Bir diğer koşul da, üçüz dönü-
şüm olarak adlandırdığımız, yeşil, dijital 
ve toplumsal dönüşüm. Bu çerçevede, 
bilim-teknoloji-üretim-yatırım ekosiste-
minin oluşturulması son derece önemli. 
Yatırımların önünün açılması için, önce-
likle hukukun üstünlüğü ve yargının 
bağımsızlığı bakımından güven ortamını 
tam olarak tesis etmemiz gerekiyor.  

Finansmana erişim, 
uzunca bir süredir iş 
dünyamızın en temel 
sorunu haline geldi. 

Ülkemizde yeniden Ortodoks eko-
nomi politikalarına dönülmesi, pozitif 
bir atmosfer yarattı. İki hafta önce açık-
lanan ve reel ekonomik durumu temel 
alarak daha gerçekçi hedefler ortaya 
koyan OVP, iş dünyasının beklentisiydi.  

Ayrıca, seçimlerin ardından AB ile ilişki-
lerimizin tekrar canlanacağına dair veri-
len olumlu sinyaller, yatırım ortamının 
güçlenmesi bakımından ümit verdi. Bu 
olumlu havanın ekonomiye sağlayacağı 
katkıların siyasi saiklerle bozulmamasını 
diliyoruz.

Aynı şekilde Dünya Bankasının, önü-
müzdeki üç yıl içinde Türkiye’nin kamu 
ve özel sektörüne sağladığı finansmanı 
ikiye katlayarak 35 milyar dolara çıkar-
mayı planlaması da bir başka olumlu 
sinyal. Böyle bir ortamda finansmana 
erişim imkanlarını konuşacağımız Yatı-
rım Zirvemizin son derece zamanlı ve 
anlamlı olduğuna inanıyoruz. 

Bu yılki Zirve’de; dört oturumda, ortak-
lıklar ve stratejik birleşme ve satın alma-
lar, finansal yatırımcılar ve fonlar, halka 
arz ve sermaye piyasası olanaklarının 
yanı sıra uluslararası finansal çözümler 
ve yatırımlar ile gayrimenkul ve inşaat 
proje finansmanı imkanları da ele alına-
cak. 

Her bir oturumda; konularında uzman, 
deneyimli isimlerin moderatörlüğünde, 
finans dünyasından önemli isimler, farklı 
tecrübelere sahip işinsanları ile birlikte, 
finansmana erişim konusunda değer-
lendirmelerde bulunacaklar. Karşılaşı-
lan sorunlara nasıl çözümler üretildiğini, 
yatırım kararlarında yaşanan tereddüt-
lerin nasıl giderildiğini göreceğiz. 

Bu noktada son dönemde dünyada ve 
ülkemizde yatırımların nasıl şekillendiği 
konusunda bazı rakamları paylaşmak 
istiyorum. 
Küresel düzeyde faiz artırımlarına gidil-
diği bir ortamda finans ayağı etkilendi. 
Şirket birleşmeleri ve satın almaları için 
daha zorlu bir ortam oluştu. Nitekim 
toplam global işlem hacmi bir önceki 
yıla göre %34 düştü. 3,1 trilyon dolar 
seviyesinde gerçekleşti. 

“Dünya ve uluslararası rekabet 
koşulları dönüşürken, özel 
sektör olarak daha fazla 
sorumluluk almaya hazırız.” 
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ESİAD Yönetim Kurulu Başkanı



Türkiye’de ise, küresel makroekono-
mik zorluklara rağmen 2022 yılında 
birleşme ve satın alma faaliyetlerinde 
rekor kırıldı. 11,5 milyar dolar tutarında 
450 işlem gerçekleşti. 
Girişimcilik konusuna geldiğimizde, 
Türkiye, 2022 yılı Küresel Girişimcilik 
Endeksinde, tarihindeki en iyi sonuca 
ulaşarak 132 ülke içinde 37’inci sıraya 
yükseldi. 
Dünyada ve Türkiye’de dikkat çeken 
bir başka konu ise, yüksek değerleme-
ler ve talepler ile dikkat çeken halka arz 
piyasasıdır. 2022 yılında dünya gene-
linde 1.415 şirket halka arz edildi. 
2021’de bu rakam 2.436 idi. Türkiye’ye 
baktığımızda ise, 2022 yılında 41 şirke-
tin halka arz olduğunu görüyoruz. 2021 
yılında rekor kırıldığını, toplam 53 şirke-
tin BİST’e kote olduğunu hatırlatmak 
istiyorum. 

Jeopolitik sorunlar, 
ticaret savaşları ve 
giderek etkilerini 
gösteren iklim krizi ile 
karşı karşıyayız. 
Küresel ekonominin çok kutuplu bir 
dünyaya evrilmesi ile birlikte ülkeler ara-
sında yeni iş birliklerinin oluşması hızla-
nıyor. 

İş birliği ağını, makro düzeyden mikro 
düzeye kadar geliştirebilen ülkeler en 
üst ligde yerlerini alacaklar. Devlet-
ler arası iş birliği artık tek başına yeterli 
değil. Küresel düzeyde oluşan takımla-
rın bir parçası olmayı başaran şirketler 
güçlerini artıracaklar. 

Ülke sınırlarını aşarak stratejik ortaklıklar 
yapan, tedarik zincirlerini daha daya-
nıklı ve esnek hale getiren, uluslararası 
fonlardan yararlanabilen şirketler tartış-
masız ülke ekonomisinde fark yarata-
caklar. Sürdürülebilirlik hedeflerini izle-
yen, dijital dönüşümü benimseyen, sıfır 
karbon yörüngesinde ilerleyen şirket-
ler uluslararası rekabette avantajlı hale 
gelecekler.

Hepimiz bu gerçeklerin farkındayız. 
Ancak, iş dünyası olarak pek çoğumuz, 
gerekli ve cesur adımlar atabilmek için 
bir süredir bekliyoruz. Dünya ve ulus-
lararası rekabet koşulları dönüşürken, 
özel sektör olarak daha fazla sorumlu-
luk almaya hazırız. 
Bu kapsamda, devletimizden bek-
lentilerimiz var: OVP’de yer alan poli-
tika ve tedbirlerin, geniş kapsamlı yapı-
sal reformlarla güçlendirilerek, devletin 
tüm kurumları tarafından güçlü biçimde 

sahiplenilmesini ve hayata geçirilmesini 
bekliyoruz. Yatırım ortamının hızla iyi-
leştirilmesini istiyoruz. OVP’de açıkça 
vurgulandığı üzere, uluslararası norm-
lara uygun, şeffaf düzenlemeler ile, 
güven ortamının yeniden tesis edilme-
sini önemsiyoruz. 

Rasyonel politikaların vazgeçilmez ve 
istikrarlı biçimde uygulanarak öngö-
rülebilirliğin sağlanacağına inanıyoruz. 
Bugün Zirvemiz devam ederken Tür-
kiye Cumhuriyet Merkez Bankası PPK 
faiz kararını hep birlikte öğreneceğiz. 
Ekonomi politikalarındaki olumlu sinyal-
lerin sağlam yapılara dönüşmesini ümit 
ediyorum. 

Değişen dünyada yer alabilmek için 
Cumhuriyetimizin ikinci yüzyılında 
Türkiye’nin potansiyelini daha akılcı 
biçimde değerlendirmemiz gerekiyor. 
Önümüze gelebilecek farklı sınama-
lara karşı jeostratejik avantajlarımızı da 
kullanarak, doğru yatırımlara yönelme 
zamanı olduğunu düşünüyorum.

Sözlerime son verirken, “ESİAD Yatırım 
Zirvesi ile fırsatları keşfedin, geleceğinizi 
şekillendirin” diyor, katılımınızdan dolayı 
teşekkür ederek saygılar sunuyorum.
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Zirve, İzmir’e yatırım
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Kredi değerlendirme kuruluşlarının 
“Yatırım yapılamaz” diye not verdiği 
ülkede yatırım zirvesi düzenlemenin 
bahtiyarlığını hissettiğini belirtere söz-
lerine başlayan Sıtkı Şükürer, üç yıllık 
bir süreci kapsayan OVP’de öngörülen 
hedefler kadar neyin nasıl ve ne zaman 
yapılacağının tatmin edici bir ayrıntıda 
açıklanması gerektiğini belirterek, “Pek 
tabii ki bir ülkede yatırım ikliminin olum-
luya dönüşebilmesi için OVP benzeri 
programların yanında daha pek çok 
faktör de önem taşır. Her şeyden önce 
siyasi idarenin ekonomiye dair tutumu-
nun bir istikrar içinde gel gitlere savrul-
madan rasyonel esaslarda ve kararlılıkla 
sürdürülmesi temel koşuldur. Türkiye 1 
trilyon dolara koşan milli geliri ile büyük 
bir ülkedir. Ancak dengeli ve sağlıklı 
gelişimini devam ettirebilmek için ulus-
lararası toplumun gerek ekonomik 

gerekse evrensel hukuk kuralları itibarı 
ile uyumlu bir üyesi olmak durumun-
dadır“ dedi ve konuşmasını şu özetle 
bitirdi: “İstisnasız bir şekilde yuvasın-
dan çıkmış makro ekonomik göster-
geler, umarız Mehmet Şimşek ve ekibi 
tarafından kararlılıkla rehabilite edilir. 
Konuşmamı uzatmama adına, belki de 
ekonomiden çok daha önemli evrensel 
demokratik standartlar itibarı ile muka-
yeseli olarak açıklanan çok sayıda kri-
terden söz etmiyorum bile… Ancak, o 
cephede de durumumuzun hiç de iç 
açıcı olmadığını biliyoruz. Bu koşullar 
altında yapılan yatırım zirvemize başarı-
lar dilerken, her şeye rağmen bu ülkeye 
dair, onun yüksek potansiyeline inan-
cımızı belirtir, tüm katılımcılara sevgi ve 
saygılarımı sunarım.”

Dünya ile paralel bir yolda sürekli iler-
leyişimizi sürdürebilmemiz için ülke-
mizin uygulayacağı politikaların ve 
yapacağı programların büyük önem 
taşıdığını düşünüyorum. Bu anlamda 
bu ay açıklanan Orta Vadeli Program 
2024-2026 dönemine dair net hedefler 
çizerek belirsizliklerin giderilmesini sağ-
lıyor ve iş dünyamızın önüne bir yol hari-
tası koyuyor. OVP’nin en önemli hedefi 
enflasyonu düşürmek olacak. Ancak, 
ikiz dönüşüm olan yeşil ve dijital dönü-

şüme özel bir önem vermesini ve de 
OVP kapsamındaki yapısal reformla-
rın bir takvim kapsamında uygulanabi-
lir olmasını da yatırım kararlarının alın-
ması anlamında rahatlama ve planlama 
kolaylığı sağlayacağı kanaatindeyim. 
Çünkü yatırımcı güvenilebilir ve sağ-
lıklı bir piyasa ekonomisi istiyor. Düzenli 
işleyen hukuk kurallarını görmeyi adil ve 
dengeli bir ekonomide işlem yapmayı 
talep ediyor. Bu anlamda; OVP’de iş 
ve yatırım ortamı başlığı altında yer alan 
uluslararası normlara uygunluk, şeffaflık 
ve öngörülebilirlik, bürokratik işlemlerde 
sadeleşme yatırım yeri tahsisi ve alt 
yapı destekleri konularını yatırım orta-
mının iyileşmesi için gerekli görüyoruz.

Sonuç olarak; İzmir’in uluslararası 
alanda tanıtımının sağlanması ve küre-
sel yatırım ağına dahil edilmesi için ken-
timizin tüm kurum ve kuruluşlarının 
hep beraber eşgüdüm içinde çalışması 
gerektiğine inanıyoruz. Biz İzmir Tica-
ret Odası olarak uluslararası eğilimler-
den de yararlanarak kentimizin yakın 
bir gelecekte nasıl bir yatırım mode-
line sahip olmasına dair fikirler oluştu-
rulmasını hedefliyoruz. İzmir’de yatırım 
yapmak isteyenlerin süreçlerini hız-
landırmak ve kolaylaştırmak için yatı-
rıma yönelik gayrimenkulleri yatırımcı 
ile buluşturacak bir platform oluşturma 
çalışmasını yapıyoruz.

Yeni yatırım çekmek için Dünya Ban-
kası, OECD gibi uluslararası kuruluş-
ların yatırımlara liderlik yapan fonla-
rın, dünyanın en değerli markalarının 
İzmir ofislerini açmaları için lobi çalış-
maları yapmalıyız. Ayrıca bu tip yatırım-
cılar diğer yatırımları çekme anlamında 
da tetikleyici bir görev üstleniyor. Yanı 
sıra KOBİ’lerimizin finansman ihtiya-
cını karşılamaya yönelik fon sağlayıcı 
aracı merkezlerin de kentimize çekilme-
sini önemsiyorum. Bu anlamda kenti-
mizde girişimci ve yatırımcıyı buluştura-
cak ara bağlantıların güçlendirilmesi ve 
dış sermaye fonlarının İzmir’e çekilmesi 
yönünde yapılacak çalışmaların faydalı 
olacağı kanaatindeyiz.

Yatırım Zirvesi, Türkiye’nin 
ekonomik sorunlarına 
yönelik değerlendirmelerin 
yapıldığı açılış konuşmaları 
ile başladı. Zirve öncesi 
açıklanan Orta Vadeli 
Program’ın da yoğun 
olarak değerlendirildiği 
konuşmaların dikkat çeken 
özet bölümlerini sizlerle 
paylaşıyoruz.

ESİAD Yüksek İstişare Konseyi Başkanı
Sıtkı Şükürer:

“Yuvasından çıkmış 
makro ekonomik 
göstergeler, umarız 
kararlılıkla rehabilite 
edilir.”

İzTO Yönetim Kurulu Başkanı 
Mahmut Özgener:

“Kentimizin bir 
yatırım modeline 
sahip olmasını 
hedefliyoruz.”



Zirveye gönderdiği görüntülü mesaj 
ile katılan Büyükelçi Meyer-Landrut, 
küresel zorluklara rağmen 2022’de 
ikili ticaret hacminin yaklaşık 200 mil-
yon avro’ya ulaştığını belirterek şun-
ları söyledi; “İş ortamının iyileştirilmesi 
ve AB’nin Yeşil Mutabakat öncelik-
lerine daha fazla uyum sağlanması, 
Türkiye’ye çok daha fazla doğrudan 
yabancı yatırım getirebilir. AB tarafın-
dan desteklenen özel sektör yatırımla-
rının yanı sıra uluslararası finans kuru-
luşlarından alınan garantiler ve krediler 
daha uygun maliyetli sermaye sağlaya-
bilir, yatırımların riskini azaltabilir, sürdü-
rülebilir ve kapsayıcı kalkınma için kre-
dileri artırabilir. Geçtiğimiz yıl, Avrupa 
Sürdürülebilir Kalkınma Fonu kapsa-
mında Türkiye Yatırım Platformu’nu kur-
duk. Bu, insana yakışır istihdam yaratıl-
masını teşvik etmek, yenilenebilir enerji 
ve sürdürülebilir tarımı geliştirmek, diji-
tal ekonomiyi desteklemek için önemli 
bir yatırım aracıdır.”

Geçtiğimiz Mart ayında düzenlediği-
miz 2. Yüzyılın İktisat Kongresi’nde 
bugün bu salonda bulunan tüm pay-
daşlarımızla beraber sağlıklı bir ekono-

“Demokrasinin 
evrensel ilkeleri ve 
hukukun üstünlüğüne 
tam saygılı bir 
sistem inşa etmek 
zorundayız.”

“Bizim yatırımcımız 
ekonomik risklere, 
şoklara daha 
dayanıklı...”

mik gelişme için nasıl bir zemine ihti-
yaç duyulduğunu çok net tarif etmiştik. 
Hukukun üstünlüğü, ifade özgürlüğü, 
insan hakları, doğayla uyum ve demok-
rasi olmadan ekonomi olmaz. Olursa; 
enflasyon olur, yoksulluk olur, işsizlik 
olur hatta kıtlık olur. Oysa tüm kurum 
ve kuralları ile işleyen bir demokrasi, 
bu ülke insanlarının en temel hakkıdır. 
Bu temel hakkın tecellisinde en ufak bir 
eksiklik dahi olduğunda bunu yatırım ve 
finansman konusunda büyük bir zafiyet 
olarak yaşıyoruz. Bu yüzden ülke gene-
linde ve yerel ölçekte sadece beş yılda 
bir sandığa giderek değil yaşamın her 
anında demokrasinin evrensel ilkelerine 
ve hukukun üstünlüğüne tam saygılı bir 
sistem inşa etmek zorundayız. Bu sis-
temi oluşturmakta geciktiğimiz her bir 
gün ülkemizdeki yatırımların daha da 
azalması sonucunu doğurur.

Demokratik kuralların işlemediği top-
lumlarda belirli zümreler bir süreliğine 
elbette zenginleşebilirler. Fakat bizim 
bunu ekonomik kalkınma olarak kabul 
etmemiz mümkün değil. Çünkü refah 
toplumun tabanında adil bir şekilde 
dağılmamışsa orada güçlü bir ekono-
miden, sürdürülebilir bir ekonomiden 
söz edemeyiz. 

Biz geride kimsenin kalmadığı bir Türkiye 
hedefine inanıyoruz. Bu hedefi ülkedeki 
yatırımların artmasının en temel koşulu 
olarak kabul ediyoruz. Cumhuriyetin 
100. yılında bu büyük mirasa yakışır bir 
ekonomiye sahip olmanın tüm koşulla-
rını, stratejilerini ve anahtar eylemlerini 
2. Yüzyılın İktisat Kongresi’nde kelime 
kelime tarif etmiştik. Bu tarifin yapıl-
masına belli bir grup değil bu ülkenin 
tüm iş dünyası, işçi ve çiftçi kuruluş-
ları katılmıştı. Ekonominin can damarını 
elinde tutan bu gruplara alanında ihti-
sas sahibi çok sayıda akademisyen ve 
uzman da eşlik etti. Nihayetinde 303 
maddelik bir kararlar manzumesi ile 
geleceğin Türkiye’si hayalimizi hep bir-
likte ortaya koyduk. Çünkü hep söyle-
diğim gibi ‘beklenen değil, inşa edilen-
dir’.

İzmir’den yükselen bu gelişme hamle-
sinin ve kısmen de olsa bugün yoğun 
olarak tartışılan OVP’nin farklı bölüm-
lerinde yer aldığını görmekten mutluluk 
duyuyoruz. Bu durum, hiç şüphesiz ki 
İzmir’in İktisat Kongresi’ne katkı koyan 
tüm paydaşlarımızı da mutlu etmiştir.

AB Türkiye Del. Başkanı, Büyükelçi 
Nikolaus Meyer-Landrut

“AB Yeşil Mutabakat 
önceliklerine 
uyum sağlanması, 
Türkiye’ye daha 
fazla yabancı yatırım 
getirebilir.” 

İzmir Büyükşehir BelediyeBaşkanı
Tunç Soyer:

Dünya ekonomilerinde son yıllarda 
yaşanan değişimlerle birlikte yeni yatı-
rımlar için farklı finansman koşullarının 
önemini artırdığını, Türkiye’deki yatı-
rımcıların da farklı modellerle başa-
rılı sonuçlar elde ettiğini söyleyen İzmir 
Valisi Süleyman Elban, farklı finansman 
olanakları konuşulurken dikkat edilmesi 
gereken noktaların da bulunduğuna işa-
ret ederek, halka arzlarda şirket değer-
lerini şişirerek yapılan manipülasyonlar, 
ortaklıklarda yaşanan sıkıntıların da Zir-
vede ele alınması gerektiğini kaydetti.
Yatırımın finansmanı konusunda bir 
problem anında gerçekten yatırıma 
ihtiyacı olmadığı halde bir finansman 
arayışına girilmesi ya da ideal ölçeğin 
ötesinde yatırım yaparak daha fazla 
kaynağa ihtiyaç duyulmasının finans-
mana erişim konusundaki sorunlar-
dan biri olduğunu düşündüğünü ifade 
eden Vali Elban, “Sanayimizin kapasite-
sine bakarsak genel olarak çok fazla atıl 
kapasitemiz var. Bir şekilde ileride üre-
tiriz yaparız diye… Halbuki üretip yapa-
caksak daha sonra yeni yatırım yapabi-
liriz. Hepimizin bildiği gibi bazı şirketler 
borçlu olmakla öğünürler. Peki, niye 
borçlanır? Şirketin temel görevi borç-
lanmak mı? Şirket öz sermayesinin bil-
mem kaç katı borçlanmakla neden 
öğünür? Bunların hepsi bu işteki yapı-
sal sorunları gösteriyor” dedi.
Vali Elban, sağlıklı finansman, ortak-
lık ve sermaye piyasaları ile yatırımcı-
nın çok başarılı olacağına inandığını 
söyleyerek, “Bizim yatırımcımız, ticaret 
erbabımız dünyadaki tüm yatırımcı ve 
ticaret erbabından daha zeki, başarılı, 
ekonomik risklere, şoklara daha daya-
nıklı ama yapısal olarak bu konuların 
da bence gündeme alınıp değerlendiril-
mesi önemli” dedi.

İzmir Valisi
Dr. Süleyman Elban
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ESİAD YATIRIM ZİRVESİ’NDEN

Dünyadaki durumla başlayalım. 2020-21-
22 yıllarında yaşadığımız kovid-19 sonrasında 
muazzam bir para bolluğu oldu. Talep inanılmaz 
yükseldi. Bundan hepimiz faydalandık. Hepimi-
zin işleri 2021 ve 22’de iyi gitti ama 2023’e 
girdiğimizde talepte bir düşüş yaşandı. Dün bir 
istatistik gördüm. Amerika’da kovid-19 döne-
minde biriktirilmiş paralar sıfıra inmiş durumda. 
Dolayısıyla bu durum tüketimi etkiliyor. Tek-
rar öğrenci kredileri gündeme geldi. Bunların 
hepsi yaşanan ciddi talep fazlalığı ve para bol-
luğu döneminin bittiğini gösteriyor. Ben özellikle 
2023’ün ilk yarısı ile ilgili rakamları paylaşmak 
istedim. Global olarak şirket alım ve satım akti-
vitelerinde ciddi bir azalma var. Hem adet olarak 
hem değer olarak. Bu SMP’nin oldukça güveni-
lir bir verisi. Bu azalma sadece talep azalması 
değil malumunuz faizler Amerika ve Avrupa’da 
son 25 yılın en yüksek seviyesine çıkmış 
durumda. İster istemez fonlama maliyetleri çok 
yükseldi. Bizim Amerika’da ufak bir işimiz var. 
Refinansmanı geldi. Yüzde 4,5 ile finanse ettiği-
miz iş yüzde 10’a geldi.

Bu azalmaya sektör ve coğrafya olarak baktı-
ğınızda. Zaten bu tip işlemlerin büyük çoğun-
luğu Amerika, Avrupa ve Asya’da oluyor. Bizim 
bulunduğumuz bölgeyi ne yazık ki “MENA” ola-
rak tarif ediyorlar. Çok azalmıyor, “MENA” hala 
aktivitenin yoğun olduğu bir bölge. Ama sek-
tör olarak baktığımızda; endüstriyel sektörde 
bir azalma var. Bu biraz da trendlerle de alakalı. 
Savaşın da etkisi var. Enerjide bir miktar artış 
görüyoruz. Yenilenebilir enerji ciddi aktif oldu. 
Avrupa’da tekrar teşvikler başladı ve ciddi bir 
artış var. Gayrimenkul ve mali sektörde ise ciddi 
bir düşüş var. Çünkü zaten oralarda geri dönüş-
ler daha uzun olduğu için yüksek faiz ortamında 
cazibesini nispeten kaybediyor.
En önemli yatırım gruplarından biri olan özel 
sermaye fonlarının işlem hacminde de azalma 
var. Özel sermaye fonlarında, yatırımcıların 
taahhüt ettiği fakat toplamadığı bir trilyon dola-
rın üstünde bir para var. Fonların yeteri mik-
tarda yatırım yapamamasından ve bulamama-
sından kaynaklı bu durum. Bu aslında yatırım 
anlamında globalde sıkışmanın işareti. Sıkışma 
derken, yine de binlerce işlem oluyor, duran bir 
şey yok ama bir önceki döneme göre ciddi bir 
azalma özel sermaye fonlarında hem değerde 
hem işlem sayısında azalma var. Sektör dağılı-

mında dünyada teknoloji her zaman öne çıkıyor. 
Türkiye’nin dış yatırım anlamında en çok zorlan-
dığı son iki senede dahi bizim dijital ve tekno-
loji işlerimize hep ilgi var. Önce Golden Sachs 
ortak oldu, o çıktı başka biri ortak oluyor. Diji-
tal bir sigorta şirketi kurduk, şirket 1,5 yıl-
lık ama şimdiden ilgi var. Bence bizim grupta 
ondan daha iyi işlerimiz var ama teknolojiye ilgi 
büyük. İzmir’in ve Türkiye’nin güçlü olduğu bir 
alan endüstri de sermaye fonlarının odağında 
görünüyor. Diğer alanlarda eşit dağılım var. Bir 
de şöyle bir eğilim gördük. Özel sermaye fon-
ları özellikle şirket aldıktan sonra ek ufak alım-
larla şirket değerini artırmayı çok sever. Kolay 
bir yöntem ama nispeten azalmış durumda. 
Daha çok içerde maliyet kısalım, verimliliği, kar-
lılığı artırarak değer artışı sağlayalım modeline 
geçildi. Bu da şunu etkiliyor, bir özel sermaye 
fonu ile ortak olduğunuzda o tip baskılar doğal 
olarak artıyor. Son bir makro trend, çevre eko-
nomisi çok büyüyor. 3-4 yıl öncesinde hepimiz 
“O kadar da çok büyür mü?” sorusunu soruyor-
duk. Fakat bunun etrafında inanılmaz bir sanayi 
gelişiyor. Geri dönüşüme, az elektrik tüketim 
modeline yönelik sanayiler gibi bu alanda çok 
büyük bir fırsat olduğunu ve Türkiye’nin de bu 
alanda oldukça bakir, yatırıma çok müsait oldu-
ğunu düşünüyoruz. Bu sürdürülebilirlik ekono-
misine biz açıkçası yatırım yapılabilir, bazı küçük 
şirketlerle birleşip global şirketler haline gelebi-
lecek bir alan olarak bakıyoruz.

Bir özet yaparsak, biz 2023 ve 24’ü yatırımlar 
açısından nispeten dar bir dönem olarak görü-
yoruz. Faizler yüksek, fonlama az… Faizler düş-
meye başladıkça risk iştahı artıyor yurt dışında. 
Bu döngüyü çok yaşadı dünya ve Türkiye.
Özellikle Türkiye açısından baktığımızda da ger-
çekten kurun artan taleple birlikte ilk patlayan 
21-22 yıllarının, 23 ve 24’te devam etmediğini 
görüyoruz. Tabi herkesin bulunduğu sektör iş 
kolu vs. bazında değişir ama bu yoğun talep kur 
farkı, stok karları ile gelen büyük karlar, 2023 ve 
24’te sektör bazlı değişmekle beraber olmaya-
bilir diye düşünüyoruz.
Yurt dışına baktığımızda Amerika’da ciddi bir 
toparlanma olacak diye görüyorum. Amerika’nın 
daha hızlı geri geleceğini, Avrupa’nın ise daha 
yavaş geri geleceğini görüyoruz. Avrupa ikili 
anlaşmalarla önemli miktarda enerji depo-
ladı. Ama kış için tam olarak hazır değil diye 

bir analiz var. Avrupa’nın bu yavaşlığı bizi de 
Amerika’ya ihracatımızı artırmaya yönlendirdi, 
buna çalışıyoruz.
Türkiye’de yatırımın önündeki en büyük engel, 
uzun vadeli fona erişim neredeyse imkansız.
3-6 aylık bir şeyler bulunuyor ama 5 yıllık, 7 
yıllık çok özel ISG kredileri dışında, satın alma 
kredisi, proje finansmanı konusu çok maliyetli. 
Yüzde 13’ten kredi alıp 7 yıllık bir yatırım yap-
mak çok kolay değil.

OVP umut verici, dünyada da çok olumlu kar-
şılandı. Dün uluslararası bir medya kuruluşun-
daydım OVP ile ilgili inanılmaz olumlu görüş-
ler vardı. Hepimizin arzusu, programın kesintiye 
uğramaması, sürdürülebilir olması. Ancak, fon-
lama tarafında çok özel yatırımlar haricinde ger-
çekten zor, bulunabilirse de çok çok maliyetli. 
Bu bence hem şirket evliliklerinde büyük bir risk 
ve engel, hem de büyük, sıfırdan yatırımların 
önünde de risk ve engel. 2025’te biraz topar-
lanır ama 2024’ü yumuşak bir geçiş ile atlatırız 
diye umuyoruz. 
Öte yandan Türkiye’nin önünde büyük fırsatlar 
da var. Bizim bu son dönem yatırım yaptığımız 
şirketler vesilesi ile Çin’le yakınlaşmamız oldu. 
Elektronik Karel, Türkiye’nin en büyük bağım-
sız elektronik şirketi onunla ortak olduk. Birçok 
uluslararası firma tedarik zincirlerini yakınlara 
bir yerlere almaya çalışıyor. Türkiye, Romanya, 
Polonya iyi alternatifler. İç pazarı çok büyük olan 
Türkiye diğerlerine nazaran mükemmel alter-
natif. Bu bir fırsat yaratıyor. Birçok global şir-
ket Çin’e bağımlılığını azaltmak için Türkiye’de 
yatırım bakıyor.

Çin’e farklı bakmak
Çin ile ilgili birtakım gözlemlerimi de paylaş-
mak istiyorum. Çin’i biz düşük maliyet, bura-
lara ucuz mal gönderen ülke olarak algılıyoruz 
ama öyle değil. Çin tamamıyla teknoloji üreten 
ileri ürünler üreten bir konuma gelmiş vaziyette. 
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Doğan Holding CEO’su Çağlar Göğüş:

“Türkiye’de yatırımın önündeki en 
büyük engel, uzun vadeli fona erişim.”



Gelemediği sektörlerde de geleceğine ben çok 
inanıyorum. SAIC Çin’in en büyük ikinci otomo-
tiv firması, onların bazı markalarının mümessi-
liyiz. SAIC çok büyük bir grup. İnanın Çin ara-
baları Avrupalı arabalardan daha teknolojik ve 
kaliteli. Geçen hafta Çinlilerle İngiltere’de buluş-
tuk. Avrupalı OEM’ler High Cost, Low Cost diye 
bir program başlatmışlar. Bu 6-12 ay içinde 
maliyetleri yüzde 20 indirin diyen bir program. 
Bu tedarikçilerin üzerinde muazzam bir baskı 
demek. Dolayısıyla Çin olayını farklı ele almak 
gerekiyor. Onlar buralara ulaşmaya çalışıyorlar, 
büyük bir otomobil fabrikası kurabilir miyiz diye 
uğraşıyoruz. Çinlilerle ortaklık yeni bir nosyon. 
Hepimiz ortaklıklar anlamında Batı dünyasına 
daha aşinayız. Benim için de yeni bir deneyim. 
Çok uzun vadeli düşünüyorlar. Bir taraftan da 
bizim gibi tüccar zihniyetine de sahipler. Fırsat 
olmakla birlikte Çin’i bir tehdit olarak da görüp, 
hepimizin bu ülkeyi iyi anlaması gerektiğine ina-
nıyorum. Her üründe de bir tehdit açıkçası var.

Evet Türkiye şöyle biliniyor. Coğrafi avantajı, 
spot pazarlara erişimi, tedarik piyasasında çok 
enteresan şeyler var. Bizim tedarik piyasamız 
birçok Avrupa ülkesinden daha iyi. Çünkü çok 
ciddi bir spot piyasa erişimimiz var. Bu dünyaca 
da bilindiği için bir çok kategoride ham madde 
üretemese de cazip oluyor. Şunu görebiliyoruz. 
Yabancı yatırımcı yeniden Türkiye’ye bakmaya 
başladı. Ama bir yoklama halindeler. Gelelim 
de 3 milyar dolar koyalım, noktasında değiller. 
Üzücü bir durum ama Ukrayna Rusya savaşı da 
bizim için bir avantaj yarattı. Güvenli bir lima-
nız çünkü, bazı uygulamalar mükemmel olmasa 
da bugüne kadar yatırımcısını hiçbir zaman 
hukukta ezdirmemiş bir ülke Türkiye. 

Halka arzın önemi
Bir de halka arz konusu var. Önemli olduğunu 
düşünüyorum. Peki, halka arz iyi bir alterna-
tif mi? Türkiye’de önemli miktarda halka arz 
yapıldı. Bunların büyük çoğunluğu 50 milyon 
doların altında yani küçük ölçekli halka arzlar. 
Halka arz önemli bir fırsat tabii firmanın gele-
cek stratejisiyle de uyumlu olması gereken bir 
fırsat diye düşünüyoruz. Şu anda halka arz-
lar küçük yatırımcı tarafından gidiyor. O küçük 
yatırımcıyı da bazı büyük portföy şirketleri yön-
lendiriyor. Yabancı portföyler çok kalmadı. Ben 
aslında burada ilginç bir analiz yaptım. Acaba 
bunlar gerçekten para kazandırdı mı yatırım-
cıya… Kazandırmış. Yani yatırımların çok büyük 
bir kısmı dolar bazında ciddi pozitif getiri elde 
etmiş durumda. Dolayısıyla bu aslında 2021-22 
finansal sonuçları genelde şirketlerin iyi olduğu 
için tabii getiriler katlandı dolar bazında. Nega-
tif getiren var mı? Var. Şöyle bir sonuç da çıkar-

dım. Gerçekten şirketlerin performansı kötü-
leştiğinde, performans negatife dönüyor. Bu en 
altta, yani firma ismi vermek istemedim ama 
dolar bazında kaybettirenler mali performansı 
düşmüş şirketler. Dolayısıyla ‘Halka arz ettim. 
Şirket içine aldım parayı, sonrası tufan’ demek 
pek olmuyor. Yani finansal performansın devam 
etmesi önemli bir önkoşul gibi duruyor. 

Türkiye’de şöyle bir realite de var. ‘Long only’ 
yatırımcı kalmadı. Eskiden yabancı yatırımcı-
nın hisseyi elinde tutması ortalama 320 gündü, 
Türk yatırımcının ise 60 gündü. Bugün Türk yatı-
rımcınınki 28 gün, yabancınınki 29 gün. Zaten 
yabancı yatırımcı az ama giren de zaten hızla 
kısa vadede bir kazanç peşinde koşuyor.

Peki halka arzın artısı nedir? Artısı malum yani 
sonuçta şirketin kontrolünü vermeden şirket 
içine ya da hissedarlara önemli bir mali katkı 
sağlıyor, bu çok net. Tabii bir de firmaya halka 
açık bir şirketin disiplini, kültürü geliyor. Bunun 
ilave maliyetleri, regülatif yükü, raporlama ihti-
yacı, sektör bazlı önemli, mesela biz bazı sek-
törlerde bunun önemli bir bariyer olduğunu 
düşünüyoruz. Rekabet bilgisini paylaşmak, pay-
laşmamak açısından…

Beni en yoran sürekli küçük yatırımcıdan gelen 
sorular. Bir ara berbere gidemez oldum. Berber-
deki çırak Galata hissesi almış, düşünce gözü-
mün içine bakıyor. 50 TL bahşiş verecekken 
500 TL verdim ki şikayet etmeyi bıraksın diye… 
Sonra Galata artınca onu iade alayım mı diye 
düşündüm ve çocukla aramızda sohbet konusu 
oldu. Gerçekten o küçük yatırımcı baskısı yoğun 
yaşanıyor. Bunlar daha basit komplikasyonlar. 
En nihayetinde bir şirket üzerinde, değer üze-
rinde kontrol azalıyor. Nihai amaç tamamından 
çıkmaksa, gelecekte önemli bir kısıt yaratabi-
liyor değerine yönelik. Şirket stratejisinden de 
uzaklaşıyorsunuz. Bu sefer hep temettü bas-
kısı çok yoğun oluyor. Çağrı zorunluluğu geti-
riyor. Bazı işlemleri halka arzı çok garip diye 
yapamıyorsunuz. Çünkü şirketin yüzde 40’ına 
ortak olacaksınız x değerden, geri kalan yüzde 
30’una çağrı yapıyorsunuz 4x değerden ama siz 
de değerleri biliyorsunuz, uçuk rakamlar oluyor 
bazen piyasa ötesinde. Ama dediğim gibi bu şir-
ketin patronu ile çok çok çok alakalı.

Ortaklık kültürü
Son olarak bana gelen ortaklık nasıl olur soru-
suna da değineceğim. Doğan Holding’in kültü-
ründe hep ortaklık yapmak var. Medyada Burda 
ile, petrol işinde Aytemiz ailesi ile ortak olmuş. 
Geçmişte de birçok ortaklığı var. Biz burada 
uzun vadeli, şirketin ülkü birlikteliğini önemli 

görüyoruz. Hem İzmir’de hem Türkiye’de çok 
başarı hikayesi yazmış, 60 ila 200 milyon dolar 
arasında ciro yapan şirketler var ama bunla-
rın gerçekten milyar dolar olma potansiyelleri 
var. Bunu realize etmek de bir ülkü birlikteliğin-
den geçiyor eğer ortaklık yapılacaksa. Bazen 
alıcı için de satıcı için de 3 kuruş, 5 kuruştan 
daha önemli hale geliyor. Buna zaman harca-
mak önemli. Genel iş prensipleri anlamında da 
uyum çok önemli. Büyük holdinglerin mali disip-
lini yüksektir. Doğan da öyle. Dolayısıyla ortak 
olduğu şirkette de mali yapının güçlü olmasını 
ister, öyle değilse sorun oluyor. 

Doğan Holding gerçekten kişilere dayalı iş yap-
mayı çok riskli buluyor. Sonuçta halka açık bir 
şirket, sürdürülebilir bir organizasyon ama 
bir taraftan da bize çok soruluyor bu ortaklık-
larda. Bizim gibi büyük grupların genelde ata-
leti yüksek, gideri fazla… Gelip şirkete bir sürü 
gider yükleyecekler diye bakılıyor. Bizim holding 
topladığınızda 54 beyaz yakalıdan oluşuyor. 
Ama bunlarla göz göze bakmak önemli çünkü 
genelde bu büyük gruplar girdiğinde, onu da 
alalım, bunu da alalım ciddi maliyet yükleniyor.

Bu ön aşamalarda bizim tecrübemiz sözleşme 
konuşulduğu kadar aslında nişan döneminde 
konuşulacak belki daha soyut gelen iş yapış 
prensiplerinin de konuşulması. Bunlar önemli 
uyum oluyor. Demin Sayın Valim bahsetti. Dedi 
ki “Onu kazıklıyor filan.” Onun olmaması adına 
bu kültürel uyumun ama bunu da soyut değil 
de somutlaştırarak, ana bacaklarda Ar-Ge’de, 
finansmanda, üründe, yatırımda ne olduğu 
çok önemli. Çünkü mesela biz yatırım yapar-
ken önemli motivasyonumuz yatırım yaparak işi 
büyütmek oluyor. Bu konularda paralellik sağla-
mak kurucu ortaklarla önemli. Bunların tabii ki 
sözleşmelerde baştan ve net yazılması gerekli. 
Ben bunu zor şekilde öğrendim. Amerikalılarla 
kontrat yaptım. Sonra o kontrata üç dört yıl 
önce, bu kadar tecrübe kazandım şu kontrata 
bir daha bakayım dedim. Berbat bir kontrat yani 
o kontratla ortaklığı o kadar yıl götürmüş olma-
mız tamamiyle insani becerimizden kaynaklı 
yani. O kontratı bugün hayatta imzalamam.  O 
zaman bi şekliyle imzalamışız.

En sonunda da bir dünya görüşü bu işlerde 
ortaklığa değer vermek önemli. Sonuçta burada 
insani bir boyuta geliyor. Biz Doğan olarak Tür-
kiye için ortaklığın önemli olduğunu düşünü-
yoruz. Çünkü zaten fonlama sıkıntısı var, zaten 
piyasa öyle gani gani fon yok. Herkes her yer-
den bulmaya çalışıyor. Dolayısıyla güç birleştir-
menin kıymetli olduğu dönem olduğuna inanı-
yoruz. O şekilde de davranıyoruz açıkçası.
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ESİAD II. Yatırım Zirvesi’nin ilk oturumunu Kara-
bağlı Şirketler Grubu Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Karabağlı moderatör olarak yönlendirdi. 
Karabağlı oturumu şu sözlerle açtı: “Geçen sene 
şöyle bir söz kullanmıştım. ‘Finansmanın tam 
pazarı’ demiştim. Pazarı kurduk şu anda. Pazara 
gittiniz alışveriş yapıyorsunuz şu anda, öyle farz 
edin. Bir de doğru para demiştim. Şimdi doğru 
para tabii çok geniş bir kavram, çok şeyler söy-
lenebilir. Ama doğru parayı bize kim getirecek? 
Diye sorarsanız. İşte bu konuşmacılar getirecek. 
O yüzden kendilerini can kulağıyla dinlemenizi 
tavsiye ediyorum.

Roots Advisory, Frankfurt Kurucu 
Ortağı ve CEO’su Ali TAŞBAŞI:

“Günün sonunda şirketin 
var olan asıl değerini 
anlamaya çalışıyoruz.” 
M&A bir yolculuktur. Yolculuk ile beraber bir 
süreç başlıyor. Bu süreç ile beraber biz sizi 
tanıyoruz. Siz bizi tanıyorsunuz. Biz sizi anla-
maya çalışıyoruz. Şirketin dinamiklerini, kuvvetli 
olduğu yönleri anlamaya çalışıyoruz. Bu süreçle 
beraber teknik bir bölüm başlıyor. Dokümanlar 
hazırlanıyor. Bir şirket değerlendirmesi yapılı-
yor. Şirketin CRM’leri ile birlikte hukuki konu-
lara giriliyor. Bu dediğimiz Hard Fact’lerdir. Bun-
larla beraber Soft Fact’lerimiz de vardır. Her şey 
rakam değildir. Bir şirket değerlendirmesi yaptı-
ğınız zaman tamam işte bunun  EBIT (Earnings 
Before Interest and Tax) olarak geçen yani FVÖK 
(Faiz ve Vergi Öncesi Kazançlar) şeklinde çevi-
rebileceğimiz kavram ile bunun bir uzantısı olan 
EBITDA (Earnings Before Interest, Tax, Dep-
reciation and Amortisation) yani FAVÖK (Faiz, 
Amortisman ve Vergi Öncesi Kazançlar) kav-
ramları var. Ama günün sonunda şirketin asıl bir 

değeri vardır. Bunu anlamak için çalışıyoruz ve 
bu süreç sonunda yapılacak görüşmelerde bun-
ları anlatıyoruz karşı tarafa…
Günün sonunda her şey bir moderasyondur ve 
her iki tarafın da kazanarak bu yolculuğa devam 
etmesi lazım diye düşünüyorum.

Mustafa KARABAĞLI 
Aslında M&A danışmanı dediğimiz uzman bizim 
şirketimizi ortaklık yapacağımız karşı tarafa en 
iyi anlatacak kişi çünkü karşı tarafın beklediği 
şeyleri o bildiği için o şekilde ifade edebiliyor.
Şimdi Levent Bey’e geçiyorum. Kendisi benim 
şirketimin satışını başarı ile tamamlayan kişidir. 
Kendisinden çok eleştiri almıştım zamanında. O 
yüzden şöyle bir soru sormak istiyorum. Levent 
Bey “Bir şirket nasıl cazip hale gelir? Ne yap-
ması lazım? Hangi aşamalardan geçmeli ve 
nasıl hazırlanmalı?”

Oaklins inHERA Capital Yönetici 
Ortağı Levent BOSUT:

“Finansal şeffaflık her 
zaman yatırımcı için güven 
sağlar ve tercih edilir.”
Şirketleri cazip kılan nedir? Bir projede biz ilk 
başta, “Bu şirket ilgi çeker mi?” diye bakıyo-
ruz. Eğer uygunsa her şey yolunda, ama hazır 
değilse aylarca o şirketin hazırlanmasına destek 
oluyoruz. Şirketin Uluslararası Finansal Rapor-
lama Standartları (UFRS/IFRS) çerçevesinde 
denetlenmesi, maliyet muhasebesinin getiril-
mesi, profesyonel bir yönetim olması, bağımsız 
denetim şirketlerinden tekliflerin alınması konu-
sunda çalışıyoruz. Maliyet muhasebesi şirketin 
gelecek projeksiyonlarının hazırlanması için çok 
önemli… Bu uzun yol boyunca şirketin Enterp-
rise Resource Planning (ERP)’si yani kaynakla-
rın planlanması, Material Requirements Plan-

ning (MRP)’si yani malzeme ihtiyaç planlaması 
ve Customer Relationship Management (CRM)’i 
yani müşteri ilişkileri yönetimi yol boyunca yapı-
lan çalışmalar. 
Bir de şirketin temel özellikleri var cazip olup 
olmamasıyla ilgili… Burada sektörüne bakı-
yoruz, büyüklüğüne, karlılığına, dünyada kabul 
görmüş bir ürünü, servisi var mı? Bir rekabet 
gücü, giriş bariyerleri var mı? İstediği kadar bu 
çalışmaları yapsın, her şirket satış için uygun 
olmayabilir. Bu temel özelliklere sahip şirketle-
rin bu hazırlıkları yaptıkları an satışa daha cazip 
hale gelmeleri mümkün. Yapılan hazırlıklardan 
bazıları oldukça pahalı hazırlıklar. Belli bir ölçek, 
belli bir büyüklük bu şirket evlilikleri için gerekli. 
İleri hazırlıklar aşamasında mesela VDD var. Ben 
bunu fazlasıyla tavsiye ediyorum. 4 büyüklerden 
veya daha sonraki muhasebe şirketlerinden alı-
nacak. Bu Vendor Due Diligence (VDD), şirke-
tin yatırımcıların gözü ile ayrıntılı incelemesinin 
şirket sahibinin kaynaklarıyla önceden yapılıp, 
herhangi bir sıkıntısı, problemi varsa tespit edil-
mesi ve yatırımcılara da daha şeffaf bir şekilde 
onların fazla zaman harcamadan bütün prob-
lemleri bütün riskleri görebilecekleri bir çalışma.
Bu yapılan çalışmalar bazen şirketin temel özel-
liklerinin önüne bile geçebiliyor. Bir şirket satı-
şında mesela bir sistem entegratörü Avustur-
yalı başka bir entegratöre sattığımız zaman 6 
tane rakip şirket vardı satılan. Daha karlı olan-
ları vardı. Pazar payı fazla olması gibi daha iyi 
özellikleri vardı ama bizim firmamızın finansal-
ları daha şeffaftı. Mükemmel bilgi enformasyon 
sistemleri vardı. Yatırımcılar çok şaşırdılar ve 
işlemin çok çabuk bitmesine bunlar vesile oldu.
Hangi şirket cazip derken sektörler de önemli. 
Stratejik yatırımcılar kendi sektörlerinde yatırım 
yapmak için her zaman bakıyor. Finansal yatı-
rımcıların durumu biraz değişik. Onların zaman 
zaman ilgilendikleri sektörler değiştirebiliyor. 

BİRİNCİ OTURUM

Ortaklıklar ve Stratejik Birleşme 
ve Satın Alma (M&A) Dünyasında 
Güncel Gelişmeler ve Beklentiler



Mustafa KARABAĞLI  
Şimdi sözü Eren Bey’e vermek istiyorum. Bir 
hukukçu gözüyle baktığımızda M&A nedir? 
Hangi aşamaları var? Mesela ortaklık anlaş-
ması, hisse satış anlaşması, bir de rekabet 
kurulu var. Bunları bize açar mısınız?

Esin Avukat Ortaklığı Yönetici Ortak 
Eren KURŞUN:

“Satıcının önden gidip 
hukuki Due Diligence
yapması çok önemli.” 
Olayın hukuk boyutu dışardan görüldüğün-
den daha zor. Çünkü hiç karşılaşmadığınız şey-
lerle karşılaşıyorsunuz. O sözleşmelerin bir keli-
mesi bile önemli. “Veya” kelimesi yerine “ve” 
yazıldığı için takriben 50 milyon avronun hangi 
tarafa gideceğinin belli olmaması söz konusu… 
İlk duyulduğunda “Yok canım, o kadar değildir” 
denebiliyor ama tahkime gidildiğinde rakamın 
o kadar olduğunu anlıyorsunuz. Levent Bey’in 
bahsettiği VDD süreci çok önemli. Satıcının 
önden gidip hukuki Due Diligence yapması çok 
önemli. Biz görev aldığımızda ilk sorduğumuz 
şey “Hisse senetleri nerede?” sorusudur. Çünkü 
ilk başta sormazsanız, sonrasında hangi kasada 
olduğu aranır ve bulunamazsa nerede olduğu, 
çıkartıncaya kadar M&A en az 6 ay atar. 

Yakın zamanda büyükçe bir şirketle anlaştık, 
Due Diligence’sa başlıyoruz. “Hukuken şirketin 
yüzde 30’u sizin değil farkında mısınız?” dedim. 
“Nasıl yani” cevabını alınca, “Bakın şöyle şöyle 
olmuş, hisse sizden çıkmış, geri gelmemiş” 
dedim. Şimdi bunu sürecin ortasında yatırımcı 
görse, belki bir şey olmaz ama o yatırımcıyı artık 
tazminatını ödeyerek bile masaya oturtamazsı-
nız. Dolayısıyla böyle şeyleri bir ön çalışmayla 
belirleyip, büyüyebilecek bir sorunu küçükken 
çözmek çok kolay. Ondan sonra gelen sözleş-
meler zaten bizim yoğun çalıştığımız şeyler. 
Ortaklıkta Hisse Devir Sözleşmesinin işi hisse 
devrinin olduğu gün biter. Bir de “Ortaklık Söz-
leşmesi” vardır. Sizin ortaklığınızın şeklini belir-
ler. Bu sözleşmelerin sonunda “kapanış günü” 
dediğimiz 50-60 işlemin olduğu bir gün yaşarız 
ve o işlemleri takip ederiz. 

Bir de Rekabet Kurulu izni var. Rekabet 
Kurulu’na istenmeden çok yanlış bilgi verildi-
ğini görüyoruz. Burada işlemin geçersizliği riski 
vardır. M&A yapmışsınız, yüz milyon doları almış 
kasaya koymuşsunuz ama Rekabet Kurulu 
diyor ki, geçersiz. Parayı geri mi vereceksin? 
Ceza yeme riski var. Sözleşmeler dışında devlet 
kurumlarına yaptığınız yanlış bir beyanda cezai 
sorumluluk devreye girer.

Mustafa KARABAĞLI
Şu anda hangi şirketlere ilgi var. Kimlere yatırım 
gelebilir ve kimler daha hazırlıklı olmalı soru-
sunu İbrahim Bey cevaplarsa seviniriz.

ÜNLÜ&Co Kurumsal Finansman 
Yönetici Direktörü ve Yönetim Kurulu 
Üyesi İbrahim ROMANO:

“Bütün dünya yeni tedarik 
ülkeleri aramaya başladı.”
Ben biraz Türkiye’nin yeni yatırım hikayesinden 
bahsetmek istiyorum. 2010- 2012 arası üç yıl 
ve 2021-2023 arası yabancı doğrudan yatırım-
ların sadece girişlerine, gayrimenkuller hariç 
olarak baktım. O yıllarda 11 milyar para geli-
yormuş, son yıllarda ise 6 milyar gibi bir para 
geliyor. 2010-2013 yıllarında Ortodoks politi-
kalar izleniyordu. Dolayısıyla yatırımcılar daha 
çok Türk halkının para harcadığı alanlara yatırım 
yapıyordu. Buna bir ad koyarsak, genç nüfusa 
sahip 80 milyonluk bir pazar yeri diyebiliriz. O 
dönemde bunu destekleyen en önemli yatırım-
cılar stratejik yatırımcılardı fakat çok ciddi bir 
yabancı private equity vardı. O yılları takip eden 
10 yılda bu private equity’ler ortadan kayboldu. 
Bu insanlar hepinizin bildiği sebeplerden dolayı 
bu yatırım biçiminden uzaklaştılar. Çok global 
olmayan, her türlü ülkede yatırım yapmayan 
küçük ölçekli şirketler de hemen hemen ben-
zer bir yön izlediler. 
İki dönemi karşılaştıran istatistiklere baktım. 
Özellikle iç pazara yönelik bir sanayi olan gıda 
ve içecek endüstrisinde yüzde 70’lik yabancı 
sermaye azalması var. Aynı şekilde eğitim, 
sağlık ve eğlence hizmetlerinde de yüzde 70 
azalma var. Ama toplam azalma yüzde 40 civar-
larında. 2020’den sonra dünya kökünden sar-
sıldı. Kovid-19 Batıya şunu gösterdi. Yahu, Çin 
uzakmış. Halbuki söylüyorduk geliyordu. Demek 
ki olağanüstü durumlar gerçekleştiği zaman 
tedarik zincirleri kırılabiliyor. Navlun ücretleri 
tavan yapıyor filan. Buna bir çözüm bulmamız 
gerekiyor. İkincisi de Rusya’nın Ukrayna’yı işgali 
ve bunu takip eden ambargolarla oldu. O zaman 
da insanlar şunu gördü. Bütün dünya yeni teda-
rik ülkeleri aramaya başladı. Amerika için Mek-
sika, Asya için Hindistan, Avrupa için de özellikle 
Fas ve Türkiye öne çıkıyor. Fakat burada M&A 
olarak Türk piyasasında global tedarik zincirine 
eklemlenebilecek şirketler anlamında bakıldı-
ğında, gerçekten global kalitede, sizi alacak şir-
ketin kalitesinde üretim yapılması demek. 
Burada parantez açayım. Eğer şu anda başla-
mış olan OVP ile Ortodoks politikalara dönüş 
aynı kararlılıkla devam ederse, biz o birinci 
temaya geri dönebiliriz. Bir de körfez ülkelerinde 
bir hareket var. Türkiye’ye geliyorlar. Benim gör-
düğüm kadarıyla bu ülkelerden gelen para 

daha çok prime aset’lere gidiyor. Nedir bunlar? 
Mesela, yenilenebilir enerjiye, alt yapı yatırımla-
rına gidiyor. Know How içeren, olgunluğa kavuş-
muş teknoloji şirketlerine gidiyor. Belki, gıda 
güvenliği, biraz markalı gıda, ilaç sektörüne de 
gelebilir ama bu kadarla kalacak. Çin hala çok 
küçük Türkiye’de, yüzde 1. FTA anlamında, biraz 
artmış ama hala çok küçük.

Mustafa KARABAĞLI
Ne kadar bir süre sonra dünya piyasala-
rında M&A piyasasını artırıcı bir hava eser ve 
Türkiye’nin payı nereden nereye gelir? Sorula-
rını Değer Bey’e yöneltmek istiyorum

Pragma Kurucu Ortağı ve 
Genel Müdürü Değer ŞAHBAZ:

“Teknoloji yaratan şirket-
lere yatırım yapmalıyız” 
Önce dünyadan başlamak istiyorum. Pande-
mide Amerika’nın piyasaları paraya boğmasıyla, 
pandemiye rağmen güzel günler yaşandı. Son-
rasında hızlı bir frene basış oldu. 2021’de dün-
yada 5 trilyonluk işlem olurken birdenbire yüzde 
30 aşağıya gitti. Bu sene yılın ilk 6 ayında yüzde 
30’luk bir düşüş daha yaşandı. Bu çok vahim ve 
kısa vadede de toparlanacak gibi değil.
Türkiye’ye baktığınızda, 2010’larda burada 
olmayan fonlar eleştiriliyordu. Yılda 10 milyar-
ları yakaladık. 2015’te 20 milyar dolarları yaka-
layarak güzel günler geçirdik. Ama trend oradan 
aşağı inmeye başladı maalesef. 
Küçük bir karşılaştırma ile durumun vahame-
tini anlatayım. Romanya CDP’de bizim üç katı-
mızdan küçük, nüfusta dört katımızdan küçük 
olmasına rağmen geçen seneki rakamları 7 mil-
yar dolar. Dahası AB’nin üç senelik yatırım taah-
hüdü, ufacık ülke Romanya’ya 100 milyar euro, 
yani yılda 30 milyarın üstünde. Bu yatırımlar alt 
yapıya gidiyor, üst yapıya gidiyor, sanayiye gidi-
yor, eğitime gidiyor, her yere gidiyor. 

Bizim hakikaten planlı bir yatırım ve eğitim süre-
cine, teknoloji yaratan şirketlere yatırıma gitme-
miz lazım. M&A işini çok büyük şirketler kota-
rıyor. Çok başarılı aile şirketlerimiz var ama 
10 milyonları,100 milyonları topla topla resmi 
değiştirmiyor. O yüzden büyük şirketler yarat-
mamız lazım. Yine Romanya örneği vereceğim; 
robotik süreç otomasyonu işi yapan bir şirket 
var. Amerika’da 30 milyar dolardan halka açıldı. 
Türkiye böyle şirketler grubunu çıkarması lazım.
Son söyleyeceğim; tabii para sıkıntısı var. Fonlar 
yok, bankalar… Çok çarpıcı bir bilgi; Türkiye’de 
verilmiş kredilerin toplamının alacak vadesi 4 
ay. Faktoring şirketleri 4 ay. Bütün ülkenin ban-
kacılık sistemini buna sıkıştırmış durumdayız. 
Buradan çıkmamız lazım.
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Mustafa KARABAĞLI 
İkinci tura geçiyorum şimdi. Tüm panelistlere 
aynı soruyu soracağım. Ali Bey, kolay ve zor 
deneyimlerinizden bazı anılarınızı anlatmanızı 
rica ediyorum. Gerçek, somut yaşanmış şeyleri 
anlatın ki hepimiz bunlardan ders çıkaralım.

Roots Advisory, Frankfurt Kurucu 
Ortağı ve CEO’su Ali TAŞBAŞI:

“İhlas Sigorta’nın satışı 
zordu ama başardık”
Almanya’da geçtiğimiz sene 2800’e yakın bir 
işlem olmuş. İlk otuzun en büyük hacmi 94 mil-
yar… Türkiye’deki sayı 400’lerde çok küçük 
kalıyor. Bir şekilde Avrupa’da olmak gerekiyor. 
Ben Avrupa’nın yatırımını Körfez’in yatırımından 
daha değerli buluyorum. Avrupalılar uzun vadeli 
kalıyorlar. Stratejik olarak baktığınızda da kriz 
olduğu zaman piyasadan çekilmiyorlar.
İhlas Sigorta’nın satışı ilginç ve zordu. Satışta 
zorluklar yaşadık. Regülasyonlardan geçtik, bir 
sürü izinler alındı. Almanlar o dönemde gelip 
baktığında şirket pek iyi durumda değildi. Ama 
günün sonunda yatırım yapıldı. Bu bir örnek 
oldu ve sigorta sektöründe yatırımlar başladı.

Mustafa KARABAĞLI:
Salona bir mesaj vermek istiyorum. Aslında her 
işlem başarılı sonuçlanabilir. Yeter ki doğru kur-
gulanıp, doğru anlatılsın, doğru adımlar atılsın.

Ali TAŞBAŞI:
Hikaye çok önemlidir. Aslında olmayacak bir işti 
ama günün sonunda başardık. Çalıştığınız M&A 
danışmanlarının süreci iyi anlaması, network’ü-
nün çok iyi olması ve “invest of access” dedi-
ğimiz ulaşım meselesi önemli. Biz Frankfurt’ta 
bankalarla, yatırımcılarla, fonlar, private equ-
ity şirketleri ile her gün oturup sohbet ediyor, 
yemek yiyor, kahve içiyor ve bu yüzden durumu 
çok iyi biliyoruz. Tabii Türkiye’de farklı olabilir.

Mustafa KARABAĞLI 
Şimdi Levent Bey’e dönüyoruz tekrar. Deneyim-
lerini anlatırken muhtemelen ben de işin içine 
gireceğim. Ama siz de enteresan bir durum 
da var. Siz kendi danışmanlık şirketini de sat-
mış birisiniz. Tereciye tere satmış gibisiniz. Bize 
yaşadığınız deneyimlerden bahseder misiniz?

Oaklins inHERA Capital 
Yönetici Ortağı Levent BOSUT:

“Yatırımcının biri borsada 
diğeri pandemide battı”
Kendi şirketimiz PDF Corporate Finance’a bir-
kaç defa ilgi oldu. 2007’de Bahreynli bir ban-
kaya sattık. Güzel bir satış oldu. Ben, o satışı 
bile bizim dışımızda bir danışmanla yapsay-
dık daha iyi olurdu diye düşünüyorum. Yaşa-
nan müzakereler, gerginlikler oluşabilir. Satış 
yapacağınız, ileride ortak olacağınız kişilerle o 
ortama girmemeniz lazım. 
Mustafa Bey’in şirketinin satışında müzakereler 
sert geçmedi, ortalamanın çok altında gergindi. 
Ama bazı zamanlar masada enteresan işler de 
oldu. Bu M&A süreçlerinde hiç kolay işlem gör-
medim ben. Hepsi zor. Biz M&A danışmanları-
nın üç aşamada katkısı oluyor. Birincisi şirketin 
hazırlık aşaması, ikincisi yatırımcılarla iletişim, 
üçüncü ve en zoru da süreç yönetimi, sorun 
çözümü ve müzakereler. Bu sonradan ortaya 
çıkan ve çok katma değerli bir süreç. İlk aşama 
şirketin hikayesinin hazırlanması. İkinci süreç 
yatırımcılarla iletişime geldiğimizde, biz Luna 
sürecinde mesela 15 stratejik yatırımcıya ulaş-
tığımız, bayağı ileri aşamalara kadar, müzakere, 
teklif, ziyaret ederek çalıştık. 
Güney Afrikalı bir yatırımcı iyi teklif verdi ama 
ülkede önce siyasi sonra ekonomik kriz çıktı ve 
bizim yatırımcı da borsa çökünce çakıldı. Mus-
tafa Bey ile beraber Çin’e gittik. Yatırımcı bizi 
yedirdi içirdi gezdirdi. Biz onları Türkiye’ye bek-
lerken kovid-19 çıktı. Yatırımcı firma kapandı.

Daha enteresan sorunlardan örnekler vereyim. 
İmza günü karşı tarafın avukatları ile oturuyo-
ruz. Hepimiz mutluyuz. İmzalar atılacak, yarın 
hepimiz gideceğiz filan. Biz orada masayı terk 
ettik. Hatta ofistekiler, iş öldü diye ofisi terk ede-
cek durumda iken yeniden bir araya geldik ve iş 
oldu. Eylül 2021’de imzaladık anlaşmayı. Clo-
sing Ocak 2022 sonunda gerçekleşti. Anlaşma-
mız dolar üstündendi. Anlaştığımız zaman dolar 
8 TL idi. Closing’te 14 liraydı. Ardından 18’e fır-
lamıştı. Yatırımcıların tedirginliğini giderecek 
çok güzel açıklamalar yaptık. Doların artması 
aslında Luna’nın değerini azaltmayıp tam ter-
sine artıracağını, dokümanlarla, argümanlarla, 
modellerle onlara gösterdik. Esasında yatırım-
cının temsilcileri bizim bu anlattıklarımıza zaten 

inanmak istiyordu. Yönetim Kurulu tedirgin 
olmuştu. Onların eline güzel bir malzeme verdik 
ve yönetim kuruluna anlatabildiler. İmzalar atıldı, 
paralarımızı aldık, ama closing’den sonra da iş 
bitmiyor.  Şirketin “Escrow”da parası var. Onu 
alması için çalışmalar yapılması lazım. Perfor-
mansa dayalı bir “Earn round”umuz var, onunla 
ilgili çalışmalar yapmamız lazım. Beyan ve kefa-
letler var. Onlarla ilgili sorunlar çıkarsa onun 
arkasında durmamız lazım. Bunları defalarca 
yaptık. Ben Marmaris’te tekneden indim, gittim 
Yunanistan’a görüşmeyi yaptım ve geri geldim, 
bizim pazarlık yaptığımız bir firma ile ilgili vakti 
zamanında. Luna’da bunlar çıkmaz, çıkmaya-
caktır. Güzel bir anlaşma yaptık. Ama küçük bir 
pürüz çıktı. Karşı taraf final fiyatın hesaplanması 
ile ilgili yeni bir yorumda bulundu. Matematiği 
değiştirmek istedi. Biz bu yoruma katılmadık. 
Altı aylık uzun bir çalışmayla hazırlık yaptık ve 
uzman hakeme sunduk. Orada da birkaç mil-
yonu kurtardık.

Esin Avukat Ortaklığı 
Yönetici Ortak Eren KURŞUN: 

“İmzalar atılacakken,şirket 
hisselerinde haciz çıktı”
Finans piyasasında Türkiye’nin önde gelen fir-
malarından birinde yaşadığımız bir örnekten 
bahsedebilirim. Üç, dört kere satılmış bir şir-
ket… Stratejik yatırımcı almış, finansal yatı-
rımcı almış vs. Son turda biz satacağız, ben 
satıcının avukatıyım. Şöyle bir bakarken ortaya 
çıktı ki ilk satıştan beri şirketin bütün hisse-
leri üç tane bankaya hacizliymiş. Pay defte-
rinde yazılı olduğu halde kimse bunun farkında 
değil. Müvekkilimiz şirketi alırken başka bir 
büro ile çalışmış. Due Diligence raporuna bakı-
yorum, “Hisseler temizdir” diyor. Haciz koyan 3 
banka… Devlet bankası, halka açık banka var. 
Yatırımcı Türk olsa “Baba n’olcak, olur böyle 
şeyler” filan dersin. Yatırımcı da kurumsal sofis-
tike İngiliz bir yatırımcı.
Kimse inanamadı. Dosyalar çok eski ama zaman 
aşımına da uğramamış. Bankalarla pazarlık ettik 
ve o hacizleri kaldırdık. Gerçekten, olmayacak 
bir M&A’yi oldurduk. İşin en komik yanı, şimdiki 
ortağım karşı tarafın avukatlık ofisinde çalışıyor. 
“Size birisini göndereceğim haciz memuru gibi 
hisseleri almaya filan” diyorum. O da bana soru-
yor. “Bak, temiz değil mi hisseler” diye. Ertesi 



gün closing olacak. “Eren Bey, yetişin bir şey 
oldu” dediler. Pay defterlerinde sayfada yer kal-
madığında ek olarak bir kağıt eklenir. Ona alonj 
denir. Pay defterinin aslı ilk defa closing’e gel-
miş, alonj varmış, bir haciz daha çıktı. Adam-
lar masa başında parayı göndermek için bek-
liyorlar. Fakat en büyük fiyasko bu değil. Karşı 
tarafa söylüyorum. “Hemen arayın Yalın’ı ne 
yapacaksa yapsın” diye. “Eren Bey, aradık ama 
inanmıyor, sizin şakanız olduğunu zannedi-
yor” dediler. Arıyorum Yalın’ı anlatıyorum. “Hadi 
canım hadi, yemezler” diyor karşıdan… Sonra 
hacizi araştırdık, sıkıntısız bir şey çıktı da işlemi 
tamamlayabildik. Komik bir durum ama büyük 
bir facianın eşiğinden döndük.

Mustafa KARABAĞLI: 
Evet, İbrahim Bey neler var anılarda.

ÜNLÜ & Co Kurumsal Finansman 
Yönetici Direktörü ve Yönetim Kurulu 
Üyesi İbrahim ROMANO:

“Bir taraf hep ben kazana-
cağım derse, o iş olmaz.”
Dış faktörler var onları bir yana koymak lazım. 
İyi danışman seçimi var, iyi avukat seçimi var. 
Şurada çok önemli bir şey söyleyeyim: Bu bir 
al-ver işidir. Deneyimli bir avukat ve danışman 
“vermeye” o kadar korkar ki işi bloke etmeyi 
tercih eder. Bu çok önemli. Benim de bir örne-
ğim var. Hızlı yaptığımız bir örnek. Bu örnekteki 
her şeyin tersi işin uzun sürmesini sağlar.

İnternational Paper, bir yabancı grup, Türkiye’de 
OlmukSa’nın sahibi ve şirketi Mondi’ye satıyor. 
Mondi de Tire Kutsan’ın sahibi. Orada da alıcı 
tarafın danışmanı duayenimiz İsmail Abi, Esin’in 
kurucusudur. Caner Elmas da oturuyor karşıda. 
Asıl kahraman o. Bunun enteresanlığı nerede? 
Çünkü temmuz ayı 2020, kovidin ortası, bir 
telefon geliyor Amerika’dan. “Biz bunu 6 ayda 
satmak istiyoruz, satabilir misiniz?” diye. Bir 
danışman olarak “Satabiliriz” dedik. Temmuz 
2020 kimse sokağa çıkamıyor. Biz İstanbul’da-
yız. Şirketin Türkiye ofisi Gebze’de. Merkezi 
Memphis’te, Avrupa merkezi Brüksel’de, halka 
açık bir şirket, çok boyutlu ve 100 küsur mil-
yon seviyesinde bir işlem. Temmuz’da telefonu 
aldık, 5 Ocak’ta bağlayıcı anlaşmayı imzaladık.
Lider, büyük bir şirketti. Şimdi ne kadar lider, 

büyük ve kaliteli bir şirketseniz, bazı konuları 
göz ardı etmek alıcı için kolay olabiliyor. Bu şir-
ketin UFRS’si, oditler, aylık yönetim raporları, 
hatta o raporların dolar bazında da dönüşüm-
leri yapılmış. Her şey hazır gibi… Profesyonel 
bir yönetimi var. Peki, biz alınca sizler nereye 
gideceksiniz gibi bir soru yok. İşte bu adamlar 
yapacak. Bunun dışında bütün ruhsatları var. 
Bizde böyle şeyler çok olur “Ya o ruhsatın çok 
önemi yok. Kimde var ki o ruhsat?” derler. Fab-
rikanın yarısı sundurmadan bozma kaçak yapı 
değil. Birçok kötü örneğe karşın yapı olarak 
sorunsuz yani. Bir de benim gibi iyi bir danış-
manları vardı. Bir başka enteresan yönü biz bu 
satışı zoom’da yaptık. Bir tek süreç yapılıyordu 
6 tane alıcı adayı vardı ve bunlar 5 fabrikayı da 
gezdiler. Ama inanın bu da yeterli değil! Alıcı-
nın da kim olduğu önemli. Her iki taraf içinde 
satılan malın bir fiyatı var. Alıcı “Ben bunu ala-
yım, çünkü ben büyük resime bakıyorum. Alır-
sam; pazar payım ne olacak? Ne gibi tasarruflar 
yaparım” diye doğru bir düşünceye sahip. İkinci 
olarak daha önce bu işi yapmışlar, işi biliyorlar. 
Bu olayda üçüncü nokta; alıcının da çok iyi avu-
katları ve danışmanları vardı. Büyük bir uyum 
vardı anlayacağınız. Bir taraf bütün her nok-
tada ben kazanacağım derse o iş olmaz. İna-
nın hepsinde de haklı olsa, yine de olmaz. Şimdi 
bu anlattıklarımın tam tersi durumları düşünün, 
onlar da zor olan işlemler.

Mustafa KARABAĞLI:
Evet, Değer Bey söz sizde kolay mı, zor mu?

Pragma Kurucu Ortağı ve 
Genel Müdürü Değer ŞAHBAZ:

“Aile içindeki ilişkileri ana-
yasaya bağlamak lazım” 
Kolay diye bir şey yok. Hepsi zor. Zor ve hızlı var. 
Zor ve yavaş var. Hepsinde bir gözyaşı var. İşin 
olmaması için bin tane sebep var, olması için ise 
bir tane. Ben bunu şeye benzetiyorum iğneye 
ipliği geçirirsiniz ya ondan bin tane arka arkaya 
yapmanız lazım bir işi hayata geçirebilmek için. 
Şirketleri kurmak ve başarılı hale getirmek de 
böyle. O iş ne kadar zor kuruluyor ve o güne 
geliyor ise ondan ortaklık kurarak ya da sata-
rak çıkmak da zor. Şirketlerle ilgili değil de arka-
sındaki ailelerle ilgili hem felsefi hem de hayatın 
gerçekleri ile anlatacağım zor durumları...

Maalesef şirketi kuruyorsunuz ve geliyorsunuz, 
satacağız bir liman şirketi. Çok hürmetli kuru-
cusu var ama yaşı da pek ileri, 90’lı yaşlarda. 
Tam işi bitiriyoruz, vefat etti. Arkada 50-60 yaş-
larında 3 mirasçısı var. Birbirleri ile kavgalılar. 
Alın başınıza derdi. Yani biz şirketi mi sataca-
ğız, onları mı barıştıracağız? Aralarında bir ana-
yasaları yok, fikirleri yok, işi bilmiyorlar. İşi yaptık 
ama bir zaman dediğiniz; psikoloji ve ilişki yöne-
timi on birim, işi yapmak bir birim.
Buradan çıkarılacak ders aileler içindeki ilişkileri 
de bir anayasaya bağlamak lazım.

2020’de pandemi sürerken Alman bir alıcı ile 
şirkete yatırım yapmak üzere anlaştık. Yüzde 
70’ini satmak üzere imzayı attık. Rekabet 
Kurumu iznini bekliyoruz. Kurucu yaş 53, iki 
tane 18 yaşında çocuğu var. Kovid-19’dan kay-
bettik. Avukatlarımız ve bizler öngörü içindey-
dik. Bugün şirkette eşi yüzde 30’la işin başında, 
Almanlar işlerini ciddi şekilde Türkiye’ye kaydır-
dılar. Çocuklar üniversite çağındalar. Şirketleri 
hiç ölmeyecek gibi, hiç satmayacak gibi geliş-
tirip büyütmek gerekiyor ama yarın biz olmaya-
biliriz diye düşünüp planlamayı yapmak lazım.
Pandemi işleri çok zorladı. Sevgili Can burada 
Vansa’yı 2020’de drone’larla çekim yaparak 
Japonlara sattık. Hiç gelmediler, gitmedik.

Plasmet diye bir şirketi sattık. Alıcı Hintli Sam-
vardhana Motherson, bütün defter kitap, her 
şey var. Dediler ki “Bizim feng shui master gele-
cek ve doğa ile uyum, enerji akışını kontrol ede-
cek.” Yahu şaka mı ediyor bunlar dedik. Bizim 
fabrika Dudullu Organize’de, Urla’da ormanda 
değil. Adamı bekledik 2 ay sonra geldi. Bildiğiniz 
guru… Dedi ki “Merdivenler ters yönden dönü-
yor. Makinalar yanlış yöne bakıyor.” Merdivenler 
kırıldı fabrikada, yönleri değişti. İki tane makina-
nın yönü doğuya döndü.

Son olarak İzmir’den Rultrans, sevgili Cem 
Çukurel… Biz işi iki ayda kapıdan kapıya bitir-
dik ama zamanımızın büyük kısmını avukatı-
mızı ikna için harcadık. Şirket satıldı, sağ olsun-
lar aldıkları paranın büyük kısmını alan şirkete 
yatırdılar. Şirket daha sonra dünyada büyük bir 
fona satıldı. O fon şirketi rakibi ile birleştirdi. 
Şimdi milyar dolarlık bir şirket oldu ve Cem de 
o şirkette yönetimde kaldı. Kardeşi de motosik-
letle dünyayı geziyor.
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Moderatör Barış SİVRİ
CEECAT Capital Partner

İlk önce biraz fonlama tarafını konuşmak istiyo-
ruz. Bütün dünyada pandemi sonrası ciddi bir 
daralma var. Hande Hanım sizinle başlamak isti-
yorum. Paranın sıkılaştığı bu geçiş döneminde, 
sanırım son 10 yılda çok aktif bir görev tamam-
ladınız EBRD olarak. Türkiye’ye sermaye ve 
kredi akışı sağladınız. Önümüzdeki dönem nasıl 
gözüküyor. 2024’te geçmişteki kadar büyük 
yatırımlar yapacak mısınız?

Avrupa İmar ve Kalkınma Bankası 
(EBRD) Türkiye Başkan Vekili
Hande IŞLAK: 

“Türkiye’ye yaklaşık 18 
milyar avro yatırım yaptık.”
Türkiye’de 14 yıldır operasyonlarımızı yürütüyo-
ruz. Türkiye’ye gelirken biz bu ülkenin EBRD’ye 
bu kadar çok yatırım getireceğini, bizim de bu 
kadar çok kaynak sağlayacağımızı planlama-
mıştık. EBRD’nin misyonu; açık piyasa ekono-
milerini geliştirmek, bununla bağlantılı olarak 
da piyasalardaki rekabet gücünü desteklemek. 
Dolayısıyla odağımız özel sektör. 36 ülkede ope-
rasyonlarımız var ve bunların içinde en büyük 
operasyon ülkemiz Türkiye. Yaklaşık 18 milyar 
avroya yakın bir yatırım yaptık. Son üç senedir, 
her sene 1,5 milyar avroya yakın yatırım geti-
riyoruz. Bu sene bu rakamın üstüne çıkmamız 
ihtimali var. EBRD’nin açıkladığı 1,5 milyar avro-
luk deprem bölgesine destek programı da var.
Peki, neden biz Türkiye’yi bu kadar çok sevdik. 
Çünkü Türkiye’nin özel sektör kası çok kuvvetli. 
EBRD’nin aktarmak istediği fonlarla Türkiye’nin 
yol haritası genel olarak çok örtüştü. Bizim 
amacımız, yeşil ekonomiler, kapsayıcı ekonomi-
ler, dijital dönüşüm, rekabet gücünü artıracak, 
özel sektörün bilinirliğini artıracak yatırımlar.

Biz fonları nasıl veriyoruz… Aslında ürünlerimiz 
çeşitli. Sadece proje finansmanı çatısı altında 
kredi vermiyoruz. Sermaye ortaklığı yoluyla şir-
ketlere ortak da oluyoruz. Danışmanlık hizmeti 
veriyoruz. Mentörlük hizmeti verdiğimiz küçük 
ölçekli firmalar var. Şirketlerin çıkardıkları bono-
larda Anchor yatırımcı olarak yer alıyoruz. Dola-
yısıyla bir bilançonun her yerine yerleşme imka-
nımız var. Açıkçası sektör olarak bir önceliğimiz 
de yok. Temalarımıza uyan her sektörde yatı-
rım yapıyoruz. Çok temel olarak yatırımları-
mızın 1/3’ü bankalara gider. 1/3’ü alt yapı ve 
enerji projelerine gider. Kalan 1/3’ü de sanayi, 
tarım, turizm, haberleşme, madencilik gibi daha 
kurumsal alandaki projelere gider.

Ayrıca, Türkiye’deki hemen hemen bütün giri-
şim fonlarında EBRD’da önemli bir yatırımcı. 
Bazen onlarla birlikte de yatırım yaptığımız olu-
yor. Bütün finansman ekosisteminde yapıcı bir 
rol almaya çalışıyoruz.

Türkiye’nin yatırım görüntüsüne gelince, 2023 
Türkiye’sine baktığımızda bütün voletiliteye rağ-
men büyük şirketler, orta ölçekli şirketler, stra-
tejik yatırımlarına ve her türlü likiditenin sıkış-
tığı durumlara rağmen önceliklendirme devam 
ediyor. Çünkü Türkiye global ticaretin önemli bir 
parçası ve burada kalabilmeniz için o stratejik 
yatırımları yapmanız gerekiyor. Biz de voletilite-
den bağımsız olarak bu tip yatırımları destekle-
meye devam ettik. 

Baktığınızda jeopolitik konumundan kaynaklı 
Türkiye’nin çok büyük bir lojistik avantajı var. İyi 
bir üretim üssü, mühendislik anlamında bir tec-
rübesi var, yönetişim becerileri buradaki şirket-
lerin genel olarak yüksektir. En önemlisi, aslında 
yıllardır kriz yönetimiyle oluşmuş iyi bir risk 
yönetimi politikası var Türk şirketlerinin. Bu bize 
güven veriyor Türkiye yatırımlarımızı yaparken.

Bir de pandemi sonrası Çin’in global ticaretten 
yavaş yavaş ayrışmasıyla Türkiye Avrupa için 
çok daha büyük bir Pazar haline geldi. Biz de 
bu avantajı kullanabilecek şirketler ve bu niyette 
yola çıkmış yatırımları finanse etmek istiyoruz. 
Depremden çok büyük bir bölge etkilendi. Orası 
yeniden inşa edilecek. Bu birtakım inşaat yan 
sanayi, demir çelik, çimento, beyaz eşya gibi 
lokomotif sektörlere oldukça talep getirecek. 
Eğer doğru kur politikaları devam ederse, turizm 
ve ihracat tarafında Türkiye’nin rekabet gücünü 
de iyi noktalarda tutmaya devam edebilirsek 
ben hem yerel yatırımcılar hem de yabancı yatı-
rımcılar için Türkiye’nin cazibesinin devam ede-
ceğine inanıyorum. 

2024 yılında da ortaklarıyla beraber büyütebi-
leceğimiz, geliştirebileceğimiz sermaye ortak-
lığı işlemlerine devam etmek istiyoruz. Biraz ilgi 
de arttı bu modele. Kredi artık çok pahalı oldu. 
Eskiden ortaklık konuşurken “Bu parayı bura-
dan alacağıma bankadan alırım” diyorduk. Artık 
pek öyle değil, o yüzden biraz hareketlilik de 
görüyoruz. Biraz daha işbirliklerine açık olmaya 
başladı Türk şirketleri. Konjonktür böyle gider, 
bu güven ortamı devam ederse 2024’te bizim 
de yatırım iştahımız devam edecek.

Barış SİVRİ 
Şimdi Dr. Elif Altuğ’a söz vermek istiyorum kal-
kınma bankası çerçevesinde... Siz girişim ser-
mayesi olarak hem fonlara yatırım yapıyorsunuz, 
doğrudan şirketlere yönelik destekleriniz de var. 
Pandemi sonrası para sıkılaşmasıyla beraber 
özellikle hem değerlemeler çok uçmuştu onlar 
aşağıya geldi, hem de kar etmeyen, kar etme 
olasılığı düşen girişimciler bir anda yalnız kaldı-
lar. Paraya ulaşım zorlaştı. Sizin açınızdan daha 
önce yatırımcılar aleyhineydi, şimdi ise girişim-
ciler aleyhine döndü diyebilir miyiz? Yaptığınız 
aktivitelerden de bahsedebilirseniz…

İKİNCİ OTURUM

Finansal Yatırımcılar ve Fonlar



Kalkınma Girişim Sermayesi Port-
föy Yönetimi A.Ş. Genel Müdürü ve 
Yönetim Kurulu Üyesi 
Dr. Elif ALTUĞ CFA:

“Bugüne kadar 18 şirkete 
doğrudan yatırım yaptık.”
Öncelikle, Türkiye Kalkınma Fonu’nu (TKF) anlat-
mak istiyorum. Türkiye Kalkınma Bankası (TKB) 
48 yıllık bir banka ama fonumuz aktif olarak son 
iki senedir yatırım yapıyor. TKF aslında kanu-
nen verilmiş bir yetki ile kurulmuş, özel bir sta-
tüye sahip bir tüzel kişilik. TKB bütün kalkınma 
bankaları gibi borç finansmanı ile işe başlayan 
bir kuruluş. Sonrasında dünya örnekleri ile bir-
likte sermaye yatırımları gündeme geliyor. Bunu 
nasıl yapalım diye konuşulduğunda bankanın 
içinde TKF kuruluyor. Oldukça esnek bir fon. 
Yurt içine, yurt dışına değişik araçlar kullanarak 
yatırım yapabiliyoruz. Ben burada portföy yöne-
timi şirketini temsil ediyorum. Sonrasında Türki-
ye’deki gelişmelere paralel olarak, girişim ser-
mayesi yatırım ortaklıklarının çıkışı ile birlikte bu 
görev bize devrediliyor ve yatırımlarımız hızlı bir 
şekilde başlıyor.
Son 1,5 yıl boyunca biz altı tane fon içinde 1,7 
milyar TL’lik bir yatırım gerçekleştirdik. Bu yatı-
rımları üç farklı kanaldan yapıyoruz. Bunlardan 
ilki, girişim sermayesi şirketlerine yaptığımız 
doğrudan yatırımlar. Bunlar VC odaklı yatırımlar 
oluyor. Bir diğeri fonlar, bizde özel bir statü de 
var o anlamda. Bankamız nedeniyle hem yatı-
rımcıyız, hem şirketimiz bunları yönetiyor, hem 
de ekosistemdeki diğer oyunculara biz de yatı-
rım yapıyoruz. Bu kombinasyon aslında bütün 
ekosistemi destekliyor. Özellikle konjonktürün 
daha bozulduğu durumlarda dengeleyici bir rol 
oynuyor kalkınma yatırım bankaları ve onların 
iştirakleri. Biz de aynı şekilde devam ediyoruz.

Bugüne kadar 18 şirkete doğrudan yatırım yap-
tık. Yaklaşık 14,5 milyon dolarlık bir yatırımımız 
oldu 1,5 yıllık dönemde. Bununla birlikte eko-
sistem içindeki 5 tane fona 11 milyon dolarlık 
bir yatırım yaptık. Bunlar da yine devam edecek. 
Bazı fonlardan söz etmek istiyorum. Bizim TKF 
özelinde, özel fonlarımız ve girişim sermayesi 
yatırım fonlarımız var. TKF altında bizim tekno-
loji ve inovasyon fonumuz, aslında girişim ser-
mayesi yatırımı yapan büyük fonumuz. İçinde 
yatırımcılarımız Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ile 
KOSGEB var. Bu fon aracılığıyla son bir yıl içinde 
altı tane yatırım yaptık. Turizm teknolojileri, sağ-
lık teknolojileri, derin teknolojiler, e-ticaret anla-
mında 6 yatırımımız oldu. 
İkinci bir girişim sermayesi fonumuz “İnvest 
101”i, ODTÜ Teknokent ile birlikte kurduk. 
Burada da 8 ay içinde 5 tane yatırımı tamam-

ladık. Bunlar hemen hepsi yapay zekayı deği-
şik alanlarda kullanan 5 güzel yatırım. Önce-
likle Ar-Ge teşviklerine fon aldık. Biliyorsunuz 
yüzde 2’lik vergi yükümlülüğü var Ar-Ge har-
camalarında kullanılması gereken. Biz bu giri-
şimleri öncelikle fonumuza aldık. Bu sene itibarı 
ile fonumuzu finansal yatırımcılara da açacağız. 
Burada devam eden güzel bir yatırım silsilesi 
var. Orada siber güvenlik, oyun, ki daha önce 
bakmadığımız alanlardı bunlar. Bu tür alanlara 
da web3 gibi alanlara da yatırım yapmaya baş-
ladık.
Üçüncü olarak, büyüme sermayesi dediğimiz 
KOBİ odaklı şirketlere yatırım yaptığımız, yatı-
rım sürecinin uzun ve meşakkatli olduğu iş ala-
nımızda yine Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ile 
KOSGEB’in yatırımcı olduğu Bölgesel Kalkınma 
Fonumuz var. Burada da laboratuvar ortamında 
elmas üreten Apsilon adlı şirkete ilk yatırımımızı 
yaptık. Geçen hafta itibarı ile ikinci yatırımımız 
yine Zaxe adında 3D printing eklemeli manu-
facturing şirketine oldu.
Katılım ekosisteminden de birtakım sermaye-
nin ekosisteme yönlendirilmesi için çalışıyoruz. 
O taraftan da bir fonumuzu Livzym Biotechno-
logies adlı endüstriyel enzim üreticisi bir şirkete 
yönlendirdik. Bu fonda özellikle ihracat odaklı ya 
da ithal ikamesi odaklı işlere bakıyoruz ki ülke-
mizin döviz ihtiyacı karşılansın. Livzym de tama-
men böyle bir şirket. Enzim tamamiyle ithal etti-
ğimiz bir şey ve her alanda kullanılıyor. Gıdadan 
yeme her tarafa yayılan bir şey ve dünyada da 
büyük oyuncuların olduğu bir alan. Bir Türk bio-
tech şirketi çıktı ve gerçekten yaratıcı bir takımla 
bu alanda soyundu ve şu anda gayet iyi gidiyor. 
Biz de yatırımcısı olmaktan gurur duyuyoruz.

Değişik alanlarda yatırımlarımızdan bir tanesi de 
savunma sanayi ile ilgili. Bu sefer SS Tech ile 
ilgili bir fon bu, savunma sanayiinden çıkıp sivil 
alana ki dünyada da böyle bir trend var şu anda 
dual use diyoruz. NATO’nun da bir inovasyon 
fonu var bir milyar dolarlık. Bizim bu fonumuza 
benzer bir mantıkta çıkıyor. Savunma sanayi-
den çıkıp ama derin teknoloji üretebilen ve sivil 
alana yönlenen şirketlere bakıyoruz. Bu alanda 
da siber güvenlik ve dijital  yazılım konularında 
çalışan iki şirkete yatırımımız gerçekleşti. Bunlar 
bizim özellikle odaklandığımız yatırım alanları.

Son olarak bankamızın da bir fonu var. TSKB’nin 
özellikle sinerji gördüğü fintek alanı ki diğer fon-
larda bu yatırımları yapmıyoruz ama bankamı-
zın fonunda fintek ile bankamızın ana alanı olan 
sürdürülebilirlik konusundaki yatırımlar hep bu 
fonun üzerinden yürütülüyor. Bu fonda da Figo-
para işinde ortağız ve sürdürülebilirlik alanında 
bir yatırımımız bizim. Bir ay içinde de yeni bir 
fintek yatırımını tamamlıyor olacağız.

Şöyle bağlamak istiyorum. Evet, bir sıkışma var 
globalde. Ama Türkiye’de çok güzel yatırım-
lar, girişimler de var. Şimdi gururla görüyorum 
ki gençlerimiz iş kurmak istiyor. Çok istekliler, 
biz de onları destekliyoruz. Bizim gibi kalkınma 
kuruluşlarının bu tür işlere ayırdığı paralar var. 
Burada önemli olan, büyürken karlılığa da odak-
lanıp kontrollü yatırım ve ölçeklendirmeyi de 
mükemmel yapan şirketler her zaman bizim gibi 
kuruluşlardan fon bulacaklardır.

Barış SİVRİ  
Serkan Bey, özel sermaye tarafına dönersek, 
siz kuluçka devresini atlatmış şirketlere yatırım 
yapıyorsunuz. Krediye ulaşmak Türkiye’de ve 
dünyada da zorlaştı. Amerika’da bile yüzde 10 
küsurlarda faiz oranları. Türkiye’ye bakıp çok da 
pahalı değilmişiz gibi bir algı da oluşuyor. Ser-
mayeye erişim ve ihtiyaç arttı. Siz birçok yatırım 
yaptınız. Önümüzdeki dönemde hangi sektör-
lere öncelik vereceksiniz, nasıl görünüyor yatı-
rım dünyası?

Taxim Capital Kurucu ve Yönetici 
Ortağı Serkan KIZIL:

“Hedefimiz yatırım yaptığı-
mız şirketi sektöründe lider 
konuma taşımak”
Taxim olarak biz daha çok sektöründe büyü-
mek isteyen, sermaye ihtiyacı olan aile şirketleri 
ağırlıklı olmak üzere orta ölçekli şirketlere yatı-
rım yapıyoruz. Sadece fon sağlamak değil, tabii 
ki bir sermaye desteği sağlıyoruz ama onunla 
birlikte omuz omuza vererek, dertlere de ortak 
olarak o şirketi elimizden geldiğince ortak viz-
yonumuz doğrultusunda büyütmeye çalışıyoruz.

Bu bir tarafımız, tabii ki aile şirketlerinde jene-
rasyon değişiklikleri de oluyor. Oralarda da 
çözüm üretebiliyoruz. İlgili olmayan bir orta-
ğın hisselerini satın alarak ya da şirketin yüzde 
100’ü satın aldığımız da oluyor. Tercihimiz ortak 
vizyonda birleştiğimiz bir yönetim anlayışıyla o 
şirketi sektöründe lider konuma getirmek, hatta 
yurt dışına taşıyabilmek için ortak bir çalışma 
yapmak. Diğer sektörlerde yaptığımız iyi şeyleri 
o sektöre aktarabilmek. Sadece finansal yatı-
rımcı fon olarak görmeyin diye bunları söyle-
dim. Değişik politik döngülerden geçiyoruz her 
ülke gibi ama 15 sene önce de vardı, ilk Tür-
kiye yatırımlarıma başladığımda, şu anda da var. 
Belki bazı şeyleri yapmak daha zorlaşıyor, yine 
bu döngülerle ilgili, bazen kolaylaşabiliyor. Belki 
geçen 10 senede daha zorlaştı ama Türkiye’nin 
aile şirketleri olsun diğer şirketler olsun potan-
siyelleri müthiş. Maalesef kaynak az. Önceki 
panellerde ve yapılan konuşmalarda da söy-
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lendi. Bir kere krediye ulaşım kolay değil, ikin-
cisi uzun vadeli kredi yok ve çok pahalı. Kredi, 
Türkiye’de yatırım için uygun bir araç değil. 

Hepiniz gayet iyi biliyorsunuz, bir şirketin büyü-
memesi bir opsiyon olamaz. Büyümezseniz ya 
pozisyonunuzu kaybedersiniz, değişen dünyaya 
ayak uyduramazsınız ya da şirketi kaybedersiniz. 
Büyümek lazım, sermaye yatırımı yapmak lazım 
her zaman şirkete. Invest Europe diye bizim gibi 
yatırımcıların üye olduğu birtakım istatistikleri 
paylaşan bir kurum var.  Polonya ve Romanya 
daha önce konuşuldu. Polonya’nın GSMH’larına 
oranla bizim gibi fonlardan aldıkları özel ser-
maye yatırımları, Türkiye’nin dört katından fazla, 
toplam büyüklük olarak da bizden çok daha 
fazla. Gidilecek çok yol var, sermayeye de çok 
ihtiyaç var, artı, kredinin çok uzun vadeli olma-
dığı bir ülkede ve özellikle son konjonktürde… 
Bizim portföyümüzde 8 şirketimiz var. Hepsi de 
ciddi büyüklüklere ulaşmış şirketler ama bazı-
ları işletme sermayesini döndürmekte sıkıntı 
çektiler. Bir kısmına biz destek olduk, bir kısmını 
da bankalarla olan ilişkilerimizden çözdük ama 
şunu vurgulamak istiyorum. Ortaya çok ciddi 
bir sermaye ihtiyacının arttığı bir dönem çıktı. 
OVP dahilinde kemerler daha da sıkılacağı için 
ülkede sermaye ihtiyacı daha da artacak dolayı-
sıyla bizim gibi kurumların, burada bulunan her-
kesin büyümeye ve ihtiyaçlara karşılık verme 
anlamında oynayabileceği rol daha da artacak 
diye düşünüyorum. 

İkinci fonumuzu çok yakın zamanda kurmuş 
olacağız. İlk fonumuzu tamamen plase etmiş 
durumdayız. Güzel de getiriler alıyoruz. Ente-
resandır biz ilk yatırımımızı yaptığımızda avro 
paritesi 3,6 falandı, bugün 30.  Ona rağmen o 
kadar iyi şirketler var ki biraz da sizin desteği-
nizle, birlikte o sinerjiyi oluşturarak bizim kendi 
yatırımcılarımıza taahhüt ettiğimiz yıllık yüzde 
20-25 minimum avro getirisi, bunu sağlayabi-
liyoruz. Bunu konjonktürün olmadığı bir ülkede, 
ortamda olsak… Tabii ki kendi ülkemizde ola-
lım, fırsatın kalitesini anlatmak için söylüyorum 
bunları.  Bazen böyle kötümserlik geliyor ama 
çok ciddi bir potansiyel var ortada. Biz de bunu 
görüyor ve devam ediyoruz.

Barış SİVRİ 
Bazen yabancı yatırımcılar Türkiye’ye deği-
şik örnekler veriyorlar. Bir keresinde “Türk giri-
şimcisi karafatma gibi; öldürmeye çalışıyor-
sun, öldü sanıyorsun, bakıyorsun dirilip tıkır tıkır 
koşuyor. Bir terlik daha yiyor ama bir türlü ölmü-
yor. Sizin kaslarınız çok kuvvetli” demişlerdi.

Şimdi Mustafa Bey’e dönelim. Siz birçok tohum 
yatırımlar yapıyor, birçok girişimci ile tanışı-
yorsunuz. Hepsi unicorn olmak istiyor. Hepsi-
nin kafasında birer milyar, onar milyar değer-
lemeler var. Nasıl görüyorsunuz ekosistem oyun 
alanında, siber güvenlik, yapay zeka çok hare-
ketli… Türkler de çok çevik…

DOMiNO Ventures Yönetici Ortağı
Mustafa KOPUK:

“Her yıl bu ülkeden 10 bin 
kadar yeni iş fikri çıkıyor.”
Ben yaklaşık 12 yıl farklı şirketlerde M&A yap-
tım. 19 ülkede transaction yaptım, telekom ve 
teknoloji alanında. Sonrasında 6 yıl önce giri-
şim sermayesi ve girişim yatırımları üze-
rine şirketler ve fonlar kurup faaliyete başla-
dım. Domino, hukuki alt yapısı Hollanda’da 
kurulu bir fon. 7 ülkede ofislerimiz var. Yapay 
zeka, oyun ve metaverse alanlarında yatırım-
lar yapıyoruz. 14-15 ay oldu fonun ilk kapanı-
şını yapalı, 16 farklı yatırım yaptık. Baktığımız 
ekipler Doğu Avrupa, Türkiye ve Orta Asya’ya 
şu anda yönelmeye başladık. Gürcistan, Azer-
baycan, Kazakistan ve Estonya’da temsilcilik 
ofislerimiz var. Bu tip fonları Hollanda’da kur-
mamızın nedeni yabancı yatırımcıların parasını 
da daha rahat şekilde fonlara alabilmek. Bizim 
fonumuzda da yüzde 30 yabancı yatırımcı var. 
Türkiye’de de İstanbul’dan sonra en fazla yatı-
rımcımızın olduğu kent İzmir. Yaklaşık 15 kadar 
bireysel ve kurumsal Domino fonunun yatırım-
cısı var İzmir’de.

Her yıl bu ülkeden 10 bin kadar yeni iş fikri çıkı-
yor. Birçok insan bunun az olduğunu düşünü-
yor ama teknoparklar, teknoloji merkezleri, hız-
landırma programları… Her yıl yepyeni 9-10 

bin arası olduğuna eminim çünkü hepsi bizim 
önümüzden geçiyor. Bunların yüzde 80’i şirket-
leşmeden yok oluyor. Biz de erken aşama risk 
sermayedarları olarak, ne kadar fazla girişimle 
görüşme yaparsak o kadar başarılı olacağımıza 
inanan bir yapıdayız. Ben bizim gibi VC’leri doğ-
rudan para veren yapılar değil, bir servis şir-
keti olarak görüyorum. Çünkü çok erken aşa-
malarda bazen vergi nedir, şirket nedir bilmeyen 
bir ekibe, para vermekle yükümlü olan, bunun 
yetkisine sahip yatırımcılarız. O zaman sadece 
para verip arkamızı dönüp gittiğimizde bunun 
başarılı olma ihtimalinin düşük olduğuna inanı-
yorum. O yüzden yatırım yaparak, bir anlamda 
işte network ve tecrübe kısmını çok ciddi ver-
meye çalışıyoruz. Domino fonunda 18 kişilik bir 
ekibiz, bildiğim kadarı ile bölgedeki en büyük 
VC ekiplerinden biriyiz. Her ay 30-40 girişim ile 
görüşme yapıp 1 ila 1,5 yatırım yapıyoruz, diye 
düşünebilirsiniz. Bunlar global girişimler. Türkiye 
açısından biz bir konuda çok şanslıyız. Burada 
konuşmaları dinledikçe M&A, Türkiye’nin ortamı 
falan filan sıkıntı var gerçekten. Ama özet ola-
rak pandemi bize yaradı diyebilirim. Pandemi ile 
birlikte 300’e yakın global VC ile ortak yatırım-
larımız ve iş birliklerimiz oldu bizim. Bu VC’lerin 
birçoğu Londra’daysa, New York’taysa ben pan-
demi öncesinde Londra’nın dışında herhangi bir 
girişime yatırım yapmam diyordu ya da New 
York’taki bir VC “Ben New York şehrinin dışında 
faaliyet gösteren, ofisi burada olmayan bir start-
up’a para vermem” diyordu. Biz pandemi döne-
minde 2020-21’de Türkiye’de 6 tane unicorn 
çıkardık. Milyon dolar değerlemelerin üzerinde 
start-up’lar çıkardık. Bu pandeminin her şeyi 
uzaktan yapma, global ekipleri yaratmak için 
sağladığı avantajlarla birlikte global yatırımcı-
ların da yüzünü Türkiye’ye dönmesine neden 
oldu. Bunu zaten rakamlarda da görüyorsu-
nuz. 2022’de Türk startup’larının çektiği yatırım 
miktarı 120 - 150 milyon dolar seviyesindey-
ken bu unicornların ve Getir gibi şirketlerin top-
ladığı büyük paraları da eklediğinizde 2021’de 
1,9 milyar dolar olması lazım, 2022’de ise 1,4 
milyar dolara yakın yatırımın çekildiği ekosis-
temden bahsediyoruz. Ben size Gürcistan’daki 
rakamları söyleyeyim. Bütün ekosistemin yıllık 
çektiği 2 milyon dolar. Bir anlamda Türkiye’nin 



2016-17’sini andırıyor ve benim için bir fır-
sat bu. Türkiye’deki bu hızlı girişimlerin glo-
bal olması unicorn çıkarmamız bunların birçok 
nedeni aslında pandemi ile alakalı çünkü pan-
demi öncesinde burası, sanırım İbrahim Bey 
söylemişti onu, Türkiye bir pazardı, çıkan giri-
şimlere “Global olun” demekten artık dilimizde 
tüy bitmişti. Şu an yatırım yaptığımız hiçbir giri-
şimde biz Türkiye’de faaliyet göstermesini kabul 
etmiyoruz. Mavi yaka varsa işin içinde yatırım 
yapmıyoruz. Fonumuzun yarısında yapay zeka 
zorunlu, diğer yarısı gaming, metaverse, block-
chain VR-AR tarafında ilerliyor. Orada da Türkiye 
özellikle oyun tarafında ve VR-AR girişimlerinde, 
sadece oyun için konuşursak dünyada inanın 1 
numara. Resmi olarak Amerika ve İngiltere’nin 
ardından 3 numara geçiyor. Bugün Amerika’da 
oynanan ilk 10 oyundan 5 tanesi Türkiye’de 
yapılıyor. O yüzden de unicornlar çıkıyor. Bunlar 
bizim için değerlendirilmesi ve hemen yatırım 
yapılması gereken alanlar. Biz de faaliyet ala-
nımız gereği erken aşama VC yatırımları yaptı-
ğımız için çok hızlı çok ciddi VC’ler ile görüşüp, 
bunlardan en iyisini seçip global alanda faali-
yet gösterenlere sadece birinci yatırım turunda 
değil ikinci ve üçüncü yatırım turunda da yatırım 
yapmak üzere faaliyet gösteriyoruz diye özetle-
yebilirim. İnsanlar acıkmış olabilir fazla da uzat-
mak istemiyorum.

Barış SİVRİ  
Emre Bey, biraz borsa konuştuk. Berberin bile 
hisse aldığı zor bir dönem, kötü getiri olabili-
yor. Siz çok daha kurumsal bu işi yapıyorsunuz. 
Zaman zaman diğer girişim sermayesi grupları 
ile iş yapıyor musunuz? Borsadaki volatiliteyi 
nasıl önlemeye çalışıyorsunuz?

Neo Portföy Yönetimi A.Ş. Kurucu 
Ortağı ve Yönetim Kurulu Üyesi
Emre GÖLTEPE: 

“Halka arz için sıraya giren-
ler 2024’te de çoğalacak”
Halka arz konusu sonraki oturumda konuşula-
cak ama ben kendi düşüncemi söylemiş olayım. 
Pandemiden sonraki rakamlar verildi. 2019-

20’den sonra düşük olan rakamlar, toplamı 
13 olan rakam 2021’de 50’lere çıktı. 2022’de 
40’lara çıktı. 2023’te hepimiz hem sosyal med-
yadan kendi network’ümüz gereği o çarşaf çar-
şaf listeleri görüyoruz. Sırada bekleyen şirket-
ler… Belki 100 tane şirket bekliyor. Bunlar 
aslında şu demek: 2024 ve 2025 “pay time” 
bu olağan dışı bir şey olmadığı sürece, bu iştah 
devam ettiği sürece artış devam edecek. Ben 
orada birazcık farklı düşünüyorum. Çok duyuyo-
ruz Bay Döner halka açılıyor isim vermek iste-
miyorum ama işte midyeci halka açılıyor. Açılsın 
diyorum ben, almayın o zaman. Çünkü burada 
onları engellemek değil, okur yazarlığı, onu 
anlamayı geliştirmek lazım. Aslında ben değer-
lemelerle alakalı bir yanlış görüyorum. Ya bu 
halka arz sırasındaki değerlemelerde bir yanlış-
lık var ya da ondan bir ay sonraki değerleme-
lerde bir yanlışlık var. Ben bunun dengelenece-
ğini düşünüyorum. Biraz önce sen de söyledin. 
Bu dolar, enflasyon, faiz bir şekilde bunların sta-
bil olmamasından kaynaklanan, aslında küçük 
yatırımcının da trendi takip etmesiyle ve bun-
ların hepsi birleşince garip pozisyonlar olmaya 
başladı. Bunu GSYF bacağıyla şöyle birleştire-
bilirim. Girişim sermayesi yatırım fonları şirket-
lerin halka açık hisselerini alamıyor. Halka açık 
olmayan paylarını alabiliyor. Ya da hiç halka açıl-
mamış şirketlerin paylarını alabilir. 
Girişim sermayesi fonları özünde bir finansal 
yatırım fonu olduğu için bu halka arz, bizim yatı-
rım yaptıktan sonra çıkış için tercih edebilece-
ğimiz sadece bir metot. Sadece biz değil diğer 
portföy yatırım firmaları da biraz da fırsatçı dav-
ranarak şu oyuna dönmeye başladık. Bunun da 
artacağına inanıyoruz ve şirket arayışlarımıza, 
incelemelerimize devam ediyoruz. Halka arza 
henüz hazır değil ama 1-2 sene sonra hazır ola-
cak firmalara, çünkü biz o ekosistemin içinden 
geldiğimiz, o işi ve yatırım tarafını da  iyi bildi-
ğimiz için bu ikisini birleştirip halka arzdan iki 
sene önce şirketlere yatırım yapıp, onları bu yol-
culuğa hazırlayıp, bu girişim sermayesi fonları-
nın 7-10 seneki inlikit periyotlarını birazcık daha 
kısaltma, belki 3-4 yıllara çekme, yatırımcı açı-
sından düşünürsek, böyle enstrümanlar oluş-
turmaya çalışıyoruz. Halka arz ve girişim ser-
mayesi fonu arasında. 

Girişim Sermayesi fonu sıcak bir başlık olmaya 
başladı. Ondan biraz bahsedeyim. Geçen sene-
nin temmuz ayına göre 127 tane girişim serma-
yesi fonu varmış Türkiye’de. Şimdi 212 olmuş 
bu sayı. O zaman 25 milyar TL imiş, şimdi 65 
milyar TL olmuş. Rakamlar böyle hızlı bir şekilde 
artıyor.

Barış SİVRİ   
Hem tekno kentler hem Ar-Ge merkezleri tara-
fından zorunlu bir katılım var. O işi döngüsel 
hale getirdi herhalde.

Emre GÖLTEPE
Onların kuşkusuz etkisi var ama girişim serma-
yesi fonlarının bu 65 milyar yaklaşık 2,5 milyar 
dolar ediyor. Bu 2,5 milyar dolar şu demek değil 
ama zamanında Advent, Leyla gibi 2,5 milyar 
drypowder var da hemen iyi şirketlere yatırım 
yapmak için arıyorlar falan değil.
Girişim sermayesi fonu, ben kafamda üçe ayı-
rıyorum. Kanun gereği özel vergi kalkanları ile 
kurulmuş enstrümanlar. Kurumlar Vergisinden 
muaf, yaptığı kar stopajdan muaf, parayı aldığı 
zaman gelir vergisinden muaf, böyle bir vergi 
kalkanı halinde… 
Bunu kullanan bazı aileler var. Aile fonu oluş-
turup bunun üzerinden yatırımlarını yapıyorlar. 
Bu 65 TL içinde böyle bir büyüklük var. Yaklaşık 
1/3’üdür diye tahmin ediyorum. 
SPV gibi kullanılanlar var. Girişim sermayesi hep 
VC gibi ve bunlar start-up’lara yatırım yapıyor-
lar. Halbuki öyle değil. Girişim sermayesi fon-
larının nelere yatırım yaptıklarına ve büyüklük-
lerine baktığınızda, yenilenebilir enerjiye ve alt 
yapıya yatırım yapanlar en büyükleri aslında. 
Veya start-up’ların büyüme sermayesi olarak 
yapılan yatırımlar… Türkiye’de GSYF’lerle ala-
kalı belki 60 tane portföy yatırım firması vardır. 
Bunların bir kısmı GSYF, alternatif yatırım fonları 
dediğimiz GSYF, gayrimenkul yatırım fonu kuru-
yor. 35-36 tanesi bu fonları kuruyorlar. Yaklaşık 
da dediğim gibi 2,5 milyar dolar büyüklük var 
ama bunun içinde sizin gibi Taxim Capital gibi 
konvansiyonel, “Fonun bir ömrü olsun belli bir 
yatırım dönemi içinde şirketleri bulalım, yatırım 
yapalım, büyütelim, ondan sonra çıkalım” diyen 
fonların sayısı var ama büyüklüğü az diyebilirim.
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Moderatör İbrahim Halil ÖZTOP, 
TSPB Yönetim Kurulu Başkanı ve 
TKYB Genel Müdürü
Hepiniz hoş geldiniz, benim burada iki şap-
kam var. Birincisi Türkiye Sermaye Piyasaları 
Birliği Başkanıyım. TSPB yaklaşık 230 üyesi 
olan, aracı kurumlardan, portföy yatırım şirket-
lerinden, yatırım ortaklıklarından, bankalardan 
oluşan bir birlik. Diğer şapkam ise Kalkınma 
ve Yatırım Bankası Genel Müdürüyüm. Yüzde 
99,2’si Hazine ve Maliye Bakanlığı’na ait olan 
bir kalkınma ve yatırım bankası. 
Bu aralar çok moda olan bir konu halka arz. 
Gerek yatırımcı sayısı gerekse halka arza baş-
vuran şirket sayısı inanılmaz seviyelerde. Çok 
mutluyuz bu konuda. Bunun artıları ve eksile-
rini konuşacağız. 
Son yıllarda borsada yatırımcı sayısında inanıl-
maz bir artış var. Borsa İstanbul’da 7,5 milyonu 
geçtik. Dün bir yönetim kurulu toplantımız vardı. 
Acaba 10 milyona mı gidiyoruz diye endişe de 
ediyoruz bu anlamda. Endişe ediyoruz diyorum, 
çünkü özellikle yeni gelen genç yatırımcılarımız, 
maalesef halka arz vasıtası ile sermaye piyasa-
ları ile tanışıyorlar, bilinç ve finansal okur yazar-
lıkları düşük olmakla beraber, sadece halka arza 
girip hisse senedi alıyorlar. Sermayeyi tabana 
yaymak arzuladığımız bir konu, bu konuda 
gerek OVP’de şirketlerin borsadan kaynak sağ-
lamalarını teşvik eden hususlar var. Ancak gidi-
şat pek sağlıklı gözükmüyor. 
Öncelikle Zafer Bey’e soracağım. Akabinde 
Poyraz Bey’den de aynı soru ile ilgili bir cevap 
rica edeceğim. Son zamanlardaki artışlar malu-
munuz, yatırımcı sayısında 7,5 milyona geldik. 
SPK’da halka açılmak için çok ciddi bir kuyruk 
var. Bu durumun hem avantajları hem de deza-
vantajlarını dile getirmenizi rica edeceğim.

Halk Yatırım Genel Müdür Yardımcısı
Zafer MUSTAFAOĞLU:

“Büyümenin doğru şekilde 
yayılması piyasalara faydalı 
olacak.”
Yoğun bir talep olduğu doğru. SPK’nın elinde 
de yoğun başvuru var. Dediğiniz gibi çok sayıda 
yeni yatırımcı borsaya ilgi göstermeye ve özel-
likle birinci halka arzlardan hisse senedi almaya 
başladı. Geçtiğimiz yıllarda birinci piyasa arzın-
daki ortalama yatırımcı sayısı 206 binler civa-
rındaydı. Bugün 1,4 milyonu konuşuyoruz. Tekil 
yatırımcı sayısı 8 milyonu zorlamaya başladı. 

Bu anlamda piyasanın bu şekilde büyümesi 
biraz korkutucu görünüyor ama diğer taraftan 
sermaye piyasalarının gelişimi açısından bu 
sermayenin tabana yayılmasıydı. Ancak diğer 
taraftan burada yatan paranın miktarına da dik-
kat etmek gerekiyor. Hane halkları olarak tanım-
ladığımız vatandaşlarımız belli bir gelir kısmını 
buna yatırıyor. Dolayısıyla bizim riske atılmış 
değer dediğimiz kısım çok büyük değil. İnsanla-
rın yatırım portföyünde bir parça gibi… 
Geleneksel yatırım enstrümanları yanı sıra buna 
girmeleri bizler için pozitif. Ancak, tabii ki şirket-
lerin halka arz duyurusuna çıkarken kendilerini 
hazırlamaları gerekiyor. Yatırımcılar açısından 
baktığımız kadar şirketler açısından da bakmak 
lazım. Bizim genel görüşümüz bu büyümenin 
doğru şekilde yayılması ve uzun vadeye eriş-
mesiyle ki biz aracı kurumlar üstümüze düşeni 
yaptığımız sürece diğer düzenleyici kuruluş-
larla birlikte, toplamda hem şirketlere hem de 
ülkemizin sermaye piyasalarına faydalı olacağı 
yönünde.

TSKB Genel Müdür Yardımcısı
Poyraz KOĞACIOĞLU:

“Sorun, yatırımcının finan-
sal okur yazarlığının çok 
düşük seviyede olması.” 
Avantajları olduğu kadar dezavantajları da çok. 
Avantajların ana noktalarından bir tanesi, halka 
arz olunan şirket, halka açık yaşamına başla-
dıktan sonra çok ciddi bir likiditeye sahip olu-
yor. Çünkü bu kadar çok yatırımcıya siz bu 
kadar az miktarda hisse senedi verdiğinizde 
o tahtada hem alıcı hem satıcı oluyor. Dolayı-
sıyla global ölçekte görece küçük diyebileceği-
miz halka arzları yaptığımız bir ortamda likidi-
teyi destekleyici bir tarafı tabii ki var. 

Dezavantaj örneklerine gelirsek. Bir tanesi, bu 
kadar yüksek sayıdaki finansal yatırımcının orta-
lama okur yazarlığı çok düşük seviyede.Halka 
arzlarda gerçekten değerlemeler ve işlemlerin 
yapılandırılması konusunda aracı kurumlar ola-
rak bizler hem de düzenleyici kurumlar çok çok 
dikkatli oluyoruz ve o yüzden de bu kadar çok 
işlem olduğunu düşünüyorum ama halka arz-
dan sonra o tahtalarda neler oluyor konusunun 
çok daha sıkı irdelenmesi gerektiğini düşünüyo-
rum. Çünkü eğer bütün halka arzlar yatırımcıya 
çok çok fazla oranda yüzdesel olarak kazandı-
rıyorsa, halka arzlardan ziyade sonrasına bakıl-
ması gerektiğini düşünüyorum. 
İkinci dezavantajı da talep tarafında milyonlarca 
yatırımcı olduğu kadar arz tarafında da hissesini 
ihraç etmek isteyen iki yüzlerle ifade edilen çok 
fazla sayıda şirket var. Bu da zamanlama açı-
sında vizibilite eksikliği ve çok büyük bir belir-
sizlik yaratıyor.

ÜÇÜNCÜ OTURUM

Kurumsal Finansmana 
Erişimde Halka Arz ve 
Sermaye Piyasası Olanakları



İbrahim Halil ÖZTOP
Şimdi İzdemir’in temsilcisine dönmek istiyorum. 
İzmir Demir Çelik de halka açık bir şirketti, şimdi 
bir iştirakinizi de halka açtınız. Ve şu anda İzmir 
Demir Çelik’in hisse senedi fiyatından daha 
doğrusu piyasa değerinden çok daha fazla bir 
değerle işlem görüyor. Böyle bir enteresanlık 
var. Bu süreci sizden dinlemek isteriz. Buradaki 
motivasyonunuz neydi, öğrenmek isteriz.

İzmir Demir Çelik San. A.Ş. 
İcra Kurulu Üyesi, Genel Müdür 
Yardımcısı Feyyaz YAZAR:

“Halka arz işlemi kurum-
sallaşmanın önemli bir 
başlangıç noktası.”
Öncelikle halka arza nasıl bakmamız gerekiyor 
konusuna değinmek istiyorum. Halka arz sayı-
sına baktığımızda bugün sayıları çok gibi geli-
yor ama geçmiş yıllardaki halka arzlara baktığı-
mızda, 2015 - 2020 arasında toplam 32 firma 
halka arz edilmiş. 2021’de çarpıcı bir artış olu-
yor, 52 halka arz yapılıyor. 2022’de 42 ve bu 
yıl da 30’un üzerinde halka arz var. Bu biraz 
da daha önce uygulanan politikaların bir ürünü 
olsa gerek. Şirketlerin halka arz kuyruğuna gir-
mesinde bir sorun görmüyorum açıkçası önemli 
olan ilgili şirketin finansallarıyla belirlenen stan-
dartlara göre halka açılma potansiyeline sahip 
olup olmadığının irdelenmesi gerekir. Bunu not 
etmek istiyorum. İzmir Demir Çelik 1985 yılında 
İstanbul Menkul Kıymetler Borsası açıldıktan bir 
yıl sonra halka arz edilmiş ve 1986’dan bu yana 
halka açık bir şirket. Devamında bizim bağlı 
ortaklığımız İzdemir Enerji’yi birkaç ay önce 
halka arz ettik. Bize göre başarılı bir halka arz 
oldu. Değer anlamında da İbrahim Bey’in söyle-
diği gibi iki katından fazla bir değere ulaştı. 
Şirketler neden halka arz yapıyor ve biz neden 
yaptık konusuna gelirsek. Bunun temelinde 
finansa erişim durumu söz konusu… Şirket-
lerin yeni yatırımları ve mevcut pazarını koru-
mak için ihtiyaç duyduğu finansman, rekabet 
koşulları, farklı bir alana yatırım yapma isteği, 
nakit ihtiyaçlarını sürekli gündeme getirmekte-
dir. Bunu da bankalardan temin etmede sıkıntı 
yaşadıkları zaman ya da ilgili finansman temin 
etme maliyetinin projenin fizibilitesindeki mali-
yetlere göre çok yüksek olduğunda farklı ara-
yışlara girmekte, bunun yanında da en önemli 
husus finansmana erişimin de artık dünyada 
çok kolay olmadığı… Bunu hem evde hem de 
globalde söyleyebiliriz.
Halka arzlara hazırlanırken en önemli noktalar-
dan biri, bir hikayenizin olması. Örneğin yeni 
bir yatırım, yeni bir ortaklık, birleşme, mevcut 
kapasiteyi artırma gibi konular ele alınabilir. Bu 

hikaye ile beraber şirketin birtakım göstergeleri, 
ölçüleri var. Bunları da sağlaması halinde süreç 
başlıyor. Tabii ki bunun bir de ön hazırlığı var. 
Nereden bakılırsa bakılsın halka arz; hem şir-
ket için hem şirket çalışanları ve sahipleri için 
kendini farklı kulvara taşıması anlamına geliyor.

Halka arzın diğer önemli avantajlarına gelirsek. 
İlki sermaye piyasasından ucuza fon temini. 
Tabii bununla kalmıyor, bir defalık da olmuyor, 
ikinci kez halka arz yapılabiliyor. Örnek olarak, 
İzmir Demir Çelik olarak 2021 yılında bedelli 
sermaye artırımını realize ettik. 150 milyon 
dolar büyüklükte bir bedelli sermaye artışı ger-
çekleştirdik. Yeni bir yatırım hikayemiz ile 150 
milyon dolarlık bir fon oluşturduk. Demek ki 
halka arz bir defada bitmiyor. İkincil halka arz 
yapılabilir. Tahsisli sermaye artırımı yapabilir-
siniz. Hisse senedi ile değiştirilebilen tahviller 
çıkartılabilir. Bunun dışında şirketler borçlanma 
senedi çıkarabilir. Her zaman tahvil ihraç edile-
bilir. Global anlamda bütün ilgiyi dışarıya karşı 
tanınabilir imkanı sağladığı için endeks olsun 
portföylerde olsun bu kağıdın likiditesi artacağı 
için şirket her zaman ortaklıklarına yeni finans-
man olanaklarına alternatif olarak ulaşma söz 
konusu… Bir de bu halka arzı, sağladığı fırsat-
ları vergi mevzuatının ortaya koyduğu fırsatlarla 
bir araya getirdiğimiz zaman şirkete olan kat-
kısı... Farklı bir kulvar dememin üçüncü nedeni 
de bu, çok daha farklı bir noktaya ulaşıyor. Halka 
arzın kısa dönemde görünmeyen uzun mesa-
fede son derece faydalı olabilecek kısmı da, 
hesap verebilirlik, şeffaflık. Denetlemeye kapalı 
olan bir şirketin halka açıldıktan sonra Borsa 
İstanbul başta olmak üzere Sermaye Piyasası 
Kanunu devreye giriyor. Şirket iki yeni düzen-
leyici otoritenin denetimine giriyor. Bu şeffaf-
lık, hesap verebilirlik bizim şirketlerin kurum-
sallığı anlamında farklı bir tarafa geçme imkanı 
sağlıyor. Bunun yanında bu denetleme, hesap 
verebilirlik, yönetimde liyakat, yönetim kurulu-
nun icracı olmayan yönetim kurulunun sayısının 
fazla olması kuralları, kurumsal yönetim tebli-
ğine uyum, bunların hepsi bizi bir noktaya götü-
rüyor. O nokta kurumsallaşma noktası…
Halka arz yapınca hemen kurumsallaşma ger-
çekleşmiyor ama önemli bir başlangıç noktası. 
Kurumsallaşan şirketlerin de diğer kuşaklara, 
uzun vadede sürdürülebilir bir bakış ve vizyona 
sahip olma hususunu da dikkate aldığımızda 
halka arzın bu anlamda da önemli bir faydası 
olduğunu kabul etmek lazım. 

Onun dışındaki diğer hususlar her zaman için 
özellikle global anlamda bakışın, hareketin, 
düşüncenin olabilmesi için, yeni ve farklı yatı-
rımlara hızlı şekilde reaksiyon gösterebilmek 
için halka açık bir şirketin sağladığı imkanlar 
son derece fazla.

İbrahim Halil ÖZTOP
Tolga Bey, Yaşar Holding’in bildiğim kadarı ile 
6 tane halka açık şirketi var. Siz özel sermaye 
ihracı da yaptınız. Bu konulardan bahsederse-
niz. Ne tür bir motivasyon var sizin grubunuzda?

Yaşar Holding Finans Başkan 
Yardımcısı Tolga ŞENEFE:

“Halka açık ve potansiyel 
olarak halka açılacak şir-
ketlerimiz var.”
Feyyaz Bey halka arza geniş bir pencere açtı. 
Ben olaya iki boyutlu bakıyorum. Bir arz kısmı 
var. İşte şirkete uygun bir finansal imkan sağ-
laması, büyümesine katkı ve yatırım imkanları 
yaratması gibi… Bir de halka arzdan sonrası 
var ki bence o çok daha önemli. 
Şöyle ki; halka açık olan bir şirketinizi belli 
regülasyonlara tabi olmaktan dolayı finansal 
raporlamanın belli bir standardı var. Sermaye 
piyasasının getirdiği, herkesin anladığı IFRS 
kapsamında yabancıya kendinizi anlatma konu-
sunda sıkıntınızın olmadığı bir raporlama siste-
mine sahip olmanız. Kurumsal derecelendirme 
notunuzun olması, kurumsal yönetim ilkelerini 
şirketlerinizde bire bir uyguluyor olmanız. Olası, 
şirketin bir yabancıya satılması, ortaklık alın-
ması veya bir finansman imkanının Türkiye’deki 
finans imkanlarından bağımsız olarak yabancı 
bir kaynaktan sağlanması durumunda anlat-
manın daha kolay olduğunu düşünüyorum. Bu 
birinci boyutu.
İkinci boyutu, yatırımcının da yatırım yapması-
nın iki temel sebebi var. Birincisi temettü gelirini 
elde etmek, ikincisi de değer artışından fayda 
görmek. Burada iletişimin çok düzgün yapılması 
lazım. Hisse senedinin halka arzından sonra 
piyasa değerinin ne olduğundan çok likiditesi-
nin ne olduğunun önemli olduğunu düşünüyo-
rum. Olası bir yabancı yatırımcı Türkiye’ye gelip 
yatırım yaparken hisse senedinin piyasa değeri-
nin yanı sıra likiditesine de bakıyor.  Bu ne kadar 
artarsa şirketinizin değeri de benzer şekilde art-
maya başlıyor. Bunu unutmamak lazım. 

Diğer taraftan halka açık olmamızın verdiği fay-
dayla özel sektör tahvili ihracı yapma imkanı-
mız da oldu. Dyo Boya ve Pınar Süt’te bununla 
ilgili bir girişimimiz oldu. Hali hazırda da 1 mil-
yar liralık bonomuz piyasada işlem görüyor. En 
önemli müşterilerimizden biri nitelikli yatırımcı 
olması kapsamında portföy yönetim şirketleri… 
Halka açık şirketlerimiz var ve bundan sonra 
potansiyel olarak halka açılacak şirketlerimiz 
olacak. Bunun da faydasını görmüş bir holding 
olarak biz sermaye piyasalarındaki hem halka 
açılmayı hem de diğer finansal ürünleri kul-
lanma konusunda istikrarımızı koruyacağız. 
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İbrahim Halil ÖZTOP 
İzninizle bir de yatırımcılara bakalım. Yatırımcı-
lar halka arza aday olan şirketlerde neler arıyor? 
Ne tür kriterlere bakıyorlar. Bunu da sizden din-
lemek istiyorum Naim Bey.

OYAK Portföy Yönetim Kurulu Üyesi
Naim ZORLU:

“Köpük oluşumunun mini-
muma indirilmesi gerek.”
Biz yatırım tarafında ihraca aracılık yapan, halka 
arzı gerçekleştiren kurum, portföy yönetim şir-
keti tarafında alıcı, kurumsal yatırımcı, hem de 
borçlanma araçları ve diğer işlemlerde hatta 
halka arzda ihraç eden taraftayız. Üç tarafı da 
tecrübe eden bir kurumuz.

2020 yılının aralık ayında Kervan Gıda ile baş-
layan bir halka arz sürecimiz oldu. Yaklaşık 6 
firmanın halka arzını üst üste gerçekleştirdik. 
Bu arada kendi halka arzımızı da gerçekleştir-
dik. Onun haricinde bir diğer söylemem gere-
ken şey, borçlanma araçları konusunda bono, 
tahvil ve son zamanlarda bir kısım VDMK ihraç-
larında sektördeki ilk beşin içinde hem adetsel 
hem de hacimsel olarak öne çıkan şirketlerden 
biriyiz. Bunu yatırım tarafı için söylemiş olayım.

Türkiye’de 71 aracı kurum, 61 portföy yönetim 
şirketi var. Portföy yönetim şirketleri de malu-
munuz fon kurmak ve bunları yönetmek üzere 
kurulan kurumsal yatırımcılar. Bu fonların içine 
de güvenilir olan hisse senetleri, menkul kıy-
metler ve bütün sabit getirili değişken ürünler-
den koymak durumundalar. Güncelde, ağustos 
ayında 2,5 trilyon civarında bu şirketlerin yönet-
tiği fonlar var. Bunların içeriğine baktığınızda bir 
kısmı emeklilik fonları bir kısmı konvansiyonel 
fonlar. Diğer bir kısmı da özel kurulmuş fonlar.

Portföy şirketleri halka arzda müşterilerinin 
parasını değerlendirdiği için bir banka gibi kre-
dibilite ölçümü, risk analizi yapmak durumunda. 
Bunu yapabileceği enstrümanları da halka arz 
süreci zaten veriyor. Bir izahname söz konusu. 
Bu bir kitap gibi olduğundan kimse oturup ince-

lemiyor. Özetle portföy yönetim şirketleri değer-
leme raporlarını, hukukçu raporlarını, şirketin 
faaliyet gösterdiği sektörü, sektördeki potansi-
yel gelişmeleri, mevcut halka arzdan elde edile-
cek geliri nerede kullanacağını, şirketi nereden 
nereye götüreceğini inceliyor ve bunun sonu-
cunda bir karar veriyor. 

Sermaye piyasalarının tabana yayılması, birey-
sel yatırımcı sayısının 10 milyonun üzerine çık-
ması bence güzel bir şey. Eleştiriyoruz, işte 
dönerci, midyeci filan diyoruz ama neticede 
böyle bir talebin oluşması önemli, bu talebin 
yönetilmesi daha da önemli. Burada yapılabile-
cek olanlardan bir tanesi de, PYŞ tarafı için söy-
lüyorum. Emeklilik fonları ve diğer özel sektör 
borçlanma araçları fonları gibi buradaki talebin 
bir kısmı belki daha yüksek getirili fonlara kay-
dırılabilir. Bahsettiğim fonlar 10 binli rakamlar-
dan oluşuyor diğer tarafta 10 milyondan bah-
sediyoruz. Buradan bir kısım kaydırıldığında 
muazzam bir rakam ortaya çıkacaktır. 
Bu kadar yatırımcı borsanın sert düşüşlerinde 
olumsuz etkilenecek. Bu yatırımcıların finansal 
okur yazarlık konusunda eğitilmesi için olumlu 
çalışmalar yapılıyor. Bu çalışmaların devam 
etmesi ve bir köpük oluşumunun minimuma 
indirilmesi gerekiyor. Borsada bu köpük olu-
şumunu engellemenin bir yolu yok. Mümkün 
olan azami gayreti göstererek bunu minimuma 
düşürmek gerekiyor. Borçlanma araçlarından da 
kısaca bahsedeyim. Biz özellikle tahvil, bonoyu 
halka açık olmayan şirketler için halka açılma-
nın bir adımı olarak görüyoruz. Halka arza hazır 
olmadığını düşündüğümüz firmaları o alana 
yönlendiriyoruz ki orası halka arzın bir basamak 
gerisinde kalıyor ve hazırlanmış oluyorlar. 

İbrahim Halil ÖZTOP
Öncelikle Poyraz Bey ve Zafer Bey’e sormak 
istiyorum. Malumunuz özellikle bireysel ve yerel 
yatırımcının hakim olduğu bir halka arz piyasası 
var. Yabancıların payı yaklaşık yüzde 32 civa-
rında. Bir dönem 70’lere kadar çıkmıştı. Geç-
mişte yaptığımız 250 milyon doları aşan büyük 
halka arzlarda yüzde 60-70’ini yabancı kurum-
sal yatırımcıya satma hedefi ile yola çıkardık. Şu 
anda 150 milyon dolardan daha büyük halka 

arz gerçekleşmedi. Sizce 250 – 300 milyon 
dolar gibi yabancı yatırımcının da ilgi duyabile-
ceği halka arzlar piyasa tarafından bir şekilde 
talep görür mü? Yani bunu bir şekilde hazme-
debilir mi piyasa? Dolayısıyla biz bu köpüğü 
büyük halka arzları piyasaya getirerek sağlaya-
bilir miyiz? Bir de hep küçük firmalar halka arz 
ediliyor. Aracı kurumlar büyük firmalarımız için 
isteksiz mi ve frenliyorlar mı böyle bir arzı? Talep 
var bunu görüyoruz, arzı nasıl getiririz, yabancıyı 
da bu şekilde getirebilir miyiz sizce?

TSKB Genel Müdür Yardımcısı
Poyraz KOĞACIOĞLU:
“Yabancı kurumsal yatı-
rımcı bir stabilite istiyor.”
Feyyaz Bey az önce her yıl kaç tane halka arz 
yapıldığına ilişkin rakamları verdi. Ben de küçük 
bir çalışma yapmıştım ortalama boyutlar nere-
lerde diye… 2020’de 8 tane halka arz oldu. 
Bunların ortalama boyutları 18 milyon dolardı. 
2021’de 52 tane halka arz oldu, ortalama boyut 
47 milyon dolara çıktı. 2022’de 40 tane halka 
arz oldu ama ortalama boyut 30 milyon dolara 
düştü. Bu yıl da şu ana kadar 37 tane halka 
arz oldu ve ortalama boyutları 60 milyon dolar. 
Yani aslında yukarıya doğru bir trend var ama 
bunun standart sapmasının çok çok geniş oldu-
ğunu görüyoruz. 

Tabii, İbrahim Bey çok haklı, 2018’in ilk yarı-
sında benim çalıştığım iki işlem vardı. Bir tanesi 
Aselsan’ın ikinci halka arzı, 660 milyon dolar-
lık bir işlemde ve 65 bin yerli yatırımcıya sattı-
ğımız için kendimizi çok başarılı görüyorduk. Biz 
geçen hafta 4,3 milyon yatırımcıya sattık. Yatı-
rımcı adedi ile halka arz büyüklüğü arasında 
korelasyon olmadığını hatta bir ters korelasyon 
olduğunu görüyoruz. Bir başka örnek; ŞOK işle-
minde çalışmıştık. Orada yüzde 85’i yabancılar-
dan oluşan bir book vardı 580 milyon dolarlık 
bir işlemdi ve 50 milyon doların üstünde hisse 
alan 4 yatırımcı vardı. O günler ile bugünler ara-
sında yabancı kurumsal yatırımcının Türkiye’ye 
bakışı açısından majör farklar olduğunu görü-
yoruz. Çünkü gerçekten yabancı kurumsal yatı-
rımcı belli bir stabilite istiyor. İbrahim Bey’in de 



söylediği gibi. Orada kalmak istiyor. Ben mesela 
16 yıldır aynı hisse senedini tutan, ortalama bir 
PE’nin iki katı kadar hisseyi alıp tutan yatırımcı-
lar tanıyorum. 

Bireysel yatırımcı tarafında okur yazarlık için 
olmasa da en azından adetsel olarak güzel şey-
ler oluyor. Yerli kurumsal yatırımcı tarafında da 
iyi şeyler var. Hem bireysel emeklilik tarafından 
gelen fonlar, hem yeni giren bir çok oyuncu, 
hem de mevcut oyuncuların bütün yatırım dön-
güsünün farklı yerlerinde kendilerini konum-
landırmalarıyla çok güzel şeyler oluyor ama 
eksiğimiz ne… Yabancı kurumsal yatırımcı nez-
dindeki görüntümüz zayıf noktamız diye düşü-
nüyorum. Halka arz pipeline’ında çok fazla, yüz-
lerle ifade edilen şirket var diyoruz ama belki de 
bunların çok azı o ideal 250-300 milyon dolar-
lık halka arz büyüklüklerini yapabilecek boyutta. 
Yani yabancı kurumsal yatırımcı tarafındaki algı 
problemini de çözdüğümüz zaman ben daha 
büyük halka arzların geleceğini düşünüyorum.

Halk Yatırım Genel Müdür Yardımcısı
Zafer MUSTAFAOĞLU: 

“Yatırımcıların değer 
kaybıyla kazancı bir arada 
algılaması gerekiyor.”
Yabancı yatırımcı konusu sadece bizim ülke-
mizde değil, küresel piyasalarda da bir soru 
işareti olarak devam ediyor. Baktığınız zaman 
pek çok ülkenin merkez bankası faizleri yukarı 
doğru sıkılaştırıyor. Bunun istisnaları kendi ülke-
sine özgü faktörlerden kaynaklanan merkez 
bankaları, Japonya olsun, Çin olsun… Bir taraf-
tan bizim çevremizde de Ukrayna Rusya Savaşı 
gibi jeopolitik faktörler etken hale geliyor. İnsan-
lar genel olarak küresel belirsizliğe bakıyorlar. 
Bir yandan faizler yükseliyor ve çekirdek enf-
lasyonun hala dinmediğini görülüyor ki Amerika 
ve İngiltere’deki durum biraz o. Bu tip faktörleri 
bir araya getirdiğinizde kurumsal olanları dışarı 
çıkartırsak yabancı yatırımcıların başka ülke-
lere ilgisi olmuyor. Kurumsal olanlar da politik 
sebeplere bağlı olarak hareket edebiliyorlar. 
Şu anda sahip olduğumuz bireysel yatırımcı 

sayısının artmış olması yakın zamanda bu 
büyüklüklerin absorbe edilebileceğine dair bir 
gösterge. Hisse senedi piyasası sabit getirili 
menkul kıymetlere göre sıfır risk veya arkasında 
bir teminat içeren yapılar değil. Şirketin değe-
rine bağlı olarak bunlar aşağı/yukarı hareket 
edebiliyor. Dolayısıyla yatırımcıların değer kay-
bıyla kazancını bir arada algılaması gerekiyor. 
Burada finansal okur yazarlık konusunun piyasa 
tarafından desteklenmesi ile bu büyüklükleri 
en azından yakın zamanda absorbe edebile-
ceğimizi düşünürüz ama pek çok faktöre bağlı. 
Sadece piyasa oyuncuları ve sadece piyasa 
düzenleyici kuruluşlara değil. Bu sorunun mut-
lak bir yanıtı yok ancak hep beraber bunu yapa-
bileceğimizi düşünüyoruz. Şu anda daha küçük 
bir kitleye hitap ediyoruz. İnsanlar en azından 
hisse senedi piyasasına eriştiler. Geçmişte ağız-
larında iyi bir tat kaldı, insanlar kar etti. Bundan 
sonrasını sürdürmek de sermaye piyasasındaki 
şirketler ve aracı kurumlar üzerinde kalıyor.

TSKB Genel Müdür Yardımcısı
Poyraz KOĞACIOĞLU:
Bir nokta daha var. Şirketler halka arz süre-
cinde belli birtakım mali disiplinlere adapte 
olmak zorundalar. Bu hissedarlarının yaklaşım-
larını, bakış açılarını geliştirme imkanı veriyor. 
Biz bu şekilde şirketleri de eğiterek diğer tarafta 
aslında yabancı yatırımcının gelip yatırım yap-
mak isteyeceği şirketlerin sayısını da artırıyoruz. 
O zaman o işlem bir PE işlemine dönüşüyor, bir 
halka arza ya da borçlanma aracına da gide-
bilir. Bu durumda bireysel yatırımcının eğitimi 
yanında hissedarların eğitimi de söz konusu.

İbrahim Halil ÖZTOP
Feyyaz Bey size şunu sormak istiyorum. Şirketi-
nizin değeri ciddi bir şekilde arttı. Mevcut hisse-
darlarınız şirketi ucuza sattık diye bir düşünceye 
kapıldı mı? Şu anda şirketlerin hepsi birkaç 
tavan yapıyor. Biz sağlıklı bulmuyoruz ama talep 
var. Herkes memnun şu anda bu ortamdan ama 
biz piyasa oyuncuları olarak bu gidişatın pek 
sağlıklı olmadığını düşünüyoruz. Sizler ne düşü-
nüyorsunuz? Hesap uzmanı olduğunuz için size 
özellikle hakim ortaklar soruyorlardır muhteme-
len “Ya, biz şirketi ucuza mı kaptırdık” diye…

İzmir Demir Çelik San. A.Ş. İcra 
Kurulu Üyesi, Genel Müdür Yardım-
cısı Feyyaz YAZAR:

“Halka arzı bir kulvardan 
başka bir kulvara taşınma 
gibi görmek lazım.”
Talebin bu kadar büyümesi aslında SPK’nin 
mart ayında yaptığı bir düzenleme ile ortaya 
çıktı. Bu düzenleme dağıtım ilkelerini değiştirdi. 
Daha önce bireysel yatırımcı ne kadar talep 
ederse etsin daha büyük montanla giren, onun 
elinde kalıyordu. Bu kadar tabana inmiyordu.  
Hatta son halka açılan şirketlerde SPK’nın özel-
likle kurumsal tarafı belli bir oranda, 30-35 
bandında tutup kalanın da bireysele satılması 
yönünde bir teşviki var. Birçok halka arza bak-
tığımızda genelde oran böyle oluyor. Böyle bir 
dağılım olunca model değişti. Oyuncu sayısının 
artmasının ana nedenlerinden biri buydu. 
Burada ben iki boyutlu bakıyorum. Yabancı-
ların gelmemesinin nedeni sermaye piyasa-
sından kaynaklanan bir husus değil. Bu daha 
makro ekonomik boyutlarla ele alınması gere-
ken bir husus. O yüzden onu dışarda tutuyo-
rum. Toplanan fonlara ve fon kullanım raporu 
çerçevesinde taahhüt edilen yatırımların doğru 
şekilde takibinin ilgili kurumlar tarafından yapıl-
ması durumunda da bunu ülke için bir artı ola-
rak telakki ediyorum. En azından bizim iki şir-
kette de, 150 milyon dolar toplanan ilkinde fiziki 
bir istihdamı artırıcı bir yatırım oldu. Son yapı-
landa da güneş enerjisi yatırımı somuta dönen 
bir şey, bu da ülke için diğer şirketleri ele aldığı-
mızda artı bir şey. 

Değer konusuna gelince. Siz şirketi halka arza 
hazırlarken yaşanan süreç, sizin tek başınıza 
yürüttüğünüz bir süreç değil. Bir tarafında siz 
varsınız, diğer tarafta aracı kurum var, hukuk 
servisi, borsa, SPK var. Aynı anda sizin de içinde 
olduğunuz uzun, meşakkatli ancak hoş bir yolda 
yürüyorsunuz. Bu yolda çok farklı şeyler de 
öğreniyorsunuz. SPK’nın dikkate aldığı değer-
leme yöntemleri var. O değerleme yöntemlerine 
göre benim gördüğüm kadarıyla birçok şirket 
de benchmark da yaparak biraz daha, SPK’nın 
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da ıskontosu var biliyorsunuz yüzde 20, güven 
içinde hareket edebiliyorlar. Halka arzın bir kul-
vardan başka bir kulvara taşınma, daha büyük 
okyanuslara açılma olarak görülmesi lazım. Bir 
de burada Türkiye’deki sermaye piyasalarının 
hakikaten gelişmesi gerekiyor. Dün akşam Mer-
kez Bankası’nın toplaştırılmış şirketler bilanço-
sunu inceledim. Orada banka kredi oranlarının 
yüzde 87-88 seviyelerinde çok yüksek oldu-
ğunu, çıkarılmış tahvillerde son bir yılda bir artış 
olduğunu, emisyon primlerinde de bir artış var 
ama çok büyük bir artış olmadığını gördüm. 
Türkiye’deki sermaye piyasası yapısının farklı 
şekilde ele alınıp desteklenmesi lazım. Bunu 
ülke için, kurumsal ve bireysel yatırımcılar için, 
şirketler için bir fırsat olarak görüyorum.

İbrahim Halil ÖZTOP
Tolga Bey, siz holding olarak mı halka açılmayı 
düşünüyorsunuz yoksa altınızda bulunan işti-
raklerinizin halka açılması mı sizin için daha 
cazip olacak en azından kısa ve orta vadede.

Yaşar Holding Finans Başkan Yar-
dımcısı Tolga ŞENEFE: 

“Tek şirketin halka açılmış 
olması, gruplarda diğer şir-
ketleri de disipline ediyor.”
Türkiye’de örnekleri de var zaten, sadece hol-
ding olarak Yaşar Holding’in halka açılması 
planı olup olmamasından bağımsız, bugün 
Borsa İstanbul’da birçok holding şirketimiz faa-
liyet gösteriyor. Benzer bir değerlendirme bizim 
holdingimiz için de yapılabilir. Kısa vadede 
olmaktan çok daha uzun vadede olması gerekir 
diye düşünüyorum. Burada en önemli engeller-
den biri, az önce siz de değerlendirdiniz, halka 
arz büyüklüğünün 10 ila 180 milyon dolar ara-
sında olması, halka açacağınız şirketin değe-
riyle de ilgili. Piyasa ona hazır mı, siz ona hazır 
mısınız noktasında değerlendirmek lazım. 
Diğer taraftan değerleme ile ilgili olarak “Ucuza 
mı kaptırdık” konusunda ben Feyyaz Bey’e katı-
lıyorum. Yeni bir değerlemedir. SPK’nın norm-
larıyla değerleme 10 liradır, ama yeni dünyada 
o sektör özelinde piyasada normların değiş-
mesiyle beraber 10 liralık hisse 50 lira etmeye 
başlar. Geri kalan hisse senetleriniz daha kıy-
metli hale gelebilir. O yüzden piyasada halka 
arzı yapabilecek şartların da bizim yapabilece-
ğimiz büyüklüğe uygun olması lazım diye düşü-
nüyorum. Bu biraz da zannediyorum ki zaman 
alacak. OVP’nin pozitif gerçekleşmeleriyle bera-
ber değerlendirilebilir.
Halka açılma konusunda diğer iştiraklerimiz 
ile ilgili sorunun cevabı: Her zaman, biz zaten 
bahse konu olan disipline sahibiz. Her şirketimi-

zin finansal raporlaması veya kurumsal yönetim 
kriterleri bugün halka açık olan 6 şirketimizdeki 
yapılan uygulamalarla aynı şekilde uygulan-
maktadır. O yüzden, yarın bir şirketimizi halka 
açmak istersek, onunla ilgili her türlü hazırlığı-
mız söz konusu. Bu da tabii ki şunu getiriyor; bir 
tek şirket veya birkaç şirketten oluşan gruplarda 
bunun ilk deneyiminin sağlanması otomatikman 
diğer şirketlere de örnek teşkil ederek disipline 
ediyor ve kurumsal yapıyı da geliştiriyor. 
Yaşar Holding olarak baktığımız zaman, şu anda 
halka kapalı ve ciro anlamında önemli büyüklük-
lere sahip olan, farklı sektörlerde faaliyet göste-
ren şirketlerimiz de bu kapsamda değerlendiri-
yoruz. Ama dediğim gibi büyüklük ve piyasanın 
ona talebi tabii ki bunun için önemli bir referans 
olacak, diye düşünüyorum.

İbrahim Halil ÖZTOP 
Naim Bey, özel sektör borçlanma araçlarında 
SPK geçen hafta uzun bir listeyi onayladı. 
Burada bankalar, sermaye kuruluşları ve özel 
sektör sanayi şirketlerimiz de var. Özellikle yeni 
açıklandı PPK faiz oranı. Özel sektör borçlanma 
araçlarında vade ve diğer konular nasıl olur? 
Yatırımcı gözle bakmanızı rica edeceğim.

OYAK Portföy Yönetim Kurulu Üyesi 
Naim ZORLU:

“Ana eksen şu anda tahvil 
bono ihraçlarında.
Piyasada özel sektör borçlanma araçları 
2012’den sonra hareketlendi. 2022’de top-
lamda 361 milyar TL’lik bir işlem hacmi gerçek-
leşmiş. Son 8 ayda yaklaşık 270 milyar TL’ye 
gelmişiz. Muhtemelen geçen seneye göre bir 
büyüme olacak. Burada yeni katılan ihraççılar 
açısından baktığımızda da adetler hızla yükse-
liyor. SPK’nın ilgili daire başkanlıkları ile ileti-
şim kurduğumuzda ne tür bir çalışma tempoları 
olduğunu biliyoruz, özellikle hem halka arzda 
hem borçlanma araçları kısmında… Malu-
munuz son iki senedir yaşadığımız BBDK ve 
TCMB’nin finansal istikrarı sağlamaya yöne-
lik aldığı dövize yönelik sınırlamalar fonlamaya 
banka tarafından ulaşımı inanılmaz olumsuz 
etkiledi ve alternatif bir seçenek olarak, tahvil ve 
bono öne çıktı. Daha önce buraya girmek iste-
meyen birçok firma buradan bir an önce bir limit 
alma ve fona ulaşma gayreti içine girdi. SPK’nın 
bu anlamda yoğun bir iş yükü var. Tamamen 
tahmini olarak söylüyorum, yüzlerce dosya ola-
bilir. Halka arzda da aynı durum var. Büyük şir-
ketler gelir ya da gelmez, piyasa ne kadarını 
kaldırır, bunların da hesap edilmesini gerektiren 
bir durum. Ama mevcutta içerde yükselen enf-
lasyon ortamında muhtemelen ikinci 500’ün, 

ilk 500’e yaklaşan firmalarında da yeni gelişler 
olacaktır diye tahmin ediyorum. 
Özellikle tahvil ve bonoda geçtiğimiz iki, üç aya 
kadar bir yıl ve üzeri vadelerde ihraç yapmak 
çok zordu. Şimdi piyasanın biraz daha netleş-
mesi özellikle bu faiz artırım sürecinde ileriyi 
biraz daha net görebiliyor olmamız, yıl sonunda 
kimi 35, kimi 40 diyor, neticede belli bir trend 
görünüyor. Yeni ekonomi kadrosunun söylem-
leri ve orada yakalanmış olan ivme, vadeleri 
iki yıla doğru çekti. Piyasada her fonun ya da 
her kurumsal yatırımcının talep edeceği ihraç-
lar olmuyor. Malumunuz iki yıl çok uzun bir vade 
ama bazı emeklilik fonları ve bankalar kendi 
portföylerine almak için bu tarz ihraçları destek-
leyebiliyorlar.  Ama bir yıllık vadeli ihraçlar yapı-
labiliyor ve tahminimce bugünkü faiz artışından 
sonra bir ay sonraki periyodu gördükten sonra 
vadeleri rahat bir şekilde biraz daha uzun ola-
rak konuşacağız.

Burada önemli olan tabii ki fonların likiditesi… 
Mevcutta bir likidite var, bunu muhtemelen 6 
ay vadeye kadar kullanmak istiyorlar. Ama bazı 
emeklilik fonlarında uzun vadeye yatırım yapan, 
getirisini yükseltmek isteyen… Burada getiri 
kavramı çok önemli bugün şirket olarak kısa 
vade diye çıktığınızda bunu bir banka diye düşü-
nelim, 38,5 ile çıkıyorsa, iki yıl vadeli bir ihraca 
gittiğinizde iki yıl sonraki konjonktüre göre belli 
bir spirali koymak durumundasınız. Bunu yaptı-
ğınız sürece belli büyüklükte kurumsal yatırımcı 
bulma imkanı olabilir. Bu hem tahsisli hem nite-
likli yatırımcı şeklinde yapılıyor. Grup içi belki 
tahsisli ihraçlar kullanılabilir. Bazı firmaların bir-
birlerini fonlamalarında engeller ya da kısıtlar 
olabilir. Bunu aşmanın yollarından biri de tah-
sisli ihraçlar olabiliyor, piyasada görebiliyoruz. 
Bir diğer şey, aslında önemli bir ürün. Uzun 
zaman önce çıktı ama kullanımı çok gecikti doğ-
rusu. Varlığa dayalı menkul kıymet… Aslında 
mevcutta sermaye piyasamızda daha önce kul-
lanılmış, başarılı olmuş ama devamı gelmemiş. 
Yıllar sonra son dönemde Türkiye Menkulleş-
tirme Şirketi kuruldu. Ortakları da sermaye piya-
sasının ana oyuncuları, birkaç banka ve aracı 
kurum. Neticede TMKŞ’nin öncü olduğu Fiba-
banka VDMK ihraçları yapıldı. Fibabanka’nın 
portföyündeki bireysel krediler paketlenip men-
kul kıymet şeklinde satıldı. Bu işlem hem bilan-
çoları rahatlatıyor, hem rasyoları, sermaye 
yeterlilikleri ve diğer bir çok avantajı var. 
Firmalar açısından bakarsak eğer, VDMK’ları 
kullanan firmalar bilançolarını rahatlatmış ola-
cak. Alacakları paketlenmiş ve nakit girmiş ola-
cak, bir anda likiditeye kavuşacak. O kısımda 
tebliğde yapılabilecek ilave düzenlemelerle çok 
farklı bir noktaya gidebilir. Firmalar bu tarafa 
doğru ilgiyi artırabilir. 
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Zirvenin son oturumu olan ‘Gayrimenkul ve 
İnşaat Proje Finansmanı’ konulu oturumun 
moderatörlüğünü TSKB Gayrimenkul Değer-
leme AŞ Genel Müdürü Makbule YÖNEL MAYA 
yaptı. MAYA konuşmasına şu sözlerle başladı: 
“Biraz oturum başlığımızdan  bahsetmek isti-
yorum. Ben 18 yıldır TSKB Gayrimenkul Değer-
leme A.Ş’nin bir çalışanı olarak ESİAD’dan ilk 
moderator olmam konusunda davet geldiğinde 
bir yerlerde Gayrimenkul konusunda konuşu-
lacak birşey var ise ben de bir Gayrimenkul 
Değerleme uzmanı olarak yorumda bulunmam-
dan daha doğal birşey olamayacağını düşüne-
rek memnuniyetle ESİAD’ın bu teklifini kabul 
etmiştim. Aradan bir hafta kadar süre geçtikten 
sonra oturum başlığı ve konuşmacılar bilgisini 
edindim. Oturum başlığı “Gayrimenkul ve İnşaat 
Proje Finansmanı”… Başlığı görür görmez beni 
büyük bir endişe sardı. 18 yıldır yaptığım bu 
işte gayrimenkul ve inşaat için bugünlerde bir 

proje finansmanı var ve benim haberimin olma-
dığını düşündüm. Oysa şirket olarak yıllar içinde 
gayrimenkul projelerinde proje finansmanı söz 
konusu olduğunda biz de en başta projeye iliş-
kin fizibilite raporu hazırlıyor, nakit akışlarını 
gayrimenkul penceresinden bakarak tahmin 
ediyor, sonrasında düzenli olarak projeyi ziya-
ret ederek yatırım izleme raporlarını düzenli-
yor, projenin ilerleme aşamaları ve harcamaları 
konusunda ilgili Banka’yı bilgilendirici rapor-
lar düzenliyorduk. Ancak şu anda yaptığımız 
proje finansmanı yatırım izlemeleri neredeyse 

hiç yoktu. Benim eksikliğim olabileceğini düşü-
nerek hızlıca birkaç bankanın proje finansmanı 
ekiplerine danıştım. Onlar da benim düşüncemi 
destekleyen açıklamalarda bulundular. Gay-
rimenkul olarak bakıldığında artık sadece ter-
sane, turizm tesisi gibi döviz geliri olan projeler 
için proje finansmanının söz konusu olabildiğini 
teyit eden açıklamalar dinledim. Bu açıklamaları 
dinledikten sonra da açıkçası içim biraz rahat-
ladı. Bizim kaçırdığımız ya da içinde olmadığı-
mız bir proje finansmanı süreci şu an ülkemizde 
yoktu. Neden yoktu? Belki olmama nedenle-
rini anlatarak başlamak iyi olabilir. İlki proje 
finansmanı ülkemizde döviz bazlı kredilendiri-
len bir süreç idi. Bu nedenle projenin gelirlerinin 
döviz olması oldukça önemlidir. Geçmişte ofis, 
AVM gibi yatırımlar dahi bu çerçevede değer-
lendirilebiliyordu. Ancak Eylül 2018 tarihi itiba-
rıyla kira sözleşmelerinin TL’ye dönmesi ile bir-
likte bu sürecin sonuna gelinmiş oldu. Bir diğer 
neden özelikle son dönemdeki düzenlemeler ile 
birlikte artık proje finansmanında dahi banka 
ödemelerinin harcama karşılığı serbest bırakı-
lıyor olması, yeni bir uygulama olarak karşımıza 
çıkıyor. Son olarak da özelikle pandemi ile bir-
likte gayrimenkulün birçok alt fonksiyonunun 
bazı koşullar altında ne derece olumsuz etkile-
nebildiği görülmüş bu tecrübe de gayrimenkulü 

DÖRDÜNCÜ OTURUM

Gayrımenkul ve İnşaat 
Proje Finansmanı 

TSKB Gayrımenkul Değerleme 
A.Ş. Genel Müdürü
Makbule YÖNEL MAYA:

Ticari gayrimenkulde 
öncelik uluslararası 
normlara uyum



biraz daha riski yüksek proje haline getirmiş idi. 
Şu anda uygulaması neredeyse hiç olmayan bir 
oturum başlığı altında ne konuşabileceğimizi 
kara kara düşünürken, oturum konuşmacıla-
rını incelemeye başladım. Sayın Yağmur Yaşar 
Rönesans Gayrimenkul’ün Genel Müdürü… 
Benim çok iyi tanıdığım bir firma ve kişi… AVM 
projelerini daha arsa aşamasında iken bildi-
ğimiz bir iş ortağımız dolayısıyla geçmiş proje 
finansmanı tecrübelerini kolaylıkla aktarabile-
cek bir kişi… Alternatif finansman yolları hak-
kında da tecrübeleri aktarabileceğini düşüne-
rek içim bir miktar rahatladı. Sonrasında ikinci 
konuşmacımız İzmir Girişim Grubu Yönetim 
Kurulu Başkanı Cenk Karace… İzmir Girişim 
Grubu’nun neler yaptığını dinlemek dahi gayri-
menkul projesi geliştirmek için alternatif finans-
man kanallarının neler olabileceğini anlamak 
için dahi yeterli olacaktır. Son olarak da Arkas 
Holding Başkanı Önder Türkkanı ki Önder Bey 
ile de Mistral GYO’nun halka arzında gayrimen-
kul ve proje değerlemelerinde çalışmış bir ekip 
olarak GYO’laşma sürecini dahi anlatması proje 
finansmanında alternatif yollar için iyi bir tec-
rübe aktarımı olacaktır. Konuşmacıları görünce 
açıkçası içim rahatladı. Yanlış başlık mı çıkılmış 
diye düşündüğüm oturum ve oturum konuş-
macıları aslında ESİAD tarafından son derece 
titizlikle seçilmiş, olmayan Proje Finansmanı 
ortamında alternatif finansman yollarını konu-
şacağımız bir panel organize edilmişti”

Panelistler, özellikle ticari 
gayrimenkulde uluslararası 
normlara uygun düzenleme 
olursa dışarıdan yabancı 
yatırımcıların geleceğini, 
bu yatırımların kredi ile 
yapılmasının mümkün 
olmadığını savundu.

Rönesans Gayrimenkul Yatırım A.Ş. 
Genel Müdürü Yağmur YAŞAR:

“Ticari gayrimenkulde 
mevzuat düzelirse, yabancı 
yatırımlar artar”
“Gayrimenkul dünyanın her yerinde en büyük 
yatırım aracı. Ticari gayrimenkule ilişkin mevzu-
ata uluslararası standartlar getirilirse Türkiye’de 
de hak ettiği yeri bulur, yabancı yatırımcılar da 
ilgi gösterir. Ticari gayrimenkul şimdiye kadar 
hep geliştiricilerin domine ettiği bir piyasaydı 
bundan sonra yatırımcıların da avantajını sağla-
yacağı bir hale dönüşeceğine inanıyorum. 
Avrupa’daki ticari gayrimenkule yapılan yatı-
rım büyüklüğü yıllık 200 milyar euro. Türkiye’de 
kanun koyucunun sık müdahaleleri maalesef 
yatırımcının iştahını çok azalttı. Bu yatırımların 
en az yüzde 10’unun Türkiye’ye gelmesi gereki-
yor. Türkiye’de de artması gerekiyor. Bunun için 
kanun koyucuların ticari gayrimenkul ile konuta 
yönelik mevzuatı ayırmaları, uluslararası mev-
zuata uygun düzenlemeler yapmaları gereki-
yor.”  

İzmir Girişim Grubu (İGG) ve 
Atatürk Organize Sanayi Bölgesi 
(AOSB) Yönetim Kurulu Başkanı 
Cenk Karace:

“İzmir’e körfez geçişi şart”
“Birlikten güç doğar” sözünü İzmir Girişim 
Grubu ile görmüş olduk. Büyük projelere talipli 
çok oluyor. ‘Küçük projeler nasıl olur’u düşün-
dük. 9 Eylül 2021’de kurduk. 4 binden fazla 
hisse satıldı. Yola çıktık. 355 ortağız. Hiç gideri 
olmayan bir firma. Büromuzun kirasını bile ver-
miyoruz. Daha çok sermaye koyanlar karar 
verici oldular. Bir şirket daha kurduk.  Emlak 
konutu ihalesi oldu. Antalya’da bin 400 konut 
yapıyoruz. Antalya yabancıların çok tercih ettiği 
bir yer. İZKA inşaatla beraber yapıyoruz. Bod-

rum Yalıkavak’ta bir arsa aldık oradan da iyi 
bir rant bekliyoruz. Çeşme’de işler devam edi-
yor. Türkiye’nin en büyük emlak konutunu aldık. 
Büyük gruplarla çalışıyoruz. Çok insan olduğu-
muz için risk de azalıyor. Üretimde yokuz. Bunu 
son derece makul anlaşılabilir bir ölçüde hemfi-
kir olarak bu işlere girdik. Birlikten sinerji doğdu. 
İzmir’de Körfez Geçişi İzmirliler için çok önemli 
bir konu. Bunu gerçekleştirmek için bir ortak-
lık kurulması gerekiyor. Yap İşlet Devret modeli 
olabilir mi diye düşünüyorum. Şehir Hastanesi 
açılınca bu yaşadığımız trafik sorunu iki katına 
çıkacaktır. Karşıyaka’ya gitmek imkânsız ola-
cak. Körfez Geçişi Projesi’nin kaçınılmaz olaca-
ğını düşünüyorum. Hatta İzmirliler el ele verip 
ortaklıkla yapabilir. Büyük bir proje ile halka arz 
yapılabilir. Bunları planlıyoruz ancak bir program 
yapmadık. İnşallah Körfez Geçişini yapabiliriz.

Arkas Holding Başkanı 
Önder Türkkanı:

“Gayrimenkul yatırımın 
alternatifi şahsi 
gayrimenkul yatırımları 
olur”
“İzmir’de Mistral ilk halka açılmış yatırım ortak-
lığı. Ortaklığı oluştururken sadece sermaye ile 
sınırlı değil. Şirkete her anlamda katkı verilme-
sine özen gösterdik Bu yapı ile övünürüz. Arsası 
ve gayrimenkulü olan birinin bağımsız bir şir-
ket tarafından değerlemesi yapılıp ortaklığa 
girilmesi, daha büyük projeler ve büyümek için 
elzem. Bu alanda insanlara gayrimenkul yatırı-
mın alternatifi şahsi gayrimenkul yatırımları olur. 
Şahsi olarak riskin tamamını alamıyor ya da o 
kadar büyük finansal imkanınız yoksa çok daha 
küçük, geliştirilmesi kısıtlı, sınırlı alanlara gidi-
yorsunuz. Gayrimenkul Yatırım Ortaklıkları (GYY) 
yoluyla tek başınıza ulaşamayacağınız, sonucu 
çok yüksek olacak bir oyunun içine girebiliyor-
sunuz. GYY hisse senedinin ihtiyacınız olan kıs-
mını satarak o işi çözer hale gelebiliyorsunuz. 
İleride çocuklarınıza çok daha doğru bir portföyü 
bırakabiliyorsunuz.” 
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Ege Sanayicileri ve İşinsanları Der-
neği (ESİAD), Cumhuriyetimizin 

100. yaşını muhteşem bir konserle kut-
ladı. ESİAD İzmir AB Bilgi Merkezi tara-
fından, Avrupa Birliği Türkiye Delegas-
yonu iş birliğinde düzenlenen konserde 
Şef Oğuzhan Balcı yönetimindeki AB 
İzmir Filarmoni Orkestrası, İzmirlilere 
Cumhuriyet coşkusu yaşattı.

Gazeteci, yazar Nihat Demirkol’un sun-
duğu gecede, sanatçılar Dilek Tür-
kan ve Teyfik Rodos izleyiciler tarafın-
dan ayakta alkışlandı. Cumhuriyetin 
100. yaşını kutlamanın gururunu yaşa-
dıklarını belirten ESİAD Yönetim Kurulu 
Başkanı Sibel Zorlu, “Cumhuriyetimizin 
değerlerini daha ileri taşımak hem bor-
cumuz hem de gelecek nesillere karşı 
sorumluluğumuzdur” dedi. 

En değerli kazanım
Gecede bir konuşma yapan Sibel Zorlu, 
Cumhuriyet’in Türk milletinin en değerli 
kazanımı olduğunu vurgulayarak, şöyle 
konuştu: 
“Atatürk’ün Cumhuriyet anlayışı, bir mil-
letin yükselebilmesi için gerekli temel 
değerleri içerir. Cumhuriyet fazilettir. 
Çağdaş uygarlık hedefini ve bu doğrul-
tuda değişim ve ilerlemeye açık olmayı 
gerektirir. Anahtar unsur ise ilmin yol 
gösterici olmasıdır; akılcılıktır. 
Atatürk, Cumhuriyet rejimi ve gerçek-
leştirdiği devrimlerle hayatın her alanına 
dokunmuştur. Bu devrimleri derinleşti-
recek Türk milletinin medeni dünyada 
layık olduğu yere yükseleceğine inan-
mıştır. İnsanlık değerlerine duyduğu 
büyük saygıyla ‘Yurtta Sulh Cihanda 

Sulh’ esasını savunmuştur. Bugün, Tür-
kiye Cumhuriyeti devletinin dış politika 
ilkesi olan bu esas, jeopolitik sorunla-
rın giderek arttığı, farklı coğrafyalarda 
büyük krizlerin yaşandığı bir dönemde 
son derece önemli hale gelmiştir.”

Cumhuriyet değerlerini 
ileri taşımalıyız
Gelecek nesillerin Cumhuriyet değer-
leriyle var olabileceğini ifade eden 
Zorlu, ”Cumhuriyetimizin ikinci yüzyı-
lında; başta hukukun üstünlüğü olmak 



Yaşasın Cumhuriyet!

ESİAD’DAN 
CUMHURİYET’İN 
100. YILINA 
ÖZEL KONSER
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üzere, evrensel değerlere saygının ve 
demokratikleşmenin daha da güçlen-
diği; halkımızın yaşam standartlarının 
ve toplumsal refahın gelişmiş ülkelerin 
seviyesini çıktığı; küresel rekabet gücü-
müzü artırırken sosyal adaletin sağlan-
dığı; toplumsal cinsiyet eşitliğinin temin 
edildiği; çağdaş ve bilime dayalı eğiti-
min eşit şekilde verildiği bir Türkiye için 
üzerimize düşenleri yapmamız gere-
kiyor. Zira, Cumhuriyetin değerlerini 
daha ileri taşımak hem borcumuz hem 
de sorumluluğumuzdur. Bu duygu ve 
düşüncelerle bize Cumhuriyeti arma-
ğan eden başta Gazi Mustafa Kemal 
Atatürk olmak üzere, vatan için canla-
rını veren tüm şehitlerimizi ve gazileri-
mizi saygı ve minnetle anıyorum” dedi. 

Asırlık miras
İzmir Büyükşehir Belediye Başkan Vekili 
Mustafa Özuslu da “Bu özel etkinlikle 
asırlık cumhuriyet mirasımızı büyük bir 
gururla geleceğe taşıyoruz. ESİAD’ın 
şehrimizin kalkınmasına yönelik çalış-
malarının yanı sıra demokratik değer-
lerimizi korumak için yürüttüğü çalış-
maları büyük bir takdirle karşılıyoruz. 
AB’ye yönelik üyelik hedefimizin toplu-
mun genelinde güçlü bir karşılığı oldu-
ğunu da biliyoruz. Bu yolda atılan her 
adım bizim için çok büyük kıymet taşı-
yor. Avrupa Konseyi Parlamenterler 
Meclisi, geçtiğimiz yıl İzmir’i, Avrupa 
değerlerini en iyi taşıyan şehir ilan ede-
rek Avrupa ödülüne layık gördü. Yüz-

lerce yıldır Avrupa ile Asya arasında 
bir kalp gibi atan İzmir’de bu değerleri 
yaşatmak ve geliştirmek için çalışmaya 
devam edeceğiz. Biliyorum ki ESİAD 
gibi ufku geniş sivil paydaşlarımız 
olduğu sürece sırtımız asla yere gelme-
yecektir. Demokrasinin, barışın, ege-
menliğin sembolü olan Cumhuriyetimi-
zin 100. yılı kutlu olsun” diye konuştu.
 
Cumhuriyetten
günümüze şarkılar
Gazeteci, yazar Nihat Demirkol’un, 
bağımsızlıktan Cumhuriyet’e giden 
yolda Atatürk’ün sanata ve sanatçıya 
verdiği önemi anlattığı sunumun ardın-
dan, izleyiciler İstiklal Marşı’nı orkestra 
eşliğinde hep bir ağızdan okudu. Sanat-

çılar Dilek Türkan ve Teyfik Rodos, Cum-
huriyet yıllarından günümüze, şarkılar, 
türküler ve tangolar seslendirdi. Gece-
nin sonunda salonu dolduran İzmirliler 
ellerinde bayraklarla 10. Yıl Marşı’nı ve 
Memleketim şarkısını sanatçılarla bir-
likte söyledi. 
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Yaşar Holding Yönetim 
Kurulu Başkan Vekili

Tanrıöver Avukatlık
Yönetici Ortağı

İdil Yiğitbaşı:

Selin Altıntaş

Cumhuriyetimizin 100.yılını gururla ve 
coşkuyla kutladık. Bu 100 yılda, Dev-
letin, toplumun, özel sektörün, sivil 
toplum kuruluşlarının, kısacası Türkiye 
Cumhuriyeti’nde yaşayan, büyüyen, 
üreten her bireyin, her kurumun kat-
kısı ile ekonomide, toplumsal yaşamda 
büyük kazanımlar elde ettik.
 
Cumhuriyet’in yeni yüzyılları için de 
hepimizin sorumluluğu büyük. Yaptık-
larımız ve yapamadıklarımızla Cum-

huriyetimize ve gelecek nesillere karşı 
sorumluyuz. İkinci yüzyılda daha güçlü 
bir ekonomi, daha gelişmiş bir top-
lum için küresel değişimlerle uyumlu 
olarak toplumsal refahı sağlamak için 
hep birlikte daha çok çalışacağız. Dün-
yada söz sahibi olan; hem ekonomik 
hem de toplumsal alanda güçlü bir Tür-
kiye, hepimizin ideali. Bunu başaracak 
inanca, azime ve kararlılığa sahibiz.

“Cumhuriyetimize, 
gelecek nesillere 
karşı sorumluyuz”

Yaşasın Cumhuriyet!

Cumhuriyet’in ilk 100. yılında Türkiye, 
güçlü ülkeler seviyesine ulaştırıldı. Bu 
yolda meşaleyi ilk yakan ulu önder Mus-
tafa Kemal Atatürk ve dava arkadaşları 
oldu. Türkiye’nin 2’nci yüzyılı için her 
zamankinden daha çok çalışmaya ihti-
yacımız var. 
Ülkemizin, insanlığın ortak yürüyüşüne 
katılması en büyük hedefimiz olmalı. 
Sadece ekonomik, sosyal ve bilimsel 

değil, sanatsal, entelektüel ve demok-
ratik dinamikleriyle sürekli değişen dün-
yada o değişimin öncüsü olmalı. Bunun 
için en büyük güvencemiz gençleri-
miz. NAK Kargo olarak 40 yıldır lojistik 
sektöründe var olmamız ve her geçen 
gün büyüyerek yola devam etmemizin 
nedeni de yine bu hedefler. Türkiye’nin 
2. yüzyılında bu hedefleri gerçekleştire-
ceğimize inancımız tam. 

NAK Kargo Yönetim 
Kurulu Başkan Vekili

Ayşen 
Kabaoğlu:

“2’nci yüzyılda 
daha çok çalışmaya 
ihtiyacımız var”

Ulu Önder Mustafa Kemal Atatürk’ün 
müthiş zekâsı ve öngörüsü ile küllerin-
den yeniden doğan ülkemizin yönetim 
şekli ne mutlu ki Cumhuriyettir. Ve yine 
ne mutlu ki, bu yıl hep birlikte Cumhuri-
yetimizin 100. yaşına tanıklık ettik.  

Cumhuriyet, gerçek anlamda bir kadın 
devrimidir. Biz kadınlar, Ulu Önderimi-
zin “en büyük eserim” olarak ifade ettiği 
Cumhuriyet sayesinde bugün toplu-
mun her kademesinde söz sahibiyiz. 
İkinci yüzyıl için dileğim, sahip olduğu-
muz hakların toplumun bütün kesimleri 
tarafından içselleştirilmesi, eğitimde, iş 
yaşamında, sosyal ve siyasal alanlarda 
daha çok kadınla birlikte, aynı karar-
lılıkla çalışmaya devam edilmesidir. 
Mustafa Kemal Atatürk, bu gücü Türk 
kadınlarında gördü ise, doğru görmüş-
tür. Türk kadınları da onu haksız çıkar-
mamakla yükümlüdür.

“Cumhuriyet, 
gerçek anlamda bir 
kadın devrimidir”



Aracılar Amb. Matbaacılık 
Şirket Müdürü

AKS Tasarım, Proje, İnşaaat 
Şirket Ortağı – Yönetici

Çit-Tur A.Ş. 
Yönetim Kurulu Başkanı

RMS Danışmanlık Ortağı

N. Fatih Aracı

Volkan Gökçe:
“Cumhuriyetin100.
yılını kutlayabildiğim 
için gururluyum”
Türkiye Cumhuriyeti’nin kuruluşunun  
100.Yılını görüp, kutlayabilen ve bu 
istisnai duyguyu yaşama şansına erişen 
bir Cumhuriyet bireyi olarak çok gurur-
luyum. Özellikle 2023 yılı hem deprem 
felaketi hem de bulunduğumuz coğ-
rafyadaki savaşların  yol açtığı onulmaz 
acılar ve kayıplar ile maalesef 100. Yıl 
sevincimizi hakettiği coşku ile yaşama-
mızı engelledi ve örseledi. 
Cumhuriyetimizin 2. Yüzyılında milli geli-
rimizi gelişmiş ülkeler seviyesine çıkara-
bilecek, refahın adil ve hakça paylaşımı 
için geliştirilecek uygulamalarda iş dün-
yamız paydaşlarının destekleyici ve yol-
gösterici olacağına inanıyorum. Sadece 

şikayet ederek dert yanmaktan ziyade, 
daha çok çalışarak üreten, istihdam 
sağlayan ve vergisini veren iş insanla-
rımızın sayısının artması en büyük dile-
ğimdir. 2. Yüzyılın ilk döneminde şirke-
tim ve ben ömrümüz yettiğince; özgür, 
fikri ve vicdanı hür,  adil nesillerin yetiş-
mesi ve desteklenmesi  için var gücü-
müz ile çalışacağımıza söz veriyoruz. 
Başta kurucu önderimiz Mustafa Kemal 
Atatürk ve silah arkadaşları olmak üzere, 
vatanı için canını veren tüm şehitlerimi-
zin aziz hatıralarını  minnet ve saygı ile 
selamlıyorum. Ruhları şad olsun, Tür-
kiye Cumhuriyeti sonsuza kadar yaşa-
sın. 

Geçtiğimiz yüzyılı; her 29 Ekim’de Cum-
huriyetin kuruluşu, Atatürk ve silah arka-
daşlarının kazandıkları geçmiş zaferlerle 
övünerek tükettik. Kuruluşa, 1923 yılına 
odaklandık. Ancak 1938’den sonra 
yaşanan hataları hep göz ardı ettik, 
olumsuzluklarla yüzleşmek istemedik. 
Maalesef Cumhuriyet tarihimiz ezenler 
ve ezilenlerle dolu. Egemenliğin halka 
ait olması karinesi adeta ortadan yok 
oldu. Öte yandan “Freedom House”un 
listesinde özgür olmayan ülkeler ara-
sında yer alarak 100. yıla girdik. Hal-
kımızın ezici bir çoğunluğu gözalıcı bir 
hızla olanlara karşı kayıtsız yurttaşlar 
haline büründü. Kısacası, geçtiğimiz 
yüzyıl ile hesaplaşıp, yeni yüzyıl için yeni 
kurgular, yeni stratejiler belirlememiz 
gerekiyor. Öncelikle değiştirilmesi tek-
lif edilemeyen maddeleri dışında Ana-
yasamızın her maddesi gözden geçiril-
meli, irdelenmeli ve tüm yurttaşlarımızı 
kapsayan yeni bir Anayasa hazırlan-
malıdır. Atatürk ismini telafuz edebi-
len, Cumhuriyet ile barışık siyasetçilerin 
çoğunlukta olduğu parlamenter sis-
teme geri dönmeliyiz. Tahakküm ve 
kutuplaşmanın son bulduğu, farklılıkla-
rın korunarak; özgürlüğün eşitlikle, eşit-
liğin de çoğulculukla ele alındığı, laikli-
ğin, insan haklarının, hukuk devletinin 
hakim olduğu Türkiye Cumhuriyeti’nin 
inşası için hep birlikte çalışmalı ve aktif 
vatandaşlar haline evrilmeliyiz. Geç-
mişle avunma dönemini bir an önce 
kapatmalı, etkin bir geleceği nasıl yapı-
landıracağımıza odaklanmalıyız. 

Cumhuriyetin 2. yüzyılına girme tabi-
rini ben “Atatürk’ün kurduğu Cumhuri-
yetin 2. yüzyılı” olarak adlandırmak isti-
yorum, yazımdaki ifadedeki bir kelime, 
anlamı sonsuzlaştırıyor. Orta Asyadan 
gelen Türklüğü, Osmanlıyla ve yayıldığı 
tüm coğrafyadan aldıklarıyla harman-
layıp mükemmel bir sentez yaratan ve 
bunu sonsuzluğa uzanacak, aklın ve 
bilimin desteğiyle kendini sürekli geliş-
tirecek bir formulasyonla  bizlere teslim 
eden o büyük dehanın Cumhuriyetinin 
2. yüzyılı kutlu olsun..

Yüzüncü yılında Cumhuriyetimiz yaşa-
nan bütün ideolojik çatışmalara karşın 
dimdik ayakta. Ulu Önder Atatürk Cum-
huriyeti kurarken “Fikri hür vicdanı hür” 
nesiller yetiştirmeyi amaçlamış ve Cum-
huriyeti gençlere emanet etmişti. Türk 
milleti her türlü siyasi ayrışmaya rağmen 
Cumhuriyeti ve çağdaşlaşmayı benim-
semiştir. Çünkü cumhuriyetimiz son 
derece sağlam temeller üzerine kurul-
muştur. O  nedenle yüzüncü yılımızda 
yarınlara umutla bakıyorum.
Yaşasın Cumhuriyet!

“Cumhuriyetin 
ikinci yüzyılı”

“Cumhuriyet 
gençlere emanet”

“Geçmişle 
avunma dönemini 
kapatmalıyız”

Tankut 
Karabacak

Bülent 
Akgerman
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“Cumhuriyet kazanımları 
toplumumuzun refah ve 
mutluluk kaynağıdır”

“Eğitim reformu en 
büyük temennimdir”

Yücel & Nilgün Öztürk Hukuk 
Bürosu Kurucu Ortağı

Gündoğdu Çevre Müh.Dan.
Genel Müdürü

Av. Yücel Öztürk

Dr. Vildan 
Gündoğdu

Ülkemizde 100 yıl önce yüce önder 
Mustafa Kemal Atatürk tarafından kuru-
lan Cumhuriyet, ülkemiz için yöne-
tim şeklinden öte tamamen değişim ve 
dönüşüm anlamını taşımaktadır. 

Bu değişimler ve dönüşümlerin; kal-
kınmada devrimsel ilkelere sahip oldu-
ğunu;  demokraside, insan haklarında, 
bilim ve sanatta gelişime olanak yarattı-

ğını, cinsiyette ve eğitimde fırsat eşitliğini 
sağladığını ve ülkemiz insanlarını olumlu 
noktaya getirdiğini çok açık görebilmek-
teyiz. Bu nedenle 100 yılı tamamlayan 
süreçte kazanımlarımızın korunmasının 
ve daha da iyi yönde geliştirilmesinin 
gerek toplum, gerekse de bireyler açı-
sından yaşamsal refah ve  mutluluk kay-
nağı olacağı açıktır. Nice yüzyıllara ulaş-
mamız  dileklerimle.

100 yıl önce Cumhuriyetimizle birlikte 
başlayan bu büyük yolculukta, iş dün-
yasında kadının rolü her geçen gün 
daha da güçleniyor. İş hayatındaki varlı-
ğımız, üretkenliğimiz ve liderlik yetenek-
lerimizle bu yolda önemli bir etki bıra-
kıyoruz. Cumhuriyetimizin 100. yılında, 
iş dünyasındaki kadınların daha fazla 
söz sahibi olduğu bir dönemi kutluyo-
ruz. Bu yolda, eşit fırsatlar, destekle-
yici politikalar ve güçlü bir dayanışma 
ile iş hayatında kadınların daha da yük-
selmesi için çalışcağız. Güçlü kadınlar, 
güçlü bir Türkiye’nin temelini oluşturu-
yor. Birlikte daha aydınlık yarınlara!”

Cumhuriyetimizin  2. yüzyılında, Atatürk 
ilke ve inkılapları doğrultusunda, çağ-
daş, bilim temelli bir eğitim reformu en 
büyük temennimdir. Gençlerin umutlu, 
mutlu olduğu, ailesini, ülkesini bırakıp 
gelecek kaygısıyla başka ülkelere göç 
etmek zorunda kalmadığı müreffeh bir 
ülke ve yüzyıl hayal ediyorum. 
Gerçeklerin rahatlıkla konuşulup tartışıl-
dığı fikirlerin rahatça, korkmadan söy-
lendiği bir yüzyıl diliyorum.
Milletin huzur ve güven ortamının tesis 
edildiği, hukukun üstünlüğünün korun-
duğu, herkese adil ve eşit yargılama-
nın yapıldığından kuşku duyulmayan bir 
yüzyıl temenni ediyorum.
Benim Cumhuriyetimizin 2. yüzyılı için 
temennilerimi zaten büyük Atatürk 1. 
yüzyılın başında çok daha fazlasıyla her 
alanda söylemiş. Öyleyse son cümle; 
2. yüzyılda da Büyük Önderimizin ilke 
ve inkılaplarının izinde çağdaş ve laik 
Türkiye Cumhuriyeti’nin devamlılığının 
sağlanması, ülkem ve milletim için en 
büyük  temennimdir.

Tescom Elektronik 
Yönetim Kurulu Üyesi

Bülent Sağel

Demokrasiye inanan, bağımsız birlik-
teliği arzulayan büyüklerimizin bizlere 
bıraktığı büyük miras yüz yıl boyunca 
büyük heyecan ile yaşatıldı. 
Bize Cumhuriyeti armağan eden Ata-
mıza saygımız, sevgimiz ve minnetimiz 
sonsuzdur.
Sanayici olarak bizlere düşen, ikinci 
yüzyılda gelecek nesillere Atatürk’ün 
bizlere devrettiği bayrağı onun ilkelerine 
yakışır biçimde devretmektir.

Ülkemizi dünya teknoloji yarışında ile-
riye taşıyacak gençlerimiz, Cumhuri-
yet bayrağını bir ellerinde taşırken diğer 

“100. yıla şahit 
olduğumuz için 
şanslıyız”

“İş hayatında 
kadınlar, yükselişe 
devam edecek”

Banu Işıl Koç

BSP BAG Ayakkabı ve 
Çanta - Kurucu Ortak

yanda yılmadan modern teknolojileri 
uygulamak durumunda olacaklardır.
Bu yolda zorlukları aşmada Cumhuriyet 
onların yol göstericisi olacaktır.Gençle-
rimizin “Ya istiklal ya ölüm” diyerek çıkı-
lan bu uzun yolda, Atamızın tarif ettiği, 
arzuladığı Cumhuriyeti sonraki yüzyıl-
lara taşıyacağına inancımız sonsuzdur.



MUTLU YILLAR
2024 yılının sağlık, huzur ve mutluluk

getirmesini temenni ediyoruz. 
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ESİAD Cumhuriyet’in 100. yılını
anı pullarıyla kutladı

CUMHURİYET SONSUZA KADAR

Ege Sanayicileri ve İşinsanları Der-
neği, Cumhuriyetimizin 100. yılı 

nedeniyle anı pulu çıkardı. Grafik sanat-
çısı Mahmut Soyer tarafından tasarla-
nan pullar, PTT tarafından basıldı.

3 farklı tasarımdan oluşan anı pulları-
nın birincisinin tasarımında arka planda 
Türk bayrağını simgeleyen kırmızı renge 
vurgu yapılıyor ve dernek logosunun 
da yer aldığı dairelerden oluşan son-
suzluk işareti bulunuyor. Pembe renkli 
ikinci tasarımda ise arka planda Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk’ün portre-
siyle birlikte sonsuzluk işareti yer alıyor. 
Her iki pulda da, Cumhuriyetin özgür-
lük, süreklilik, ilericilik, vizyonerlik gibi 
özelliklerine vurgu yapılıyor. Yeşil renkli 
üçüncü pulda da Atatürk’ün “Yurtta 
sulh, cihanda sulh” sözlerine atıfla, 
barış, özgürlük, emek ve sevgi temaları 
işleniyor. Zeytin dallarından oluşan 100 
sayısının yer aldığı bu pulun arka pla-
nında, dişli çarklar kullanılarak sanayiye 
gönderme yapılıyor. 

ESİAD’ın takdirle karşılanan ve 100. yıl 
kutlamalarına örnek olan anı pulları ve 
pulculukla ilgili ESİAD Faaliyet Kurulu 
üyesi, filatelist Fatih Aracı ile konuştuk.

ESİAD Cumhuriyetin 100.yılını bir 
hatıra pulu ile kutladı. Bu fikir nasıl 
çıktı, bizle paylaşır mısınız?
Pul merakı olan ve bunun faydasına, 
keyfine inanan bir ESİAD Faaliyet Kurulu 
üyesi olduğum için bu özel yılı ESİAD 
açısından ölümsüzleştirecek ve gelecek 
nesillere aktaracak olan PTT’nin yakla-
şık 10 yıl önce başlatmış olduğu “kişi-
sel pul” uygulamasından faydalandır-
mak istedim. 
Bu uygulama, PTT idaresinin posta 
gönderilerini çekici hale getirmek ve 
eski dinamizmini kazandırmak için baş-
lattığı ve dünyadaki bir kaç ülkede ilgi ile 
karşılanıyor.

Bildiğiniz gibi pul ve para gibi değerli 
kağıtlar, devlet tarafından üretilen ve 
üzerine sadece milyonlara mal olmuş 
önemli kişilerin veya olayların bir çok 
süzgeçten geçirilerek konu edildiği ve 
uzun yıllar boyunca elden ele dola-
şan, koleksiyonlara giren, saklanan ile-
tişim ve ödeme araçlarıdır. Dolayısıyla 
bir kurumu ve şahsı da bu uygulama 
ile posta pulu üzerinde konu etmek, 
onunla bir posta gönderisini yollamak 
ve bu hissiyatı yaşamak veya yaşatmak 
gerçekten harika bir fikir.

ESİAD Yönetim 
Kurulu Başkanı 
Sibel Zorlu, 
“Atatürk’ün en 
değerli eseri 
Cumhuriyet’in 
100. yaşını biz 
de uluslararası bir 
sanatçının eseriyle 
kutluyoruz. Bu 
pulların, başta 
koleksiyonerler 
olmak üzere, 
herkesin saklamak 
isteyeceği bir 
çalışma olacağına 
inanıyoruz” dedi.



Tasarımı grafik sanatçısı Mahmut 
Soyer yapmış. Ona nasıl ulaştınız?
Genel Sekreterimiz Özlen Kavalalı da bu 
pul fikrinden oldukça heyecan duyduğu 
için kendi çabasıyla ulaştığı bir sanatçı 
Mahmut Soyer. Kendisinin gerçekten 
çağın ötesinde tasarımları, PTT’nin yıl-
lardan beri açtığı yarışmalarda seçilmiş 
ve pullarda uygulanmaya layık görül-
müş. Şahsen benim de Türkiye Cum-
huriyeti yakın dönem pulları içinde çok 
beğendiğim tasarımların yaratıcısı ve 
kendisiyle böyle bir vesileyle irtibata 
geçtiğim için ayrı bir gurur duydum.

Üç farklı tasarım ortaya çıkmış ve 
basılmış. Pullar koleksiyoncuların 
ilgisini çekti mi?
Derneğimiz üyeleri içinde gerçekten bir 
heyecan yarattı bu fikir, özellikle belli bir 
jenerasyon ki pul koleksiyonculuğunun 
yaygın olduğu yıllarda bu işle uğraşma-
yan çok azdır, onların adeta hatıraları 
canlandı, eski günlerine döndüler..
Filateli camiasındaki arkadaşlarımız da 
bu seriye ilgi gösterdiler. Ama tabi bu 
seri üyelerimize ve belli sayıda proto-
kole gittiği için filatelistlere satışı müm-
kün olmadı.

Pulculuk genellikle “filateli” olarak 
adlandırılıyor. Kelimenin kökeni ile 
birlikte nedir filateli?
Yunanca sevgi anlamına gelen “phi-
los” ile vergiden muaf anlamına gelen 
“atelia”dan geldiği söylenir. İngilizce ori-
jinali “philately” şeklindedir. Türkçemize 
filateli olarak geçmiştir. Pul koleksiyon-
cularına da filatelist denmektedir. 

Filatelinin tarihi hakkında biraz bilgi 
verir misiniz? İlk posta işleri, ilk pul 
basımı ve gelişmeler nasıl olmuş?
İlk posta pulu 1840 yılında İngiltere 
Posta İdaresinin başındaki Sir Rowland 
Hill tarafından bastırılmış. O zamana 
kadar karışık bir düzende giden posta 
sistemine ön ödemeli bir yöntem 
getirme çabasıyla bastırılan pul saye-
sinde posta sisteminde ve dağıtımında 
önemli bir artış olmuş ve takip eden yıl-
larda bunu diğer ülkeler de uygulamaya 
başlamış. 
İlk pul, filateli camiasında “penny black” 
olarak adlandırılan 1 penny nominal 
değerinde üzerinde Kraliçe Victoria’nın 
resmi bulunan dantelsiz ve kendinden 
tutkallı bir puldur. İngiltere pulu icad 
eden ülke olduğu için bir ayrıcalık ola-
rak o tarihten bu yana bastığı hiçbir pula 
ülke ismini yazmamaktadır, sadece kral 
veya kraliçenin bir köşede küçük bir 
profili bazen grafik olarak bazen gra-
vür olarak yer alır. Üzerinde sadece 
büyük bir kraliçe portresi ve fiyat iba-
resinin dışında başka hiçbir şey basıl-
mayan İngiliz sürekli pulları çok ünlü 
ve hala kullanılıyor. İngiltere büyük bir 
sömürge imparatorluğu olduğundan, 
tüm sömürgelerinde kraliçe logosu pul-
larda o ülke ismiyle birlikte kullanılmış 
ve kullanılmaktadır. 
Osmanlı döneminde ilk pul 1863 yılında 
basılan Abdülaziz tuğrasıyla basılan 
dantelsiz bir puldur. 

Neden pul koleksiyonculuğu? 
Başka birçok basılı üründe, örne-
ğin hisse senedi koleksiyonculuğunda 
şimdiye kadar basılmış olan tüm hisse 
senetlerini gösteren bir katalog yok-
tur.Kartvizit biriktirenler de var, sonsuz 
ve dipsiz bir üründür. Objelerde son-
suz ve kayıtsız bir çeşitlilik vardır. Oysa 
bütün dünyada çıkan pulların yayınlan-
dığı kataloglar vardır, bunlar pulun tira-
jına varıncaya kadar bir çok bilgi barın-
dırır. Dolayısıyla eksiğinizi tesbit edecek 
ve tamamlamaya yarayacak tüm veri-
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ler kataloglardan temin edilebilir. Bu 
bakımdan gerek bilgi olarak gerek çeşit-
lilik olarak en yaygın, en zengin ve kaydı 
bulunan en geniş yelpaze, pulda mev-
cuttur.  

Nasıl başlanıyor pul koleksiyonculu-
ğuna ve nasıl ilerlemeli?
Diğer maddelerde biraz açıkladım, 
genel hatlarıyla postane, dernek ve 
katalog esaslı ilerlenebilir ama daha ileri 
düzeyler için sergi şart.

Pulların çeşitleri var mı?
Sürekli posta pulları, resmi pullar, yar-
dım pulları, damga pulları, hatıra pulları 
ve hatıra blokları şeklinde sınıflandırabi-
liriz. 
Daha detaylı sınıflandırmaya kalktığı-
mızda baskı şekillerine göre, konularına 
göre de sınıflandırabiliriz ama ana hatla-
rıyla ülkemizdeki çeşitler bunlardır.

Pulun değeri nasıl tayin ediliyor? 
Nelere dikkat ediliyor? Değeri tespit 
edenlerin bilgi birikimleri nedir? 
Pul basımı genelde devlet eliyle yapıl-
maya başladıysa da zaman içinde bu 
işlerde uzmanlaşmış özel matbaa-
lar da bu işi yapmıştır ve yapmaktadır. 
Genelde bir pulun tedavüle çıkması bir 
yıl önceden planlanır, tasarımı ve basımı 
ile ilgili ihale ve yarışmalar açılır. Uzun 
süreçlerden geçerek hazırlanan kalıp-
lar veya klişeler ile işin basılacağı mat-
baaya devlet eliyle özel tekniklerle üre-
tilmiş kağıtlar teslim edildikten sonra 
sıkı denetim eşliğinde pullar basılır. Çok 
titiz kontrollerden geçirilir, hatalı olanlar 
ayrılır, özel üretilen kağıtlar sayılı verilip 
sayılı olarak alınır ve tutanaklarla tespiti 
yapıldıktan sonra klişe ve kalıplarla bir-
likte hatalı olanlar, baskı fireleri de imha 
edilir, dolayısıyla bir daha aynı üreti-
min yapılması mümkün olmayan eşsiz 
birer esere dönüşürler. Ancak esas kıy-
met pullar tedavüle çıktıktan sonra olu-
şur. Bazı pullar çok hızlı tükenir. Büyük 
çoğunluğu postada kullanılır. Çok az bir 

bölümü damgasız olarak koleksiyoncu-
ların elinde kalır ve bunlar değerli olur. 
Bazen tam tersine koleksiyoncular çok 
sayıda pul alır veya pul çok kısa süre 
tedavülde kalır ve çok az sayıda pos-
tada kullanılır, bu defa pulun postada 
kullanılmışı değerli olur. Bazı pullar da 
çok talep görmeyeceği düşünülerek az 
sayıda basılır, talep görür ve tükenir, o 
pullar da değerli olur. 

Pulların değerini genelde arz ve talep 
belirler, esasen güncel pullardan bah-
sediyorsak pulun değeri üzerinde 
yazan fiyatıdır. Bu fiyat dahilinde posta 
hizmetinde bu pulu para yerine kulla-
nabilirsiniz. Ama bizim gibi enflasyo-
nist ülkelerde bu nominal değerler de 
sık değiştiğinden dolayı pulların pos-
tada kullanım süresi de kısıtlanmakta-
dır. Örneğin 1990’lı yılların üzerinde mil-
yon liralık değerler bulunan pullarını şu 
anda kullanamazsınız.

Her ülkenin yerel filateli dernekleri fede-
rasyonu veya benzer kuruluşlarının 



referans kabul ettiği katalogları vardır. 
Türkiye’de de bu işi ilk başlatan efsane 
pul üstadı Ali Nusret Pulhan’dır. 1950’li 
yıllardan 70’lerin ortalarına kadar inanıl-
maz üstün bir titizlikle Osmanlı Dönemi 
de dahil olmak üzere bütün Türk pulla-
rını analiz etmiş, katalog halinde yayın-
lamıştır. Kendisi aynı zamanda matbaa-
cıdır. 1980 yılında vefat etmiştir.

Ondan sonra bu kadar detaylı olmasa 
da bu ihtiyacı gideren ve bir değer tes-
biti yapan Pulko, ardından da İsfila 
katalogları bu geleneği sürdürmektedir. 
Dünya çapında ise bu işi bütün dünya 
pulları için yapan ciddi şirketler vardır. 
Amerika’da Scott, İngiltere’de Stan-
ley Gibbons, Fransa’da Yvert et Tellier, 
Almanya’da ise Michel yıllardır yayın-
ladıkları, tüm dünya pullarını içeren 
kataloglarıyla bu işin referans kaynağı 
olmuşlardır. Avrupa’da en çok kabul 
gören Michel kataloglarıdır. Bu firmala-
rın en yenisi 50 yıldan beri faaliyet gös-
termektedir. 

Koleksiyoncuların dereceleri var mı?
Yoktur. Koleksiyonculuğun kendisi has-
talık derecesinde bir meraktır! Eğer o 
merak bir şekilde size bulaşırsa bir şeyi 
biriktirmeden eksiklerinizi gidermeden 
veya seriyi tamamlamadan rahat ede-
mezsiniz. Bu bir otobüs bileti de olabilir, 
piyango bileti de olabilir, pul  ya da bir 
obje de olabilir. 
Koleksiyonculuğun ana fikri üretilen 
bir objenin veya ürünün çeşitli zaman-
larda çıkan değişik türlerini bir sistem 
dahilinde biriktirmektir. Mesela günü-
müzde kullandığımız cep telefonları bile 
koleksiyon malzemesi olabilmektedir. 

Iphone, ilk modelinden son modeline 
kadar çeşitli kapasiteleri ve renkleri ile 
bir koleksiyon malzemesidir. 

Örneğin; benim 1983’ten beri bir çok 
madalya kazandığım “Türkiye’de yapı-
lan kongreler” konulu bir koleksiyo-
num, daha sonrasında “Milli Mücadele 
Kongreleri, Kongrelerin ve Fuarların 
Türkiye’nin gelişimindeki rolü” konulu 
başka bir koleksiyonum ve çocukları-
mın adına yaptığım “Türkiye’de Spor ve 
Olimpiyat” pulları, “Bisiklet”, “Kış Spor-
larında Kayak” konulu koleksiyonlarım 
var. Ayrıca Cumhuriyet dönemi pulla-
rını tamamlamaya çalışıyorum, bir de 
matbaacılık mesleğimden dolayı “erör” 
adını verdiğimiz hatalı pulları biriktiriyo-
rum. Biraz önce söylediğim gibi çok 
ciddi kontrollerden geçen pul üretimi 
aşamasında bu kadar kontrole rağmen 
bazen hatalı pullar piyasaya çıkabil-
mekte ve nadir olduğu için de normal-
den pahalı pullar olmaktadır. 

Bu saydığım pul koleksiyonları federas-
yonların belirlediği kurallar çerçevesinde 
föy dediğimiz a4 ebadındaki yaprakların 
üzerinde açıklamalarıyla veya hikayele-
riyle beraber belirli bir sıralama ile ser-
gilemeye hazır koleksiyonlardır. Her yıl 
veya birkaç yılda bir yapılan ulusal veya 
uluslararası sergilerde bu koleksiyon-
lar sergilenir ve derece alırlar. Bronz, 
bronz gümüş, gümüş, vermey ve altın 
diye adlandırılan ödüllere layık görülür-
ler. Ancak bu ödüller koleksiyon geliş-
tikçe ileriye doğru, koleksiyon aynı veya 
demode kaldıkça da geriye doğru gide-
bilir. Ama koleksiyonerlerin bir derece-
lendirmesi yoktur.

Pullar nasıl el değiştiriyor? Siz müza-
yedelere katılıyor musunuz? 
En basit pul toplama yöntemi postadan 
gelen zarfların üzerindeki pullarla başlar, 
PTT’den veya o ülkenin posta idaresi-
nin filateli servisinden yeni çıkan, teda-
vülde olan hatıra pulları alınabilir. Pul 
tüccarlarından pul alınabildiği gibi fila-
teli derneklerinin veya müzayede evleri-
nin düzenlediği müzayedelerden de pul 
edinilebilir. Ayrıca derneklerde başka 
filatelistlerle değiş tokuş yapılabilir. Sos-
yal medyada da birçok grup ve oluşum 
var. Buralardan da pul edinmek artık 
çok kolay hale geldi. Online satış yapan 
postaneler, pul tüccarları ve satış grup-
ları da dünya çapında çok yaygın.

Pul konusunda da Türkiye 
Cumhuriyet dönemi 
damgasız pulları bir 
koleksiyon konusudur. 
Atatürk pulları başka 
bir koleksiyon konusu 
olabileceği gibi aklınıza 
gelebilecek çok farklı 
konularda da pul 
koleksiyonları vardır, sadece 
Akdeniz’de bulunan deniz 
fenerlerinin  resimleri olan 
bir pul koleksiyonu bile 
yapabilirsiniz.

Satışa çıkan iyi bir koleksiyonun yak-
laşık değeri konusunda bilgi verebi-
lir misiniz?
Her biriktirilen pul yığını koleksiyon 
değildir, belirli bir disiplin dahilinde birik-
tirilmiş ve tasnif edilmiş pullar kolek-
siyon olarak adlandırılabilir. Bunların 
katalog değerleri ve piyasa değerleri 
vardır elbette ama esas kıymet arz ve 
talebe göre ortaya çıkmaktadır. Teda-
vülde olmayan bir pulu almak zorunda 
olan bir otorite olmadığı için bununla 
ilgili bir genelleme yapmak zordur. 
Dünya üzerinde iki tane kaldığı bilinen 
pullardan biri eski yıllarda bir müzaye-
deye çıkmış ve milyon dolar vererek bu 
pulu satın alan kişi ödemeyi yaptıktan 
sonra pulu herkesin gözü önünde yırtıp 
parçalara ayırıp yok etmiş. Bu kişi diğer 
pulun sahibiymiş. Mesela bu pula bir 
değer biçmek zor. 
Bir diğer örnek olarak Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyeti pullarının baştan sona 
komplesini 8-10bin lira gibi bir değerle 
satın alabilirsiniz. Belki sorunuza en 
yakın verebileceğim cevap bu olur.
Genelde evlerde olan pul defterlerinde 
Türkiyenin 60’lı 70’li yıllarının pulları çok 
fazla olur, maalesef bu yılların pulları 
değeri en düşük olanlardır.

Yeni başlayacaklara ne önerirsiniz?
En basit yapılabilecek koleksiyon yıl-
lara göre olandır, belirli bir yıldan itiba-
ren yeni çıkan her pulu alır ve biriktirirsi-
niz. Veya hangi ülke pulları ve konudaki 
pullar ilginizi çekiyorsa derneklerde, pul 
tüccarlarında bulunan kataloglardan o 
pulları tespit ederek yukarıda söyledi-
ğim yöntemlerle koleksiyon yapabilirsi-
niz. 
Ama sergilere katılmış bir filatelist olarak 
şunu söyleyebilirim; eğer bir konuda 
koleksiyonunuz varsa onu sergile-
mek kadar bir koleksiyonere haz veren 
başka şey herhalde yoktur. 
Sadece parasal olarak değer kazan-
ması için koleksiyon yapmayı kim-
seye önermem, her ne kadar enflas-
yonun üzerinde bir değer artışı olsa da 
daha önce dediğim gibi bunları almak 
zorunda olan bir otorite veya sistem 
olmadığı için bir gün büyük umutlarla 
para kazanma amaçlı aldığınız pullarla 
başbaşa kalma ihtimaliniz olabilir. Ama 
haz duyma, bir şeyler öğrenme veya 
kendini geliştirme amacıyla koleksiyon 
yaparsanız paradan çok daha önemli 
kazanımlarınız olur. 
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İktisat tarihçisi, gazeteci yazar Dr. Ser-
dar Şahinkaya, Türkiye’nin 100. yılını 
değerlendirirken Osmanlı’dan devra-
lınan miras ve Cumhuriyet döneminin 
iktisadi politikalarıyla konuyu başlatıyor. 

Bugünün Türkiye ekonomisi için “Plan-
lama bir toplumsal hedef haline dönüş-
türülmeli, dış dünya ile ilişkiler ve bu alan-
daki kontrol mekanizmaları ‘yeniden’ ve 
‘akıllıca’ tasarlanmalıdır” diyen Dr. Ser-
dar Şahinkaya, planlamanın önemini 
de Türkiye’nin 100 yıllık hikâyesinden 
örnek vererek anlatıyor: “Cumhuriyeti-
mizin ortalama büyüme oranı yıllık orta-
lama yüzde 5,1’dir. Bu oranın üzerinde 
iki dönem mevcuttur: Yeniden inşa ve 
devletçilik olarak tanımladığım 1924 – 
1939 yılları. Ki bu dönemin yıllık orta-
lama büyüme oranı yüzde 7,8’dir. Orta-
lamanın üzerindeki bir diğer dönem de 
1962 – 1978 yıllarını kapsayan karma, 
müdahaleci ve planlı ekonomi. Bu 
dönemin yıllık büyüme oranı da yüzde 
5,7’dir. Bu iki dönemin bana göre ortak 
kritik özelliği, kendi aklımızın ürünü ikti-
sadi tercihleri bir plan dâhilinde uygula-
dığımız yıllardır.” 

Cumhuriyet ekonomisi Osmanlı 
İmparatorluğu’ndan nasıl bir sınai 
temelli ekonomik miras devraldı?
Osmanlı ekonomisi büyük ölçüde 
sanayisiz bir ekonomi idi ve toplumun 
sınai ürün tüketimi de esas olarak itha-
lat yoluyla karşılanıyordu. Zira Osmanlı 
İmparatorluğu, 18. yüzyılın sonunda 
İngiltere’den kalkan Birinci Sanayi Dev-
rimi trenine binemedi, yatırımcılığı öğre-
nemeden tarihin arşivindeki yerini aldı. 

Cumhuriyetin kuruluşunun yol hari-
tasındaki kimi uğraklar nelerdir?
1923 Cumhuriyeti, on üç milyon nüfuslu 
yoksul ve bitkin bir köylüler ülkesinde 
geri kalmışlığı aşabilme, onun kalın 
kabuğunu kırabilme davası, iddiasıdır. 
Osmanlıyı yıkan iktisadi ve mali has-
talıkların tümünü geride bırakarak, 17 
Şubat – 4 Mart 1923’te İzmir’de top-
lanan Türkiye İktisat Kongresi’nde Gazi 
Mustafa Kemal’in dediği gibi bu vatanı 
yeniden yurt yapma özleminin çelik-
leşmiş ifadesi olan “çalışkanlar diyarı” 
yapma kararlılığıdır 1923 Cumhuriyeti.
Cumhuriyet ile birlikte toplumsal yaşa-
mın her alanında, yarı sömürgeden 

“Planlama bir toplumsal hedef haline dönüştürülmeli, 
dış dünya ile ilişkiler ve bu alandaki kontrol 
mekanizmaları yeniden ve akıllıca tasarlanmalı” 

Dr. Serdar Şahinkaya: 



bağımsız bir ulus devlet oluşturma 
yönünde çok köklü /devrimci adım-
lar atılmıştır. Bunların simgesel özetini 
oluşturan iktisadi bağımsızlık ve sana-
yileşme konusunda, 1929’da patlak 
veren Büyük Bunalım’ın etkisi ve Lozan 
Antlaşması’nın öngördüğü “bağımsız 
gümrük politikası uygulama kısıtı”nın 
ortadan kalkması sonucunda, esas 
olarak kökleri, Gazi Mustafa Kemal 
Atatürk’ün Reis Paşa sıfatı ile 1 Kasım 
1922’de Büyük Millet Meclisinin ilgili 
yasama yılının açılışında yaptığı ayrın-
tılı konuşmasından bu yana gündemde 
olan fırsat buldukça uygulanan devlet-
çilik politikaları kapsamında son derece 
değerli bir birikim ortaya çıkmıştır.
 
1923-1938 döneminde, Türkiye’nin 
kendi yaratıcı ve üretici güçleri sahne-
dedir. Ve bu dönemde Cumhuriyetin 
yarattığı sanayi temelli ulusal bir eko-
nominin stratejik tercihinin oturduğu 
zeminin bir ideolojik paketi vardır. Akıl 
ve bilimi miras olarak bırakmak başlı 
başına ideolojik bir pakettir. Bunun yanı 
sıra, özünde mali bağımsızlığın yat-
tığı tam bağımsızlığın bir ülke için varlık 
ve yokluk demek olduğu düşüncesi ve 
buna uygun bir inşa politikası da vardır. 
Ve bu inşa politikası, halkın bütününün 
çıkarını gözetir.

1920’lerin dünyası ve Cumhuriyetin 
kuruluş yıllarının temel dinamikleri 
nelerdir?
1920’li ve 1930’lu yıllar. Bir yanda kendi 
zeminini inşa etmiş ve köklerini sağlam-
laştırmış kapitalizm, diğer yanda yeni 
şekillenmeye başlamış sosyalizm… 
Cumhuriyet kadroları ise zaman zaman 
karşılaştıkları sorunlarla ilgili pratiğe iliş-
kin noktalarda deneme-sınama yön-
temiyle de olsa korumacılıktan plan-
lamaya bir kestirim olarak değil de 
halkçılık – devletçilik bağlamında bir 
tercihte bulunmuşlardır. Bu stratejik 
tercihin bir sihirli denklemi vardır ve o 
denklem; Sanayileşme + Demiryolları = 
Devletçilik biçiminde not edilebilir.  
Ancak Cumhuriyetin kadroları, hem 
yeni bir sanayi hareketini, hem de yeni 
bir toprak rejimi tasarımını kurgularken 
iki ciddi yoklukla yüz yüze gelmişlerdir. 
Biri, ileri atılacak ve tarihi rol üstlene-
cek bir burjuvazinin yokluğu; diğeri de 
topraksız, az topraklı, maraba, yarıcı, 
ortakçı, mevsimlik işçi olan ve yine tari-
hin akışı içinde toprağı ve toprak – tarım 

rejimini talep etmesi, bunu eylemlerle 
gösterecek bir köylülüğün kitlesel sus-
kunluğu ve yokluğu.
1930’dan itibaren Cumhuriyetçi kadro-
lar iki ciddi yokluğu görerek, fakat her-
hangi bir sınıfsal destek almadan bu iki 
taşıyıcı kolonu inşa etme ve böylece 
geri kalmışlığın kalın kabuğunu kırma 
davasını omuzladılar ve esas olarak da 
başardılar. 

1930’da Ankara’da yapılan Sanayi 
Kongresi ve Milli Sanayi ve Numune 
Sergisi için neler söylersiniz?
Türkiye 1930’da ciddi makas değiş-
tirir. Aynı yıl Türk Parasının Kıymetini 
Koruma Kanunu, Türkiye Cumhuri-
yet Merkez Bankası Kanunları çıkartı-
lır. 1930’a kadar, o zor yıllarda sağlanan 
her türlü desteğe rağmen özel kesim 
farklı bir ifade ile ticaret burjuvazisi ve 
sanayi erbabı, Cumhuriyetin kendini 
güvende hissedeceği bir üretim yete-
neğine kavuşması için gereken des-
teği sağlayamamıştır / sağlamamıştır. 
Ve ithalatçı karakterlerinden ve yüksek 
oranlı ithalat kârlarından bir türlü vaz-
geçmemişlerdir.  İşte bu süreçte, Aralık 
1929’da Milli İktisat ve Tasarruf Cemi-
yeti kurulmuş ve Cemiyet, kuruluşun-
dan çok kısa bir süre sonra 1930’un 
Nisanında Ankara’da bir Milli Sanayi 
ve Numune Sergisi ile Sanayi Kong-
resi düzenlemiştir. Kongre’de hazırla-
nan raporlar, sanayi konusunda neyimiz 
var? neyimiz yok? sorularını da netleşti-
recek bir sanayi envanterinin çıkartılma-
sına yardımcı olmuştur. 
2023’ü bitirirken ülkemizin bütünü açı-
sından sanayi anlamında, 1930 Sanayi 
Kongresi öncesinde, sorulan ve kongre 
ile birlikte cevabını bulan “Neyimiz var? 
Neyimiz yok?” sorularının kapsamlı bir 
cevabı yani ülkenin ciddi, kesinleştiril-
miş, tutarlı ve ‘tek’ bir sanayi envanteri 
yoktur. Bu durum yeterince hüzün verici 
ve kaygılandırıcıdır.
1930 Sanayi Kongresi Heyeti, sanayi-
mizi tanzim etmek ve modernleştirmek 
zarureti başlığı altında bir temel tes-
pitte bulunmaktadır. O temel tespit de; 
ülkede bir sermaye israfı hadisesinin 
varlığıdır ve bunun nedenleri de; kuru-
luş yerinin seçiminde yanlışlık; işletme 
sermayesinin yetersizliği; makine teçhi-
zatın çağın teknolojisine uyumsuzluğu; 
kârlılık hesaplarının yanlışlığı; yönetim 
yetersizliği; teknik bilgi ve uzmanlığın 
yokluğu olarak değerlendirilmektedir.

Ve bu altı nedenin bir bütün oluşturduğu 
ve birisinin yokluğunun zaten zayıf olan 
sermaye birikimini iyice yavaşlattığı-
nın da altı çizilmektedir. Kongre heyeti, 
bu güçlüğü gidermek için önerilerini iki 
başlık altında toparlar:
Birincisi, Asgari On Senelik Bir Sanayi 
Programının Tespiti. İkincisi de, Bir Sınaî 
Tesisatı Tetkik (İnceleme) ve Murakabe 
(Denetleme) Merkezi Teşkili. Geliştirdik-
leri öneri, sanayi, sektöründe fabrika 
kurmak isteyen her şahıs veya grup ve 
belediyeler öncelikle bu merkeze başvu-
rarak fabrikanın sektörü, ürün konusu, 
üretim kapasitesi, plânı, makine ve teç-
hizatı ile üretim akış şemaları, kuruluş 
yeri özellikleri, sermaye yapısı, kârlılık 
hesapları, hakkında bütün bilgileri ver-
meğe mecbur tutulmalıdır. Bu merkezin 
onayı sonrasında fabrikanın temeli atıl-
malıdır. Bu merkezin onaylamadığı hiç-
bir girişime izin verilmemelidir şeklinde 
özetlenebilir.
Bugün, itibariyle, ülkemiz sathındaki 
yarım kalmış, kapalı ya da işletme ser-
mayesi nedeniyle gayri faal durumdaki 
işletmeleri ya da komşuda var ben de 
niye yok mantığı ve piyasa sinyalleri(!) 
paralelinde temelleri atılan ya da fiziki 
yatırımı tamamlanarak kurulmuş bulu-
nan ve ancak çalışmayan geri teknoloji 
ile donanmış çok sayıda tesis birlikte 
mütalaa edildiğinde böyle bir ‘merkeze’ 
olan yakıcı ihtiyaç açıktır.  Evet, tıpkı 
günümüz Japonya, Güney Kore, başta 
İtalya olmak üzere Kıta Avrupa’sındaki 
hemen tüm ülkelerde olduğu gibi koor-
dinasyon / izleme fonksiyonunu göre-
cek bir merkezi organizasyon gerçek-
ten ihtiyaçtır. Ancak, böyle bir merkezin 
kurulması ve sağlıklı çalışabilmesi için 
öncelikle ülkenin bir toplumsal amaç 
fonksiyonu farklı bir ifade ile uzun erimli 
bir büyüme stratejisi ve ciddiye alınır 
iktisadi planı olmalıdır. 

Sanayi Kongresi sonrasındaki geliş-
meler özetlenirse….
Sanayi Kongresi sonucu ortaya çıkan 
somut durum, safların netleşmesi, 
sanayileşme ‘mecburiyeti’, Başba-
kan İsmet Paşa’nın 1932’de Sovyet-
ler Birliği’ne yaptığı ‘teknik seyahat’, 
seyahat sonrası kuzey komşumuz-
dan gelen uzmanlarla birlikte hazırlanan 
1933 Birinci Sanayi Planı ve Ankara’da 
1934’te imzalanan Türkiye – Sovyetler 
Birliği Kredi ve Teknik Yardım Protokolü 
birlikte değerlendirildiğinde, Cumhuri-
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yetçi kadroların nasıl da bilinçli ve tutarlı 
bir stratejiyle hareket ettikleri daha iyi 
anlaşılır.
Türkiye aynı zamanda Birinci Sanayi 
Planını  (1933) yayınlar. Planın girişinde 
yer alan ilk 11 sayfada, dönemin dünya 
ekonomisine, bu ekonomi içerisindeki 
Türkiye’nin rolüne ve bu rolden sıyrıl-
ması lazım geldiğine dair müthiş tespit 
ve vurgular vardır.
Ve 1935’te Kayseri,1937’de Nazil-
li’deki tekstil fabrikaları ile önce o kent-
lerin sonra da tüm ülkenin bahtı değiş-
meye başlar. Milli Mücadelenin çoban 
ateşleri, sanayi ateşlerine dönmüştür. 
O devlet fabrikaları aynı zamanda birer 
eğitim, birer sağlık, birer kültür kurum-
larına dönüşerek bu toprakları aydınlat-
maktadır.
17 Haziran 1938 tarihinde 3460 sayılı 
“Sermayesinin tamamı Devlet tarafın-
dan verilmek sureti ile kurulan iktisadi 
teşebbüslerin teşkilatı ile idari ve mura-
kabeleri hakkından kanun” yayınlanır. 
Devlet Fabrikaları / işletmeleri tam bir 
kurumsal yapıya da kavuşmuşlardır.
1930’lardaki yeni ve yoğun bir sana-
yileşme dönemiyle, Cumhuriyet tari-
hinde iktisadi açıdan müstesna bir par-
lak sayfa yaratılmış olmaktadır.

Temel stratejik sentezin yapıldığı 1932 
sonrasında, bu dönemin ortalama 
büyüme hızı yüzde 8’e yakındır ve 
sanayinin öncülüğündedir. O yüzdendir 
ki, İkinci Dünya Savaşının büyük tahri-
batına rağmen, savaş sonunda Türkiye 
ekonomisi, bu yılların kuvvetli yatırım 
temposu sayesinde 1945 sonrasında 
tekrar hızla canlanabilmiştir.
1930’lar Türkiye’sinde imalat sanayi 
katma değerinin artış hızı yıllık ortalama 
yüzde 12’dir. Bu parlak sanayileşme 
deneyimi, imalat sanayi katma değeri-
nin milli gelir içindeki payından da görü-
lebilir. 1929 yılında imalat sanayi katma 
değerinin milli gelir içindeki payı yüzde 
8.4’tür. Halkçı – Devletçi ekonomi 
yönetiminin dönem sonunda ise bu pay 
yüzde 14.7’ye yükselmiştir.  Başarının 
arkasında korumacılık ve devletçiliğin 
harika sentezi yatmaktadır. 

1930’ların pratiği, günümüze esin 
kaynağı olabilir mi?
Bugün, Türkiye içinde kalkınmayı ve 
adaletli bölüşümü amaçlayan bir pers-
pektif çok daha kritik bir önem taşımak-
tadır. Sanayileşme bu amaçlara hiz-
met edecek en önemli ayaklardan birisi 
olmaya devam etmektedir. Bu min-

valde, nihai çözümün kâr odaklı mev-
cut sistemin ötesinde, daha adaletli bir 
başka dünyanın da olabileceğini unut-
mamak gerekir. 
Planlama bir toplumsal hedef haline 
dönüştürülmeli, dış dünya ile ilişkiler 
ve bu alandaki kontrol mekanizmaları 
«yeniden» ve «akıllıca» tasarlanmalıdır. 

Kamu yatırımcılığı etkili bir biçimde dev-
reye alınmalı, yerel inisiyatiflerin, koo-
peratiflerin, yerel yönetimlerin de özel-
likle imalat sanayiini geliştirmeleri için 
etkinleştirilmiş ve demokratikleştiril-
miş planlama ile koordineli çabaları da 
desteklenmelidir. Yeni iktisadî kalkınma 
perspektifinde ‘caydırıcılık’ aracı da 
devreye alınmalı, İstanbul başta olmak 
üzere kimi bölgelere bazı yatırımların, 
özellikle inşaat yatırımlarının yönelmesi-
nin önüne engeller konmalıdır. 

Bu tasarımın başlangıcı olarak, Güm-
rük Birliği Anlaşması gözden geçirilmeli, 
sermaye hareketlerinin sınırsız serbes-
tisi ile planlamanın çelişeceği unutulma-
malıdır. Bugün çok yüksek düzeylerde 
seyreden ithalata bağımlılık hızla orta-
dan kaldırılmalıdır. 
İktisadi kalkınma ve kamu yatırımcı-
lığı planlaması, tüm sektörleri kesen 
bilim ve teknoloji gelişmeleri olanakları 
değerlendirilerek gerçekleştirilmelidir. 
Bu gelişmelerin sanayi üretimine yansı-
tılırken yeni teknik ve teknolojilerin nice-
liksel olarak işgücü azaltılmasına dönük 
değil, niteliksel anlamda emek üret-
kenliğinin artırılmasına dönük politika-
lar uygulanmalıdır. Öte yandan bilişim 
ve iletişim teknolojilerinin, iş güvence-
sini ortadan kaldıran, çalışma koşulla-
rını olumsuzlaştıran ve baskıcı yönetim 
mekanizmalarını devreye sokan bir içe-
rikle uygulanmasının önüne geçilmelidir.
Türkiye Devleti, reel sektörün yapısını 
çağa uygun iyileştirmelerle geliştirmek, 
tüm sektörler çapında emek üretkenli-
ğini artırmak ve buna paralel bölüşümü 
adaletli hale getirmek için planlamayı 
yeni bir anlayışla merkeze koymalıdır. 
1923 Cumhuriyeti kurulurken ilki laiklik 
olan bir takım ‘mecburiyetlerden’ hare-
ket etmişti. Şimdi de bir yeni bağımsız-
lık, özgürlük ve eşitlik hareketi yaratmak 
mecburiyetindeyiz.  

Bu yeni bir Cumhuriyet için mücadele 
demektir.  
Öyleyse YAŞASIN CUMHURİYET…48

•
49
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TED Üniversitesi Ekonomi Bölümü 
Öğretim Üyesi, Lisansüstü Programlar 
Enstitüsü Direktörü ve Ticaret Araştır-
maları Merkezi Direktörü  Prof. Dr. Ayça 
Tekin-Koru’ya göre Cumhuriyet’in 100 
yılı değerlendirildiğinde ülkenin nereden 
nereye geldiği de ortaya çıkıyor. 

“Türkiye’nin hukuki, toplumsal ve kül-
türel evrimi, Cumhuriyetin 100. yılında 
karmaşık ve çok renkli bir mozaik oluş-
turuyor” diyen Prof. Dr. Ayça Tekin-
Koru, sözlerini şöyle sürdürüyor: “Bu 
evrim, geçmişin izlerini taşırken, gele-
ceğe dair yeni sorular ve çözüm arayış-
larını da beraberinde getiriyor. Türkiye, 
toplumsal çeşitliliği ve kültürel mirasıyla 
çok zengin bir geçmişe sahip; bu zen-
ginliği, demokratik değerlere ve insan 
haklarına dayalı bir geleceğin inşası için 
güçlü bir temel olarak kullanabilirse, 
yolu uzun ve meşakkatli olsa da önü 
açık.”

Cumhuriyet’in 100. yılında Türkiye’ye 
ekonomik ve siyasi bağlamda bakar-
sak, bu 100 yılda nereden nereye 
gelindi? 
Türkiye Cumhuriyeti’nin 100. yılına siyasi 
bir bakış, çeşitli başarılar ve başarısız-
lıkları içeriyor. Çok partili sisteme geçiş, 
1960 Anayasası’nın getirdiği özgür-
lükler ve Avrupa Birliği ile ilişkilerdeki 
çabalar, demokratikleşme adına önemli 
adımları temsil ederken, askeri müda-
haleler, terörle mücadeledeki zorluklar 
ve siyasi gerilimler gibi başarısızlıklar, 
demokratik süreçleri etkileyen engeller 
olarak öne çıkıyor. Gezi Parkı Protesto-
ları ve 2016’daki darbe girişimi ise top-
lumsal kutuplaşmanın ve otoriterleşme 
eğilimlerinin bir yansıması olarak görü-
lebilir. Türkiye’nin siyasi tarihindeki bu 
çeşitli dinamikler, ülkenin gelecekteki 
siyasi yönelimini etkileme potansiyeline 
sahip.

Benzer bir biçimde, Cumhuriyet’in 100 
yılına ekonomik açıdan bakınca da kap-
samlı bir dönem içinde çeşitli başarılar 
ve zorluklarla karşılaşıyoruz. 1923’ten 
bu yana geçen süre zarfında, Türkiye 
ekonomisi önemli değişimlere uğru-
yor. İlk yıllarda uygulanan devletçi 
ekonomi modeli, 1950’lerde dalgalı 
bir liberalizme, peşinden 1960-1980 
döneminde planlı ekonomi modelini 

uygulama çabalarına ve en nihayetinde 
1980’lerde serbest piyasa ekonomisine 
geçişle yerini topyekûn liberal politika-
lara bırakıyor. Bu dönemdeki ekono-
mik büyüme ve dışa açılma çabaları, 
Türkiye’yi bölgesel bir ekonomik oyuncu 
haline getiriyor getirmesine ama belirgin 
bazı başarılarla birlikte çeşitli çıkmazlar 
ve yanlış adımlara da göz kırpıyor.

Hangi çıkmazlardan ya da yanlış 
adımlardan söz ediyoruz? 
Şöyle ki, 1980’lerde başlayan serbest 
piyasa dönüşümü, ekonomik büyüme 
getirse de, bu süreçte gelir dağılımın-
daki uçurum giderek artıyor. 
Esasında, prematüre bir biçimde gelen 
serbestleşme ile yüksek enflasyon, 
işsizlik ve ekonomik istikrarsızlık gibi 
kolay kolay aşılamayacak yeni riskler 
ortaya çıkıyor.
Son yıllarda ise, hep beraber tanık 
olduğumuz üzere, hükümetin ekonomi 
politikalarındaki belirsizlikle birlikte, 
yabancı yatırımcı güveninin sarsılması 
sonucu Türk lirasında 1990’ları aratma-
yan bir değer kaybı ve eşlik eden eko-
nomik dalgalanmalar söz konusu. Tabii, 
pandemi döneminde alınan ekono-
mik önlemler ve kaynak kullanımındaki 
eksiklikler, halk arasındaki gelir eşitsizli-
ğini daha da derinleştirdi, o bambaşka 
bir tartışma.

“Türkiye’nin hukuki, toplumsal 
ve kültürel evrimi, Cumhuriyetin 
100. yılında karmaşık ve çok 
renkli bir mozaik oluşturuyor”

Prof. Dr. Ayça Tekin-Koru:



Özetlemek gerekirse, Türkiye’nin eko-
nomik başarılarından ziyade, mevcut 
sorunlara kalıcı ve etkili çözümler üre-
tememesi, eleştirel bir perspektiften 
bakıldığında endişe verici bir tabloya 
işaret ediyor. Gelecekte, sürdürülebilir 
ekonomik büyüme ve adaleti sağlaya-
cak kapsamlı reformlara odaklanmak, 
kanımca Türkiye’nin ekonomik zorluk-
ların üstesinden gelmesi için kritik bir 
öneme sahip.

100 yılı dönemlere ayırsak ve bir-
kaç cümle ile anlatmaya kalksak, bu 
dönemleri nasıl bölümleyebiliriz?
Dönemleme meselesi, adreslenen 
konunun çehresine göre değişen bir 
pratik. Dolayısıyla, bu soruya mutlak bir 
cevap vermek mümkün değil. 

Bu yakınlarda Efil Yayınevi tarafından 
yayımlanmış, hem üniversite hem de 
ilgili bireylerin kütüphanelerinde mut-
laka yerini alması gereken önemli 
bir kitap var: Yüzyılın Ekonomisi. Bu 
eserde Türkiye’nin yüz akı onlarca ikti-
satçı Cumhuriyetin 100 yılını dönem-
lerken konularına göre bir ayrım yaptı-

lar. Kitabın yabancı sermaye bölümünü 
büyük bir onur duyarak ben yazdım. 
Size oradaki dönemlememi buradan 
aktarabilirim:
Farklı dönemler için sevgili okuru Yüzyı-
lın Ekonomisi adlı kitaba yönlendirme-
nin doğru olduğunu düşünüyorum. 

Son 20 yılı nasıl değerlendirirsiniz? 
Nasıl bir gelecek projeksiyonu var? 
2002-2023 dönemi, Ak Parti’nin 21 yıl-
lık kesintisiz iktidarında siyasi istikrarın 
simgesi, ancak aynı zamanda içinde 
önemli belirsizlikleri de barındıran bir 
dönem. 

Neden? Siyasi rol beklentilerine uygun 
politikaların izlendiği dönemlerde, örne-
ğin 2002-2007, Türkiye’de ekonomik ve 
siyasi istikrar sağlanıyor. Ancak, sonraki 
yıllarda hükümetin politika değişiklikleri 
ve bu değişikliklerin yerleşik beklenti-
lere aykırı olması, siyasi belirsizliği artırı-
yor. Özellikle 2011 sonrasında yaşanan 
meşruiyet krizleri ve yerleşik hukuk çer-
çevesinin dışına taşan düzenlemelerin 
torbalara atılarak yapılması, siyasi belir-
sizliğin şiddetlenmesine neden oluyor.
2018’den itibaren ise giderek artan 
otoriter eğilimlerle birlikte bir parti dev-
leti oluşuyor, devlet ve hükümet aynıla-
şıyor ve politika değişiklikleri tepeden 
inme bir biçimde, istenen zamanda ve 
istenen biçimde gerçekleştiriliyor. İşte 
bu süreç, siyasi belirsizliğin doruk nok-
tasına ulaştığı, siyasi ve ekonomik güç 
odaklarının tek bir çatı altında toplan-
dığı bir dönem.
Son 5-6 yılda, memleketimizde siyasi 
belirsizlik, ekonomik belirsizlikle iç içe 
geçmiş vaziyette ve bu süreçler birbi-
rini beslemeye bugün de devam ediyor. 
Türkiye, 2002-2017 arasında yılda orta-
lama %6,3’lük bir ekonomik büyüme 

Yüzyılın Yabancı Sermaye Öyküsünün Özeti

kaydetti, ama aslına bakarsanız bu 
başarıda, Küresel Finans Krizi yılları 
arası hariç tüm dünyada yaşanan küre-
sel likidite bolluğunun etkisi büyüktü. 
2001 mali krizi sonrasında yapılan 
kurumsal iyileşmeler ve AB ile uyum 
çabaları, ekonomik reformları berabe-
rinde getirdi elbette, ancak, son yıllarda 
kurumsal düzenlemelerdeki gerileme-
ler ve keyfi politikalar, ekonomik istikrarı 
zayıflatarak belirsizlikleri artırdı.
Uzun lafın kısası, son dönemde yaşa-
nan ekonomik daralmalar, zayıf büyüme 
hızları ve dış dünyadan, özellikle de 
Körfez ülkelerinden, sermaye bulma 

eğilimi, AK Parti’nin ekonomik politika-
larındaki değişimin yansımaları. İstikra-
rın temel taşı olan kurumsal iyileşmele-
rin ülkemizde uzun ömürlü olmaması, 
demokratik kurumların zayıflaması ve 
dış politikadaki krizler sebebiyle eko-
nomik belirsizlik oldukça yüksek seyre-
diyor ve Türkiye bir kez daha 1990’lar 
tipi bir makro-istikrarsızlıkla yüzleşmiş 
durumda. Mart 2024’teki yerel seçim-
lerin gölgesinde, cumhurbaşkanlığı 
seçimlnden bu yana tanıklık ettiğimiz 
“Nas’tan rasyonel çarkın” sonuçlarını 
konuşmak için ise henüz erken.

Geleceğe dair projeksiyonları da ala-
bilir miyiz?
Bir toplumun refahının artması için ikti-
sadi olarak büyümesi gerekir. Ama 
yetmez. O büyümenin kapsayıcı ve 
sürdürülebilir de olması gerekir. Kapsa-
yıcılıktan kasıt, birilerine yok gibi davran-
mamaktır, adil bölüşümdür; büyümenin 
maliyetinin sadece bazı toplumsal sınıf-
larca yüklenildiği, kremasının ise ayrı-
calıklı bir tabaka tarafından yendiği bir 
model değildir. Sürdürülebilirlikten kasıt, 
Gülten Kazgan Hoca’nın harikulade bir 

biçimde tarif ettiği ateş üzerinde seke 
seke dans etmenin tam tersidir; büyü-
menin istikrarlı, fazla tökezlemeyen bir 
seyir izlemesi ve bunu yaparken de 
kaynakları bir daha yerine konamaya-
cak biçimde tüketmemesidir. 
Kapsayıcı ve sürdürülebilir büyüme-
nin ana belirleyicileri kur, faiz, enflasyon 
değildir. Bu memlekette, iktisat bilimi-
nin kur-faiz-enflasyon sarmalına indir-
genmesi, televizyon ekranlarının ve 
sosyal medyanın sözüm-ona iktisat-
çıların ıvır zıvır finans tahlilleri ile dolup 
taşması ve bu sebeplerle de esasa yer 
ve ilgi kalmaması hazin bir meseledir. 
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Uzun dönem büyümenin ana belirle-
yicisi maliye politikası da değildir. Para 
politikası hiç değildir. Olsa olsa figüran, 
hadi bilemediniz, yardımcı oyuncu olur 
bunlardan. 
Gelecekteki başarı için Türkiye’nin eko-
nomik modelinde derinlemesine bir 
değişikliğe ihtiyaç bulunmakta. Şeffaf-
lık, hesap verebilirlik ve hukukun üstün-
lüğü ilkelerinin güçlendirilmesi, yatırımcı 
güvenini yeniden inşa etmek adına kritik 
önem taşıyor. Ayrıca, teknolojik dönü-
şüm ve yeşil ekonomiye geçiş, rekabet 
avantajı sağlamak adına öncelikli alan-
lar olmalıdır. Ancak, bu değişikliklerin 
gerçekleşip gerçekleşmeyeceği, mev-
cut siyasi ve ekonomik ortamda hala 
büyük bir soru işareti olarak duruyor.

Cumhuriyet’in 100. yılı dediğimizde 
bu değerlendirmenin içine sadece 
ekonomik ve siyasi değil, toplumsal, 
kültürel analizler de giriyor. Demok-
rasi, insan hakları, hukuk, adalet 
başta olmak üzere bu 100 yılı değer-
lendirdiğinizde ne görüyorsunuz? 
Hepimizin malumu olduğu üzere, Cum-
huriyetin kuruluş yıllarındaki modern-
leşme çabaları, eğitim, kadın hakları ve 
kültürel normlarda önemli değişikliklere 
öncülük etti. Ancak, beraberinde getir-
diği sekülerleşme ve batılılaşma poli-
tikaları, toplumun bazı kesimlerinde 
direniş ve kültürel çatışmaları tetikledi. 
1950’lerden itibaren yaşanan siyasi, 
ekonomik ve toplumsal değişimler ise 
köyden kente göç, sanayileşme ve 
küreselleşme süreçlerini hızlandırdı; 
Türkiye’nin sosyal dokusunu şekillen-
dirdi. Bu dönemde toplum, kentsel 
yaşamın etkisi altında değişirken, gele-
neksel ve modern değerler arasında bir 
denge arayışına girişti.

1980’lerden sonra ülkeye giriş yapan 
neoliberal politikalar ve serbest piyasa 
ekonomisinin etkisiyle tüketim kül-
türü yükseldi, ancak bununla birlikte 
gelir eşitsizliği ve sosyal dengesizlik-
ler de artış gösterdi. Son 20-30 yılda, 
özgünlük ve kimlik arayışı kültürel çeşit-
liliği vurgularken, aynı zamanda siyasi 
kutuplaşma, etnik ve kültürel ayrışma-
ların artmasına neden oldu.

Aynı dönemlere denk gelen, medya 
ve iletişim teknolojilerinin gelişimi, top-
lumu bir araya getirme ve bilgi payla-
şımını kolaylaştırma avantajları sunar-
ken, bu süreçlerin sansür, denetim ve 
kısıtlamalar altında kullanılması, bilgi 
özgürlüğüne yönelik potansiyel tehdit-
leri beraberinde getirdi. Basın özgürlü-
ğündeki sıkıntılar, gazetecilere yönelik 
baskılar ve ifade özgürlüğünün kısıtlan-
ması, insan hakları ihlalleriyle ön plana 
çıktı. Demokratik bir toplumun temelini 
oluşturan ifade özgürlüğü, özellikle son 
15-20 yılda Türkiye’de ciddi tehditlerle 
karşı karşıya kaldı.

Ya hukuk ve adalet… 
Cumhuriyetin ilk yıllarındaki hukuki 
reformlar, Türkiye’nin hukuki altyapısını 
modernleştirme çabalarını yansıtıyor. O 
yıllarda kadın hakları ve eğitimde eşitlik 
gibi konularda önemli ilerlemeler kay-
dediliyor, ancak sonraki yıllarda siyasi 
istikrarsızlık, darbeler ve toplumsal geri-
limler, hukukun üstünlüğü ilkesini gide-
rek zayıflatıyor. 1980 askeri darbesinin 
ardından getirilen yasal düzenleme-
ler, insan haklarına yönelik sınırlama-
lara ve özgürlük kısıtlamalarına neden 
oluyor. Dahası, 2000’li yılların ortaların-
dan itibaren yaşanan ifade özgürlüğü, 
basın özgürlüğü ve toplantı özgürlüğü 
gibi alanlardaki kısıtlamalar, Türkiye’de 
hukuk ve insan haklarının evrimini 
olumsuz etkiliyor. Bunlara ilave olarak, 
son yıllarda, özellikle 2016’daki darbe 
girişiminin ardından getirilen OHAL ve 
KHK’larla birlikte, hukuk ve insan hak-
ları konularında endişe verici bazı pra-
tikler ortaya çıkıyor. Yargı bağımsızlı-
ğına müdahaleler, ifade özgürlüğündeki 
kısıtlamalar ve tutuklamalar, bugün, 
uluslararası toplumun dikkatini çeken 
sorunlar arasında yer alıyor. 

Netice olarak, Türkiye’nin hukuki, top-
lumsal ve kültürel evrimi, Cumhuriyetin 
100. yılında karmaşık ve çok renkli bir 
mozaik oluşturuyor. Bu evrim, geçmişin 
izlerini taşırken, geleceğe dair yeni soru-
lar ve çözüm arayışlarını da beraberinde 
getiriyor. Türkiye, toplumsal çeşitliliği ve 
kültürel mirasıyla çok zengin bir geç-
mişe sahip; bu zenginliği, demokratik 
değerlere ve insan haklarına dayalı bir 
geleceğin inşası için güçlü bir temel ola-
rak kullanabilirse, yolu uzun ve meşak-
katli olsa da önü açık.



Darbelere Karşı Dayanıklı PP
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Aşınmaya Dayanıklı PP

İçerdiği mineral takviyeli yapısı
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tahliye sırasında oluşan sesi

engellemek amacıyla tasarlandı.
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• Kolay ve hızlı montaj
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• Kaliteli TPE malzemeden mamul conta yapısı

       ile sızdırmazlık
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• Yangın esnasında zehirli duman çıkarmaz.
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Dünyada birçok kuruluş uzun yıllar-
dır küresel ısınmayı önlemek için 

mücadele veriyor. Yaşamı tehdit eden 
küresel ısınmaya karşı oluşturulan sür-
dürülebilirlik kavramının temelinde de 
“sıfır atık” hedefi var. Ülkeler atıkların 
geri kazanımını sürekli gündemlerinde 
tutarken toplumlarını eğitmeye, atık-
larını yönetmeye çalışıyor. Hal böyle 
olunca bütün dünyada olduğu gibi geri 
dönüşüm sektörü ülkemizde de geliş-
mesini sürdürüyor. Sektörün dünyada 
ve ülkemizdeki durumunu Hambur-
ger Recycling Türkiye Yönetim Kurulu 
Başkanı ve Genel Müdürü Ebru Tunç 
Akbulut’la konuştuk.

Öncelikle kendinizi kısaca tanıtabilir 
misiniz?
Çevre yüksek mühendisi olarak; atık 
yönetimi, atıkların geri kazanım süreç-
lerine sürdürülebilir modeller ile entegre 
edilmesi ve kalite yönetim sistemleri 

üzerine 2003 yılından bu yana, özel 
sektör ve sivil toplum kuruluşlarında 
çeşitli görevlerde çalışma hayatıma 
devam etmekteyim. Döngüsel eko-
nomi modelinin gelişmesi ve sürdürü-
lebilir kalkınma hedefleri doğrultusunda 
kamu, özel sektör ve sanayi iş birliği ile 
projeler geliştirmek profesyonel iş haya-
tımın bir parçasını oluşturmaktadır.

2017 yılından bu yana Hamburger 
Recycling Turkey Atık Yönetimi A.Ş. 
şirketinde farklı görevlerde bulundum, 
2021 yılından bu yana şirketin Yönetim 
Kurulu Başkanlığı ve Genel Müdürlüğü 
görevini yürütüyorum.
Aynı zamanda; TOBB Türkiye Atık ve 
Geri Dönüşüm Sanayi Meclisi Baş-
kan Yardımcılığı, EBSO Atıkların Geri 
Kazanılması Sanayi Meslek Komitesi 
Başkanlığı ve TÜDAM Yönetim Kurulu 
Üyeliği görevlerini üstlenmiş bulunmak-
tayım.

Ebru Tunç Akbulut
Hamburger Recycling Turkey 
Atık Yönetimi A.Ş.
Yönetim Kurulu Başkanı ve 
Genel Müdürü

Geri kazanım 
sektörü 

sürdürülebilir 
ve modern bir 

toplama sistemini 
hayal ediyor



Neler yapıyor Hamburger Recycling 
Turkey?
Hamburger Recycling Turkey Avus-
turya merkezli bir grup şirketi olup, 14 
ülkede atık yönetimi faaliyeti gerçekleş-
tirmekteyiz. Şirketimize ait Türkiye’de; 
Antalya, İzmir ve Bursa’da olmak üzere 
4 lisanslı tesisimiz ve 194 çalışanımız 
bulunuyor. 
Firmamızın bağlı olduğu Prinzhorn Hol-
ding 1853 yılında kurulmuş bir aile şir-
keti... Avrupa’da kağıt ve kutu üretimi 
konusunda da oldukça köklü ve pazara 
hakim konumda faaliyet gösteriyor. 
Türkiye’de de Dunapack Dentaş adı ile 
kutu, Hamburger Containerboard adı 
ile kağıt fabrikalarımız var. 

Her ne kadar atık kağıt konusunda 
kağıt ve kutu fabrikalarımız ile atık dön-
güsünü tamamlamakta olsak da, faa-
liyetlerimizi daha sürdürülebilir bir çer-
çevede ilerletmek için; resmi kurum 

ve kuruluşlara güvenli veri imha serti-
fikası kapsamında imha hizmeti, çevre 
danışmanlık hizmeti, tesis ve işletme-
lerde oluşan geri kazanılabilir atıkların 
yönetimi, elektronik atık ve bazı tehlikeli 
metal atıkların geri kazanımı hizmeti, 
tehlikeli atıklara yönelik lisanslı araçlar 
ile taşıma hizmetlerimiz ile tüm atıkların 
yönetiminde çözüm ortağı olma konu-
sunda çalışmalar yürütmekteyiz. 

Yerel yönetimlerin geri dönüşümdeki 
uygulamaları yeterli mi? 
Yerel yönetimler 2005 yılında, Ambalaj 
ve Ambalaj Atıklarının Kontrolü Yönet-
meliği yürürlüğe girmeden önce gönül-
lülük esasına göre atıkların geri kazanımı 
konusunda bazı faaliyetler gerçekleştir-
mekteydi. Fakat bu yönetmelik ile özel-
likle ambalaj atıklarını kendi sahaları 
içinde toplama veya toplattırma yüküm-
lülükleri söz konusu oldu. Bazı beledi-
yeler bu işi kendileri yaparken bazıları 
özel sektör aracılığıyla yapmayı tercih 
etti. Yıllar boyu sanayi gibi atığın yük-
sek miktarda oluştuğu lokasyonlarda 
zaten atıkların geri kazanımı sorunsuz 
şekilde yapılmaktaydı. Bu yönetme-
likle, geri kazanılamayan ve maalesef 
evsel atıklar ile birlikte toplanarak depo-
lama alanlarına gömülen geri kazanıla-
bilir atıkların toplanması ve sisteme geri 
kazandırılması hedeflenmekteydi. 

2003 yılından 2018 yılına kadar bele-
diye sorumluluğunda yürütülen ve kar-
şılığında piyasaya ambalaj süren marka 
sahipleri tarafından yetkilendirilmiş 
kuruluşlar aracılığıyla sübvanse edilen 
sistem ile geri kazanım oranları artırıl-
maya çalışıldı.
2018 yılında Çevre Kanunu’nda yapı-
lan değişiklik ile GEKAP Geri Kaza-
nım Katkı Payı uygulaması getirildi. 
Bu sistem ile eskiden belediye top-
lama sistemine destek vermek ama-
cıyla piyasaya ambalaj süren firmalar 
tarafından ödenen “belgeleme bedel-
leri”, “GEKAP Bedeli” olarak Gelir İda-
resi Başkanlığı’na ödenmeye başladı. 

Yerel yönetimlerde sürdürülebilir bir 
toplama sistemi kurulabilmesi için, 
ciddi bir maliyete sahip olan hanelerden 
geri kazanılabilir atıkların toplanması 
işinin desteklenmesi gerekmektedir. 
Mevcutta yerel yönetimlerdeki uygula-
malar maalesef mali yetersizliklerden 
dolayı istenilen seviyeye ulaşamamıştır. 

“Yerel yönetimlerde 
sürdürülebilir bir 
toplama sistemi 
kurulabilmesi için, 
ciddi bir maliyete 
sahip olan hanelerden 
geri kazanılabilir 
atıkların toplanması 
işinin desteklenmesi 
gerekmektedir. 
Mevcutta yerel 
yönetimlerdeki 
uygulamalar maalesef 
mali yetersizliklerden 
dolayı istenilen 
seviyeye ulaşamamıştır. 
Türkiye’de yaklaşık 
yılda 30 milyon ton 
belediye atığı oluşmakta 
ve kaynakta geri 
kazanılabilir atıkların 
istenilen seviyede 
toplanamaması 
sebebiyle depolama 
alanlarına gönderilen 
atıklar içerisinde hala 
geri kazanılabilir atıklar 
da bulunmaktadır.”  
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Türkiye’de yaklaşık yılda 30 milyon ton 
belediye atığı oluşmakta ve kaynakta 
geri kazanılabilir atıkların istenilen sevi-
yede toplanamaması sebebiyle depo-
lama alanlarına gönderilen atıklar içe-
risinde hala geri kazanılabilir atıklar da 
bulunmaktadır.  

Dünyaya baktığımızda iyi örnekler 
nerede ve nasıl uygulama yapılıyor?
Bu konuyu 2 aşamalı ele almak gerekir:
Birinci aşama geri kazanılabilir atıkla-
rın ayrı toplanmasıdır. Türkiye’de, geri 
kazanılabilir atıkların toplanması ile ilgili 
sanayi kuruluşlarında ve atığın yüksek 
miktarda oluştuğu noktalarda toplama 
sistemi özel sektör aracılığıyla yapıl-
makta ve sorunsuz devam etmektedir. 
Fakat belirttiğim gerekçeler sebebiyle 
hanelerden kaynaklanan geri kazanıla-
bilir atıklar hala istenilen seviyede topla-
namamaktadır. 

Toplama sistemlerinde Avrupa ülkeleri 
oldukça gelişmiş durumdadır. Maliyet-
ler ne olursa olsun, toplama sistemleri 
maddi olarak desteklenmekte ve üre-

tici sorumluluğu kapsamında kirleten 
marka sahiplerinin toplama bedellerini 
ödemesi sağlanmaktadır. Bu sebeple 
maliyetlerden bağımsız sürdürülebilir bir 
sistem oluşmuştur. 

Genellikle Almanya örnek gösterilir fakat 
şunu belirtmeden geçemeyeceğim; 83 
milyon nüfusa sahip Almanya’da yılda 
15 milyon ton atık kağıt toplanırken, 
aynı nüfusa sahip Türkiye’de 3 milyon 
ton mertebelerinde atık kağıt toplana-
bilmektedir. Bu veriler Avrupa’nın top-
lama sistemleri konusunda ne kadar 
verimli olduğunu göstermektedir. Pan-
demi dönemine baktığımız zaman şunu 
gördük; Türkiye’de atık toplama sis-
temi sokak toplayıcıları üzerine kurul-
duğu için maalesef ciddi anlamda atık 
toplama oranlarında düşüş yaşanırken 
Avrupa’da hiç azalma veya aksama 
olmamıştır.

İkinci aşama ise toplanan atığın ayrıştırıl-
ması ve geri kazanılmasıdır. Bu kısımda 
Türkiye belki bundan 15 yıl önce yeterli 
altyapıya sahip değildi ama şimdi sahip 

“83 milyon nüfusa 
sahip Almanya’da 
yılda 15 milyon 
ton atık kağıt 
toplanırken, aynı 
nüfusa sahip 
Türkiye’de 3 milyon 
ton mertebelerinde 
atık kağıt 
toplanabilmektedir. 
Bu veriler Avrupa’nın 
toplama sistemleri 
konusunda ne kadar 
verimli olduğunu 
göstermektedir.”



olduğumuz tesisler ve teknolojik yatı-
rımlar ile Avrupa ülkelerinin seviye-
sine çıktığımızı hatta kapasite olarak 
oldukça önde olduğumuzu söyleyebili-
rim. Avrupa’da uygulanan tüm sistem-
leri artık altyapısı ile Türkiye’de görmek 
mümkün.

Türkiye’de geri dönüşüm sektörünün 
durumunu değerlendirebilir misiniz?
Türkiye özellikle son 15 yılda geri dönü-
şüm sektörünün önemi ve öncelikli yatı-
rımlar kapsamında değerlendirilmesiyle 
birlikte kapasite ve altyapı açısından 
oldukça güçlü bir yapıya kavuşmuştur. 
Sektörün bu hızlı ilerleyişini maalesef 
atık toplama sistemleri destekleyeme-
miş, mevzuatlarda sürekli yapılan deği-
şiklikler ile bir önceki yatırımlar kullanıla-
maz duruma gelmiştir. 

Buna rağmen, Türkiye’nin hurda metal 
geri kazanım kapasitesi bakımından 
dünyada ilk 3 sırada olduğunu söyleye-
bilirim. Atık kağıt geri dönüşüm kapasi-
temiz 2024 yılı sonunda yılda 8 milyon 
tona ulaşacaktır. Aynı şekilde 2 milyon 
ton plastik geri kazanım kapasitemiz ve 
1 milyon ton cam geri dönüşüm kapa-
sitemiz bulunmaktadır. 

Özellikle Yeşil Mutabakat sonrasında 
ülkelerin karbon nötr hedefleri kapsa-
mında atık, artık stratejik değere sahip 
bir malzeme rolündedir. Avrupa gerek 
çıkardığı yönetmelikler gerekse uygu-
lamalar ile atığını kendi içinde değer-
lendirmek ve Avrupa dışına atık çıkışını 
sınırlandırmak için ciddi mevzuat çalış-
maları yürütmektedir. Avrupa ülkeleri, 
maliyetini karşılayarak toplattığı atığın, 
kendi ülkesinde geri kazanılarak ikin-
cil hammadde haline gelmesini ve yine 
kendi sanayisinde bu yarı mamulün kul-
lanılmasını arzulamaktadır. Bu sayede 
hedeflediği karbon nötr seviyesine yak-
laşacaktır. 

Bu noktada konuyu değerlendirdiği-
mizde, Türkiye hem nüfus yoğunluğu 
hem de tüketim alışkanlıkları bakımın-
dan ciddi bir atık potansiyeline sahip-
ken, atıkların kaynağında ayrı toplan-
ması ve geri kazanılması konusunda 
daha sürdürülebilir ve devlet tarafın-
dan desteklenen sistemler geliştirmesi 
gerekmektedir. Nitekim Türkiye Paris 
Antlaşması’na taraf olmuş ve 2053 net 
sıfır emisyon hedefini ortaya koymuştur. 

Almanya’da geri dönüşüm anaokulundan 
başlayarak aile içinde verilen eğitimle bireysel 
olarak çevre korumaya verilen değerdir. 

Almanya Avrupa’da yaygın olarak uygula-
nan Yeşil Nokta sistemini başlatan ülkedir. Bir 
ambalajın üzerinde yer alan “Yeşil Nokta” işa-
reti, o ambalajlı ürünü piyasaya süren işlet-
menin ambalaj atıklarının geri kazanımı ile 
ilgili yasal yükümlülüklerini yerine getirdiği ve 
geri dönüşüm sistemine mali katkı sağladığı 
anlamına gelir.
Programın başarısı tabii ki çöplerin uygun 
şekilde ayrıştırılmasıdır. Gelin halkın çöpleri 
nasıl ayrıştırdığına, çöpleri ayrı kutulara attı-
ğına bir göz atalım.
İlk grup; depozitosuz her türlü şişe ve kava-
noz, içki, yağ ve gazoz şişeleri belirlenen cam 
kutularına atılıyor. Hatta camlar renklerine 
göre yeşil, kahverengi ve şeffaf olarak ayrış-
tırılıyor. Burada önemli olan halkın eğitilmiş 
olması ve cam şişelerini sabırla biriktirmesi...

Yeşil, mavi, sarı, kahverengi, gri renkleri taşı-
yan kutulara herkes kolayca ulaşabiliyor. Kağıt 
ambalajlar, gazete ve dergiler mavi kutulara 
gidiyor. Çevrede mavi kutu yoksa bunlar yine 
mavi renkli plastik torbalarda biriktiriliyor ve 
diğer çöp kutularının yanına bırakılıyor.
Sarı kutular, teneke, plastik, alüminyum, 
ambalajlar için... Bir küçük ayrıntı buraya atı-
lacak örneğin yoğurt kaplarının bir ön temiz-
likten geçirilerek kutuya atılması isteniyor. 

Geriye “diğeri” ve biyolojik atıklar kalıyor; bu 
da Almanya’da üretilen toplam çöpün nere-
deyse yüzde 50’sini oluşturuyor. Yemek artık-
ları, kahve filtreleri, çay poşetleri gibi atıkla-
rını kompost yapmak istiyorsanız evinizde bir 

kahverengi çöp kutunuz olmalı, bunu yapmak 
istemiyorsanız bunları evdeki gri çöp kutu-
suna atabilirsiniz. Bu kutu aynı zamanda “geri 
kalanların” da tamamını depolar. Sigara izma-
ritleri, eski küçük ev eşyaları, tekstil ürünleri 
ve naylon çoraplar, bebek bezleri, diğer kişisel 
hijyen malzemeleri, aşırı kirli kağıtlar vb. hepsi 
gri kutulardadır ve bunların tamamı yakılarak 
imha edilir.

Peki, floresan tüpler, piller, boya kutuları, 
tinerler, yapıştırıcılar, dezenfektanlar, böcek 
öldürücüler vb. tehlikeli atıklar asla gri kutu-
lara konmuyor. Bunları belli gün ve saatlerde 
toplayan araçlar var. Pilleri ise mutlaka birik-
tirmelisiniz.

Kurtulmak istediğiniz mobilyalar varsa bele-
diye araçları bunları belirli zamanlarda top-
luyor. Ama onlar gelmeden bit pazarcılar 
da bunlara alabiliyor. Bir başka kolaylık geri 
dönüşüm merkezleri tarafından sağlanıyor. 
Bu merkezlerde mobilya, pil, elektrikli ve 
elektronik eşya, kağıt, plastik, teneke, cam, 
ahşap ve bahçe atıkları gibi eşyaların depo-
lanması için konteynerler var. 

Alışveriş tabii ki başka bir serüven. Plastik tor-
balar ortalarda görünmüyor. Her markete git-
tiğinizde yeniden kullanabileceğiniz kağıt tor-
balar var. Sizin kendi yumurta kartonunuz var 
mı? Yoksa, bir tane edinmelisiniz. Gereksiz 
tüm ambalajlar dünyayı kirletiyor değil mi? 
Alışveriş çantanız her alışverişe gittiğinizde 
yanınızda  olabilir. 

Ülkemizde de bazı uygulamalar var ama esas 
olan bu bilince ulaşmak. Bizim daha gidecek 
çok yolumuz var.

Almanya’da Geri Dönüşüm
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2021’de oluşturulan Yeşil Mutabakat 
Eylem Planı, Türkiye’de sürdürülebi-
lir büyüme ve kalkınmayı kapsayıcı bir 
şekilde sağlamayı, Türkiye ekonomisi-
nin ve sanayisinin yeşil dönüşümünü 
desteklemeyi, küresel tedarik zincir-
lerine entegrasyonu güçlendirmeyi 
ve yeşil yatırımları Türkiye’ye çekmeyi 
hedeflemektedir. Buradaki hedeflere 
ulaşmada, geri dönüşüm sektörünün 
rolünün büyük olduğu bilinmektedir.
Tüm bu etkenleri değerlendirdiğimizde, 
geri kazanım sektörünün ayakta kal-
ması ve ülke içerisinde toplanan atıklar 
ile beslenmesi gerekmektedir.  

Biz geri dönüşümü yeterince yapa-
madığımız için mi ithalat ihtiyacı var?
Bahsettiğim gibi, Türkiye’de Ambalaj 
ve Ambalaj Atıklarının Kontrolü Yönet-
meliği sonrasında, daha önce merdiven 
altı yapılan toplama operasyonları daha 
kurumsal yapılara ulaşmıştır. Özellikle 
geri dönüşüm sektörünün, öncelikli 
yatırım teşvikleri alması ile ciddi yatırım-
lar yapılmış ve sektör büyüme eğri-
sine geçmiştir. Sektörün bu büyüme-
sine paralel olarak devletin atıkların ayrı 
toplanmasını destekleyecek stratejiler 
geliştirmesi beklenmekte iken, yaşanan 
mevzuat değişiklikleri sistemde yaralar 
açmıştır. Toplama kapasiteleri artarken 
toplanan atık miktarları aynı oranda art-
mamıştır. Bu durum, atıl kapasitelerin 
oluşmasına sebep olmuştur. 

Yapılan yatırımların ayakta kalması için 
Türkiye’de atık ithalatı kaçınılamaz bir 
gerçektir. Türkiye’deki mevzuatların atık 
ithalatı yapacak firmaları ve atık türlerini 
kısıtlaması, belirli kriterler ile yetkilen-
dirmesi söz konusudur. Bu çerçevede; 
geri kazanılabilir ve ülke ekonomisine 
katkı sağlayacak atıkların ithalatı ger-
çekleştirilmektedir.

Türkiye’de yeterli miktarda geri kazanı-
labilir atık toplanması halinde sektörün 
önceliği; iç piyasadaki atıkların kullanıl-
ması ve ithalatın azaltılması olacaktır. 

Bu seviyeye gelmek için sektörün tek 
başına mücadele vermesi yeterli olma-
makta, bu nedenle devlet politikaları ile 
sistemin desteklenmesi gerekmektedir.

Sıfır atık sağlamanın yolları neler, 
önerileriniz var mı?
Sıfır atık yeni bir kavram olarak karşı-
mıza çıktı ve Türkiye’de ciddi bir farkın-
dalık yarattı. Önemli olan bu kavramı 
eyleme dönüştürebilmek. İnsanlarda 
genel bir anlayış vardır; kural ise yapı-
lır, iş gönüllülük esasına dayanıyorsa 
konuyla pek ilgilenilmez. Bu nedenle 
ülkemizde sıfır atık kavramını uygula-
maya geçirmek için çıkarılacak yeni 
kurallara ve yaptırımlara bağlı olacaktır. 

Yaşadığımız ve tükettiğimiz sürece sıfır 
atık oluşturmak pek mümkün değil 
sadece bireyler olarak atık oluşumunu 
azaltabilir ve oluşturduğumuz atıkların 
da maksimum geri kazanım veriminin 
oluşması için ayrı toplanmasını sağla-
yabiliriz.
İş aslında evde başlıyor, evlerimizde 
bu ayrımı yapmamız ve oturduğumuz 
mahallede ayrı toplama sistemi yoksa 
bile geri kazanılabilir atıkları çöp kon-
teynerlerinden ayrı şekilde biriktirmemiz 
yeterli olacaktır. Her ne kadar sürdürü-
lebilir ve iyi bir model olmasa da sokak 
toplayıcıları tarafından bu atıklar alına-
rak geri kazanım sistemine dahil ede-
cektir. 

Geri kazanım sektörü olarak gelecek 
beklentileriniz nelerdir?
Geri Kazanım Sektörü olarak hayalimiz-
deki gelecek; sürdürülebilir ve modern 
bir toplama sistemi oluşturmak, kurum-
sal yapıların görev aldığı ve uzman kişi-
ler tarafından yönetilen, devlet politi-
kaları tarafından desteklenen bir geri 
kazanım sistemine sahip olmaktır. 

Ülke olarak tüm paydaşların destekle-
diği bir geri kazanım sistemi ile ciddi bir 
maddi değere sahip atıklarımızın tek-
rar ülke ekonomisine kazandırılmasını 
ve böylelikle Türkiye’nin 2053 net sıfır 
emisyon hedefine ulaşmasında ciddi 
katkı sağlamış oluruz.
Umarım tüm dünyada savaşların son 
bulduğu, ekonomik olarak insanların 
refaha kavuştuğu, huzur dolu yeni bir yıl 
olur. Sevdiklerimizle bol bol kucaklaşa-
cağımız, gülücüklerin eksik olmayacağı 
bir sene diliyorum.

“Geri dönüşüm 
sektörünün, 
öncelikli yatırım 
teşvikleri alması 
ile ciddi yatırımlar 
yapılmış ve sektör 
büyüme eğrisine 
geçmiştir. Sektörün 
bu büyümesine 
paralel olarak 
devletin atıkların 
ayrı toplanmasını 
destekleyecek 
stratejiler geliştirmesi 
beklenmekte iken, 
yaşanan mevzuat 
değişiklikleri sistemde 
yaralar açmıştır. 
Toplama kapasiteleri 
artarken toplanan 
atık miktarları aynı 
oranda artmamıştır. 
Bu durum, atıl 
kapasitelerin 
oluşmasına sebep 
olmuştur. 
Yapılan yatırımların 
ayakta kalması için 
Türkiye’de atık ithalatı 
kaçınılamaz bir 
gerçektir.
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İzmir’in 50 yıllık hayali olan Körfez’in 
yeniden yüzülebilir hale getirilmesi 
konusu son 5 yılda yapılan çalışmalarla 
birlikte somut bir gerçeğe dönüşmeye 
başladı. 2000 yılında Büyük Kanal 
Projesi’nin devreye alınmasıyla başla-
yan süreçte iç-orta körfezde besin ele-
mentlerinde (nitrat, nitrit, fosfat) genel 
bir azalma görüldü. Ancak deniz araç-
larının neden olduğu kirlilik, dereler 
yoluyla taşınan ve erozyonla gelen kir-
leticiler körfezin su kalitesini bozmaya 
devam etti. Bunun yanı sıra arıtma 
tesislerinde nüfus artışına bağlı prob-
lemler de baş gösterdi. Körfez’de geli-
nen son durumu İZSU Genel Müdürü 
Ali Hıdır Köseoğlu ile konuştuk. 

İzmirli Körfezle barışacağı günlerin 
özlemi içinde, neler yapıldı son yıl-
larda, ne aşamadayız?
Biz bu dönemde doğru tespit ve ana-
lizlerle Körfezi nasıl yeniden yüzülebi-

lir hale getirebiliriz sorusuna yanıt ara-
dık. Akabinde 11 milyar liralık bir yatırım 
paketini içeren “Yaşayan Körfez” prog-
ramını başlattık. Bugün “İzmir Kör-
fezi temizleniyor mu?” sorusunun net 
yanıtını: “Evet, hem de büyük bir hızla 
temizleniyor” olarak veriyoruz. 

Peki, neler yapıldı, biraz bilgi verebi-
lir misiniz?
İZSU dört ana ayağı olan bir “Yaşayan 
Körfez” programı hazırladı ve uygula-
maya koydu.
İlk olarak birleşik sistem çalışan kanali-
zasyon ve yağmur suyu hatlarını ayrış-
tırmaya başladık. Bu kapsamda 2019 
yılından bu yana 300 km yağmur suyu 
ayrıştırma hattı imal edildi. Önümüzdeki 
beş yılda İzmir’in yağmur suyu ile kana-
lizasyon hatları birbirinden tümüyle ayrı-
lacak. Tüm atık sular arıtma tesislerine, 
yağmur suları ise hiç kirlenmeden doğ-
rudan Körfez’e akacak.

Körfez temizleniyor mu? 

İZSU Genel Müdürü 
Ali Hıdır Köseoğlu.



Programın ikinci ayağı ise İzmir kent 
merkezinin arıtma kapasitesini artırmak 
ve birden fazla noktaya yaymaktı. Bu 
kapsamda Çiğli Atıksu Arıtma Tesisinin 
revizyon projesi hayata geçirildi. 1’inci, 
2’nci ve 3’üncü fazlar düşük verimle 
çalışıyordu. 250 milyon liralık revizyon 
projesiyle tesisin verimliliği artırıldı. Çiğli 
Arıtma Tesisini daha da büyütecek dör-
düncü faz ünitelerinin inşaatı ise baş-
ladı. Böylelikle tesisin toplam arıtma 
kapasitesi yaklaşık 1 milyon metreküpe 
çıkartılıyor. Ayrıca Güneybatı Atıksu 
Arıtma Tesisinin de kapasitesi artırılıyor. 
Karabağlar’da bir atıksu arıtma tesisi 
daha kurulması için hazırlıklar başladı. 
Bu tesis İzmir’in ilk yeraltı arıtması ola-
cak ve 100 bin metreküp kapasiteyle 
çalışacak. Tesiste arıtılmış atıksula-
rın Meles Çayı’na verilmesiyle, Meles’e 
tatlı su kaynağı yaratılarak kent merke-
zinde ekolojik bir koridor oluşturulacak. 
2026 yılında tamamlanacak 850 milyon 
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liralık bu yatırımın bir özelliği de EXPO 
2026 projesinin bütünleyici bir parçası 
olması. 
Üçüncü adım ise arıtma sonrası süreci 
yönetmek. Bu kapsamda Çiğli Arıtma 
Tesisi çevresindeki çamur stok saha-
ları rehabilite ediliyor. Ayrıca tesisin 
çamur çürütme ve kurutma ünitele-
rinde revizyon ve kapasite artışı yapılı-
yor. Türkiye’nin en büyük ekolojik res-
torasyon projesi olan derivasyon kanalı 
projesi hayata geçiriliyor. Bu proje ile 
arıtılmış tatlı su, iç körfeze dökülmek 
yerine taşınacak ve Gediz Nehri’nin 
eski yatağı ile çevresine hayat verecek. 
Ayrıca, Çiğli Atıksu Arıtma Tesisinin çıkı-
şına günde 200 bin metreküp kapasiteli 
geri kazanım ünitesi kurularak kazanıl-
mış atık sular tarımsal ve kentsel kul-
lanıma yönlendiriliyor. 1 milyar liralık bu 
büyük yatırım Körfez kıyılarındaki dal-
yanların ekolojik restorasyonu ve balık 
stoklarının yeniden çoğalması için de 
tarihi bir öneme sahip. 
Son olarak, Körfez’de sığlaşma kay-
naklı koku sorununun önüne geçmek 
için derelerin getirdiği teressübat ile 
yarım metreye kadar sığlaşan dere çıkış 
ağızlarında tarama yapılıyor. Derinlik 4 
metreye kadar indirilerek kokuya neden 
olan malzemeler alandan uzaklaştırı-
lıyor. Bornova Deresi, Bostanlı Deresi, 
Peynircioğlu Deresi çıkış ağızlarında 
420 bin metreküplük tarama çalışması 
yapıldı. 

Körfezin son durumu nedir?
Her gün Körfez’deki değişimi gözlem-
liyoruz. Yaşayan Körfez programımıza 
11 milyar liranın üzerinde yatırım yapı-
yoruz. Bütün bunların sonuçlarını alı-
yoruz. Ekim ayında Körfez Festivali 
düzenledik. Sporcularımız iç körfeze en 
yakın bölgede kulaç attı. 

İddiamız şu: Alsancak, Bostanlı, Karşı-
yaka da yüzülebilir hale gelecek. Her ay 
yaptığımız analizler iyileşmenin arttığını, 
su altı fotoğrafları suyun giderek ber-
raklaştığını gösteriyor. 

Başkan yüzdü ama biz ne zaman 
yüzeceğiz?
Başkan Soyer Narlıdere Limanreis 
Bölgesi’nde yüzdü. Büyükşehir Beledi-
yesi olarak 2021 yılında yapılan başvuru 
üzerine Mayıs 2022’den itibaren orta 
körfezde yer alan yüzülebilir bir nokta 
olarak açıklandı o bölge ve İl Halk Sağ-
lığı Müdürlüğü tarafından da https://
yüzme.saglik.gov.tr adresinden yayın-
lanmaktadır. Yatırımların tamamlanması 
sonrasında orta körfezden iç körfeze 
doğru da bu noktaların sayısı artacak. 

Dip tarama ve dipteki durum nedir?
İdaremiz 2022-2023 yıllarında körfez 
dere çıkış ağızlarında (Bornova Deresi, 
Bostanlı Deresi ve Peynircioğlu Deresi) 
420 bin metreküp tarama faaliyeti ger-
çekleştirdi. Peynircioğlu Deresi’nde 

500 bin metreküp daha tarama yapıla-
cak. Önümüzdeki yıllarda da yine kör-
fezin kuzey aksında karasallaşan kısım-
ların taraması yapılarak, 1953 yılından 
bu yana varlığını kaybeden balıkçılığın 
geliştirilmesi ve kuşların üremesi için 
önemli bir habitat olacak Çilazmak Dal-
yanının tarama malzemesi ile dalyan 
duvarları oluşturularak restorasyonu 
gerçekleştirilecek. 2 milyon metreküp 
dip tarama yapılacak. 

Körfezde avlanan balıkların durumu?
Kirliliğin en yoğun olduğu 1994-2000 
yılları arasında hamsi, sardalya, büyük 
sardalya, tırsi yumurta ve larvaları 
önemli miktarlarda dağılım gösteriyor-
lardı ve bu türlerin yumurtlamaları kir-
lilik dönemleri boyunca buradaki canlı 
hayatı önemli ölçüde destekliyordu. 

Arıtma tesisi devreye girdikten sonra iç 
körfezde ışık geçirgenliğinin artışı, göre-
rek beslenen balık larvaları için bir geçiş 
imkanı sağladı. Böylelikle kirliliği tolere 
eden türler yanında temiz sularda yaşa-
yabilen larvalara da iç körfezin yüzey 
suları açısından temizlendiği yıllarda iç 
körfezde rastlamak mümkün hale geldi.

Ölçüm sonuçları tür çeşitliliğinin devam 
ettiği, Ege Denizi’ndeki deniz suyu 
sıcaklığındaki artışlar nedeniyle Akde-
niz’deki türlerin görüldüğü de raporlara 
yansıdı.62
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ROYAL ALAÇATI
Her mevsimde ayrı bir güzellik: Alaçatı’ya lüks 

bir dokunus� la ‘sofistike yas�am’.

Dört Mevsim ALAÇATI ’yı       
yas� amak için siz de        

yerinizi ayırt ın . 
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Eğer ABD’den ayrılmadan 
başka bir ülkedeymiş gibi 
hissetmek istiyorsanız, New 
Orleans gidilecek en iyi yer. 
New Orleans, o kadar eşsiz 
ve zengin bir kültüre sahip 
ki büyük bir Amerikan şehri 
yerine son derece keyifli bir 
ülkeyi ziyaret ettiğinizi de 
düşünebilirsiniz.
Tabii ki bu gezimizde sizi, 
bu benzersiz şehir ile birlikte 
2024’te 25 Nisan - 5 Mayıs 
tarihleri arasında yapılacak 
olan ve değerli bir kültürel 
miras olarak korunan New 
Orleans Jazz&Heritage 
Festivali’ne götürüyoruz...

New 
Orleans 
ve efsane 
caz festivali
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“Bir New Orleans Hikayesi” adlı belge-
selde, pop yıldızı Katy Perry’nin festiva-
lin ana sahnesinde uzun gümüş çizme-
lerle, göğüs dekolteli bir elbise giyerek 
müjde ilahisi “Oh, Happy Day”i söyle-
diği bir klip var. Kendisine vokalde bir 
kilise korosu eşlik ediyor.
Pek çok kişiye tuhaf gelebilecek bu 
eşleşme, New Orleans Caz ve Kültürel 
Miras Festivali için sıradan bir gün...

1962’de Newport Caz Festivali’nin 
kurucusu ve yaratıcısı George Wein, 
Hotel Corporation of America’dan biri 
tarafından New Orleans’ta bir caz fes-
tivali başlatılması için çağrı aldı. Ancak 
Wein, o dönemde siyah ve beyaz 
sanatçıların birlikte sahneye çıkamaya-
cağını biliyordu. Yaklaşık on yıl sonra, 
ayrımcılığa karşı yasalar çıkınca Wein, 
New Orleans’a geldi ve festivalin küra-
törlüğünü, New Orleans müzik tutkunu 
Quint Davis ve müzisyen Ellis Marsalis 
Jr.’dan yardım alarak yapmaya başladı.

1970 yılındaki ilk Caz Festivali’ne giriş 
yetişkinler için 2 dolar, çocuklar için 1 
dolardı. O yıl festivalde New Orleans’ın 
yerlisi Mahalia Jackson ve caz ustası 
Duke Ellington sahne aldı. Cajun 
müziği, caz, funk ve gospel vardı.

Quint Davis belgeselde “Caz Festivali 
başladığında sanki bu kültürü dünyaya 
tanıtıyormuşuz gibiydik. Eleştirmenler, 
farklı kültürlerin bir araya gelmesiyle kül-
türel entegrasyon nedeniyle etkinliğin 
başarısız olacağını düşündüler. Ancak 
başarıyı görünce sustular. Çünkü bir 
araya gelmenin coşkusu yerel halk için 
çok etkileyiciydi ve büyük bir gurur kay-
nağıydı” diyor.
 
İlk kez 1974’te Caz Festivali’nde sah-
neye çıkan ve o günden bu yana hiç-
bir festivali kaçırmayan, New Orleans’ın 
‘Ruh Kraliçesi’ olarak bilinen İrma Tho-
mas, “New Orleans’ta kültür ayrımı diye 
bir şey yok, her şey birbirine karışmış 
durumda” diyor.

Belgeselde Thomas’ın yanı sıra festi-
valde sahne alan New Orleanslı müzis-
yenler Tank and the Bangas’tan Tarri-
ona Tank Ball, Trombone Shorty ve Big 
Freedia da yer alıyor.

Big Freedia, kültürlerin çeşitliliğinin, 
“New Orleans’ın tadını yaratan tüm 
farklı insanların” olduğuna dikkat çeki-
yor. Freedia, “New Orleans çok özel 
çünkü siyah, beyaz, gey, heterosek-
süel olmanıza bakmaksızın hayatın her 
kesimini kabul ediyor. İnsanların burada 
ifade özgürlüğü ve seçtikleri her şeyi 
yapma, kendileri olmayı ve seçtikleri 
kişiyi sevme özgürlüğü var” diyor.

Belgeselde bu özgürlüğe özellikle işa-
ret ediyor. Zydeco şarkılarını akordeon 
çalarak söyleyen Rockin’ Dopsie ve 
Louisiana bataklıklarında Cajun müziği 
yapan Savoy ailesi özgürlük olmadan 
müzik yapılamayacağının altını çiziyor.
Tank of Tank ve Bangas grubu ise, 
“New Orleans, insanları ve sanatçıları 
olmadan bir hiçtir” diyor.

Festival, geleneksel caz müziğinin yapıl-
dığı Preservation Hall’u kuran Sandra 
ve Allen Jaffe gibi New Orleans’tan 
gelen müzisyen aileleri öne çıkarma 
konusunda iyi bir iş çıkarıyor. Bugün 
oğulları Ben Jaffe, Preservation Hall 
grubunda çalıyor.

Bir de Marsalis ailesi var. Ellis Marsa-
lis Jr. belgeselde “Altı oğlum var, dördü 
müzisyen; Wynton, Branford, Jason ve 
Delfeayo” diyor. Her oğlunun Festivale 
dair anısı var. Wynton çocukluğunda 
festivalde oynadığını hatırlıyor. Jason, 
Miles Davis’le tanışmaktan bahsedi-
yor. Branford, yetenekli bir müzisyen 
olan babası ve akıl hocasıyla sahnede 
olmaktan keyif alıyor.

50. Caz Festivali, Marsalis ailesinin (beş 
Marsalis müzisyeninin de) birlikte sah-
nede çaldığı son sefer olacaktı. Ellis 
Marsalis Jr. 2020’de COVID’den kay-
naklanan komplikasyonlar nedeniyle 85 
yaşında hayatını kaybetti.

Caz Festivali aslında; New Orleans-
lıların hep birlikte ilmek ilmek ördüğü 
bir müzik şöleni olmaktan öte, kültü-
rel geleneklerden el sanatlarına ve yiye-
ceklere kadar bütün bir şehri kapsayan 
büyük bir aile...

Quint Davis ve 
George Wein.

Irma Thomas



New Orleans Caz ve Kültürel Miras 
Festivali, şehirde yaşayanların ötesinde 
bütün dünyada müzik severler için 
önemli bir yere sahip. 2024’te sekiz gün 
sürecek festival, 25 Nisan Perşembe 
gününden 5 Mayıs Pazar gününe kadar 
Fuar Alanı’nda gerçekleşecek.
Her yıl olduğu gibi festival ana sahnesi-
nin yanında müzik türlerine göre bir çok 
sahne kurulacak. Caz, rock, pop, gos-
bel, folk ve çok daha fazlasından olu-
şan tüm farklı türlerin bir karışımından 
bir müzik şöleni olan festivalde çocuk-
lar için bir sahne bile var. 

2024 festivaline katılacak sanatçı ve 
grupların ocak ayı sonunda açıklanması 
bekleniyor ancak festivale damga vura-
cak Rolling Stones konserinin duyurusu 
yapıldı. Yerel müzik otoriteleri de geç-
miş deneyimlerine dayanarak ve orga-
nizasyondan sızdırdıkları bilgiler çerçe-
vesinde bazı tahminler yapıyor.

2024 için en iyi beş tahmin

Foo Fighters
Grubun 2022’de festivale katılması 
bekleniyordu ancak davulcuları Taylor 
Hawkins’in trajik ölümü nedeniyle gele-
mediler. Her Şey Ya Da Hiçbir Şey Turu 
için 2024’te yollara geri dönecekler ve 
şimdiden birçok festivale liderlik ede-
cekleri duyuruldu.

Sting
En son 2018’de solo kariyerinden şar-
kıların bir karışımının yanı sıra The 
Police’in birkaç melodisini de festivalde 
çaldı. 2023’ün sonundan 2024’e kadar 
tüm dünyayı gezen Sting’in ufkunda 
Caz Festivali 2024’ün de olabileceği 
düşünülüyor.

2024 Caz Festivali’nde kimler var

Bruce Springsteen
Springsteen, grubu Sessions Band’i 
çıkardığı 2006 yılından bu yana Jazz 
Fest’te çalmadı ve onun geri dönme 
zamanının geldiği konuşuluyor. 2024’te 
E Street Band ile turneye çıkacak. İngil-
tere’deki turnesi 5 Mayıs’ta başlayacağı 
için kendisini New Orleans’ta bulabile-
ceği birkaç haftalık bir boşluk kalıyor.

Chicago
Chicago en son 2015 yılında sadık hay-
ranlardan oluşan bir kalabalığa Caz 
Festivalinde muhteşem bir konser ver-
mişti. Chicago 2024’te turneye çıkıyor 

ve programlarında Caz Festivali için bir 
boşluk var gibi görünüyor. Caz Festivali, 
2024’ün sonlarında Earth, Wind & Fire 
turnesine başlamadan önce onlar için 
mükemmel bir sıfırlama olabilir. 

Lynyrd Skynyrd
Lynyrd Skynyrd henüz Jazz Fest’te 
yer almamış olsa da bu yılın başlarında 
Gretna Fest’e çıkmışlardı. 2024’te ZZ 
Top ile turneye çıkacaklar. Turları 20 
Nisan’da Teksas’ta duraklayacak ve 
Haziran ayında Florida’da yeniden baş-
layacak. Bu onları Caz Festivali perfor-
mansı için mükemmel zamanda güneye 
götürüyor. New Orleans’a uğrayıp çala-
bilecekleri düşünülüyor.

Bir süre Caz Festivali’nin kadrosunu 
bilemesek de, Rolling Stones liderli-
ğinde ana sahnede iyi gdupların yapa-
cakları performansları izlemek isteyen-
ler bilet almak için acele ediyor. Eğer bu 
yıl New Orleans’a bir ziyaret düşünü-
yorsanız siz de onlara katılın...
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New Orleans’ı bu kadar muhteşem 
yapan şey nedir? Kuşkusuz, Fran-

sız, İspanyol, Afrika, Karayipler, Viet-
nam, Honduras ve daha fazlasını içeren 
sayısız farklı etkiden kaynaklanan zen-
gin bir kültür... 

Mardi Gras ve Bourbon Caddesi eğlen-
celi olsa da, New Orleans’ı keşfetme-
nin en iyi yolu daha çok keşfetmeye, 
yemek yemeye ve yerel biri gibi takıl-
maya odaklanmak. Bu muhteşem kent, 
Karayipler, Batı Afrika, İspanyol ve diğer 
pek çok etkiyle tatlandırılmış, yerel mal-
zemelerin kullanıldığı, Fransız tekniğine 
dayalı bölgesel bir mutfağa sahip. 

New Orleans özellikle bir müze şehri ola-
rak bilinmiyor ama çok özel bir müzeye 
sahip. Burası Ulusal İkinci Dünya 
Savaşı Müzesi ve hiçbir tarih meraklı-
sının kaçırmaması gereken sürükleyici, 
eğitici ve etkileyici bir deneyim. Öğre-
necek ve görecek o kadar çok şey var 
ki, gidenler ziyaretlerini birkaç kez tek-
rarlıyor.

NOMA veya Şehir Parkı’ndaki New 
Orleans Sanat Müzesi’nde harika 
özel sergiler ve herhangi bir SoGo 
(Güney Gotik) hayranını heyecanlandı-
racak kalıcı bir koleksiyon var. Müze-
nin yanında Sidney ve Walda Besthoff 

New Orleans’ta
çok eğleneceksiniz!



heykel bahçesi de var. Giriş ücretsiz 
ve şehirdeki en sevilen yerlerden biri. 
Renoir, Henry Moore, Frank Stella, 
Robert Indiana ve Louise Bourgeois 
gibi ünlü sanatçıların eserleri kesinlikle 
görülmeye değer.

Güney Gotik’ten bahsetmişken, Ogden 
Museum of Southern Art, büyüleyici 
halk sanatı ve George Rodrigue’nin 
Aioli Yemeği gibi ziyaretçilerin ilgisini 
çeken eserlerle dolu.

Voodoo Müzesi, küçük ama ürkütücü. 
Sadece voodoo’nun tarihi hakkında 
çok şey öğrenmekle kalmıyor, aynı 
zamanda zombi kırbacının ne olduğu 
gibi eğlenceli şeyler de öğreniyorsunuz. 
Kesinlikle harcanan zamana ve son 
derece makul giriş ücretine değer.

Louisiana Çocuk Müzesi, şehir par-
kında çocuklara yönelik bir tür tema 
parkı... Baloncuk üfleyen devler, oyun 
yükleme vinçleri, kitap ormanı, oyun 
alışveriş alanı ve 10 yaşın altındaki her 
çocuğun ilgisini çekebilecek daha bir-
çok şey var.

Harika parklar
New Orleans, kesinlikle dolaşmaya 
değer olağanüstü parklara sahip. Muh-
teşem Audubon Parkı’nda ünlü çeş-
mesi, meşe, selvi ve söğüt ağaçları-
nın ötesinde pek çok güzel yapı da var. 
Park çok büyük olmadığından kısa bir 
yürüyüş yapmak ya da çimlere otu-
rup kaplumbağaları ve yerel su kuşla-
rını hayranlıkla seyrederken dinlenmek 
için harika bir yer. Ayrıca parkta, ziya-
ret edebileceğiniz eğlenceli bir bataklık 
hayvanı sergisinin de yer aldığı Audu-
bon akvaryumu da bulunuyor.

Şehir Parkı eskiden beyefendilerin 
meşe ağaçlarının altında onurları için 
düello yapmak üzere buluştukları bir 
yerdi; artık sadece NOMA ve berabe-
rindeki heykel bahçesine ev sahipliği 
yapmakla kalmıyor, şehrin ortasında bir 
vaha görevi görüyor. Bir kano kiralayıp 
parkın içinden geçen dolambaçlı nehir 
kısmında kürek çekmek ve yosun kaplı 
meşe ağaçlarını, kıyıları kaplayan tarihi 
yapıları görmek inanın çok keyifli ola-
cak. Ayrıca botanik bahçeleri, restoran-
lar, bisiklet kiralama yerleri ve ideal bir 
park günü için isteyebileceğiniz her şey 
burada mevcut.

New Orleans yeşil alanları ve parkları 
ile de ünlü bir kent. Üstelik parkların 
bazılarında bir sanat galerisinde 
geziyormuş hissine kapılabilirsiniz.

Muhteşem parkların yanı başındaki 
müzeler, akvaryum ve gezinti 
alanlarındaki sergiler de ilginizi 
çekebilir.
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Müzik ve Dans
New Orleans’a gelen herhangi bir ziya-
retçi kesinlikle canlı müzik dinlemeyi 
denemeli... Rebirth Brass Band, salı 
geceleri Maple Leaf şehir merkezinde 
çalan, Grammy ödüllü ünlü bir grup. 
Daha samimi bir ortam arıyorsanız Soul 
Rebels, Le Bon Temps Roule barda 
çalıyor. Tipitina, Quarter’daki Preserva-
tion Hall gibi her zaman harika gösteri-
lere ev sahipliği yapan ünlü bir mekan.

Bourbon Caddesi
fazla turistik... 
Bourbon Caddesi’nde iyi bir eğlence 
istiyorsanız, her neon ışıklı turist tuza-
ğına takılmamanız tavsiye ediliyor. Bour-
bon’daki en iyi yerler, Pat O’Brien’ın 
Piano Bar’ından başlayarak yerel halkın 
müdavimi olduğu yerlerdir. 
Marigny’deki Frenchmen Caddesi, 
Quarter’dan kısa bir yürüyüş mesafe-
sinde ve çok daha iyi... Turistik olma-
yan barlar ve canlı müzik çalan mekan-
larla dolu. Maison, kulüp havası için iyi 
bir yer; DBA, canlı müzik için mükem-
mel. Frenchmen Sokağı’nın hemen 
yanında yer alan Dragon’s Den’in alt 

katında canlı müziğin olduğu rahatlatıcı 
bir veranda, üst katında ise bazen daha 
kulüp havası var. 
Daha çok akşam yemeği ve gösteri 
havası hissediyorsanız Three Muses 
tam size göre. Barların arasında Fran-
sızlara ait harika bir sanat pazarı da 
var, gitmeye değer. Ama dürüst olmak 
gerekirse, caddede bir aşağı bir yukarı 
yürümek ve neyin güzel göründüğünü 
görmek son derece iyi bir yol. 

Fransız Mahallesi
New Orleans, Quarter’dan çok daha 
fazlasıdır ancak bu, Quarter’ın gerçek-
ten kaçırılmaması gereken bir yer olma-
dığı anlamına gelmez. Tarihi binaları ve 
muhteşem mimarisiyle Quarter’ı ziya-
retiniz sadece Bourbon Caddesi’ndeki 
boncuk ve içkilerden ibaret değil.
Parti tutkunu değilseniz mahalleyi gör-
mek için en iyi zaman, havanın çok 
sıcak olmadığı sabah saatleridir. Ülke-
deki en iyi antika mağazalarından bazı-
larının sıralandığı Royal Street’te yürü-
yüşe çıkın ve sanat galerilerine göz atın. 
Cafe Amelie, Royal’in sonunda eski 
bir araba evinde bulunan yürüyüşü-

Müzik New Orleanslıların yaşamının 
merkezinde yer alıyor. Kentin gece 
hayatında da çok kaliteli müzik 
dinleme imkanınız var.



nüzü sonlandırmak için sevimli küçük 
bir mekan. Jackson Meydanı’nda dola-
şın ve sokak sanatçılarını inceleyin, 
Kuzey Amerika’nın en eski katedrali 
olan St. Louis Katedrali’ne bir göz atın 
ve Moon Walk gezinti yolunda (adını 
Michael Jackson’dan değil, eski bele-
diye başkanı Maurice’den almıştır) nehir 
boyunca yürüyüş yapın.
Son fakat bir o kadar da önemlisi, 
Bourbon’da mükemmel bir gezinme ve 
çok makul fiyatlı korunmuş bebek tim-
sah kafaları sunan bir voodoo mağa-
zası olan Marie Laveau’nun Voodoo 
Evi’ne göz atın.
Amerika’nın en eski barı olarak bili-
nen, adını ünlü Louisiana korsanı Jean 
Lafitte’den alıyor. Old Absinthe House, 
Bourbon’da eski zamanların hisleri 
ve eski zamanların absinthe içecek-
leri için iyi olan bir başka bardır. Erin 
Rose, donmuş İrlanda kahveleriyle ünlü 
ve arkada Killer Poboys servis eden, 
daha mahalle havası olan, daha sakin 
bir bardır. Son olarak Fransız Mahal-
lesi, New Orleans’ın ana LGBTQ çıkış 
noktasına ev sahipliği yapıyor. Bourbon 
ve St. Anne’nin kesiştiği bölge, harika 
tuhaf mekanlar ve kulüplerle doludur 
ve etrafta dolaşmaya, keşfetmeye ve 
ruh halinize neyin uygun olduğunu gör-
meye değer.

Fransız mahallesi 
kafe ve restoranları ile 
kentin cazibe merkezi 
olarak öne çıkıyor.

Lafitte’s 
BlackSmith 

Shop

New Orleans’ta restoranların 
yanı sıra sokak lezzetleri sunan 
küçük mekanlar ve mobil 
büfeleri de tercih edebilirsiniz.

Rebirth Brass Band
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Türkiye’de okul öncesi ve ilkokul eği-
timinin katılım ve barış odağında 

derinleşmesine katkıda bulunan bir 
sivil toplum kuruluşu olan Başka Bir 
Okul Mümkün Derneği ve o çatı altında 
kurulmuş eğitim kooperatifleri, Türkiye 
genelinde yayılan en iyi sosyal ekonomi 
örneklerinden biri olarak yorumlanıyor. 

İzmir Başka Bir Okul Mümkün Eğitim 
Kooperatifi (BBOM) Kurucu Temsilcisi 
Yasin Sancak ile BBOM ve dayanışma 
ekonomisi üzerine konuştuk. 

Son yıllarda sıkça tartışılan sosyal 
ekonomi dediğimizde, işbirliği ve 
dayanışma öne çıkıyor. Bu kavram-
lardan söz ettiğimizde, kooperatif-
leri konuşmaya başlıyoruz. Siz sos-
yal ekonomiyi nasıl tanımlarsınız?
“Sosyal ekonomi” terimi için görüş bir-
liği sağlanmış bir tanım bulunmasa da 
akla -sizin de söylediğiniz gibi- en çok 
kooperatifler geliyor. 

Bence “sosyal ekonomi” dediğimizde; 
sermaye yerine sosyal amaca odak-
lanmış girişim ya da organizasyonlar 
anlaşılmalı. Biraz daha detaylandırmak 
istersek demokratik yönetim ve sürdü-
rülebilir büyüme de eklenebilir tanıma. 

Kendinizden biraz söz eder misiniz? 
Başka Bir Okul Mümkün organizas-
yonuna nasıl dahil oldunuz?
1977 doğumluyum ve birçok yaşıtım 
gibi çocukluğumu doğada, arkadaşla-
rımla ve serbest oyunla geçirme şan-
sına sahip oldum. Harika öğretmenle-
rimiz olmasına ve başarılı bir öğrencilik 
yaşantıma rağmen uzun saatler dört 
duvar içinde oturmak zorunda olduğu-
muz, anlamını yitirmiş bir disiplin anla-
yışına ve bilgi aktarmaya odaklanmış 
eğitim sistemimiz beni hep rahatsız 
etti. Buna rağmen bilişim öğretmenliği 
okumak için Marmara Üniversitesi’ne 
İstanbul’a gitim. 1999-2002 yıllarında 
Buğday Ekoloji hareketinde çalıştım, 

Dünya ve Türkiye’de 
hem ekonomik kriz ve 
hem de giderek artan 
eşitsizlikler herkesi yeni 
kavramlar üzerinde 
düşünmeye zorluyor.  
Alternatif bir ekonomik 
anlayış olarak öne çıkan 
sosyal ekonomi ya da 
dayanışma ekonomisi 
ise uzun süredir 
gündemde ve küresel 
çapta ilgi görüyor. 
Türkiye’de de artık 
pek çok dayanışma 
ekonomisi örneği 
görmek mümkün.

İzmir Başka Bir Okul Mümkün Eğitim Kooperatifi (BBOM) Kurucu Temsilcisi

“Ekolojik ve ekonomik krize 
çözüm arayışlarının sosyal 
ekonomide yanıt bulabileceğini 
düşünüyor ve umuyorum”
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DAYANIŞMA EKONOMİSİ ÖRNEKLERİ UMUT VAAT EDİYOR

Yasin Sancak:



2003 yılında mezun olduğum alana 
dönüp bilişim öğretmenliği yapmaya ve 
aynı eğitim sistemini hikâyenin öğret-
men tarafından yaşamaya başladım. 
2015 yılında eğitimde benzer sorunları 
dert edinen arkadaşlarla bir araya gel-
meye başladık ve Alternatif Eğitim Der-
neğini kurarak, dünyadaki modelleri 
anlamaya, paylaşmaya yönelik çalış-
malar yaptık. 2017 yılında İstanbul’dan 
İzmir’e dönüp öğretmenliğe burada 
devam ettim. 2010 yılında ise çocuklar 
için alternatif bir eğitimi hayal etmekle 
kalmayıp somut adımlar atmak için bir 
araya gelmiş olan öncü bir ekip BBOM 
(Başka Bir Okul Mümkün) Derneğini 
kurdu. Kızımızın 2011 yılında dünyaya 
gelmesiyle ben de bu hayale ve umu-
duna dahil oldum.

BBOM, bir eğitim kooperatifi. Biraz 
bize bu modelden bahseder misi-
niz? Neden BBOM dayanışma eko-
nomisinin bir örneğini oluşturuyor?
BBOM, eğitimdeki sorunlarla ilgili 
çözüm üretmek için harekete geçmiş, 
model üretmiş ve uygulamaya koymuş 
bir sivil inisiyatif. Aslında hem dernek 
hem kooperatif hem de okullardan olu-
şan bütünlüklü bir yapı. 
Dayanışma ekonomisi olması küçük 
birimlerin (ailelerin) bir araya gelip büyük 
bir yapıyı birlikte kurması ve bunu yapar-
ken ticari kar amacı gütmemesiyle ilgili.

BBOM kaç ilde var? Siz İzmir Koo-
peratifiyle ilgilisiniz. Şu anda neler 
yapıyorsunuz, bahsedebilir misiniz?
Derneğin ortaya koyduğu eğitim modeli 
ve ilkeler etrafında bir araya gelen aile-
ler o bölgede bir kooperatif kurup işe 
koyuluyorlar. Şu an yedi ilde BBOM 
kooperatifleri aktif, okul sayısı ise altı.
İzmir’de anaokulumuz 2015, ilkokulu-
muz ise 2017 yılında faaliyete başladı. 
Kurulduğumuz günden bu yana dene-
yim ve başarılı uygulamalarımızı nasıl 
paylaşıp yaygınlaştırabileceğimizle ilgili 
de çalışıyoruz. Çünkü çocuk haklarına 
saygılı, doğayı ve merakı merkeze alan, 
öğrenmeyi keyifli hale getiren nitelikli bir 
eğitim her çocuğun hakkı. Bir yandan 
da pandemi nedeniyle ertelenmiş olan 
ortaokul projesinin çalışmaları devam 
ediyor. 
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İzmir’de Renkli Orman Okulları var. 
Okul öncesi ve ilkokul… Velilerin 
ilgisi nasıl, öğrenci sayısı yeterli mi? 
İzmir, bu konuda bilinçli bir şehir mi 
diye sormak istiyorum aslında. 
Okulun açıldığı ilk yıl Türkiye’de alter-
natif bir modelin sağlıklı işleyip işleme-
yeceğine dair ailelerin daha temkinli 
olduğunu söyleyebilirim. Sonrasında 
ise bizim de beklentimizin üzerinde bir 
talep oluştu ve kayıtlarımız her yıl hızlıca 
dolmaya başladı. Şu an BBOM okul-
ları arasına en çok çocuk sayısına sahip 
okuluz. Bu da bize İzmir’in eğitimde de 
değişim ve yeniliğe açık olduğunu gös-
teriyor diyebiliriz.

Alternatif bir eğitim modeliniz var. 
Biraz söz edebilir miyiz?
Bütüncül bir yaklaşıma sahip olan 
modelin dört ana ekseni var. Bunlar; 
demokratik yönetim, ekolojik duruş, 
alternatif eğitim yaklaşımları ve özgün 
finansman. Özetlemek gerekirse, 
BBOM modeli, çocuğun öğrenme 
sürecinin öznesi olduğu, çocuk katı-
lımına alan açan, akademik çıktıların 
yanında toplumsal yaşam becerilerine 
de odaklanan ve çocuk haklarını göze-
ten bir yaklaşım sunar.

Türkiye’de dayanışma ekonomilerine 
yönelik kapsayıcı bir mevzuat yok. 
Kooperatiflerle ilgili yasal düzenle-
meler ise çok parçalı ve dağınık. Bu 
bir sorun oluşturuyor mu?
Kooperatiflerin üç farklı bakanlığa dağı-
tılmış olması ve buna bağlı olarak yaşa-
nan farklı uygulamalar kooperatifler 
arası dayanışmanın önünde de zorluk 
oluşturuyor ama ben bu gibi durumlara 
çok takılmamak gerektiğini düşünüyo-

rum. Doğru hedef ve politikalarla engel-
ler aşılır. Bununla birlikte gerek kamuda 
gerek sivil toplumda konuya hakim 
uzman ve yöneticiler durumun farkında 
ve bunu düzeltmek mümkün. 

Dünyadaki örneklere baktığınızda 
nasıl bir tablo görüyorsunuz? Tür-
kiye ile kıyaslama yaptığınızda ne 
söylersiniz?
2021’de yapılan bir araştırmaya göre; 
Avrupa çapında 13,6 milyon kişi sos-
yal ekonomi alanında istihdam ediliyor 
ve bazı ülkelerde bu istihdam toplam 
istihdamın %9,9’unu oluşturuyor. Ben-
zer bir şekilde toplam 2,8 milyon sosyal 
ekonomi kuruluşu olduğu tahmin edili-
yor. Ülkemizde konuyla ilgili çalışmalar 
yapılıyor olsa da veri güvenilirliği ile ilgili 
eksikler bulunmaktadır. Şu an için en 
önemli konunun bakış açısı ve farkında-
lık eksikliği olduğu söylenebilir. 

Mevcut toplumsal ve ekonomik 
sorunlarımız için yapısal çözümler 
kooperatiflerde mi yatıyor?
Bunu söyleyebilmek benim alan ve tec-
rübem için oldukça iddialı ve haddini 
aşan bir yorum olur. Bununla birlikte, 

Kooperatiflerin 2008 Küresel Krizinde ser-
giledikleri dayanıklılık ve başarı sebebiyle, 
2012 yılı BM tarafından “Uluslararası Koo-
peratifler Yılı” olarak ilan edilmişti. Kutla-
malarda “kooperatif işletmeler daha iyi bir 
dünya kurar” sloganı kullanılmış, yıl boyunca 
düzenlenen etkinlikler ve çalışmalar koope-
ratiflere yönelik farkındalığı arttırmıştı. Son 
birkaç yılda deneyimlediğimiz pandemi gibi 
zorluklarda kooperatifler dirençlerini bir kez 
daha ispat ederek yeniden BM’nin günde-
mine girdiler. BM Genel Kurulu, 2025 yılının 
ikinci bir Uluslararası Kooperatifler Yılı olması 
çağrısında bulunan bir kararı kabul etti.
Kaynak: sosyalekonomi.org

müsebbibi olduğumuz ekolojik ve eko-
nomik krize çözüm arayışlarının burada 
yanıt bulabileceğini düşünüyor ve umu-
yorum. 
Sohbetin başında sosyal ekonominin 
kısa tanımı için “sermaye yerine sosyal 
amaca odaklanmak” demiştim. Çerçe-
veyi biraz genişleteyim: Kapsayıcı kal-
kınma, sosyal bütünleşme, tam istih-
dam ve yoksullukla mücadele, katılımcı 
demokrasi, daha iyi yönetişim, sürdü-
rülebilir kalkınma gibi hedeflere ulaş-
mak için sosyal ekonomi çözüm olabilir. 
Özellikle de başarılı uygulamaları mev-
cutken ve bir kısmı da yanı başımızda 
duruyorken...
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Marmara Üniversitesi Hukuk Fakül-
tesi mezunu avukat Gökçen Mert 

Korkmaz, 2011 yılından beri Ticaret 
Bakanlığı’nda uzman olarak görev yapı-
yor. İtalya’da bulunduğu bir dönemde 
tanıştığı sosyal girişim ve sosyal koo-
peratif kavramlarına ilişkin detaylı bilgi 
sahibi olmak adına, uzmanlık tezini 
sosyal ekonomi, sosyal girişim ve sos-
yal kooperatifler üzerine yazdı. Ülke-
mizde sosyal ekonomi, sosyal girişim 
ve sosyal kooperatiflere ilişkin farkında-
lık oluşturabilmek amacıyla 2018 yılında 
www.sosyalkooperatif.com web site-
sini kurdu. Ticaret Bakanlığı tarafından 
2018-2019 yıllarında yürütülen sosyal 
kooperatif tanıtım projesinde koordi-
natör uzman olarak görev yaptı. Biz de 
Gökçen Mert Korkmaz ile sosyal eko-
nominin kavramları üzerine konuştuk.

Son yıllarda kamuoyunun günde-
minde sıklıkla yer bulan sosyal eko-
nomi, iş birliği ve dayanışma kav-
ramları ile öne çıkıyor. Siz sosyal 
ekonomiyi nasıl tanımlarsınız?
Sosyal ekonomi kavramı 19’uncu yüz-
yıldan beri kullanılan bir kavram olmakla 
birlikte özellikle 1970’li yılların sonunda 
yeniden gündeme geldi. 

Sosyo-ekonomik değişimler sonu-
cunda kamu otoriteleri tarafından sevk 
ve idare edilen sosyal hizmet kuruluş-
ları ile birlikte, gönüllü organizasyon-
lar, sosyal hedefler ile bir araya gelen 
özel ve tüzel kişilerin oluşturduğu birlik-
ler şeklinde kendilerini gösteren ve top-
lumsal sorunlara etkili ve uzun dönemli 
çözüm bulma sürecine aktif olarak katıl-
mak isteyen kurumlar ortaya çıktı. 

“Sosyal kooperatiflerin dünya 
standartları ile uyumlu şekilde 
tanımlanması gerekiyor”

Gökçen Mert Korkmaz:



Günümüzde eğitim, sağlık, demokrasi, 
insan hakları, ekonomik kalkınma, işsiz-
lik, yoksulluk gibi hayatın her alanın-
daki sorunlara çözüm bulmada devlet 
ve özel sektörle birlikte üçüncü sektör 
faaliyet göstermeye başladı. Avrupa’nın 
farklı ülkelerinde farklı şekillerde tanım-
lanmış ve uygulanmış olan üçüncü sek-
tör kavramı literatürde karşımıza sosyal 
ekonomi, alternatif ekonomi, kar amacı 
gütmeyen sektör gibi farklı adlandırma-
larla karşımıza çıkıyor. 
Üçüncü sektör ve sosyal ekonomi kav-
ramları, bireysel fayda maksimizasyo-
nunu hedef alan özel sektör ile top-
lumsal faydaya yönelik kamu sektörü 
yanında, sosyal hizmet alanında kamu 
politikalarına ve kurumlarına bir alter-
natif oluşturma, ekonomik büyüme ile 
birlikte ortaya çıkan gelir dağılımı ada-
letsizlikleri ve ekonomik dalgalanma-
lar neticesinde oluşan dönemsel işsizlik 
gibi içtimai ve iktisadi sorunların çözü-
müne katkı sağlama amacıyla, ser-
best piyasa koşulları dâhilinde hareket 
eden aktörlerden müteşekkil sektör için 
kullanılıyor. Bu aktörlerin temel amacı, 
yeni sosyal sorunlara çözüm getirmek, 
görece zayıf olan kesimin gereksinim-
leri ile onlara sunulan hizmetleri eşleştir-
mek, daha adil gelir ve refah dağılımını 
sağlamak, işgücü piyasasındaki den-
gesizlikleri düzenlemek yolları ile eko-
nomik demokrasiyi derinleştirmek ve 
güçlendirmektir. Üçüncü sektör, sos-
yal, ekonomik ya da çevresel temelli 
sorunlara yeni ve yenilikçi çözümler bul-
mak ihtiyacından dolayı gelişir ve özel 
ya da kamu sektörü tarafından yeter-
siz bir şekilde değerlendirilen veya göz 
ardı edilen kimselerin ihtiyaçlarını tatmin 
eder.

Burada kar hedefi yok…
Üçüncü sektör serbest piyasa eko-
nomisinin yöntemlerini benimsemiş 
şekilde hareket ederken, temel moti-
vasyonları toplumsal sorunlara çözüm 
getirmek olan kuruluşlardan oluşur. 
Özel sektör kuruluşlarından temel farkı, 
elde ettikleri karı yine sosyal amaçlara 
yönlendirmeleridir. Başarı kriterleri kar 
değil, oluşturulan toplumsal yarardır. 
Kar etmek yalnızca kamu yararına ger-
çekleştirilen hizmetlerin sürdürülebilirliği 
ve kalıcılığı açısından önem arz eder. 
Günümüz ekonomik koşulları göz 
önünde tutulduğunda öneminin gide-
rek arttığı konusunda şüphe bulun-

mayan sosyal ekonomi, geleneksel 
sektörler olan özel ve kamu sektörleri 
yanında üçüncü büyük sektör olarak 
kabul görür. Sosyal ekonomi koopera-
tifler, yardımlaşma sandıkları, dernek-
ler ve vakıflardan oluşan bir sektördür 
ve demokrasi, özgürlük ve dayanışma 
değerleri etrafında organize olmuş kişi 
birliklerinin tümünü ifade eder. Sos-
yal ekonomi girişimleri ne sermaye şir-
keti ne de kamu girişimi olmayan giri-
şimlerin toplandığı bir sektördür; ki bu 
durumda üçüncü sektörden bahsedilir.

Sosyal ekonomi kavramı içinde, sos-
yal kooperatif kurumuyla ilgilendiği-
nizi görüyoruz. Sosyal kooperatif 
dediğimizde ne anlamalıyız?
Gelişmiş ve gelişmekte olan ülke-
lerde son 50 yıldan bu yana; sosyal 
ve yarı kamusal hizmetlerin sunumu, 
dezavantajlı grupların çalışma haya-
tına entegrasyonunun sağlanması gibi 
toplumsal sorunlara yönelik çözümler 
konusunda uzmanlaşmış, çoğunlukla 
aynı zamanda kooperatif ortağı da olan 
işçilerin yahut sosyal hizmet sunulanla-
rın ebeveyn ve yakınlarının mülkiyetinde 
olan, tüketiciler ve gönüllü kişilerin üye-
liklerine de açık kooperatifler yaygın-
laştı. Bu tür kooperatifleri diğer koope-
ratiflerden ayıran en temel özellik, kamu 
yararı amacı doğrultusunda işleme-
leri ve kar amacı gütmemeleri. Yurt dışı 
uygulama örneklerinde çoğunlukla dev-
let tarafından desteklenen bu kuruluş-
lar; eşitlik, sosyal içerme ve dayanışma 
gibi değerlere uygun olarak, karşılamayı 
amaçladıkları kamusal ihtiyaçlar ve top-
lumsal hedefler doğrultusunda hareket 
ederler. 

Sosyal kooperatifler alanında iyi ülke 
örneklerini görüyoruz…    
Sosyal dayanışma kooperatifi kav-
ramı İtalya’da ilk kez 1963 yılında kulla-
nıldı. Bu kavram girişimciliği ve dayanış-
mayı kooperatif bünyesinde tek vücut 
hale getirme fikrine dayanıyor. 1991 
yılı Kasım ayında 381/91 sayılı yasa-
nın yürürlüğe girmesi ile sosyal koo-
peratifler İtalya’da yasal düzenlemeye 
kavuştu. 
İtalya’nın 1991 tarihli yasasından sonra 
İspanya’da 12 özerk bölgede 1993 ile 
2003 yılları arasında sosyal girişim koo-
peratifleri başlığı altında yasal düzen-
lemeler yapıldı ve 1999’da ulusal yasa 
yürürlüğe girdi. Portekiz sosyal daya-

nışma kooperatifleri başlığı ile 1996 ve 
1998 yıllarında yasal düzenleme getirdi, 
Fransa ise 2001 yılında ortak çıkar top-
lulukları kooperatifi kavramını kullanarak 
bir düzenleme yaptı. Polonya’da 2006 
yılında yürürlüğe giren yasada kullanılan 
terim ise sosyal kooperatiflerdir.
Uluslararası Kooperatifçilik Birliğinin 
1947 yılından beri sektörel kuruluşu 
olan ve 31 farklı ülkeden 46 üyesi bulu-
nan CİCOPA’nın (Uluslararası Sanayi, 
Esnaf ve Hizmet Kooperatifleri Orga-
nizasyonu) sosyal kooperatifler ile ilgili 
İtalya’ya yapmış olduğu atıf sosyal 
kooperatiflerin yaygınlığının yanı sıra 
Avrupa’da bu alandaki ilk yasal düzen-
lemenin de bu ülkede yapılmış olması 
açısından değerlidir. Bu nedenle sosyal 
kooperatif kavramı ile ilgili olarak İtalya 
ayrı bir önem arz eder.

Ülkemizde ise sosyal kooperatiflerin 
yasal altyapılarının olmamasına, des-
tekleme ve teşvik programı bulunma-
masına, kavramın tanınırlık düzeyinin 
oldukça düşük olmasına rağmen hali-
hazırda birçok kooperatif ve sivil toplum 
kuruluşunun uluslararası sosyal koope-
ratif tanımına uygun şekilde kar amacı 
gütmeksizin sosyal sorunlara çözüm 
üretir tarzda faaliyette bulunduğu görü-
lüyor. Söz konusu kuruluşlar gerek 
ekonomik yetersizlikler gerekse mev-
cut mevzuatın ortaklık dışında gönüllü 
ve geçici üyelik gibi bağlanma tiplerine 
müsaade etmeyişi gibi sorunlarla karşı 
karşıyadırlar ve bu hususlarda kamu 
politikası değişikliği talepleri bulunuyor.

Dediğiniz gibi Türkiye’de sosyal eko-
nomi kavramı içerisinde yer alan 
kuruluşlara yönelik kapsayıcı bir 
mevzuat olmadığını gözlemliyoruz. 
Kooperatiflerle ilgili yasal düzenle-
meler ise çok parçalı ve dağınık…
Türk hukukunda sosyal ekonomi, sos-
yal girişim kavramları tanımlanmadı ve 
bunlara özgü bir mevzuat veya hukuki 
statü bulunmuyor. Bu bağlamda sos-
yal ekonomi içinde yer alan yapılar, 
kendi faaliyet alanları ve imkanları doğ-
rultusunda mevcut hukuki statüler ara-
sından kendileri için uygun olan örgüt-
lenme biçimini seçiyor. Tercih edilecek 
hukuki yapı kuruluş, teşkilatlanma, 
ortakların sorumlulukları ve vergi mükel-
lefiyetleri bakımından farklı sonuçlar 
doğuruyor. 
Yabancı hukuk sistemlerindeki düzen-
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lemeler incelendiğinde öncelikle Avrupa 
Birliği Komisyonu’nun sosyal girişim-
cilik tanımına yer vermiş olduğu görü-
lür. Ayrıca, Avrupa Birliği sosyal giri-
şimleri desteklemek sosyal girişimciliği 
geliştirmek amacıyla 2011 yılında Sos-
yal İşletme İnisiyatifi’ni başlattı. Bununla 
birlikte Avrupa ülkelerinde konunun 
düzenlenmesinde farklı modelleri tem-
sil edecek şekilde belirlendi. Bu ülke-
lerdeki düzenlemeleri iki ana model 
altında sınıflandırmak mümkündür. Bu 
ülkelerin bazılarında sosyal girişimciliğe 
özgü bir tüzel kişilik türü oluşturuldu. 
Birleşik Krallık’taki Community İnterest 
Company, İtalyan hukukundaki Soci-
eta Benefit, Sosyal Kooperatif ve Sos-
yal Girişim buna örnek verilebilir. Bazı 
hukuk sistemlerinin ise Almanya, Bel-
çika gibi mevzuatlarında sosyal girişim-
ciliğe özgü bir tüzel kişilik tanımayan 
ancak kamuya yararlı olarak sınıflandı-
rılan kurumlara özel bir statü tanımak 
suretiyle ayrıcalıklar sağladığı görüldü. 
Bunların yanı sıra Fransa’da gelenek-
sel olarak sosyal girişimcilik ekosis-
temi kapsamında görülen yapılar birbi-
rinden ayrık kanuni düzenlemelere tabi 
olarak faaliyet gösteriyor. Ancak Sos-
yal ve Dayanışma Ekonomisi Kanunu 
ile Fransa’da sosyal ekonomi ekosiste-
minde farklı yasal statüler altında faali-
yet gösteren söz konusu yapılara yöne-
lik genel bir çerçeve kanun kabul edilir. 

Tüm bu açıklamalar çerçevesinde ve 
ekosistemdeki aktörlerin de ağırlıklı 
görüşü göz önüne alındığında sos-
yal ekonominin, sosyal girişimciliğin ve 
sosyal kooperatiflerin tanımlanmasının 
önem arz ettiğini düşünüyorum. Sos-

yal kooperatiflerin ülkemizde de, sosyal 
kooperatifler İçin Dünya Standartları ile 
uyumlu bir şekilde tanımlanması gerek-
tiğine inanıyorum.

Sosyal ekonomi, ülkemizin mevcut 
toplumsal ve ekonomik sorunları için 
yapısal çözüm üretebilir mi? 
Yapılan araştırmalar sosyal ekonomi 
kapsamında yer alan kurum ve kuru-
luşların, diğer üçüncü sektör kuruluş-
larına nazaran, hizmetlerinden istifade 
eden kesimleri, kendi ayakları üzerinde 
durmaları konusunda daha fazla teşvik 
ettiğini gösteriyor. Edilgen şekilde hibe, 
yardım, bağış vs. kabul etmek yerine, 
etkin surette ekonomik sisteme katılan 
dezavantajlı kişilerin toplumla entegras-
yonu daha kolay olacaktır. Yarı kamu-
sal hizmetlerin sunumu açısından bakıl-
dığında da benzer şekilde; sunulan 
hizmet için sosyal ekonomi kuruluşla-
rının faaliyetlerinin sürdürülmesi, iyileş-
tirilmesi amacıyla belirli bir ücret alın-
ması, yardımlara dayalı üçüncü sektör 
kuruluşlarının aksine, hizmet sunumuna 
odaklanmasına fırsat tanır. 

Bununla birlikte sosyal ekonomi ekosis-
temi içerisinde başat konumda bulunan 
sosyal kooperatiflerin ülkemizde gelişi-
minin önündeki en büyük engeli, onları 
diğer kooperatif türlerinden ayıran 
büyük yapısal ve işlevsel farklılıklarına 
rağmen, kuruluş işlemlerinin, üyelik sis-
temlerinin, yönetim ve denetim meka-
nizmalarının, destekleme usullerinin 
aynı mevzuat hükümlerine tabi oluşu 
olarak görüyorum. Sosyal kooperatif-
lerin mevcut sosyo-ekonomik sorunla-
rımıza çözüm alternatifi olabilmesi için 

yapısal düzenlemelerin de buna uygun 
olması gerekir. 
Bu doğrultuda; sosyal kooperatiflere 
özgü mevzuat oluşturulmalı ve sosyal 
kooperatifçiliği teşvik etmek amacıyla, 
münhasıran sosyal kooperatiflere yöne-
lik destekleme programları geliştirilmeli, 
oluşturulacak mevzuatta dezavantajlı 
grupların açık tanımının yapılmalı, sos-
yal kooperatifler ile ilgili mevzuat, çok 
paydaşlı ortaklık yapısına müsaade 
etmeli, ortaklığın yanı sıra gönüllü üye-
lik suretiyle kooperatife katılım imkanı 
sağlanmalı, gönüllülerin kooperatiflerle 
ilişkilendirilmesi, mümkün olan en az 
düzeyde bürokratik işlemle yapılmalı, 
işçi kooperatiflerinin ekonomik krizlere 
karşı dayanıklılıklarının yanı sıra, yeni iş 
yaratılması, istihdamın artırılması, böl-
gesel kalkınma farklılıklarının azaltıl-
ması, kadınların, gençlerin, engellilerin 
ve dezavantajlı grupların işgücü piyasa-
sına entegre edilmesi konularında üst-
lenebilecekleri etkin rol topluma tanı-
tılmalı, iflas etmiş ya da bir sebeple 
kapanma durumunda olan işletmeler ile 
özelleştirilen kamu iktisadi teşekkülleri 
için ön alım hakkı tanınmalı. 

Bu hususlarda atılacak adımlarla iler-
leme kaydedildiği taktirde sosyal eko-
nomi kavramı içerisinde yer alan her 
türden sosyal girişim ve sosyal koo-
peratifler, kamusal eğitim, sağlık, alt-
yapı hizmetlerinin sunumuna, daha adil 
gelir dağılımının tesis edilmesine, böl-
gesel kalkınma farklılıklarının azalma-
sına, kadın ve genç istihdam oranları-
nın arttırılmasına, dezavantajlı grupların 
toplumsal hayata entegrasyonuna çok 
büyük hizmetlerde bulunacaklardır.

Portekiz’deki Torres Vedras 
Belediyesi öğrencilerin okul 
yemekleri için bir sürdürülebilirlik 
programı uyguluyor. Tarımsal 
üretim, satın alma, hazırlık ve 
sağlıklı beslenme ile süren 
programın yerel halk üzerinde 
olumlu etkisi var.
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Marmara Üniversitesi Hukuk Fakül-
tesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. 

Osman Can’a göre tarihimizde hiç 
olmadığı kadar anayasaya ihtiyacımız 
var. Çünkü anayasa yoksa, birlik yok-
tur, birlik yoksa toplum çözülür. Ancak 
Prof. Dr. Osman Can ekliyor: “Anayasa 
yapımı ortak yaşam kurma ameliyesidir, 
metnin kaleme alınışı da bu ameliyenin 
nihai hukuki belgesi olur.” 

Yeni bir anayasaya ihtiyacımız var 
mı sorusunun cevabı uzun olmalı. 
Ancak siz en çok ayrışmayı öne 
çıkartıyorsunuz. “Bu topraklarda 
bizi bir arada, güven içinde yaşata-
cak ve aidiyet duygusunu geliştire-
cek bir çerçeveye ihtiyacımız var. Bu 
çerçeveyi oluşturmak için anayasa 
yapmamız lazım” diyorsunuz.  Bunu 
biraz açabilir misiniz?
Elbette. Devlet siyasallaşmış toplum-
dur. Bir toplumun siyasallaşması için, 
siyasal birlik oluşturma yönünde ortak 
bir iradesinin, farklılıklarıyla kendini bir 
bütüne ait hissetme duygusunun ve 
bu aidiyet duygusundan da neşet eden 
ortak bir gelecek tasavvurunun olması 
gerekir. Birbiriyle ilişkisiz, iletişimi kesik, 
birbirini anlamayan dinlemeyen, ötekine 
karşı bir farkındalığı olmayan, bunları 
bırakın, ötekiyle arasında husumet üre-
ten veya öyle olduğunu düşünen, dola-
yısıyla ötekiyle ötekileştirme-dışlama-
değersizleştirme-iptal etme dışında bir 
iletişimi bulunmayan insan kümesi top-
lum olamaz. Toplumdan söz edeme-
diğimizde bu insan kümesinden kendi 

içinde tutarlı ve merkezileşmiş bir siya-
sal entite üretmek, dolayısıyla devletleş-
mek mümkün değildir. Bir anayasanın 
devletin hukuki temeli olduğunu, ancak 
hukuka göre oluşturulup hukuki çer-
çeve içinde kaldığı sürece devletin ken-
dinden beklenenleri karşılayabileceğini 
inkâr edemeyiz. Bu yüzden bir anaya-
saya ihtiyacımız var. Aynı mantığı ter-
sinden işletelim. Anayasası olmayan bir 
ülkenin hukuksal bir entite olan rasyo-
nel bir siyasal varlığa, yani devlete sahip 
olması veya sahip olduğu devleti sürdü-
rebilmesi mümkün değildir. Siyasal bir-
lik, güven demektir, bir arada güven 
içinde yaşayabilmek, geleceğe güven 
içinde bakabilmek, sorunlarını adil bir 
şekilde çözebilmek, farklılıklarının tanın-
dığını, farklılıkları nedeniyle düşmanlaş-
tırılmadığını, farklılıkların birliğin onurlu 
bileşenleri olduğunu bilmektir. Anayasa 
yoksa, birlik yoktur, birlik yoksa toplum 
çözülür. Sonrasında ise sadece geçmiş 
olsun.

Yeni bir anayasa 
neden gerekli? 
Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan, “1982 
Anayasası yerine 2023 
Anayasası” vurgusunu 
bir süredir yapıyor. Yeni 
sivil anayasa için masaya 
oturma sinyali siyasetçileri 
olduğu kadar konuyla 
ilgili hukukçuları da 
tartışmaya itiyor. Peki, yeni 
bir anayasa gerekli mi? 
Gerekliyse sivil anayasa 
hangi ilkeler üzerine inşa 
edilmeli?

Prof. Dr. Osman Can:
“Anayasa yapımı 

ortak yaşam kurma 
ameliyesidir”



Türkiye’de toplumsal yapıda ciddi 
çözülmeye dikkat çekiyorsunuz. 
Bunun yol açacağı sorunlardan söz 
edebilir miyiz? Yeni bir anayasa bu 
konuda bize nasıl yardımcı olabilir? 
Türkiye’nin anayasal düzeni az önce 
bahsettiğimiz temel özelliklere ve işlev-
lere sahip değil, hadi haksızlık etmeye-
lim, bu işlevlerini yerine getirmede ciddi 
eksiklikleri var diyelim. Anayasal düze-
nimiz, yeknesak, tekçi, kurgusal bir mil-
liyetçilik anlayışı üzerine kurulu ve bu 
anlayışla bağdaşmadığı düşünülen öte-
kileri ötekileştiren, susturan, sadeleşti-
ren, temsilsiz bırakan bir temel tercihe 
sahip. Anayasaların başlangıç kısmın-
dan başlayarak temel niteliklerine ilişkin 
hükümlerinde, devlet-toplum-birey iliş-
kilerini düzenleyen kurallarında oldukça 
açık bir şekilde sergilenmiş vaziyette. 
İskeleti de buna göre siyasal elitin teh-
dit algısına göre hızla eşgüdümlü hale 
gelen erk organizasyonu ve katı merke-
ziyetçi idari yapılanma tercihlerini yan-
sıtmakta. Kuşkusuz anayasanın tasa-
rımı felsefesini de yansıtıyor. Tam da 
bu felsefenin aidiyeti sağlayamadığını, 
suni bir şekilde sağlandığını düşün-
düğümüz her durumda, en küçük bir 
“kaşıma” ameliyesiyle ülkeyi hızla top-
lumsal çatışma menziline sokabilecek 
iktidar kullanımını mümkün kıldığını söy-
lüyorum. Yani Türkiye Cumhuriyeti Ana-
yasaları, 1921 Anayasası hariç olmak 
üzere, ki onun temel tercihleri çok fark-
lıydı, toplumsal ve siyasal entegrasyo-
nun demokratik araçlarına sahip değil, 
böyle de bir kaygıya sahip değil. Böyle 

olmadığı için de kamu gücü ayrıştırıcı bir 
indikatöre dönüşür, kamu gücü aslında 
kamu gücü olmaktan çıkar. Kamu gücü, 
düşmanlaştırıcı bir güce dönüşür. Bunu 
takip edecek olan şey ise, toplumun 
kaybı, gettolaşma, cemaatleşme, her-
kesin kendi mikro hapishanesinde ve/
veya mikro kalesinde güven içinde his-
setmesi ve kaleyi tahkime koyulmasıdır. 
Böyle bir durumda iletişim olmaz zaten, 
olmazsa kamusallık olmaz, olmazsa 
fetrete girmişiz demektir. İşte Anayasa 
bu işten çıkışın, kalelerden çıkış yeni-
den ortak bir hayat kurmanın usulüdür, 
tabii şöyle çok güzel, şiir gibi, süper 
akademik, allı pullu duvaklı bir metin-
den bahsetmiyorum. Anayasa yapımı 
ortak yaşam kurma ameliyesidir, met-
nin kaleme alınışı da bu ameliyenin nihai 
hukuki belgesi olur.
Değilse ya devletin şiddet tekelini 
omnipresent, yani yaşamın her ala-
nına egemen kılacağız, ya da bu tekeli 
bir grubun aidiyetiyle meşrulaştırmak 
yerine, toplumun tüm farklılıklarının aidi-
yetiyle, onların tanınması ve kabul edil-
mesiyle meşrulaştıracağız. Bu hem 
devleti ayakta tutar. 

Toplumun her kesimini içine alacak 
yeni bir anayasa teoride hangi ilkeler 
üzerinde yükselmeli?
Hemen belirtelim ki, bizim akademis-
yenlerin zihninde ideal bir çerçeve 
değildir anayasa. Belirttiğim gibi ortak 
yaşamı kurma ameliyesidir. Bu ameliye-
nin ortak yaşamla sonuçlanması, ana-
yasa ile “ortak”laşan olgular arasında 

sağlıklı bir ilişkinin kurulmasına bağlı-
dır. Ortaklık bir yandan toplumda zaten 
sosyolojik olarak var olan ve “böyle 
de olması gerekir” denebilecek, toplu-
mun genelinin üzerinde uzlaşabileceği, 
aslında kadimden beri aslında uzlaştığı 
temel kabuller, değerler, yargıları yansı-
tır, diğer yandan “nasıl daha iyiye gide-
biliriz?” sorusuna ortak cevap ekse-
ninde kurulur. Burada “toplum”dan söz 
ettiğimize göre, toplumun bir kesimini, 
bir ayrıcalıklı grubu, kendini öteki grup-
lara göre, asaleten, maddeten, ahlaken, 
kültür olarak, etnik veya dinsel olarak vs 
daha üstün görebildiği bir evrende top-
lum oluşturamazsınız, o küme barışı 
tesis edemez, amaçlamaz da zaten. 
Anayasal düzen doğarsa buradan, bu 
ötekinin üzerinde kazanılmış bir zafer 
sembolü ve baskı aracına dönüşür. Bu 
kaçınılmazdır.

Eşdeğerlilik, yani kendin dışındakini ken-
din kadar değerli, hak öznesi görmek, 
bu çerçevede davranışlarını ve ilişkilerini 
ahlakın temel kuralına göre düzenleme 
gerekliliğini görmek ve tanımak. Ancak 
bu şekilde öteki ile “orta”da buluşabilir-
siniz ve “ortak” değerler, hedefler, ilke-
ler, yani “birlik” üretebilirsiniz. Bu şekilde 
bir ayağınız kendi mekanınızda sabit-
ken, yani siz siz olmaya devam eder-
ken, bir ayağınızla da öteki ile yan yana-
lığı deneyimler, iletişim kurar ve “ortak 
birlik” inşa edersiniz. Aslına bakarsanız 
barışçı, özgürlükçü demokratik bir ana-
yasal düzenin üzerine inşa edilebileceği 
en temel ilke bu diyebiliriz. Eşdeğerlilik-
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ten şu ilkeleri türetebiliriz: Eşit özgürlük, 
eşit sorumluluk, eşit katılım, eşit saygı, 
eşyönetim, bireysel ve kültürel özerklik, 
dolayısıyla hukukun üstünlüğü, demok-
rasi, insan hakları, laiklik ve tabi devlet 
aygıtının temel özelliği olarak rasyonel-
lik… Eşdeğerlilik olmaksızın bu ilkelerin 
ve mekanizmaların hiçbirinin çalışması 
mümkün değildir, önce biraz kendinizi 
kandırırsınız, sonra şaşkınlığa uğrar, 
sonra hayal kırıklığı, sonra da “bizim 
topluma demokrasi uymaz” deyip işin 
içinden çıkarsınız, aslında çıkamazsınız.

Başka ilkeler var mı?
Diğer bir ilke sözel veya eylemsel ileti-
şimsellik. Zira iletişim olmadan herhangi 
bir “ortak” inşa edebilmemiz mümkün 
değildir. 
Çok önemsediğim diğer bir ilke de geç-
miş ile halleşme, yüzleşme, geçmişi 
işleme, anlama ve üstesinden gelme-
dir. Bu topraklar çok acılara kaynaklık 
etti. Acı çekenler başkalarına acı çek-
tirdi. Sosyal darvinist bir anlayışla bunu, 
yani “ne yapalım dünyanın kanunu bu, 
güçlü güçsüzü ezer, biz de kendimiz-
den güçsüz olanı ezelim ki ayakta kala-
lım!” adeta toplumsal mazeretimiz ola-
rak kabul etmişiz ve bu mazeret dışında 
bir tasavvurumuz yok, olamaz da. 

Zira korkunun yönlendirdiği siya-
sal vasatta, sizi konuşabilir kılan tek 
şey haklılıktır, haklılığı ispata çalışırsı-
nız, bunu da ötekinin kusurunu, kötü-
cüllüğünü, hatasını bularak yaparsınız. 
Öteki ile ilişkinizde korku temel duygu-
dur. Sürekli mazeret halinde yaşayan 
bir toplum, kendisini tanıma fırsatı bula-
maz, ıskalar hep. Kendisiyle başbaşa 
kalmaz, korkar bundan. Geçmişine ya 
bir kahramanlık hikayesi üretmek ya da 
kinini güncellemek için gider. Cemaat/
grup psikolojisi bundan beslenir, zira 
bu güncellemeye cemaatin hiyerarşisini 
devam ettirmesi için de ihtiyacı var. Asla 
kendiniz olamadığınızı fark etmezsiniz, 
fark etmeye başladığınızda da artık 
çok geç. Toplum sağlıklı düşünebilme, 
sağlıklı iletişim kurabilme, eşdeğerli-
liği görme, tanıma ve bununla bağlan-
tılı olarak da barış içinde yaşayabilecek 
toplum olabilmek için bu hesaplaşma-
nın, yüzleşmenin, farkındalık mücadele-
sinin başlaması gerekir. Özel bir ruhsal 
arızası bulunmayan hiç kimse öldürme-
nin, soygun yapmanın, hırsızlık yapma-
nın, yalan söylemenin, trafik kurallarına 
uymamanın iyi bir şey olduğunu söyle-
mez. Ancak “mazeret”, “ötekinin kötü-
lüğü” gibi duygusal/dürtüsel mekaniz-
maları çalıştırdığımız için, bunlar içinde 
heba olan bireysel hayatlar ve toplum-
sal yaşam görüyoruz. Nereye kadar?

Türkiye’nin anayasal düzeninin, 
19’uncu yüzyıldaki anayasal tasav-
vurlara göre oluşturulduğuna dikkat 
çektiniz. 21’inci yüzyıl şartlarında bir 
ülkede yeni bir anayasa yapılacaksa, 
bu yüzyılın şartlarına göre olmalı. 
Buradan konuya baktığımızda yeni 
bir anayasa nasıl oluşturulmalı?
19. yüzyıl anayasal tasavvurları dediği-
mizde tabii ki yeknesak bir örnekleme 
yapamayız. O dönem bir taraftan libe-
ral anayasacılık akımı ve örnekleri var, 
1878 ABD Anayasası, 1789 Fransız 
devrimiyle başlayan, siyasal düzenin 
meşruiyet temelini değiştiren anayasa-
cılık hareketleri örnek olarak verilebilir. 
Diğer taraftan mevcut sınıflı, katmanlı 
toplumsal yapılara yeni bir meşruiyet 
kazandıran, monarşik egemenlik ilke-
sine dokunmayan hareketler vardır. Bu 
ikincilerine ferman anayasacılık diyo-
rum. Egemenin mevcut devlet gücü-
nün meşruiyetini yeni moda bir bel-
geyle, yani anayasa ile güncellediği, 
bunun yanında toplumun dinamik kat-

manlarının tepkisini de çekmemek için 
temsili-sınırlı yetkili parlamentolara, 
kimi temel hak güvencelerine yer ver-
diği, ancak devletin yukarıdan aşağıya 
örgütlenmesine, devletin sahip olduğu 
iktidar mekanizmalarıyla toplumu sevk 
ve idare edebilmesine, biçimlendirilme-
sine devam edildiği bir sistem. Buna 
ilaveten 19. Yüzyılda yükselişe geçen, 
nasyonalist, pozitivist ve ırkçı siyasal 
tasavvurları da zikredelim. Türkiye Cum-
huriyeti anayasacılığı birinci çizgiyi takip 
etmedi/edemedi. Aksine ikinci çizgide 
etnik merkezci, katı merkeziyetçi, sos-
yal darvinist, kendi içinde öteki yaratan 
ve bu ötekine en iyi ihtimalle asimilas-
yon yoluyla tanınma imkânı sunan bir 
anayasal gelenek oluşturdu. Yeni bir 
anayasa meselesine, bu hususlarda 
durup düşünerek, kendimizi sorgula-
yarak, mazeretlerin, “ama onlar da…” 
şeklinde “ergence” tabir ettiğim duygu 
salınımlarının sağladığı yalancı koruma 
perdelerinin arkasından çıkıp sahneye, 
sorgulanmaya çıkmakla başlayabiliriz.

Yeni anayasanın mevcut bir iktidarın 
meşruiyet belgesi olmaması için ne 
yapılabilir? Demokratik bir anayasa 
için kimler taşın altına elini koymalı? 
Şöyle söyleyelim, bir suçlunun taşlan-
ması hazırlıklarına denk gelen İsa’nın, 
ötekini suçlamadan önce kişinin şöyle 
bir kendine bakması gerektiğine işa-
ret ederken kullandığı “ilk taşı günah-
sız olan atsın” demesi ve kişinin taşlan-
maktan kurtulması hikayesini biliyoruz. 
Bu çok önemli, ama eksik. Bir suçlu 
aynı zamanda cezalandırılmalı veya 
o suçla ilgili yapıcı tedbir hangisi ise 
o tedbir de alınmalı değil mi? O halde 
şöyle söyleyelim bence. Bu topraklarda 
hepimiz ellerimizde taşlarla bekliyo-
ruz, bu taş kimi zaman bir slogan, kimi 
zaman bir dinsel tekfir, kimi zaman bir 
sopa, bir silah vs. Kendimiz dışındaki-
leri hep suçluyoruz, basına, televizyon-
lara bakın. Sürekli savunma ve suçlama 
görürsünüz. Bu korkunç bir durum 
bence. Hiç kimse günahsız değil, her-
kes korkuyor ve bir ötekine güvenmi-
yor. O halde, buradan çıkaracağımız 
rasyonel sonuç “o halde taşa ihtiya-
cımız var, silahlanmaya vs” mi, yoksa 
İsa’dan ilhamla ama başla bir şekilde 
“önce herkes elindeki taşı yere bıraksın” 
mı demek daha doğru? Herkes haklı, 
herkesin mazereti var ve herkes korku-
yor, o halde aslında negatiflikte bir eşit-

Yeni bir anayasa 
meselesine, bu 
hususlarda durup 
düşünerek, kendimizi 
sorgulayarak, 
mazeretlerin, 
“ama onlar da…” 
şeklinde “ergence” 
tabir ettiğim duygu 
salınımlarının 
sağladığı yalancı 
koruma perdelerinin 
arkasından 
çıkıp sahneye, 
sorgulanmaya 
çıkmakla 
başlayabiliriz.
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lik durumu var. Anayasal gücü elinde 
tutan kesim, korktuğu için bunu elin-
deki bir taş biçiminde telakki ediyor ve 
kendini güvende hissetmek için elinden 
bırakmıyor, diğeri de daha güvende 
hissetmek ve ötekini alt etmek için 
“anayasa taşı”na sahip çıkma müca-
delesi veriyor. Bu eşitliğin “0” derece-
deki suyun durumuna benzer şeklinde 
yönünü değiştirelim ve “herkes elindeki 
taşı yere bıraksın önce” diyelim. Oradan 
“1”e gidebiliriz. Zira şiddeti durdurdu-
ğumuzda konuşma, dokunma, anlama 
yolunu açarız.

O halde, herkes elini taşın altına koy-
malı mı?
Evet, herkes elini taşın altına koymalı, 
çünkü kusursuz kimse yok. Herkes elin-
deki taşı yere bırakmalı, çünkü herkesin 
taşı aynı zamanda anayasal bir ifadeye 
denk geliyor, kırmızı çizgilerine dönüşü-
yor. Herkes derken ortalama yurttaşlar-
dan söz etmiyorum, iyi de olurdu, bu 
ayrı. Siyasetçiler mesela, ya akademis-
yenler, yazarlar, çizerler, bunlar da ne 
zamana kadar kırılgan egolarını ülkeyi 
ateşe atma pahasına öne çıkaracaklar? 
Oturmamış ego kadar tehlikeli bir şey 
yok herhalde.
Anayasa süreci için, ötekinin samimi-
yetini sorgulayalım, ötekinin ne kadar 
demokrat olduğunu sorgulayalım, ama 
aynı şeyler bizim için de geçerli, dedim 

ya herkes ötekinde kendi mazeretini 
haklı kılacak bir gerekçe her zaman 
bulur. Bu nedenle hiç kimse ötekine 
göre daha iyi durumda değil. Başka bir 
ülkeden de siyasal elit, akademisyen, 
partili vs ithal edemeyeceğimize göre, 
beyler bu bizim meselemiz, çünkü çök-
mekte, yok olmakta olan biziz, gelin bir 
araya, önce herkese güven veren, adil 
olduğuna kanaat getireceğimiz ve hep 
birlikte altına imza atabileceğimiz oyun 
kurallarını yaratalım, sonra da birbirimizi 
öldürme şeklindeki oyunumuzu bıra-
kıp, centilmence rekabetlere girişelim. 
Rekabetimiz korku yerine, keyif üretsin, 
demeyi doğru buluyorum. Ortak “biz”i 
bu şekilde oluşturabiliriz.

Bu mümkün mü?
Elbette mümkün. Üç noktadan baş-
lasınlar. 1. Partiler Kanununu yenile-
yin parti içi demokrasiyi tesis edin. 
Seçim Kanununu değiştirin, ön seçimi 
zorunlu kılın. Meclis İç Tüzüğünü değiş-
tirin, Meclis Komisyonlarını muhalefeti 
etkinleştirecek, hükümeti denetleyecek 
şekilde oluşturun. Gerisi domino taşı 
oyunu gibi gelir, ama tersinden, inşa 
başlar.

İktidar tarafından yapılmak istenen 
yeni anayasada, “beka” kavramı da 
konuşuluyor. Ne söylersiniz?
Beka kirletilmiş bir ifade. Bir anaya-

sayı elbette beka için de yaparsınız, 
yani bir anayasal düzen inşa ettiğinizde 
gelecek tasavvurunuz da oradadır ve 
bunun korunmasını istersiniz. Ama soru 
şu, “kimin bekası?” bir kesimin anayasa 
taşını daimî bir şekilde elinde muhafaza 
etmesini mi istiyoruz? Böyle bir beka 
düşüncesinin kendisi beka iddiasını 
ortadan kaldırmaz mı zaten? Kendi evi-
nizde (ülkenizde) toplumun bir kısmını 
düşmanlaştırdığınızda rahat uyku uyu-
yamazsınız zaten. Beka az önce belir-
tik ya, toplumun tümünün eşdeğerlilik, 
iletişim, halleşme vs şeklinde farklılık-
larıyla bütünlüğünden teşekkür etmesi 
halinde, garanti edilmiş olmaz mı? Evi-
nizin içinde hem sosyal hem duygusal 
hem psikolojik olarak rahatladığınızda 
kendinizi hep birlikte güven içinde his-
setmenizle bekanıza katkıda bulunur-
sunuz. Böyle bir anayasacılık sürecine 
girildiğinde bekanın adını bile anmaz-
sınız, çünkü bekanızı çok sağlam bir 
şekilde inşa ediyorsunuzdur. Ama ana-
yasa çalışmalarına daha başlamadan 
mevcudun bekasına odaklanırsanız, 
anayasa yapmıyorsunuz demektir.

Demokrasi, laiklik, hukuk devleti, 
yargı bağımsızlığı gibi pek çok kav-
ramın içi boşaltıldı. Tüm bu yapı, 
ekonomik çıkmazı da beraberinde 
getiriyor… Yeni anayasa Türkiye 
ekonomisinde yapısal reformların 
önünü açabilir mi?
Kendi içinde barışını, huzurunu tesis 
edememiş, eşdeğerlilik üzerine kurulu 
olmayan bir siyasal düzenin güven vere-
bilmesi mümkün mü? Değilse insanlar 
neden böyle bir ülkeye yatırım yapsın 
ki? Ekonomik krizin ekonomik neden-
leri çok. Ama siyasal sistem bu halde 
iken, başka bir şey konuşmak ne kadar 
rasyonel?

Genel olarak yapısal bir devrim süre-
cine mi ihtiyaç var?
Aslında bir kurucu iktidar düzleminde, 
yani anayasal düzenin sahibi, onu meş-
rulaştıran toplumsal düzlemde esaslı bir 
değişime ihtiyaç var, ona işaret etmeye 
çalışıyorum. Buna devrim demek 
zorunda değiliz. Anayasal düzenin 
sahibi, ona meşruiyet kazandıran top-
lumsal düzlemde hem sosyal bileşenler 
hem de düşünsel paradigma değişimi 
gerçekleştiğinde veya bu tetiklendi-
ğinde işte o zaman yeni bir Türkiye’den 
söz edebiliriz.

Aslında bir kurucu iktidar düzleminde, yani 
anayasal düzenin sahibi, onu meşrulaştıran 
toplumsal düzlemde esaslı bir değişime ihtiyaç 
var, ona işaret etmeye çalışıyorum. Buna devrim 
demek zorunda değiliz. 

Anayasal düzenin sahibi, ona meşruiyet kazandıran 
toplumsal düzlemde hem sosyal bileşenler hem 
de düşünsel paradigma değişimi gerçekleştiğinde 
veya bu tetiklendiğinde işte o zaman yeni bir 
Türkiye’den söz edebiliriz.
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Çocukluğu incir üzüm işletmelerinde 
çalışmakla geçmiş, eğitimi sırasında aile 
işlerinden hemen hemen hiç kopma-
mış, makinalara duyduğu ilgi ile bugün 
bile gıda işleme makineleri tasarlamaya 
devam eden ve doğa sevgisi ile Ege 
Orman Vakfı’nı kurmuş olan Cem Baki-
oğlu, duayen sayfamızın konuğu oldu.

Bakioğlu’nun esprileri ile kahkahalarla 
süslenen söyleşimizi keyifle okuyacağı-
nızı umuyorum. 
Buyursunlar efendim!

İlk soru: Nerelerden gelmiş aileniz, 
İzmir’e göçenlerden misiniz?
Babam, 1915’te Girit Resmo’dan aile-
sini toplayıp binbir güçlük içinde İzmir’e 
getirmiş. O dönem Girit’te yaşananları 
biliyoruz. Birinci Dünya Savaşı’nın kao-
tik ortamında, pek çok aile gibi bizim-
kiler de büyük zorluklar yaşamış. Evi 
barkı, işlerini bırakıp Girit’ten ayrılmış ve 
yeni bir hayata atılmışlar. Ben 1945’in 
Kasım ayında ailenin ikinci oğlu olarak 
İzmir’de doğdum. O günden beri bu 
güzel kentte yaşıyorum. 

Eğitim ve çalışma hayatına ilişkin 
hikayenizi anlatmanızı istesek...
Ben beş yaşından beri çalışıyorum. İş 
hayatına bu kadar küçük yaşta dahil 
olduysan babadan gördüklerin senin 
yolunu çiziyor. Bütün eğitim hayatım 
boyunca da ailemizin işinde yoğun ola-
rak çalıştım. İlk olarak Kestelli Cadde-
si’ndeki Yusuf Rıza Ana Okulu’na gittim. 
Sadıkbey semtindeki evimizin yakı-
nındaki Hakimiyeti Milliye İlkokulu’nda 
ilköğrenimimi tamamladım. 1957-
1958 yılları, Saint Joseph hazırlık sını-

Ege Orman Vakfı kurucusu, duayen sanayici

Cem Bakioğlu:
“Çalışmak, çalışkan olmak 

deyince ben 25. saati ararım”
n İ. HAKKI KESİRLİ



fında geçti. Temel hedef, babamın da 
okulu olan Galatasaray Lisesi’ni bitir-
mekti ama olmadı, bir sağlık prob-
lemi yüzünden İzmir’e döndüm. Önce 
Konak Koleji ardından gittiğim Ticaret 
Lisesi’nden mezun oldum. Bu arada 
yaz kış, gece gündüz demeden çalışı-
yorum. 

Neden Konak Koleji biliyor musun? 
Çünkü, şu anda Kemeraltı’nda Kemer 
Plaza olan Barut Hanı, bizim incir ve 
üzüm işletmemizin olduğu yerdi. Konak 
Koleji işletmeye çok yakındı, sabah saat 
altıda babamla işe gider, oradan okula 
geçerdim. Okul sonrası da akşamüstü 
tekrar işe döner, iş çıkışı babamla eve 
gelirdim. İş zamanında büroda yaptığım 
işler dışında babamın verdiği görevleri 
de yapardım. Bir koltukta iki, bazen üç 
karpuz taşıdığım günler oldu… 

Teknik işlere kafam çok yatkındı. Evde 
ne arızalansa ben çözerdim. İkti-
sadi İlimler Akademisi’nde bir yıl oku-
dum. İkinci yıl okula gidiyorum ama 
aklım işletmede...“Ben okumayacağım, 
beni öyle alıştırdın ki dikkatim derste 
değil, burada işletmede, makinalarda.” 
dedim, babama. Önce kabul etmedi, 
çok itiraz etti ama gel zaman git zaman 
kandırdık ve okulu bıraktım. “Seni Whit-
tall Douglas uçak firmasına gönde-
reyim.” dedi. Orada çok büyük hata 
ettim. Gönül işlerini erteleyip gitseydim, 
bugün havacılıkla ilgili bir işin başında 
olabilirdim. 

Hiç aile işi dışında başka bir iş yap-
mayı düşündünüz mü?
Hayatımda neye kafayı taktıysam onu 
yaptım. Aile dışı iş dediğin zaman, 
gençliğimde benim kendi başıma bir 
iş yapmam söz konusu değildi. Çünkü 
peder bize 450 lira maaş verirdi. Bunun 
içinden yemek ve diğer yaşam giderleri, 
elektrik, su…vb. kesintileri sonunda 
elimde 120 lira gibi bir para kalırdı. 
Onunla da o zaman için bir pantolon ya 
da bir Sümerbank Beykoz fabrikasında 
üretilmiş ayakkabı alabilirdiniz.

İlk girişiminiz ne zaman oldu?
1965 yılında, iş hayatıma, abim Bora 
ile kurduğumuz ilk şirketimiz Baki-
oğlu Ticaret Sanayi Kollektif Şirketi 
ile başladım. Üzüm-incir işletmemiz 
Kahramanlar’a taşındıktan sonra Sema 
Sineması’nın inşaatını yaptık. Sinema 

işletmeciliği bizim için yeni bir alandı. 
1971’de turistik eşyalar satışı yapan 
mağazalar da açtım. Bu işlerden para 
kazandım ama aklım hep makinalarda 
takılı kaldı. Bir şeyler üretmem lazımdı.
Babamın önerisi cam şişe imalatı 
yönündeydi, ancak biz, eski gazetele-
rin kesekağıdı olarak kullanıldığını göz-
lemliyorduk. Ambalaj sektöründe çok iş 
vardı. Konu babam tarafından da onay-
lanınca 1973’te Bak Ambalaj’ı kurduk. 

Grubun gelişmesini Bak Ambalaj şir-
ketiniz sürükledi sanırım...
Babam vefat ettiğinde sadece Bak 
Ambalaj ve bir iki şirketimiz vardı. Bak 
Ambalaj çok iş doğurdu bize. Çok 
çeşitli yatırımlar yaptık. Zor zaman-
larda yabancı ortaklıklar kurduk. Bun-
ların yanı sıra Bak Ambalaj’dan sonra 
aile işi dışında pek çok işle de uğraş-
tım. Roketatar bile yaptım. Elektronik 
sistemler, AC motor kontrol sistemleri, 
çeşitli makina imalatları gerçekleştir-
dim. Grubun hızlı ilerlemesinin neden-
lerinden biri de kendi makinalarımızı 
üretmemizdir. Şimdi bile gıda işimizde 
makina yapıyorum.

Ne makinaları bunlar?
Dondurarak kurutma (freeze-dry) tek-
nolojisiyle gıda işleyen tesisimizde gıda 
işleme ekipmanları yapıyorum mesela...
Çileğin sapsız fiyatı çok yüksek. Çözüm 
olarak, sapı ayrıştıracak bir makine 
geliştirdik. Onu bitirdik. Bir yenisini 
araştırmaya başladım şimdi. Herkes 
“Dur” diyor ama durmaya niyetim yok.

Cem Bakioğlu 
oğulları Enver ve 
Sertaç Bakioğlu 
ile birlikte

Enver Bakioğlu 
çocukları ile birlikte

Bak Ambalaj’ın 
temeli 1973 yılında 
atıldı. (En üstte)



es
iad

 d
ua

ye
n

88
•

89

Peki, çocuklar aile işinden başka bir 
yöne kaymak istediler mi?
Ben çocukları Amerika’ya eğitime gön-
derdiğimde korkuyordum. Önümüzde 
örnekler vardı. Arkadaşlarımdan bazı-
larının çocukları geri dönmediler. O 
dönemde okullarda uyuşturucu kulla-
nımı filan artmıştı. O konuda çok dik-
katliydik. Benim çocuklara şöyle bir 
sözüm vardı: “Babanızdan para ‘tahsil’ 
etmeyin. Gidin, tahsilinizi yapıp dönün” 
demiştim. Eğitimleri boyunca onlara 
burada çok ihtiyacım olduğunu sürekli 
hissettirdim ve aile işi konusunda cesa-
retlendirdim. 
Çocuklarımı işimden uzak tutmadım. 
Onlar da benim gibi çocuk yaşta işe 
gelip gitmeye başladılar. Bak Ambalaj’ın 
temeline taş koydular, inşaatında çalış-
tılar. Mümkün olduğunca benimle işe 
geldiler. Babamdan ne öğrendiysem, 
çocuklarıma da onu öğrettim. Rahmetli 
babamın lakabı “kemik kıran”dı. Sert 
adamdı. Kendisinden korkar, dedikle-
rini harfiyen yapardık ama bir yandan 
da çok severdik. 

Çocuklar akıl danışıyorlar mı?
Her ikisi de işlerine çok bağlılar. Sürekli 
öğrenmeye açlar. Artık beni geçti-
ler. Yatırımcılık onların da içine işledi 
ama bana sormadan bir şey yapmaz-
lar. Haftanın iki günü mutlaka görüşü-
yoruz. İşyerinde olmasa bile evde görü-
şüyoruz. Bana devamlı danışırlar ama 
bu danışmalar altından kalkamadıkları, 

tereddüt ettikleri konuları içerir. Yatırım-
larda ise mutlaka ortaklaşa karar veri-
riz. 2021’de kararını aldığımız yatırımları 
2024’ün ilk üç ayında bitireceğiz. Bun-
ların bir bölümü geri kazanıma yönelik 
yatırımlar.

Geri kazanım çok önemli...
Bizim için çok önemli olan solventi baca 
gazlarından toplayarak geri kazanıyo-
ruz. Bunun için son derece mutluyuz 
çünkü “Solvent Geri Kazanım” tesisle-
rimizde yıllık 4.000 ton solventin hem 
atmosfere atılımının önüne geçerek geri 
kazanıyor, yeniden kullanıyor ve çev-
reyi koruyor, hem de bu miktarda sol-
venti ithal etmeyerek ülke ekonomisine 
ve cari açığın azaltılmasına katkı sağlı-
yoruz. 
Şimdi de esnek ambalaj atıklarını geri 
dönüştürerek ham madde olarak yeni-
den ekonomiye kazandırıyoruz. Yeni 
kurduğumuz tesisimizde, esnek amba-
laj atıklarını renklerine, polimer özel-
liklerine, hatta kimyasal bağ yapılarına 
kadar ayırabilme kabiliyetimiz var. Bu 
sayede ürettiğimiz geri dönüştürülmüş 
hammaddelerin farklı sektörlerde ori-
jinal hammaddeye muadil olabilecek 
kalitede olmasını sağlıyoruz.

Bakcycle Geri Dönüşüm şirketimiz 
esnek ambalaj atıklarını, sahip olduğu 
optik ayırma, sıcak yıkama, lazer filtras-
yon ve koku alma teknolojileri ile yüksek 
kalitede geri dönüştürülmüş ham mad-
deye dönüştürüyor. Anlayacağınız, bu 
tesis geri kazanımı tam anlamıyla yapı-
yor.

Geri kazanılan granülleri dışarıya 
satıyor musunuz?
Az evvel de değindiğim gibi şeffaf ve 
renkli granüllerin farklı kullanım alanları 
söz konusu. Şeffaf olanlar bizim loko-
motif sektörümüz olan esnek amba-
laj sektörüne hizmet ettiği için şeffaf 
olanları kendi bünyemizde değerlen-
diriyoruz. Kalan renkli granülleri ise 
farklı sanayicilerin kullanımına sunaca-
ğız. Günün sonunda her şekilde polie-
tilen ve polipropilen plastik atıkları ham 
madde olarak bizler veya başka sana-
yiciler tarafından kullanılacak ve döngü-
sel ekonomiye çok önemli bir katkı sun-
muş olacağız. Bakcycle şirketimizde şu 
an test üretimleri gerçekleştiriliyor. 2024 
başında tam kapasite ile devreye gir-
mesini planlıyoruz.

“Şimdi de esnek 
ambalaj atıklarını 
geri dönüştürerek 
ham madde 
olarak yeniden 
ekonomiye 
kazandırıyoruz. 
Yeni kurduğumuz 
tesisimizde, 
esnek ambalaj 
atıklarını 
renklerine, 
polimer 
özelliklerine, 
hatta kimyasal 
bağ yapılarına 
kadar ayırabilme 
kabiliyetimiz var.”

Cem Bakioğlu İzmir’in ekonomik 
gelişimine damga vuran dostları 
ile sık sık bir araya geliyor.



Bir gündem sorusu, şu aralar ne gibi 
sorunlar yaşanıyor ekonomide?
Yatırım için uygun ve maliyeti makul ara-
zilerin bulunması büyük bir sorun. 1 mil-
yon dolarlık bir yatırım yapmak isteyen 
bir sanayici, arsa için 2 milyon dolardan 
fazla ödemek zorunda kalabiliyor. 

Ülkemizde üretim iklimindeki en önemli 
bir diğer problem ise alanında uzman 
teknik personel istihdamı. Bu sorunun 
çözümünün, Mesleki ve Teknik Lisele-
rin sayılarının artırılmasından geçtiğini 
düşünüyorum. Teknik yetkinliği olan 
gençlerimizin önce teknik liseler sonra 
meslek yüksek okullarıyla bilgi seviye-
sini yükseltmesini ve bu bilgi ve bece-
rilerini bizler gibi sanayici şirketlerle 
buluşturmalarını temenni ediyoruz.
Öte yandan, bu problemi ön görerek 
kendi bünyemizde oluşturduğumuz 
Teknik Akademimiz ile Grubumuzdaki 
teknik pozisyonlar için arkadaşlarımızı 
şimdiden geleceğe hazırlıyoruz. 
Enerji maliyetlerindeki sürekli yükseliş 
işletmelerimiz için büyük bir zorluk oluş-
turuyor. Özellikle hükümetin enerji fiyat-
larını artırma kararları, özel şirketlere 
yatırım yapma konusunda önemli bir 
kapı açmıştı. Ancak, şimdilerde yaşa-
nan düşen enerji fiyat politikaları, yük-
sek maliyetlerle yapmakta olduğumuz 
tesislerin ve ana iş kaynaklarımıza yapa-
cağımız yatırımların planlarını da değiş-
tirmiş durumda. Enerji politikalarındaki 
bu dalgalanmalar, işletmelerin uzun 
vadeli stratejilerini ve yatırım kararlarını 
etkileyerek, genel işletme performansı 
üzerinde ciddi sonuçlar doğurabiliyor. 
İstikrar ve öngörülebilirlik, işletmelerin 
sağlıklı ve sürdürülebilir büyümesi için 
kritik öneme sahip.

Bu ülkede yaşayan insanlar mutlu 
mu sizce?
Türkiye’de çoğunluğun mutlu olduğu 
dönemler oldu. Ama bu dönemde 
insanlar mutsuz. Dün akşam televiz-
yonda, bir anket sonuçlarını verdiler. 
%71 mutsuz olduğunu söylüyor. Bu 
rakam bundan 20- 30 yıl öncesinde 
tam tersineydi, yani %60 ila70’lik kesim 
mutlu olduğunu söylerdi. Mutluluk her 
şeyden evvel geçimi sağlayacak bir 
gelire bağlı. 
Maslow’un ihtiyaçlar hiyerarşisi teorisi, 
değişen dünya ile farklı ihtiyaç kalem-
lerini içine alsa da temel ölçüde geçer-
liliğini koruyor. Maslow piramidinde ilk 

basamaklar arasında yer alan fizyolojik 
ve güvenlik ihtiyaçları, tam da bahset-
tiğim hane halkının geçimini sağlayan 
gelirle paralel bir konu. Türkiye’de nüfu-
sun büyük bir oranı bu alt basamak-
lardaki ihtiyaçlarını tamamlama gayre-
tinde. Pek çok aile, sosyalleşme, değer 
görme, kendini gerçekleştirme gibi üst 
basamaklara çıkmakta maalesef zor-
lanıyor. Bu da doğal olarak mutluluk 
endekslerine olumsuz yansıyor. 

Teknolojik gelişmeler ve yapay zeka 
hakkında ne düşünüyorsunuz?
Yapay zekâ beni fazlasıyla korkutuyor. 
Dünyada iyi insanlar kadar kötüler de 
var. Yapay zekanın gücünü kullanan 
kötülerin iyiliği yok etmesi söz konusu. 
Düşünsenize, devletlerin gücü nere-
den geliyor? Birincisi para, ikincisi silah 
gücü...
Bu ikisinin birleşiminden doğan gücün 
iyiliğe hizmet etmesini hayal ediyoruz 
ama gerçekler böyle gelişmiyor. Robot-
ların dünyasına doğru hızla yol alıyo-
ruz. Dünyada yaşamı dört milyar yıl 
öncesinden alarak günümüze getiren 
15 bölümlük bir dizi var. Yaşam 4 kez 
kesintiye uğramış. Çeşitli doğal afet-
ler, asteroidlerin çarpması gibi olaylarla 

Cem 
Bakioğlu, eşi, 
çocukları, 
gelinleri ve 
torunları ile 
birlikte.

canlı varlıklar yok olmuş, tekrar geriye 
gelmiş. Her yeniden doğuşta farklı var-
lıklar dünyaya hâkim olmuş. Beşinci-
sinde de robotlar insanlığın sonunu 
getirecek. Sonrasında yeniden doğuş 
belki de robotların evrimi olabilir. Bu 
bilim kurgu hikayelerine inanmak lazım 
çünkü hepsi birer birer gerçek oluyor.

Ege Orman Vakfı’na gelelim mi? 
Çelenkleri ve kutlama kartları tasa-
rım örnekleri ile birlikte getirdiğim 
öneriye büyük bir aşkla sarılıp, Vakfı 
bugüne ulaştırdığınız için size min-
nettarım...
Sevgili Hakkı, böyle bir Vakıf benim 
çocukluk hayallerimi süslüyordu. Hayal-
lerimiz bir yerde birleşti ve Ege Orman 
Vakfı muhteşem bir yolculuğa başladı. 
Çocukluk hayalimi gerçekleştirebildi-
ğim için çok mutluyum. Vakıf hakkında 
anlatacaklarım uzun olabilir, ancak bu, 
nesillerimizin geleceği için çok önemli.

30 yıla yaklaşıyor Ege Orman Vakfı, 
o kadar büyük bir iş başardınız ki 
kısaca anlatabilirseniz sevinirim...
İlk günden bu yana gönüllülerimiz ve 
Vakıf çalışanlarının gayretleri ile tabii ki 
bağışçılarımızın büyük destekleri ile mil-
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yonlarca fidanı toprakla buluşturduk. 
Ege Orman Vakfı, karbon sertifikasyonu 
ile çevresel sorumluluğu yerine getiri-
yor, iklim değişikliğiyle mücadelede aktif 
rol oynuyor ve sürdürülebilir bir gelecek 
için çalışıyor. 
Kırsal kalkınma projelerini ısrarla sür-
dürüyoruz. Vakıf, orman köylüle-
rine istihdam sağlamak amacıyla fıstık 
çamı ve badem ağaçlandırma projele-
rini destekliyor. Eğitim çalışmalarımız 
da önemli. Fidan yetiştirme, dikimi ve 
bakımı konusunda yaptığımız eğitim-
ler, köylülerin beceri ve bilgilerini artı-
rarak, orman köylerinde sürdürülebi-
lir bir yaşam biçimi oluşturulmasına 
katkı sağlıyor. Yerel arıcılık faaliyetlerini 
de destekliyoruz. Öte yandan “Güneş-
ten Ormanlar” projesi ile Menderes-
Oğlananası’nda kiralanan bir arazide 
güneş enerjisinden elektrik üretimi ger-
çekleştiriyoruz. 500 kilowatt kapasiteli 
bu tesis... Elektrik satışından elde edi-
len gelirle yeni orman alanları oluşturu-
yoruz. 2009 yılında Menderes Havzası 
Yeniköy ve Çatalca Köylerinde özellikle 
kadınları hedef alarak, 80 kişiye orman 
ve süs bitkileri yetiştiriciliği ve kali-
fiye orman işçiliği konusunda eğitimler 
verildi. Yeşil Akademi’yi kurduk. Çevre 
ve enerji konularında gençleri bilgilen-
diriyor Vakıf, onları bu alanlarda kariyer 
yapmaya teşvik ediyor. 

Harika işler bunlar, zeytin ormanla-
rından haberler var mı?
Ege Orman Vakfı’nın iktisadi işletme-
sinin kurduğu zeytinyağı fabrikasını 
kapattık. Başlangıçta hedefimiz bin ton 
zeytindi. Çok iyi bir gelir kaynağı ola-
caktı. 250 ton hasat yaptığımız gün-
lerde kurduk fabrikayı ama rekolte 

giderek düştü. Zeytinliğin en az 500 
ton üretmesi gerekiyordu ama üretemi-
yordu. Dışardan da zeytin sıkımı istek-
leri geldi ama tesise bizim ürünümüz 
dışında zeytin girmesini pek istemedik 
ve en iyisi fabrikayı kapatmaktı. Artık 
fason yaptırıyoruz. Bu sene zeytinin yok 
yılı değil, “hiç yok” yılı ama bizim zeytin-
liğimizde sanki Allah’ın nimetiymiş gibi 
400 tona yakın bir ürün ile karşı karşı-
yayız ve çok mutluyuz. Zeytinliğimiz bu 
yıl Ege Orman Vakfı’na iki milyona yakın 
bir gelir sağlayacak.

Son olarak, gençlere tavsiyeleriniz 
neler, bir yol haritası çizer misiniz?
“Türkiye’de gençler ne yapsınlar?” diyor-
sun. Bu en zor soru oldu. Türkiye’nin 

“Adım Adım Ekoturizm” projesi, İzmir’in 
iki önemli yürüyüş parkurunu tanıtıyor.

Ege Orman Vakfı zeytinliklerinde bu yıl 
rekolte yüksek olacak.

bugünkü eğitim sistemi çok farklı mec-
ralarda seyrediyor. Gençler yeterli kali-
tede eğitimden yoksunlar. Aldıkları eği-
timin kalitesini yükseltmek için kendi 
imkanlarıyla bireysel çaba gösterme-
leri gerekiyor. Gelişen iletişim olanakları 
ile dünyanın her yerinden ilgi alanlarına 
yönelik eğitim olanaklarını araştırmaları 
lazım.

Girişimcilik konusunda önerileriniz 
var mı? Başarı için neler yapsınlar?
Başarılı olmak için çok çalışmak, araş-
tırmacı olmak, fırsatları değerlendir-
mek, yeni teknolojilere uyum sağlamak, 
herkese adil ve saygılı olmak, dürüst 
olmak en temel değerler. Bir de herke-
sin güvenini kazanması lazım. Güven, 
para ile satın alınan bir şey değil. Mut-
laka çevreniz size güven duymalı, ideal-
leriniz doğrultusunda sağa sola sapma-
dan yürümelisiniz. 

Bir diğer önemli nokta, mutlaka siya-
setin içinde olmalısınız. “İş hayatında 
başarılı olduğunuz zaman siyaseti de 
ihmal etmeyin.” diyorum. O zaman 
araştırmaya da yöneliyor, dünyada siya-
set nasıl yapılıyor diye gözlemeye baş-
lıyorsunuz. Çalışmak, çalışkan olmak 
deyince ben 25. saati ararım. Benim 
çalışma hayatımda günlerce uykusuz 
kaldığım olmuştur. Tabii ki gençlerin 
takım çalışması yapması, uyum içinde 
çalışması, “ben” değil “biz” kavramını 
benimsemeleri de gerekli. Bir işi tek 
başına yapamazsınız, deneyimli kişiler-
den yararlanmak mecburiyetindesiniz. 
İnsanları tanımaya gayret edin. Doğ-
ruyu yapabilmeniz, doğru insanlarla 
çalışabilmeniz insan tahlillerinizde de 
başarılı olmanız gerekiyor.
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TÜRGÖK Türkiye Görme Özürlüler 
Kitaplığı Derneği’nin 29 Ocak 2012’de 
aramızdan ayrılan kurucu ve onursal 
başkanı Av. Gültekin Yazgan; “Görme 
duyusunun kaybından ileri gelen en 
önemli sorunlardan biri, görme özürlü 
kişilerin başkalarına muhtaç olmadan 
normal yazılı kaynaklardan yararlan-
malarını olanaksız kılmasıdır. Bu sorun 
çeşitli yöntemler ve teknolojiler kul-
lanılarak çözülmedikçe görme özür-
lülerin; eğitimde, iş yaşamlarında ve 
kültürel gelişimlerinde karşı karşıya kal-
dıkları çok çetin sorunların doyurucu bir 
çözüme kavuşturulması olanağı yoktur” 
diyor. Yazgan’ın bir kitaplık kurma hede-
fini birlikte gerçekleştirdiği eşi Tülay Yaz-
gan ile müthiş bir başarı öyküsü olan 
TÜRGÖK’ün kuruluşunu ve gelişmesini 
konuştuk.

İlk, orta ve lise eğitimini İstanbul’da alan, 
evlendikten sonra eşi ile Ankara’ya yer-
leşen, ilk çocuğunu orada dünyaya 
getiren Tülay Yazgan, “İstanbul’da doğ-
dum, Ankara’da yaşadım ama esas 
yaşamım İzmir’de başladı” diyor. Nereli-
siniz sorusuna cevabının da ‘İzmirliyim’ 
olduğunu söylüyor.

Sohbetimiz sırasında TÜRGÖK Kitap-
lığında çalışmanın gururla karışık mut-
luluğu gözlerinden okunan Tülay 
Yazgan’dan, bu zorlu olduğu kadar 
başarının verdiği keyifle süren yaşam 
yolculuğunu anlatmasını istedik.

Önce sözü kendisine bırakalım sonra 
diğer sorularımızla devam edelim.
Eşim görme özürlüydü. 11 yaşında bir 
kaza sonucu görme yetisini yitirmiş.
Kendi çabasıyla çok güzel yerlere gel-
miş bir kişi... Aydın’da yaşayan bir dok-
tor ailenin çocuğu olarak körlüğü bir 
engel olarak kabul etmeyip yenmiş.
Kendi olanaklarını kullanarak kabartma 
yazıyı öğrenmiş. Aydın’da Bristish 
Council’in İngilizce kursuna katılmış. O 
kursa katılmak için Essential English’in 
kitabını annesiyle birlikte hiçbir şey bil-

mediği halde harf harf kabartma alfa-
beyle yazmış ve İngilizce kursunda çok 
başarılı olmuş. Başarısını gören müfet-
tişler İngiltere’den bir sürü kabartma 
harfli kitap getirmişler ve o kitaplar onun 
hayatını değiştirmiş.
Okur yazar olduğunun farkına varmak, 
eline o kitapları alıp okşamak hayatında 
büyük bir değişim yaratmış. 1850’de 
İngiltere’de kurulmuş olan “Natio-
nal Library For The Blind” adlı ödünç 
kabartma kitap veren bir kitaplığa 
abone olduğu için hayatı boyunca ora-
dan bir kitap geldi, bir kitap geriye gitti. 
Bütün klasikler, aklınıza gelebilecek, 
tarih, felsefe, siyaset ve psikoloji ile ilgili 
kitapları okudu. Hatta Yaşar Kemal’in 
İngilizceye çevrilen önemli romanları-
nın kabartma kitapları basılmış, onları 
okudu. Ölümünden önce son okuduğu 
kitap Orhan Pamuk’un “Kar” romanıydı.

İzmir’e geldiğimizde ben üniversite eği-
timime de başladım. Çocuğum küçük, 
bir yandan okul bir yandan anneliğin zor 
yılları. Eşim Akşam Ticaret Lisesi’nde 
öğretmenlik yapıyor hem de avukatlığa 
devam ediyordu. Çok yoğun çalışan 
bir insandı. Bu arada gelen kabartma 

kabartma 
kitaplarla 
binlerce 
öğrenciye 
ışık saçıyor

TÜRKİYE GÖRME ÖZÜRLÜLER KİTAPLIĞI
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kitaplardan eğitim psikolojisi gibi birçok 
kitabı Milli Eğitim Bakanlığı için Türk-
çeye çevirdi. Ben de bu arada üniversi-
teyi bitirdim ve İzmir Ticaret Lisesi’nde 
öğretmenliğe başladım.
Gültekin Yazgan değerli bir hukuk-
çuydu, avukatlık yaşamında da kanun-
ları derinlemesine inceler, hukuk yayın-
larını, Yargıtay kararlarını takip ederdi. 
Akşam Ticaret Lisesinde hukuk dersine 
giriyordu ve bundaki tek amacı arka-
sından gelen görme özürlülerin önünü 
açmaktı. Dersin kitabı yoktu. Bir yarışma 
açıldı, eşim o kitabı yazdı ve yarışmayı 
kazandı. 40 yıl boyunca ders kitabı ola-
rak okutuldu. Ondan sonra “Sigorta 
ve Taşıma Hukuku” kitabını yazdı. Biz 
evlenmeden önce 1950’de kurulan Altı 
Nokta Körleri Eğitme ve Kalkındırma 
Derneği’ni de Mithat Enç ile birlikte kur-
muştu. Türkiye’nin önemli işler başaran 
bu derneğinin kuruluşunda da Gültekin 
Bey’in imzası vardı.
Sonrasında çocuklar büyüdüler, bizi 
üzmeden okudular. İlk oğlum Profesör 
Yankı Yazgan çocuk psikiyatristi, ikinci 
oğlum Çağrı Yazgan da yaşlı psikiyat-
risti olarak San Fransisko’da çalışıyor. 
Bu arada ben de öğretmenliği sürdür-
düm. Hayatımın en güzel kararlarından 
biridir öğretmen olmak.

Kitaplık fikri gelişiyor
Eşimin hep bir kitaplık kurma hayali 
vardı. Yankı evlenince Amerika’da Yale 
Üniversitesi’ne çocuk psikiyatrisi ihtisa-
sına gitti. Çağrı’da yaşlı psikiyatrisi ihti-
sası için Amerika’daydı. Onlar oraday-
ken biz de İngiltere ve Amerika’ya gittik. 
Orada körlerle ilgili kitaplıkları gezdik, 

gelişmeleri inceledik. Gördük ki gerek 
kabartma harf baskısı, gerekse sesli 
programlarda çok gelişme olmuş. “Bu 
makineleri kullanmak bize de nasip 
olur mu?” demişti Gültekin Bey. Üç 
aylık bir ziyaret sonrasında Türkiye’ye 
döner dönmez ilk işi bu konuda araş-
tırma yapmak oldu. Bir bilgisayar aldı 
ve 70 yaşında bilgisayar kullanmayı, 
kabartma harf oluşturma programlarını 
öğrendi.
Kör Uçuş adlı kitabını da bilgisayarda 
yazdı. Eskiden çeviri yaparken ben 
okurdum, o kabartmaya çeker, daktilo 
ile yazardı. Bilgisayar onun çalışmala-
rında da kolaylıklar sağladı.
Bu teknolojik gelişmeler, bilgisayar 
ortamı onun kitaplık kurma isteğini 
körükledi ve İzmir’de çok yakın dostu-
muz olan 16 kişinin desteğiyle kitaplığın 
kuruluşuna başladık.

2003 yılında tüzüğünde tek amaç ola-
rak kitaplık kurmanın yer aldığı der-
nek kuruldu. Başka hiçbir amaç yazıl-
madı tüzüğe... Bir yıl sonra da kitaplık 
kuruldu.

Kuruluşun 20. yılı 
20 yıldır sürekli kitap üretiyoruz. Dergi-
ler çıkarıyoruz; Yavru Balarısı, Balarısı 
ve Arkadaş dergileri... İkisi kabartma, 
Arkadaş ise sesli olarak yayınlanıyor. 
Arkadaş dergimizin 200. sayısı geçti-
ğimiz Eylül ayında tamamlandı. 201. 
sayımızı Cumhuriyetimizin 100. yılı 
nedeniyle cumhuriyet sayısı olarak 
çıkaralım dedik ve hakikaten çok güzel 
bir sesli dergi oldu. İlber Ortaylı ile Şer-
min Yaşar’ın “Cumhuriyetin İlk Sabahı” 

TÜRGÖK Yönetim 
Kurulu’nda; Tülay 
Yazgan, Elena Kaner, 
Füsun Melek Dokuzoğuz, 
Şafak Özpoyraz, Gonca 
Ergüney, Zehra Akbaş, 
Birsen Efeoğlu, Beynun 
Özkan ve Ayşım Ulaş 
görev yapıyor. 

TÜRGÖK arşivinde 7 binin 
üzerinde sesli kitap bulunuyor
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kitabını 100 adet kabartma olarak bas-
tık. Görmeyen çocuklarımızın okullarına 
gönderdik. Yüzüncü yıl kutlamalarına 
bu şekilde bir katılımımız oldu.
Bunun dışında işte öğrencilerimiz için 
çok çalışma yapıyoruz. Onlara sürekli 
kabartma kitap gönderiyoruz. Kuru-
cumuzun ölümünden bir sene önce 
ödünç kabartma kitap uygulamasını 
başlattık. İlk gönderimler sonrasında 
inanılmaz mutlu olmuştu Gültekin...

Nasıl işliyor o sistem?
Ödünç kabartma kitap sistemimizde 
önce öğrencilerin yararlanacağı kitap-
ların tespiti ve üretimi yapılıyor. Kitap-
lar üretilirken sponsor kabul edebiliyo-
ruz. Seçilen kitap sponsor olan kişi ya 
da kurumun adına basılıyor. Sponsorlar 
bazen bir aile büyüğünün ya da sevdik-
lerinin anısına da kitap bastırmak istiyor-
lar. Basılan kitabın kapağına “Bu kitap, 
şu kişi ya da kurum tarafından verilen 
desteklerle basılmıştır” gibi bir ibare ile 
kabartma harfleri de içeren bir etiket 
konuyor. Bu kitaplar dönüşüme giri-
yor ve Türkiye’nin her yerinden bize üye 
olan, kitap isteyenlere çantalar içinde 
gönderiliyor. Sisteme üye olanlar bir ay 
sonrasında, yeni bir kişinin okuması için 
kitabı bize iade ediyor. Böylece spon-
sorların adı uzun yıllar elden ele dolaşan 
bu kitaplarda yaşatılmış oluyor.

Yani, kurucunuz Gültekin Yazgan’a 
İngiltere kitaplıklarından gönderilen 
kitapları geri gönderdiğiniz gibi öyle 
değil mi?
Evet, aynı sistemi bugün binlerce üye-
miz ile uyguluyoruz. Kitaplar Türkiye’nin 
dört bir yanına dağılıp tekrar bize dönü-
yor. Şöyle bir anımız da var. Yaşanan bu 
üzücü deprem sırasında çocuklarımız-
dan birinin kitabı enkaz altında kalmış. 
Bizi aradı “Ben kitabı enkazdan kurta-
ramadım. Bana kitap yollamaz mısınız 
artık” diyor. “Olur mu öyle şey, sen kur-
tulmuşsun çok şükür, biz sana bol bol 
kitap yollarız” dedik. Unutulmayacak 
anılarımız oluşuyor. Sınavlar için kitaplar 
üretiyoruz. Soru bankaları, konu anla-
tımlı testler basıyoruz.

Üniversite sınavları için mi?
Üniversiteyi giriş sınavının yanı sıra 
LGS için ve işe giriş ile ilgili KPSS için 
kabartma kitap üretiyoruz. Ayrıca İngi-
lizce ders kitaplarımız ve romanlarımız 
da var.

Son bir etkinliğimizde kurs açmak oldu. 
Beşinci ve altıncı sınıflara merkezimiz-
den gönüllü öğretmen arkadaşları-
mız “Zoom” üzerinden ders veriyorlar. 
Sınavlara alışmaları için similasyonlar 
yapıyoruz. Böylece sınav heyecanlarını 
yenmelerini sağlıyoruz. Bunu dört kez 
yapıyoruz ve inanıyorum ki çok faydalı 
oluyor onlar için.

Kaç kabartma kitap var basılan?
Ürettiğimiz ödünç kabartma kitap sayısı 
2 bin 200 civarındadır, sesli kitap sayısı 
7 bini geçti. Kabartma baskıda ayrıca 
öğrenciler için binlerce ders ve sınav 
kitapları bastık. Atatürk’ün Nutuk kitabı 
kabartma ve sesli olarak hazırlanıp üni-
versite kütüphanelerine gönderildi.

Nasıl üye oluyorlar kitaplığa...
Görme özürlülerin bizden destek alma-
ları için mutlaka üye olmaları lazım. 
Bunun için görme özürlü olduklarını 
belgeleyen bir rapor ile birlikte kimlik bil-
gilerini bize göndermeleri yeterli. Onlar-
dan hiçbir ücret talep etmiyoruz.

Şubesi var mı kitaplığın?
Yok! Tüzüğümüzde şube açılımaz diye 
bir madde var zaten. Bizim yaptığımız 
üretimde zorlu bir kontrol süreci var. 
Basılan kitapların niteliği de önemli. Biz 
Atatürkçü, cumhuriyet değerlerine bağlı 
bir kurumuz. Eşitlikçiyiz ama sınırları-
mızı iyi çiziyoruz. Bu kontrolu gerçek-
leştirmek için tek merkezde çalışmamız 
gerekiyor.

Sponsorluktan başka mali kaynağı-
nız var mı?
Burası bir sivil toplum kuruluşu, devle-
tin bir desteği yok. Devlet bize sadece 
“Türkiye” adını verdi. Önceleri kurum 
adımızın başında “İzmir” vardı. Şimdi 
Türkiye Görme Özürlüler Kitaplığı ola-
rak değiştirdik adımızı. Düşünün biz 
Türkiye’nin en ufak köy ve kasabarına 
kadar ulaşıyoruz ve ne kadar uzakta 
bir yeni üyemiz aramıza katılsa bundan 
çok mutlu oluyoruz.
Belediyeler bazı etkinliklerimizde maddi 
olmayan destekler sağlıyor. Örneğin, 
ocak ayında bir bisiklet sürüş etkinliği-
miz olacak, bu etkinliğin düzenlenme-
sinde bisiklet yollarının kullanımında 
belediyeden destek alıyoruz. Bir konse-
rimizde salon tahsis ediyorlar.
Tabii ki bizim bağışçılarımız var maddi 
destek sağlayan. En önemli gelir kay-

TÜRGÖK kurucu ve 
onursal başkanı 
Av. Gültekin Yazgan 
tarafından yazılan 
okul kitapları.

Yazgan 
Ailesinin 
yaşamına 
odaklanan 
“Kör Uçuş” 
kitabı

Doğan 
Cüceloğlu, 
Yazgan 
Ailesinin 
yaşamını 
konu aldığı 
kitabı 
yazabilmek 
için 15 gün 
aile ile birlikte 
yaşamış.



TÜRGÖK, klasik 
romanlardan sınav 
kitaplarına kadar 
kabartma kitapları 
gelişen teknolojiden de 
faydalanarak yoğun bir 
emekle üretiyor.

Dernek ilkeleri 
çerçevesinde titizlikle 
seçilen kitapların ilk üretim 
aşaması tarama...

Sesli kitap okumalarının 
yapıldığı kayıt stüdyosu 
özel techizatlara sahip.

Kabartma 
kitapların 
yanı sıra 
sesli kitaplar 
da üreten 
TÜRGÖK’te 
sesli kitaplar 
kayıt 
sonrasında 
sıkı bir 
kontrolden 
geçiyor.
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nağımızı onlar sağlıyor. Aylık bağışçıla-
rımız olduğu gibi özel günlerde bağış 
yapanlar oluyor. Bu daireyi örneğin eşi-
min arkadaşı olan Almanya’da yaşayan  
karı koca nükleer fizik mühendisi Ata-
kan Ailesinin desteği bize kazandırdı. 
Bizim ihtiyacımızı gördüler ve eşim açılış 
konuşmasını yaparken “Burası da bize 
dar gelecek” deyince yan daireyi de ala-
rak daha verimli bir üretim yapmamızı 
sağladılar. Kitaplığımızın kuruluşundan 
itibaren,  Kabartma Kitaplarımızın basıl-
ması için özel olarak ürettikleri kağıtlarla 
bize destek olan Kurucu Üyemiz Ferit 
Kora ve Alkim Kağıt’ın da Kitaplığımı-
zın bu güne gelmesindeki katkıları çok 
önemlidir.

Oğlum Yankı gelip burada dernek yara-
rına konferans veriyor ve bize birçok 
kişinin ulaşmasını sağlıyor. Fazıl Say bir 
konser verdi bizim için. Doğan Cüce-
loğlu da bize çok destek oldu. Eşimin 
yazdığı “Kör Uçuş” kitabını oğlumun 
muayenehanesinde görüyor. Kitabı 
okuyunca çok etkileniyor ve tanış-
mak için bize geldi. Onbeş gün bizimle 
yaşadı. Üretimi izledi, neler yaptığımıza 
tanık oldu. Açtı kayıt cihazını ve bütün 
hikayeyi birinci ağızdan dinledi. Sonra-
sında “Onlar Benim Kahramanım” diye-
rek bizim hayatımızı yazdı. Kitap 20. 
baskısını yaptı ve geliri bize bağışlandı. 
Kendisini 2021’de kaybettik. Biz de 

onun anısını yaşatmak için bütün kitap-
larını kabartma bastık, seslendirdik.
İşte bu gönüllü destekler bizi ayakta 
tutuyor ve daha çok çalışma azmi veri-
yor.

Bağışlar nasıl yapılıyor?
Banka hesaplarımız üzerinden yapılıyor 
bağışlar.

Kargo ile gönderiyorsunuz değil mi?
Bizim üyelerimiz büyük çoğunlukla 
düşük gelir grubunda bulunan çocuk-
lardan oluşuyor. Bütün amacımız onla-
rın gelişimi için bu imkandan ücretsiz 
yararlanmaları. Kitapların yıpranmaması 
için özel çantalarda kargo ile gönderi-
yoruz ve onlar geriye ücret ödemeden 
kargo ile gönderiyorlar.

Kargo sponsorunuz var mı?
Ne yazık ki yok. Böyle bir sponsora çok 
ihtiyacımız var. Bir miktar indirimimiz var 
ama aylık şu anda en az 20 bin lira gibi 
bir kargo giderimiz oluyor. 

Daha çok kitap için  
daha çok sponsor lazım
TÜRGÖK, ülkemizdeki her yaş-
tan görme özürlüler için kabartma ve 
sesli  kitap üretmeye devam ediyor. 
Türkiye’nin dört bir yanına ulaşmaları 
için de öncelikle kargo giderlerini karşı-
layacak sponsorlara ihtiyaçları var.

Türkiye Görme Özürlelir 
Kitaplığı’nın en son üyesi 
Matt Haig’in “Gece Yarısı 
Kütüphanesi” kitabının 
baskısının yapılmasına 
biz de tanık olduk.

TÜRGÖK’ün kabartma 
kitaplarının baskısının 
yapıldığı bölüm adeta bir 
teknoloji üssü...

TÜRGÖK İletişim
Türkiye Görme Özürlüler Kitaplığı Derneği
Gürsel Aksel Bul. 35/Z, Üçkuyular İzmir

Telefon: (232)224 2627 - 224 3233
Mobil:(533)607 7283 - (533)607 7284
Whatsapp: (533)407 0083
E-Posta:bilgi@turgok.org
Web Sitesi:www.turgok.org

TÜRGÖK Banka Hesap Bilgileri
T.İş Bankası Güzelyalı Şb. 
TL Hesap: 3406 - 1010764
TR74 0006 4000 0013 4061 0107 64

USD  Hesabı 3406 - 410059
TR89 0006 4000 0023 4060 4100 59
Euro Hes. 3406 - 410772
TR44 0006 4000 0023 4060 4107 72
Swift Code:ISBKTRIS





es
iad

 m
üz

e
98

•
99

İzmir Ticaret Tarihi 
Müzesi’nin 20.Yılı, 
13 Kasım 2023 
Çarşamba günü Ticaret 
Odası Sergi Salonu’nda 
düzenlenen bir kokteyl ile 
kutlandı.

Kaliteli ve samimi davette; Yönetim 
Kurulu Başkanı Mahmut Özgener 

ve müze yönetmeni arkeolog Dr. Ayşe-
gül Selçuki Uysal’ın müze hakkında 
bilgilendirici konuşmalarından sonra 

davetlilere takdim edilen kitaplar kütüp-
hanemizde değerli bir anı olarak yerle-
rini aldı. Türkiye Cumhuriyeti’nin 100. Yılı 
ve İzmir Ticaret Tarihi Müzesi’nin 20. Yılı 
anısına yayınlanan: Antik Dönem Sikke 
Koleksiyonu, Cam Eserler Koleksiyonu, 
Seramik Eserler Koleksiyonu adlarını 
taşıyan prestij kitapları ile müzeyi gez-
menizi tavsiye ederim.

Arkeoloji, kültürel miras ve müzecilik 
fuarlarına katılarak kentin kültür turiz-
minde tanıtılmasında katkı sunmaya 
çalışan İzmir Ticaret Tarihi Müzesi; İzmir 
Ticaret Odası binasında eksi birinci 
katta yer alıyor.  

İzmir 
Ticaret 

Tarihi 
Müzesi

n AYŞE PERİN TATARİ



Müzenin en ilgi çeken köşesi olan İzmir maketinde Kızlarağası 
Hanı’nın deniz kenarında olduğu kadar Liman Kalesi’nden tek bir 
taşın dahi kalmamış olması ziyaretçileri hayrete düşürüyor.

Müzede sergilenen sikke koleksiyonu, 
İzmir’in binlerce yıllık tarihini anlatması 
açısından büyük önem taşıyor. Üzerle-
rindeki semboller ve resimler ile basıl-
dıkları dönemin siyasal ve kültürel haya-
tını anlatan çok önemli objeler denebilir. 
2011 yılında ilk kez sergilenen sikke 
koleksiyonunda Anadolu, Grek, Roma 
ve Bizans dönemlerine ait 438 sikke 
var. Bunlara ait bilgiler “İzmir Tica-
ret Tarihi Müzesi Antik Dönem Sikke 
Koleksiyonu” adı ile yayınlanmış. 

Kitapta yer alan sikkelerin büyük kıs-
mının “Symrna Sikkeleri” olması İzmir 
araştırmacıları için ayrıca önem taşıyor. 
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Kuruluştan günümüze; yerel, ulusal ve 
uluslararası kültür kurumları ile ortak 
çalışmalar sürdüren müzenin en dikkati 
çeken etkinliği olarak Louvre Müzesi ile 
işbirliği içinde gerçekleştirilen sergi ve 
bu bağlamdaki yayın öne çıkıyor.
Müze içinde İzmir’in 18. yüzyıldaki 
görünümünü yansıtan maket ziyaretçi-
lerin özel ilgisini çekiyor. Ayrıca müzede 
araştırmacılara yönelik bir kütüphane 
de mevcut. Bu güzel ve değerli müzenin 
kurulumu ve sürdürülmesinde emeği 
geçenlere bir İzmirli olarak teşekkürle-
rimi sunuyorum. İzmir’in bütün anlamı 
ve güzelliği geçmişinde saklı... 

“İlyada ve Odysseia” destanının yazarı 
Homeros’un hemşerileri olduğu savını 
ileri süren 7 antik kent var. Bunlar ara-
sında en kuvvetli delilleri taşıyan ise tabii 
ki Smyrna’dır. Müzenin prestij yayın-
larının üç kitabından biri olan “Antik 
Dönem Sikke Koleksiyonu”ndan aldığı-
mız bilgiler; İS 190 ile 30 yılları arasında 
bollukla basıldığı gözlenen bronz sikke-
ler “Bronz Homera” diye anılıyor ve ön 
yüzlerinde Homeros, şiirlerinin ruloları 
ile betimlenmiş olarak görülüyor. Anlı-
yoruz ki Homeros, Smyrna için son 
derece önemli bir kişidir.
İzmir için son derece önemli olan bu 
müzenin daha çok kişiye ulaşması için, 
görünürlüğünün artırılması lazım. İzmir 
Ticaret Odası Binası’nın hacmi düşü-
nüldüğünde müzeye ayrılan bölüm ve 
yer aldığı katın yeterliliği üzerinde düşü-
nülmesi, “İzmir Ticaret Tarihi Müzesi”  
adına ve içeriğine yakışan bir giriş ile 
belki de maketin holde sergilenip bir 
zamanlar kentin nasıl güzel ve planlı 
oluşu üzerinde farkındalık yaratması 
daha doğru olacaktır. Kentli olma bilin-
ciyle birkaç öneri sunmayı görev edin-
dim. 
Müzenin hafta içi her gün 08.30-17.30  
arasında ziyarete açık olduğunu belirte-
rek, müzenin daha da gelişmesi dilekle-
rimizle bitirelim.

Cam eserler koleksiyonu
Müzedeki cam koleksiyonu 30 cam 
eserden oluşuyor. Parfüm şişeleri farklı 
teknikte üretilmiş çeşitli formlarıyla Hel-
lenistik Dönem’den İS 4. yüzyıla kadar 
olan bir zaman dilimi için referans veri-
yor. Diğer parçalar ise kase, bardak 
sürahi/şişe formlarında... Genel ola-
rak koleksiyon; İÖ geç 2.yüzyıldan İS 4. 
yüzyıla kadar olan zamanın form ve tek-
nik özelliklerinin izlenmesine imkân sağ-
layan değerli ve nadir bir bütün olarak 
tanımlanıyor.

Seramik eserler koleksiyonu
Seramik eserler ise İÖ 3000’den Roma 
Dönemi’ne kadar giden geniş bir kro-
nolojik sıralamayı kapsıyor. Erken Bronz 
Çağı’na ait Urfa’dan gelen boyalı sera-
mikler, Yunan Dönemi’ne ait eser-
ler, kandiller, kâseler... Koleksiyona ait 
kitapta çizimleri ile anlatılıyor. 

135 yıllık tarihi ile İzmir’in en köklü kuru-
luşlarından biri olan İzmir Ticaret Odası, 
İzmir’i bir dünya kenti yapmayı hedef-
lerken kentin tarihi değerlerinin korun-
masına, günışığına çıkarılmasına da 
son derece önem vermiş ve bu düşün-
ceden yola çıkarak 23 Ekim 2003’te 
İzmir Ticaret Tarihi Müzesi’nin açılışını 
gerçekleştirmiş. Müze Türkiye’de Oda-
lar arasında bir ilk olmasının yanı sıra 
İzmir’in ilk özel müzesi olmasıyla da 
öncü olmuş.

Müzenin kuruluş amacı; Ticaret Odası’nı 
ziyaret eden heyetlere İzmir’i ve ticari 
tarihini anlatmakla beraber gerçekleş-
tirilen projeler ile kentin kültür hayatına 
katkı koymak olarak belirtiliyor. 

Müzede çocuklar için atölyeler düzenle-
niyor ve sadece çocuklar için hazırlan-
mış bir müze kitabı da bulunuyor. Üni-
versitelerin çeşitli bölümleri ile müzecilik 
alanına ilgi duyan gençlere de eğitimler 
veriliyor ve geçici sergiler düzenleniyor.

Teknolojik, Ekolojik, Ekonomik Farklar

Sektörün Yıldızları...
Teknolojik, Ekolojik, Ekonomik Farklar,

www.tolkar.com.tr
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Zamandan ve mekândan bağımsız, 
hayatımızın sudan sonra vazgeçil-

mez içeceği çay hakkında bilmedikle-
rimizi belgesel yapımcısı, yazar ve çay 
tadımcısı Ebru Erke’ye sorduk.

Önce sizi tanımak isteriz. Bize Ebru 
Erke’yi anlatır mısınız?
Gıda Mühendisiyim. Kariyerimi bundan 
27 yıl önce, o zamanlar bu kadar popü-
ler değilken gastronomi alanında yap-
maya karar verdim. Hem Türkiye’de 
hem de yurtdışında farklı mutfaklarda 
kısa süreli eğitimler aldım. Sonra yemek 
editörü olarak çalışmaya başladım. 
Yemek editörlüğü beni basına taşıdı. 
Food&Travel dergisinin yemek editörü 
olarak çalışmaya başladım. Sonra La 
Cucina Italiana dergisinin genel yayın 
yönetmenliği ve ardından Food&Travel 
dergisinin genel yayın yönetmenliği ile 
eş zamanlı olarak Milliyet gazetesinde 
köşe yazarlığı yaptım. Halihazırda Hür-
riyet gazetesinde köşe yazarlığı yapıyo-
rum. Aynı zamanda 8 yıldır Digiturk’e 
belgeseller hazırlıyorum.

Çayın tarihini merak ediyorum çayı 
ilk kim icat etmiş? 
Tabii ki tarihi biraz uzun ama herkesin 
bildiği gibi çay yaprağının ilk demlendiği 
ülke Çin’dir.

Çay sommelieri ne demek? Biz 
şarap sommelieri var diye biliyor-
duk. Ve çay eksperi… İkisi aynı 
anlama mı geliyor?
Çay eksperi ve çay sommelier’i aynı 
anlamda kullanılmaz. Sommelier tadım 

uzmanı anlamında kullanılıyor. Dolayı-
sıyla birçok gastronomik üründe som-
melier var. Ben aynı zamanda bir su 
sommelieriyim. Dünyada su somme-
lieri, çay sommelieri, şarap sommeli-
eri hatta çikolata sommelieri bile var. 
Tadım uzmanı ne demek diye sorarsa-
nız; “Ürünün tadım notalarını tüm duyu-
larınızla; kokuyla, gözle ve damakla 
analiz etmektir” diyebilirim. O ürünü 
analiz etmek, olumlu ve olumsuz yön-
lerini anlatmak demektir. Hatta çoğu 
zaman olumsuz yönlerinden üretime 
kadar uzanan bir zincir oluşur. Bu kadar 
detaylı bir uzmanlıktır.

Çayı, global anlamda tanımak, anla-
mak ve özelliklerine göre tanım-
lamak için hangi eğitimleri almak 
gerekiyor?
Bunun için dünyayı görmek ve Tür-
kiye dışında bir eğitim almak gerekiyor. 
Farklı eğitimler var ama ben bu eğitimi 
dünyanın en büyük siyah çay üretici-
lerinden biri olan Hindistan’da aldım. 
Hindistan’da aldığım eğitim ABD’ye 
bağlı bir kurumdu. International Tea 
Master Association (ITMA) World Tea 
Sommelier’e bağlı bir eğitimdi. Bu tür 
eğitimler alınabilir.

Dünyada pek çok çeşit çayın, farklı 
demleme yöntemi, gelenekleri, 
seremonileri var. Kaç çeşit çay var? 
Normalde çay, tek bir bitkidir. Toplama 
ve işleme şeklinize göre farklı çaylar 
üretilebilir. Yaprağın toplanma iriliğine ve 
nasıl işlediğinize bağlıdır. Mesela nasıl 
bir üzüm çeşidi dünyanın farklı yerle-

Demlikten süzülen kültür…

ÇAY
n ZEYNEP OMAY



rinde farklı tatlar ve aromalar veriyorsa 
çay da öyle… Ekildiği toprak, mikro 
iklim çayın karakterini ve kalitesini etki-
ler. Temel olarak siyah çay, yeşil çay, 
beyaz çay, oolong çayı ve çok fazla bil-
mediğimiz sarı çay vardır.

Dünya ölçeğinde, farklı kültürlere 
ait çayların bilinirliği artıyor. Bu da 
yeni trendler oluşturuyor. Matcha, 
Kombucha ve daha pek çok çay 
trendi var? Nedir bunlar?
Aslında bunların hepsi farklı... Matcha 
esasında Çinlilerin çıkarttığı ama daha 
sonra Japon samuraylarının Çin’e git-
tiğinde keşfedip Japonya’ya getirip ve 
savaşa gitmeden önce içtikleri bir içe-
cek... Matcha ile kombuchaya baktı-
ğımızda bunların altında aslında sağlık 
var. Yani dünyadaki artan sağlık tren-
dine uygun ürünler… Dolayısıyla yeşil 
çayın daha çok tüketilmeye başlanması 
bir çeşit yeşil çayın espressosu olarak 
bilinen matchanın ve fermente bir ürün 
olarak bilinen kombuchanın daha çok 
tüketilmesi… Çay trendi aslında hep 
sağlıklı ürünlere doğru gidiyor. 

Mesela oolong çayı ve ‘bubble tea’ 
ne demek? 
Oolong çayında üretim şekli normal çay 
yaprağından tamamen farklıdır. Oolong 
çayı, yeşil çay ile siyah çay arasında bir 
çaydır. Yarı okside bir çaydır. Bubble tea 
Asya’da özellikle Tayvan’dan gelen bir 
modadır. Siyah çayın bazı zararsız kim-
yasallarla baloncuk haline getirilip sütlü 
çayın içine konulup içilmesiyle hazırla-
nır. Ama orijini Tayvan’dır.

Demleme yöntemleri nasıl?
Her çayın demleme yöntemi birbirinden 
farklı... Siyah çay okside bir çay olduğu 
için kaynar su ile demlenirken çayın 
elde edildiği yere göre demleme süresi 
değişir. Örneğin Türk çayımız özünü 
geç veren bir çay olduğu için daha fazla 
demlenir. Ama Hindistan’daki Assam 
siyah çayını sadece 2-3 dakika demle-
mek yeterlidir. Ayrıca yeşil çay ve beyaz 
çay çok daha hassas ürünler olduğu 
için 85-90 derecede demlenmelidir.

Hangi çayların seremonisi var?
Seremonik bir atmosferde demlenen 
şey aslında çaydan ziyade kültürle ilgili 
bir durumdur. Yani Tayvan başta olmak 
üzere Çin ve Japonya’da çayın servisi 
bile bir ritüel ve seremonidir.
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Artan demlenmiş çay nasıl değer-
lendirilebilir, nasıl saklanabilir, tek-
rar içilebilir mi?
Hayır, demlikte kalan çay tekrar içile-
mez. Ancak kalan çayı süzebilir, biraz 
sulandırabilir ve aromatik bitkiler, bal ve 
limon suyu ekleyerek soğuk çay yapa-
bilirsiniz.

Dünyada en çok çay tüketen ülke 
hangisi? Sıralama nasıl?
Türkiye, İrlanda ve İngiltere… Türkiye en 
çok çay tüketen ülke. 

Türkiye’ye ilk çay nereden geldi? 
Türklerde çayın yaygınlaşmasına 
ilişkin hikaye nasıl? 
Çayın ekonomik anlamda ilk ekimi Cum-
huriyetin kuruluşu ile birlikte İzmir İktisat 
ve Ekonomi Kongresi’nde Atatürk›ün 
bölgelere göre tarım planlamasını açık-
laması ve Doğu Karadeniz’de Rize ve 
çevresinde çay tarımını önermesi ile 
başlamıştır. Ondan önce biz daha çok 
kahve içen bir toplumduk. Osmanlı 
döneminde de hep kahve tüketmişiz. 
İlk çay içen Türk kimdir bilinmez ama 

Osmanlı dönemine baktığımızda çay 
yine yaygın değil. Ancak çayın içildiği 
yerlerin daha çok doğu illerinde olduğu 
görülüyor. İran tarafına yakın yerlerde 
de Ortadoğu’ya yakın yerlerde az da 
olsa çay içildiği görülüyor. 

“Türk çay kültürü” deyince ne anlı-
yoruz?
Türk çay kültürü söz konusu olduğunda 
ben hep şunu söylerim; bir ürünle ilgili 
bir kültür yaratmak en az o ürünün en 
iyisini üretmek kadar önemlidir. Türk 



çay kültürü de dünyada bilinen bir kül-
türdür. Türk çay kültürü dostluk, sıcaklık 
ve samimiyet demektir. Bizim kültürü-
müze çok sonradan girmesine rağmen 
çok derin bir yer edinmiştir. Mesela biz 
kahvaltı hazır demeyiz, çay hazır hadi 
kahvaltıya oturalım deriz. Oturmaya gel 
demeyiz, bir bardak çaya gel deriz.

Çay fabrikalarında renk ve ekstrakt 
artırıcı madde kullanılıyor mu?
Çay fabrikalarında renk ve ekstrak artı-
rıcı madde kullanılması yasaktır. Böyle 
bir şey normalde olmamalıdır. Kullanan-
lar da yasa dışı bir iş yapıyor demektir. 

İyi çay nasıl belli olur? Satın alırken 
nelere dikkat etmek gerekiyor?  
Bu hangi çayı aldığınıza bağlı. Türk çayı 
hakkında konuşayım. Genelde Mayıs 
hasadı iyidir. Çünkü ilk sürgünlerden 
yapılır. Daha taze yapraklardan yapıl-
dığı için çok daha lezzetlidir. Ekstrakt-
ları yüksektir. Çok fazla tozlu çay olma-
masına dikkat edilmelidir. Renginin mat 
değil parlak olmasına da dikkat edile-
bilir.

Çay demlemenin püf noktaları 
neler? Çayın ideal hazırlanma şekli 
ve süresi ne olmalı?
Her çay demlemenin kendine has püf 
noktaları vardır. Türk çayı için iyi su kul-
lanmak şart. Çay tozlu ise çayı yıkaya-
biliriz. Çayın tozlu olmaması önemli… 
Aksi takdirde çay bulanıklaşır. Türk 
çayı yaklaşık 12-15 dakikada demlenir. 
Mümkünse 45 dakikadan sonra o çayı 
çok fazla içmemenizi tavsiye ederim.

İdeal çay içme ölçüsü nedir? Ya da 
böyle bir ölçü var mıdır?
Çayı nasıl içtiğinize bağlı. Eğer çok 
koyu içiyorsanız tabii ki özellikle akşam-
ları birkaç fincandan fazla tüketme-
mekte fayda var. Açık içiyorsanız daha 
fazla tüketebilirsiniz.

Hangi çayı ne zaman içelim?
Geceleri papatya çayı gibi bazı bitki 
çayları içmek faydalıdır. Bitki çaylarının 
bazıları enerji verirken bazıları da sakin-
leştirir. Bu nedenle içim saatlerini buna 
göre ayarlamak gerekir. Çok demli 
siyah çayı akşamları çok fazla içme-

mekte fayda var. Yeşil çayı yine fazla 
demlemeden akşam içerseniz sakin-
leştirici etkisi olur. 

Bir de aroma konusu var. Çayın 
aromaya ihtiyacı var mı sizce?
Çayın aromaya ihtiyacı yoktur. Sadece 
harman yapılırken kullanılır, bu işin farklı 
bir kısmıdır.

Earl Grey çayın özelliği ne?
Earl Grey, normal siyah çaya, tercihen 
Seylan çayına bergamot aroması ekle-
nerek elde edilir.

Poşet çaylar için ne söylersiniz?
Poşet çayların içindeki çaylar daha 
küçük granüllü çaylardır. Bunları iyi ya 
da kötü diye ayırmak yanlış olur. Çünkü 
şeffaf organze kumaşların içine konul-
muş çok kaliteli çaylar da var. Yani 
sadece açık çaylar kalitelidir diye bir 
şey yok.

Çay mı kahve mi? İkisi rakip mi?
İkisinin de verdiği keyif bence bam-
başka.
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Monreve Grup, Monreve Hotel ile baş-
ladığı turizm yatırımlarına, İtalyan mutfa-
ğının eşsiz lezzetlerini sunan Montiano 
Alaçatı’nın ardından şimdi de İzmir’de 
açılan ikinci şubesi, Montiano Mistral ile 
devam ediyor. Grubun gelecek planları 
arasında ise Monreve Torbalı ve Mon-
reve Patisserie var. 

Akdeniz ve İtalyan mutfağından har-
manlanan yemeklerin yanı sıra, bu 
özel yemeklerin eşlikçisi Lucien Arkas 
Bağları’nın benzersiz aromalara sahip 
ödüllü şarapları ile sofistike bir dene-
yim sunan Montiano Mistral’de reçete-
ler, Montiano Alaçatı’da olduğu gibi Şef 
Osman Sezener’e ait. 

Montiano Mistral, logosundaki ay kızı-
nın hikayesinden esinlenen Dolu-
nay Geceleri, Sevgililer Günü’nden En 

İzmir’de yeni bir İtalyan...

Montiano Mistral 
Ankara Asfaltı, Mistral AVM No 15/15
Telefon 444 9 777

Montiano
Uzun Gece etkinliğine, Deniz Mahsulleri 
Haftası’ndan Şarap Tadım Günleri’ne, 
trio, dj ve canlı müzik performansları 
gibi birçok etkinliğe ev sahipliği yapıyor.   

Lezzetin sanatla birleştiği nokta
Montiano Mistral’de markanın kimli-
ğinden gelen eğrisel formlar, dokular 
ve renkler, mekânın akışkan dinamiği 
ve kavisli geometrisi ile bütünleşiyor. 
Mimaride yeşil tonlarının huzur verici 
atmosferi, ahşap sıcaklığı ve turuncu 
rengin enerjisi öne çıkarken Arkas 
Sanat Koleksiyonu’ndan seçilen hey-
kellerin yer aldığı cam tavan girişi ise 
gastronominin sanatla birleştiği görsel 
şöleni taçlandırıyor.  
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Alaçatı’da müthiş bir başarı hika-
yesi olarak devam eden ve bu yıl 

on sekizincisi düzenlenecek olan “Tuna 
Masters” yarışlarının kurucularından 
Elvio Pennetti bu sayımızda spor say-
falarımızın konuğu oldu. Orkinos avı-
nın sportif bir faaliyet olarak yapılması 
ve balık kıyımına dönüşmemesi gerekti-
ğini söyleyen Pennetti, bize “Tuna Mas-
ters” yarışmalarının gelişmesini ve orki-
nos avında yaşanan iki canlı arasındaki 
mücadeleyi anlattı.

Klasik soru ile başlayalım. Sizi tanı-
yabilir miyiz? Kimdir Elvio Pennetti?
Ben melez bir çocuğum. İzmir’de doğ-
dum ve burada büyüdüm. Ailemin 
beşinci nesliyim. Babam ve dedem gibi 
sanayi kökenli olarak çalıştım. Büyükle-
rimizden kimse kalmadı. Şu anda aile-
nin en büyüğü benim. Hatırlar mısınız 
bilmem, “Pennetti & Pariente” mağaza-
mız vardı Gazi Bulvarı’nda; Marelli van-
tilatörler, Philips ürünleri, Lister motorla-
rının satışı yapılırdı. Daha sonra İzmir’de 
Lister motorların montaj fabrikasının 
kurulması başarılı işlerdi. Yerli üretim 
Pancar motor çıkınca montajı durdurup 
ithalata devam etmiştik. Çivi fabrikası, 
pres döküm fabrikası ve Karteks’in 

ortakları arasındaydı ailemiz. 2000’de 
yaşanan kriz sonrasında babam ve 
amcam işleri tasfiye ettiler. Ben o zaman 
Raks’ta çalışıyordum. Orada günde 24 
saat çalışmak bile yetmiyordu. İnanıl-
maz yoğun ve güzel günler yaşadık. 
Raks da krizden etkilendi ve ben ayrıl-
dım. Sonrası danışmanlıklarla geçti.

Orkinos avı nasıl gündeme geldi?
O yoğun günlerde bütün hobilerimizi 
bırakmıştık. Yoğunluk azalınca hobile-
rimiz yeniden gündeme geldi. Balığa, 
orkinos avına çıkmaya başladık. Murat 
İyriboz ile beraber... Kimsenin yap-
madığı açık deniz balıkçılığına başla-
dık. Kimse açık denize çıkmıyor. Murat 
İyriboz, ben, Ender Akman, Enrico ve 
Ricardo Aliberti, Murat Özakat, Melih 
Kura, Hakan Dalokay beş altı tekney-
dik açık denizde avlanan. Murat’ın 
deyimiyle “İki martı, biz ve deniz” vardı. 
Şilepler karaya bizden daha yakın 
geçerdi.
Şimdi artık herkes işin ticari tarafına 
döndü. Turizm balıkçılığına döndü, 
Charter olayları başladı. Bunlar güzel 
gelişmeler, ancak insaflı bir av olursa 
güzel. Bu sektörü biz yarattık. Bazı 
insafsız, vahşi avların olması bizi üzüyor.

Peki, bir avlanma kotası yok mu?
Teorik olarak var ama devlet yeterli 
kontrolü yapamıyor. Amatörlerin de bir 
kotası var ama onların yaptığı hasat 
şu anda o kotayı gıdıklıyor. Mavi yüz-
geç orkinosta hasat 2600 ton bu sene. 
Amatörlerin yakaladığı 10 ton bile değil-
dir. Neyse, yarışmaya dönersek, biz 
başladık, büyüdük ve ben o arada ulus-
lararası federasyonun Türkiye temsilcisi 
oldum.

Orkinos avcılığının bir federasyonu 
mu var?
Orkinos’un ticari olarak bir federasyonu 
var. The International Commission for 
the Conservation of Atlantic Tunas 
(ICCAT) diye bir federasyon. Bütün 
Atlantik Okyanusunu ve Akdeniz’i kap-
sıyor. Yönetiminde öncelikle Amerikalılır 
ve İspanyollar var. Fransız ve İtalyanlar 
onlardan sonraki etkili üyeler. Orkinos 
binlerce yıldır avlanan bir balık türü. 
Ticari değeri çok yüksek. Şu an mavi 
yüzgeçli orkinoslar koruma altında.

Açık denizde 
orkinos peşinde

Elvio Pennetti ile bir yarışma hikayesi



Türkiye’de ICCAT’ın kurallarını ilgili 
Bakanlık denetliyor. MRAG diye bir olu-
şum da var. Orkinos yetiştiren 7-8 firma 
var. Bu yetiştiricilik çipura, levrek gibi 
larvadan henüz yapılmıyor. Akdeniz’de 
gezen mavi yüzgeçli orkinosları ağlarla 
canlı yakalıyor ve küçük olanları bıra-
kıp belirli boyuttakileri çiftliklere götü-
rüp aşırı yemleyerek kilolarını 6 ay gibi 
bir sürede 2’ye, 3’e katlıyorlar.

Avı kısıtlayan bir dönem var mı?
Ticari ve amatör avcılık 15 Haziran 
gibi başlar, 15 Ekim’e kadar sürer. 
Bu tarihler dışında karaya balık getir-
mek, yakalayıp tekneye almak yasak. 
Ama amatörün şu avantajı var. Yakala-
yıp mücadelesini verip bordada iğneyi 
çıkarıp ya da misinayı kesip balığı geri 
salabilir. Ama bazıları gizli bölümlere 
alıp balığı satıyor. Aslında amatör balık-
çının satış yapması da yasaktır. Ama-
tör balıkçılığın tarifinde ilk cümle “Ticari 
amaç gütmeyen” kelimeleri ile başlar. 
Amatörlerde, legal anlamda yeni bir tür 
oluştu. “Turizm amaçlı amatör” balıkçı-
lık. Özel bir lisansı var onun. Bu lisansı 
alan tekneler çok şükür büyük ve fazla 
değil, çünkü 1 balık hakkı var. Ama tek-
neye 5 kişi biniyor, oluyor sana 5 balık.

Neden yumurtlama döneminde avla-
nıyor orkinoslar? Yumurtlama özel-
likli haziranda oluyor diye okudum.
Evet, ticari avcılar balığı yumurtlama 
izlerini takip ederek buluyor. Balıklar 
yüzeye daha yakın bir konumda yumurt-
luyor ve döllenme sırasında denizde bir 
beyazlık oluşuyor. Bu izi takip ederek 
balıkları yakalıyorlar. Vahşi dünyanın üç 
yaşam modu var: Beslenme, çoğalma 
ve savunma... Çoğalma döneminde 
balık yavaşlıyor, savunma fonksiyonları 
minimuma geriliyor, yakalanması kolay-
laşıyor. Bu kara canlıları için de aynı, 
denizde yaşayan canlılar için de aynı...

Kaç çeşit var bizim denizlerde?
Akdeniz’de 3-4 çeşit var. Dünyada ise 
22 çeşit. İri olan türler tabii ki az. Mesela 
sarı kanat orkinos var. Uzun kuyruk var. 
Patlak göz de büyük balık ama bu üç 
tür Akdeniz’de yok. Sarı kanat bir ara 
göründü ama sonra kayboldu. Mavi 
yüzgeç orkinosun dünyada iki ana 
üreme alanı var. Bir tanesi Meksika 
Körfezi, diğeri Akdeniz. Burada da 3 
esas yumurtlama alanı var. Tunus Sirte 
Körfezi, Adriyatik ve Doğu Akdeniz’de 

Silifke Taşucu ile Kıbrıs arası sular. 
Cebelitarık orkinosların sürekli geçiş 
yaptığı bir boğaz. Kanada açıklarında 
işaretlenmiş bir balık Antalya’da yaka-
landı mesela... Orkinoslar sıcak kanlı 
balıklar, sürekli yüzmek, hareket etmek 
zorundalar. O sıcak metabolizmayı 
ayakta tutmak için galsamalarından 
sürekli olarak belirli miktarda su geç-
mesi lazım ki içindeki oksijeni alabilsin. 
Şöyle bir ölçek hatırlıyorum. Boyunun 
yüzde 15’i ile 50’si kadar metre/saniye 
hızda yüzmesi lazım, asgari ortalama 
65 cm/san denebilir.

Yarışa dönersek fikir nereden çıktı?
Esasında bizim ayrıldığımız eski ortağı-
mız olan İlknur İçingir fikir anasıdır. Ama 
Murat’ın da öncelerde vardı böyle bir 
yarışma düzenleme fikri. Henüz Alaçatı 
Marina ortada yoktu, belediyenin kıyı 
mendirekleri vardı. Biz yine açık denizde 
büyük balık peşindeyiz ama daha çok 
uzun kanat orkinos tutuyoruz. Göz-
leri kocaman, eti de beyaz. Amerikalı-
lar ona denizin tavuğu derler. Pişirdiği-
niz zaman göğüs tavuk gibi olur. Marina 
inşaatının başlayacağı dönemde, Murat 
“Burası hareketleniyor, bir yarışma mı 
yapsak” dedi. Ben, “Boş ver, başımıza 
dert almayalım. Bak keyifli keyifli balık 
avlıyoruz” diyerek, geçiştirdim ve uzun 

bir zaman sonra İlknur Hanım konuyu 
tekrar ortaya attı. Buluştuk, Murat’la 
birlikte. Onun kafasında çeşitli etkin-
likleri içeren, çocukların da eğlendiği, 
kıyı avının da dahil olduğu bir yarışma 
vardı. Ben 100 kiloluk balıklarla kıyıdan 
tutulan balıkların bir araya gelemeyece-
ğini savundum ama tartışarak sonuçta 
ortak bir noktada buluştuk ve “Bir ucun-
dan başlayalım” dedik. Sene  2007.

Zamanla büyüdü sanırım...
İlk sene 19 tekneyle başladık. Her sene 
tekne sayısı arttı. Seksen tekneye ulaş-
tığımızda sayıyı dondurduk. Çünkü tek-
neleri bir arada tutacağımız yerin kapa-
sitesi bu kadar. Bu sadece bir balık avı 
da değil yarışma alanında sponsorla-
rın da katıldığı çeşitli etkinlikler yapılı-
yor ve katılımcıların bir arada olmaları 
gerek. Bu nedenle sayıyı 80’de don-
durduk. 2009’da “Çeşme’de yapılı-
yor da Bodrum’da neden yapmıyoruz” 
diyenler ikinci yarışmayı Bodrum’da 
yaptılar ve o seneden sonra iki yarışma 
olarak devam etti, 10 sene kadar. Son-
rasında Çeşme’de 2 yarışma oldu ve 
Bodrum’da ikiledi. 10. yılımızda önceki 
yarışmalarda kazananların katıldığı, 
Teos’ta bir yarışma düzenleyelim dedik 
ve “Tuna Masters” adıyla bir yarışma 
düzenledik. Çok beğenilince her sene 
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tekrarlamaya başladık. Diğer iki yarış-
manın adı da “Tuna Masters” olarak 
kullanılmaya başlandı. Daha öncesinde 
“Alaçatı Fishing” olarak geçiyordu yarış-
manın adı. Cape Town’da da “Tuna 
Masters” adıyla bir yarışma yaptık. Şu 
anda ikisi yurt içinde biri yurt dışında üç 
“Tuna Masters” yarışması düzenliyoruz.

Yurt dışında yarışmalar var değil mi?
Tabii ki var ama mavi yüzgeçli orkinosa 
dayalı Avrupa’da en büyük yarışmayı 
Çeşme’de biz yapıyoruz. 10. yıl yarış-
masını düzenlerken şirket konusu gün-
deme geldi. Ben profesyonel bir işe 
girmek istemedim. O konu benim ulus-
lararası federasyon temsilciliğim açısın-
dan da sorun yaratacaktı. İlknur Hanım 
ve Murat ortaklık paylarında anlaşama-
yınca ayrıldılar. İlknur Hanım ve eşi, şu 
anda “Çeşme Big Fish”i düzenliyor. Biz 
“Tuna Masters” olarak devam ediyoruz.

Orkinos avı bir ekip işi. Biraz ekipten 
bahseder misiniz?
Orkinos bildiğiniz gibi büyük bir balık. 
O cüssede bir balığı tekneye yaklaştır-
mak ve almak sadece oltacının maha-
reti ve gücü ile değil, bir o kadar hatta 
biraz daha bile fazla, dümencinin usta 
manevralarına bağlı. Bu sırtı çekerken 
de önemli. Balığı ekranda gördüğünde 
canlı yemi ona yönlendirmek için yapılan 
manevralar ustalık ister. Sırtı ile yakala-
nanlar genelde 40-50 kiloluk genç orki-
noslardır. Büyük balık, belirli bir noktada 
veya bölgede yemleme yapılarak bek-
lenir.

Peki, balığı yakaladınız geldi teknenin 
yanına, onu içeri zedelemeden almak 
var. Bu da ayrı bir takım işi. Lider misi-
nayı bir kişi tutar, balık büyükse kancayı 
bir kişi idare eder. Görüntü almak lazım. 
Videoyu çeken biri bulunur ekipte.

En az kaç kişidir ekip?
En az üç kişi diyebilirim. Yarışmada 
kurallar gereği balıkla mücadele eden 
tek kişidir, ona hiç kimse yardım ede-
mez ta ki balık teknenin yanına gelin-
ceye kadar. Dümenci de av sırasında 
sürekli dümen başındadır. Üçüncü kişi 
görüntü alır ama ara ara ortalığın topar-
lanmasına yardım edebilir. Dümenci 
aynı zamanda balığın tekneye alınması 
görevine katılabilir. İdeali küçük tekne-
lerde 3, büyük teknelerde ise 4-5 kişilik 
bir ekip daha rahat bir görev paylaşımı 
ile av yapabilir. Deneyimli bir ekip yarış-
mada 200 kilonun üstünde balıkları 
avlayabilir. Bizim yarışmada 300 kiloluk 
bir balık yakalandı ve karaya geldi.

Sizden bir av gününü kısaca anlat-
manızı istesek...
Bir veya iki gün önce planlama yaparak 
başlarız. Ekip oluşturulur, hava durumu 
gözlenir, nereye gidileceğinin kararı 
verilir. Ekipman gözden geçirilir, hazırla-
nır. Bunları genellikle tekne sahibi yapar. 
Yem önemli tabii, mazmoz için sar-
dalye, olta için uskumru alınır. Boyozları 
kimin, kahveleri kimin getireceği sap-
tanır ve sabah erkenden denize çıkılır. 
Balığın geçit yaptığı yerlere, yetiştirme 
yapılan alanların yakınlarında balığı ara-
maya başlarsınız. Bir yerde karar kılıp 
yem atmaya başlarsınız. Biz ona “Maz-
mozlama” diyoruz. Yaklaşık 3 kasa sar-
dalye ile balığın dikkatini çekersiniz. Bu 
şans işidir, bazen ilk kasanın dördüncü 
kepçesinde balık vurur. Sardalyeler da 
size kalır. Eğer 6-7 mil hız ile ile gide-
rek sırtı çekiyorsanız, kuşların hareket-
leri, küçük balıkların oynaşmaları, çap-
raz akıntılar gibi işaretlere dikkat ederek 
balığı ararsınız. Bu arada ince misina-
larla canlı yem peşine de düşer, kolyoz, 
istavrit gibi küçük balıkları yakalayıp 
livarda canlı bekletir sonra ana oltaya 
takarsınız.

Tabii herkes balıkla mücadele etmek, 
balığı çekmek istiyor. Bu görev genel-
likle kura ile belirlenir. Yarışmada çekile-
cek balık sayısı dört olarak belirlenmişti. 
Bu sene onu ikiye indirdik. Seneye 
tekne başına bir balık kuralını koyabi-
liriz. Çünkü biz yarışmada makul sevi-
yelerde av yapılmasını istiyoruz. Kanun 
balık boyunu 115 cm. belirlediyse biz 
140 cm. olarak başlatıyoruz. Birinci gün 
çok balık gelirse 170 cm.’ye yükseltiyo-
ruz.
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Dolayısıyla küçük balıkları kurtarmış 
oluyorsunuz değil mi?
Evet, örneğin çıta 170’te iken çekilen 
balık 175 cm ise onu da salabiliyor-
lar. Denizde ölçüp, görüntü alıyor, daha 
büyük balık hedefliyorlarsa salıyorlar. 
Görüntü bize geldiğinde tahmini kilo 
hesaplanıyor ve puan kaydediliyor.

Ne kadar sürüyor bir balığın tekneye 
alınması? Heyecanlı hikayeleriniz de 
vardır herhalde...
Yarışma sırasında 5-6 saat direnen 
balıkla karşılaştığımız oldu. Yarışma 
dışı benim en uzun süren mücade-
lem 3,5 saattir. O da kuzenim Mauro 
ile birlikteydik. Açıkta bir şey görme-
dik. “Hadi, duralım da bir olta ata-
lım” dedik. Daha ikinci oltayı hazırlar-
ken, birinci oltaya vurdu balık. 3,5 saat 
sürdü balığın yüzeye yaklaşması, bak-
tık ki çok büyük, benim teknenin geniş-
liği kadar boyu var, 250’den fazla kiloya 
yaklaşan bir balık. Saat 12 olmuş, sıcak 
iyice basmış bir yandan. Balığı tekneye 
almayı becersek yeteri kadar buzumuz 
yok. Balık hemen buzlanmazsa hista-
min üretir ve eti alerjen yapar. Geri sal-
maya karar verdik.
İkinci hikaye, Şener Koyuncuoğlu’nun 
teknesindeyiz. Teknenin yanlarındaki 
yayıcıların ayarını yaparken balık vurdu 
ve misina küçük parmağıma dolandı. 
Allahtan küçük parmağımda yüzük 
vardı ve o kurtardı beni. Yoksa par-
mak gidiyordu. Bir başka heyecanı da 
Muratla yaşadık. Güzel bir balık vurdu. 
Murat mücadele ediyor. Ben dümende-
yim. Balık yüzeye doğru gelirken son 
kuvvetli bir hamle yaptı. Murat dümene 
yakındı da son anda şortundan yakala-
dım. Yoksa çekip götürecekti 80 kilo-
luk adamı. Yani orkinos avı her zaman 
güllük gülistanlık değil. Ben her zaman 
mücadele kemerimde bir bıçak taşırım. 
Balık beni çekerse misinayı kesmek 
için... Çünkü iri bir balığın mücadelede 
kaçış anındaki gücü 90 beygirlik bir ara-
banın çekiş gücüne eşit olarak hesap-
lanıyor. Eğer tehlike anında soğukkanlı 
olmazsanız sizi alıp götürür derinlere...

Hava patlarsa ne yapıyorsunuz? 
Yarışmalardan birinde hava muhalefeti 
var ama biz sabah startı verdik tekne-
ler açıldı. Murat o gün karadaydı, ben 
denizde hakem teknesinde görevliy-
dim. Hava giderek kötüleşiyor. Yunan-
lıların hava raporuna baktım rüzgarın 

şiddeti artıyor. Ben geri dönüşün nasıl 
olacağını denemek istediğimi anons 
ettim telsizle. Çıkarken havayı arkadan 
alıyorduk. Dönerken tam tersi ve ne ola-
cak bilmiyoruz. İki kere denedim bak-
tım dönüş yolu çok zorlu olacak. Önce 
kıyıdan uzaklaşma mesafesini kısıtlayıp 
alanı da daralttım ve telsizle teknelere 
bildirdik. Üçüncü kez bir daha dönüşü 
denedim baktım tehlike büyüyor. Kara-
dan Murat aynı durumu teyit ediyor. 
Yarışı iptal ettik. Teknelere birbirlerine 
yaklaşarak, konserve şeklinde bera-
berce geri dönmelerini anons ettik. Tam 
o sırada bir tekneden “imdat batıyoruz” 
çağrısı geldi. Allahtan, 5 dakika içinde 
3 tekne yardıma gitti ve yarısı suya 
gömülmüş tekneden insanları aldılar da 
can kaybı yaşanmadı.

Balıklar hemen buzlanıyor mu?
Evet, hemen orada beyin fonksiyon-
larını durdurmak, buzlanarak histamin 
üretmesinin önüne geçmek lazımdır.

Nasıl yapılıyor bu işlemler?
Öncelikle balığın kafasındaki yumuşak 
noktadan bir çelik şişle girerek beynin 
faaliyetini durdurmak lazım. İkinci işlem 
kuyruktan kesip omurganın içine bir tel 
gönderiliyor. Üçüncü işlem yüzgeçle-
rin altından damarı kesip kanını boşalt-
mak. Ondan sonra da balığın karnını 
açıp buzla doldurup, üstünü de buzlar-
sanız işlemi tamamlamış ve sağlıklı bir 
orkinos eti elde etmiş olursunuz.

Avlanması zor olduğu kadar saklan-
ması da zor demek ki...
Evet, avlanması zor, tekneye alınması 

zor, saklaması zor, karaya getirilmesi 
zor ama sonuçta o büyük balıkla tartıda 
poz vermek var ya...

Benim şöyle bir “3 S” tanımım var. 
Spor, skor ve sükse... Bazı insan için av 
sadece spordur. Bazısı daha çok avla-
mak ister onun isteği skordur. Bazısı da 
ne olursa olsun sahneye çıkmak ister 
onun arzusu da süksedir.

Katılımcılara tavsiyeleriniz neler?
Biz Türkiye’ye açık deniz balıkçılı-
ğında iyi bir örnek ve turizm faaliyeti 
olan yarışma kazandırdık. Öncelikle bu 
yarışmanın sportif bir faaliyet olduğunu, 
iki canlı arasında geçen bir mücadele 
olduğunu hiç kimse unutmasın. Aşa-
ğıda kurtulmaya çalışan balığa saygı 
duysunlar. Centilmenliği elden bırak-
masınlar. Yarışmaya hazır olmak için 
mutlaka kondisyonlarını geliştirsinler 
ve ekip olarak balık avını abartmasın-
lar. En büyük balığı ben çekeceğim hır-
sına kapılmadan yarışsınlar, en önemlisi 
de bu yarışmanın risklerini göz önünde 
bulundurarak yaşanacak kazalardan 
korunmak için gerek malzeme kontrolu, 
gerekse tekne bakımını en üst düzeyde 
yapsınlar ve tehlike anında misinayı 
keserek balığın kazanmasına da izin 
vermeyi öğrensinler.

Yarışma dışı avlanan arkadaşlara da 
bir çağrım var. Çekmişsin 2 tane balık, 
daha fazlasını ne yapacaksın? Dur 
orada, abartma. 2 balık 100-150 kilo. 
Sen amatörsün bunu satamazsın, ne 
yapacaksın bundan fazlasını? Bırak 
balıklar büyüsün gelişsin...
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OTOMATİK 
PORTAKAL

Anthony Burgess
Çeviri: Aziz Üstel 
İş Bankası Kültür 
Yayınları

“Tüm hayvanların en zekisi, 
iyiliğin ne demek olduğunu 
bilen insanoğluna bir baskı 
yöntemi uygulayarak onu 
otomatik işleyen bir makine 
haline getirenlere kılıç kadar 
keskin olan kalemimle 
saldırmaktan başka hiçbir şey 
yapamıyorum…” 

Karabasan gibi bir gelecek 
atmosferi… Geceleyin 
sokakları terörize eden, 
yaşamları şiddet üzerine 
kurulu gençler ve bu 
hikâyenin anti-kahramanı 
Alex... Yayımlandığı günden 
bu yana “kült roman” 
özelliğini kaybetmeyen 
Otomatik Portakal’ın 15 
yaşındaki kahramanı, “iyi ya 
da kötü nedir?”, “İnsan özgür 
iradesiyle kaderini seçebilir 
mi?” gibi soruların yanıtlarını 
kurcalarken, şiddet dolu 
sahnelere Beethoven’ın, 
Mozart’ın müziği eşlik ediyor; 
Alex ve “çete kardeşleri” 
Pete, Georgie ve Aptalof, 
yarattıkları yepyeni dilin 
kelimelerini okurun zihnine 
kazıyorlar. 

Ünlü yönetmen Stanley 
Kubrick tarafından 1971’de 
filme de çekilen Otomatik 
Portakal tüm zamanların en 
sarsıcı romanlarından. 

ZESTO PSOMİ
Feyza Hepçilingirler
Kırmızı Kedi Yayınevi
“…mübadillerden biri 
anlatmıştı. Yerleşmek için 
kapısını açıp içeri girdikleri 
evde sofrayı kurulu bulmuşlar. 
Tabaklarda çorbalar bile 
öylece duruyormuş. O 
sofranın başına oturup 
ağlamışlar hep birlikte.”
 
Bu romanda anlatılanlar, 
kaderi bir gecede değişen 
yüz binlerce insanın 
hikâyesidir. Bu romanda 
anlatılanlar, adı ister Yorgo 
olsun ister Yusuf, ister 
Eleni olsun ister Emine, 
kuşaklar boyu vatan diye 
bildikleri topraklarından 
yüzlerini hiç görmedikleri 
birileri tarafından koparılan 
insanların hikâyesidir. Kimisi 
kurulu sofrasında bir lokma 
yiyemeden yola koyuldu, 
kimisi “yeni” vatanına gidiş 
yolunda canını verdi, kimisi 
sağ salim vardığı yeni 
topraklarda “memleket” 
özlemiyle yaşadı. 

Aradan yüz yıl geçti, 
Yunanistan’dan Türkiye’ye 
gelenler, Türkiye’den 
Yunanistan’a gidenler 
acılarını ve hikâyelerini daima 
akıllarında tuttular… 

Feyza Hepçilingirler, Yer yer 
hüzünlü yer yer neşeli bir dille, 
Girit’ten Ayvalık’a gelen bir 
aile üzerinden, bir imzayla 
hayatları değişen yüz binlerce 
insanın kaderini anlatıyor.

KAYIP TANRILAR 
ÜLKESİ

Ahmet Ümit 
Yapı Kredi Yayınları

Ahmet Ümit’ten polisiyeyi 
arkeoloji ve mitolojiyle 
harmanlayan usta işi bir 
roman. 

Berlin Emniyet Müdürlüğü’nün 
cevval başkomiseri Yıldız 
Karasu ve yardımcısı Tobias 
Becker, göçmenlerin, 
işgal evlerinin ve sokak 
sanatçılarının renklendirdiği 
Berlin sokaklarından 
Bergama’ya uzanan bir 
macerada, hayatı ve insanları 
yok etmeye muktedir 
sırların peşinde bir seri 
cinayetler dizisini çözmeye 
çalışıyor. Soruşturmanın 
Türkiye ayağında sürpriz bir 
ismin olaya dahil olmasıyla 
heyecanın dozu gitgide artıyor. 

Kayıp Tanrılar Ülkesi, 
Zeus Altarı ve Pergamon 
Tapınağı’nın gölgesinde mitlere 
günümüzde yeniden hayat 
verirken, suçun çağlar ve 
kültürler boyu değişmeyen 
doğasını bir tokat gibi 
yüzümüze çarpıyor. “O yüzden 
unuttuk dediğiniz yerden 
başlayacağım. Unutmanın 
bedelini ödeyecek unutanlar. 
Cezaların en şiddetlisiyle 
ödüllendirilecek saygısızlık 
yapanlar, kalbi yerinden 
çıkarılacak beni kalbinden 
çıkaranların, yüzlerinin derisi 
yüzülecek benden yüz 
çevirenlerin…”

MUTLU OLMA 
SANATI

Arthur Schopenhauer
Çeviri: Şebnem Sunar 
Can Yayınları

Mutlu olmak, mutlu yaşamak 
mümkün müdür?

Schopenhauer’in radikal 
kötümserliği, onun felsefesini 
mutluluk düşüncesiyle 
bağdaştırma girişimlerini daha 
doğmadan boğar. 

Schopenhauer’e göre 
yaratıkların en mutsuzu 
insandır ve her türlü oluşun 
kaynağı olan irade, dünyadaki 
bütün kötülüklerin çıkış 
noktasıdır. Dünya kötü 
bir yerdir ve kötülüğünün 
en belirleyici yönü, acı ve 
mutsuzluğun her yerde hazır 
ve nazır oluşudur.

Mutlu Olma Sanatı, iyimser 
dünya görüşüne karşı çıkan 
ve yaşadığımız dünyayı 
olası dünyaların en kötüsü 
sayan Schopenhauer’den 
umulmadık bir kılavuz. 

Adını felsefe tarihine 
kötümser olarak yazdıran 
filozofun bu küçük kitabı, 
mutluluğa ulaşma çabası 
olarak hayata dair pratik bir 
felsefeyi de olanaklı kılıyor.
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